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Az uj erdőtörvénytervezet gazdasági koncepciója.
Már az erdőbirtokosok értekezletén, 

mely az O. E. E.-ben 1929. december hó 
12-én rendkívül nagy érdeklődés mellett 
folyt le, rámutattam arra, hogy a ké
szülő uj erdőtörvényben nagyjelentőségű 
gazdasági törvényt látok, melynek meg
alkotásánál tehát elsősorban általános 
gazdasági szempontok jöhetnek figye
lembe. Ez a törvény csak akkor lehet 
jó, ha a magyar erdőgazdaságot úgy 
nemzetgazdasági, mint magángazdasági 
vonatkozásban előbbre viszi.

Fel kell tehát tenni a kérdést, hogy 
mennyire várhatjuk e gazdasági cél el
érését az uj erdőtörvény-tervezettől; mi 
a tervezet gazdasági koncepciója?

Ha a régi helyébe hozunk uj erdő
törvényt, akkor ennek haladást kell 
jelentenie és azt, hogy alkalmazkodva 
mai változott viszonyainkhoz, hazai erdő
gazdaságunknak alapelveit oly irány
ban fektesse le, hogy ezeken haladva 
produktivitása és jövedelmezősége emel
kedjék. De utat is kell nyitnia hazánk
ban az erdőgazdaság kiterjesztésének, 
ami által biztosit.tatnék az ország fa
ellátása és külkereskedelmi mérlegünk 
nagy mértékben megjavulna.

Ha ilykép a haladás elvéből kiindulva 
készítjük elő az uj erdőtörvényt, nem 
esünk abba a sajnálatraméltó hibába, 
hogy mindenáron csak újat teszünk a 
régi helyébe, hanem meg fogjuk tartani 
a régiből mindazt, ami értékes, jó és 
ami bevált. Újat csak akkor és ott sza
bad alkalmazni, ahol hiányok mutat
koznak, vagy ahol a megváltozott kö
rülmények uj gazdasági eszméket vetet
tek fel, amelyeknek megvalósítása el
kerülhetetlen szükségnek mutatkozik. 
Bizonyos óvatossággal kell nyúlni ehhez 
a problémához, mert gazdasági téren 
különösen ma nem lehet és nem szabad 
kísérletekbe bocsátkozni, sem'pedig el
méleti okfejtegetések alapján életbevágó 
változásokat törvénybe iktatni, mert a 
gazdasági rendszer ezer és ezer fonálból 
szőtt hálózatába avatatlan kézzel bele
nyúlni kiszámíthatatlanul káros követ
kezményekkel járhat. Éppen az utolsó 
évek ideges és sok esetben nem gazda
sági szempontokból rendelkező törvény
hozása sajnos sok példát mutat arra, 
hogy a legjobb szándékkal, — lehet 
mondani túlbuzgóságból — hozott tör
vény, vagy rendelet nemcsak hogy gaz
dasági haszonnal nem járt, de lényege
sen ártott gazdasági boldogulásunknak. 
De még annál is, ami jó és kívánatos, 
meg kell gondolni, hogy mai gazdasági 

helyzetünk megengedi-e az evvel járó 
költségek és befektetések elrendelését?

Az erdőgazdálkodás különösen kon
zervatív jellegű üzem, mely nézetem sze
rint legkevésbbé tűri el a változatos 
beavatkozásokat. Régi tradíciók fűződ
nek ehhez és régi szerzett jogok! Itt 
tehát a legnagyobb óvatossággal szabad 
csak újításokhoz közeledni! A tradíció 
és a régi jogok tiszteletben tartása mel
lett, átgondolva mindvégig az esetleges 
újítások végső következményeit, szabad 
csak változásokat eszközölni, de mindig 
szem előtt tartva a gazdasági végcélt!

Tisztában kell lenni avval, hogy az 
erdőgazdaság sohasem lehet öncél, ha
nem ezt mint a nemzeti vagyon egy 
integráns részét kell tekinteni és a leg
magasabb színvonalra emelni, másrészt 
respektálni kell benne a magántulaj
dont, melynek jövedelmet kell hozni 
épúgy, mint' bármi más vagyonnak, 
amely sok magyar családnak existentiát, 
otthont jelent, kik ezen ősi földben gyö
keret verve, uj és uj nemzedéket nevel
nek a hazának.

Az erdővagyon kommunizálása nem 
szolgálhatja a nemzet érdekét, nemcsak 
azért, mert minden állami birtok keve
sebb jövedelmet szokott hozni, mint a 
magánbirtok, hanem főleg nemzeti szem
pontból, mert megfosztaná a nemzetet 
gerincétől, amelyet ép a magyar birtokos
osztály szolgáltatott évszázadokon ke
resztül. Végre pedig el kell ismernie azt 
is, hogy a nemzeti vagyon csak annyit 
ér, amennyi jövedelmet tud biztosítani 
rendes kamatozás mellett. Az erdőből 
származó haszon pedig egyaránt szol
gálja az erdőbirtokos és a köz érdekét; 
egyik éretek kiegészíti a másikat és itt 
ellentétet nem szabad, de nem is lehet 
felidézni.

Nem lehet tehát a törvény feladata a 
tulajdonjog háttérbe szorítása, a magán
gazdaság meggyengítése, hanem éppen 
ellenkezőleg annak megerősítése, a jö
vedelmek fokozása, a termelés fokozatos 
emelése, egyúttal pedig az erdőben' fekvő 
töke konzerválása és az erdőbirtok hitel
képességének biztosítása. Feladata to
vábbá, hogy az erdőgazdálkodás iránti 
szeretetet országszerte előmozdítsa és 
mindig több hívet gyűjtsön az erdőtele
pítésnek s ezáltal nagyobbitsa az ország 
erdőterületét. Ez a helyes erdőpolitika!

Ezeket előrebocsátva, magától adódik 
az uj erdőtörvény gazdasági koncepciója, 
melynek főleg a következőkre kell ki
terjednie:

1. Az erdőtelepítés előmozdítása az egész 
országban, főleg ott, ahol nincsen erdő.

2. A hazai faellátás biztosítása a hazai 
erdőgazdaságokból.

3. A faimport csökkentése.
4. Külkereskedelmi mérlegünk javítása he

lyes erdőgazdasági politikával.
5. A meglévő erdők konzerválása, megvé

dése.
6. Szakszerű kezelés biztosítása, üzemter

vek okszerű alkalmazása, regieköltségek le
szállítása.

7. Helyes szállítási politika, vasúti tarifák 
rendezése.

8. Az állami erdőgazdasági administráció 
praktikus reformja, a bürokratikus rendszer 
egyszerűsítése.

Ad 1. A trianoni Magyarországnak 
szüksége van uj erdőtelepítésre, fa
importunk 150 millió pengőt tesz ki, 
mely összeget a magyar rögből kell 
évente kitermelni, hogy odaadjuk a 
kisentente államoknak fáért. Ezt a pénzt 
nem látjuk viszont! Ha meggondoljuk, 
hogy mezőgazdaságunkban alig lehet 
értékesíteni a terményeket és ma már 
ott tartunk, hogy sok gazdaság passzív, 
mi sem fekszik közelebb, mint az a gon
dolat, hogy mezőgazdasági földeken, 
amelyek nem képesek jövedelmet pro
dukálni, erdőt telepítsünk, hogy ezáltal 
biztos jövedelemhez jusson a tulajdonos, 
az állam pedig szabadul két gondtól; 
a mezőgazdasági termények értékesíté
sének bonyodalmas kérdésétől és a fa
import által veszélyeztetett külkereske
delmi mérlegünk problémájától. A tör
vénytervezet azonban evvel a legesleg
fontosabb problémával keveset foglal
kozik, sőt ellenkezőleg, egyenesen vissza- 
riasztólag hat a birtokosra. Alig fog 
akadni oly birtokos, aki a szabad ren
delkezésű birtokán erdőt fog telepíteni, 
mikor a tervezet értelmében elveszíti a 
szabad rendelkezési jogát, alá lesz vetve 
az állami erdőhatóság legmesszebbmenő 
hatalmának, soha többé másra már nem 
használhatja ezt a földjét, ezt gyermekei 
között nem oszthatja fel, mindenféle 
kényszernek lesz alávetve, számtalan 
büntetéssel és bírsággal megijesztve. Ez 
a törvény éppen az ellenkezőjét érné el, 
mindenkit visszariasztana az erdőtele
pítéstől, sőt annyira discreditálná az 
erdőbirtokot, hogy attól mindenki sza
badulni igyekeznék. Majdnem hihetetlen, 
hogy ez a tervezet mi mindent tartal
maz, hogy megrémítse az erdöbirtokos- 
ságot! Itt hiányzik a gazdasági koncep
ció, hiányzik az átérzése annak, hogy 
lehet a tömeget egy kitűzött cél elérése 
iránt serkenteni. Erőszak, hatalmi túl
teng és nem alkalmasak arra, hogy a 

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2022. Támogató: Agrárminisztérium szerz.sz.: EGF/127/2022.



2. oldal. Magyar Erdőgazda VIII, évfolyam, 1 — 2-ik szám.

gazdasági életben uj utakra tereljék a 
közérdeklődést! Erre a történelemből 
lehetne számtalan példát idézni, mint 
utolsót a moszkvai rendszer gazdasági 
kudarcát. Az általános gazdasági cél 
elérésére csak okszerű propaganda, ál
lami támogatás és oktatás, előnyök 
nyújtása, adóengedmények és hasonló 
intézkedések szolgálhatnak eszközül!

Ez a probléma nemzetgazdasági érde
keink szempontjából oly óriási fontos
sággal bír, hogy evvel a legintenzíveb
ben kell foglalkoznunk és elejét kell 
venni annak, hogy egy kicsinyes szem
pontokra támaszkodó bürokratizmus
nak essen áldozatul!

Egyébként a tervezet több igen hasz
nos intézkedést tesz az erdőtelepítés ér
dekében, főleg a közérdekű erdőtelepí
tések körül, ámbár ott is bizonyos mó
dosításokra lesz még szükség.

Ad 2. A hazai faellátás biztosítása 
csakis uj erdőtelepítések által képzelhető 
el. Nagy koncepcióra vallana, ha ez a 
probléma előtérbe tétetnék. Megoldható, 
de nagylelkű, okos és kitartó erdöpoli- 
tika kell hozzá. Félre minden kicsinyes 
momentummal! Adja Isten, hogy a ma
gyar erdőgazdálkodás e legnagyobb kér
dését sikerrel megoldásra vihessük!

Oly mértékben, melyben az erdőtele
pítés előre haladna, a vágásfordulókkal 
— különösen sarjerdőknél — le lehetne 
szállani és ezáltal a termelést fokozni, 
így lényegesen redukálhatnánk tűzifa 
importunkat! Nem kívánok bővebben 
belemélyedni ebbe a kérdésbe, melynek 
számos más oldala is volna, mert ez 
túlhaladná mostani fejtegetésem kere
teit.

Ad 3- Az idegen faimport csökken
tése a két előbbi kérdés sikeres meg
oldásából önként következik. Itt első
sorban a tüzifaimport és a fűrészelt áru 
kikapcsolásáról van szó, ezenfelül a 
vámpolitika is módosításra szorulna, 
mely ezidőszerint helytelen.

Ad 4. A három felsorolt tétel helyes 
megoldása magával hozná külkereske
delmi mérlegünk lényeges mégjavu
lását, ami nemzetgazdasági szempontból 
legnagyobb jelentőséggel bírna és helyre
billentené államháztartásunk veszélyez
tetett egyensúlyát.

Ad 5. Mindezt persze csak a meglévő 
erdeink konzerválása mellett volna 
szabad kiküzdenünk. Ez irányban a ter
vezet talán többet tesz a szükségesnél 
és itt csak a leglényegesebbekre kellene 
szorítkozni. Mindazokat a felesleges és 
bürokratikus részletintézkedéseket el 
kell ejteni, melyek inkább hatalmi külön 
érdekeket szolgálnak, gazdaságilag azon
ban csak bénitólag hatnak. Az erdő
területet meg kell védeni minden kisa
játítási tendencia, földosztás és legelte
tésekkel szemben.

Erdöpusztitást, erdöirtást a legerélye
sebben kell megakadályozni, az erdő' 
felújítását okvetlenül biztosítani. A többi 
nem fontos.

Ad 6. Nagyban elő fogja mozdítani 
az erdők fenntartását és megjavítását 
az általános üzemtervi kötelezettség 
bevezetése, ez már magában is invol
válja a szakszerű erdökezelést, mert a 
hatóságilag jóváhagyott üzemterv szak

szerű gazdálkodást biztosit. Az üzem
tervi kötelezettség kimondásával az er
dők magasabb képzettségű személyzettel 
való túlságos megterhelése fölöslegessé 
válik. A tervezet e téren érthetetlen 
naivságot árul el a birtokos osztály gaz
dasági lehetőségei tekintetében s ez a 
reális erdögazdák részéről jogosult kri
tikát váltott ki. Éppen az üzemterv 
szerinti kezelésnek kell bizonyos regie- 
csökkentést biztosítania és az erdőtör
vényben is el kell kerülni mindazt, ami 
a regieköltségek növelését idézhetné elő.

Ad 7, Az erdei termékek szállítá
sának szabályozása, különösen a MÁ V. 
tarifapolitikájának ésavicinálisvasutak 
tarifáinak revideálása és rendezése oly 
fontos erdőgazdasági kérdést képez, mely 
sürgős elintézésre szorul, mert az ország 
faellátásával és az import kérdéssel 
szoros kapcsolatban áll.

Ad 8. Reformra szorul az állami 
erdészeti igazgatás is és e téren lé
nyeges változásokat kell eszközölni. A 
tervezet e kérdést nézetem szerint nem 
oldotta meg szerencsésen. Két részre 
oszlik ez a kérdés: a) az erdörendészeti 
hatóságok kijelölése és b) a tulajdon- 
képeni állami administratio megszer
vezése.

Az előbbieknél elsőfokon a törvény
hatóság közigazgatási bizottságának 
újonnan felállítandó erdészeti albi
zottsága volna hivatva rendelkezni, 
mely albizottság úgy volna összeállítva, 
mint most a gazdasági albizottság, csak
hogy ebbe a bizottságba erdőbirtokosok, 
erdészeti szakemberek és a kir. erdő
felügyelő volnánakbeküldendők. Másod- 
és végső fokon erdörendészeti ügyekben 
nézetem szerint egy külön felállítandó 
független erdészeti szakbiróság volna 
hivatva rendelkezni, melyet mint külön
álló szervet a Közigazgatási Bírósághoz 
csatolnék. Ez a független bíróság a 
Közigazgatási Bíróság egyik tagjából, 
az erdöbirtokosság, a független erdő
mérnökök és az államerdészeti hatóság 
kiküldöttjeiből állana. Ha a végső dön
tés ily független bíróság hatáskörére 
volna . bízva, ez a birtokososztályban 
megnyugvást idézne elő. Az a birtokos
ság, mely magára vállalná az uj erdő
törvényben foglalt magánjogi megszo
rításokat, joggal megkövetelheti, hogy 
oly ügyekben, hol anyagilag erősen 
érdekelve van, ne egy politikailag expo
nált ember egyedül döntsön, hanem egy 
minden pártpolitikától mentes és kizá
rólag szakemberekből álló független fó
rum, melyben az államerdészeti hatóság 
szervei is képviselve lennének.

Az állami erdészeti igazgatásnál csakis 
praktikus érvek jöhetnek számításba: 
itt a főcél egyszerű és gyors administrá- 
ció! Vissza kell térni az erdőfelügyelő
ségek régi és kipróbált intézményére! 
Minden törvényhatóságnál rendszere
síteni kell egy „királyi erdőfelügye
lőt”, aki az erdők felett gyakorolja a 
közvetlen hatósági felügyeletet. Igen 
fontos, hogy erre az állásra csakis olyan 
tapasztalt erdömérnök kerülhessen, ki
nek hosszabb erdőgazdasági szolgálata 
van.

Részletekbe nem bocsátkozom; az erdő

igazgatóság hatáskörét eszerint kellene 
módosítani.

De hangsúlyoznom kell még azt is, 
hogy a törvényből ki kell küszöbölni 
mindazokat a részleteket, amelyek az 
állami hatalom túltengéséhez vezethet
nek Vissza és az „etatizmus” eszméiét 
szolgálják. De viszont meg kell alkotni 
a törvény keretein belül az annyira 
szükséges összhangot az erdöbirtokosság, 
az erdőgazdasági személyzet és az állami 
erdészeti hatóságok között, amely az 
utolsó évtizedben erősen megbomlott. 
A tervezet e tekintetben is átsimitásra 
szorul, mert nem biztosítja a szükséges 
összhangot.

Mindezekkel a problémákkal részlete
sen foglalkozik az O. E. E.-ben működő 
törvényelőkészítő bizottság, amely pá
ratlan szorgalommal tárgyalja a tör
vényjavaslatot és magas színvonalon 
mozgó ülésein azon van, hogy a törvény
tervezet alapos módosításával oly meg
oldásokat találjon, amelyek a mai gaz
dasági viszonyoknak megfelelnek, ér
vényre juttatják a köz érdekét, meg
nyugvást nyújtanak a birtokos osztály
nak, tiszteletben tartják a magántulaj
dont, biztosítják az erdők fenntartását 
és jövedelmezőségét, figyelembe veszik 
az erdészeti szakszemélyzet jogos érde
keit, praktikus alapokra fektetik az ál
lami erdészeti administrációtés magasra 
ívelő vonalban vezetik felfelé a magyar 
erdőgazdálkodást.

Adja Isten, hogy sikerüljön!
Báró Waldbott Kelemen

Tapasztalatok a kocsánytalan 
tölgy természetes felújítása 

körül.
Alig néhány éve azon tanakodtunk, mi

ként biztosítsuk nagy kiterjedésű kocsány
talan tölgyállományaink felujulását, mig 
végre 1926. év őszén oly bőséges makk
termésben volt részünk, hogy az egyébként 
is kedvező időjárás mellett középkorú és 
idős tölgyállományaink alatt kendersürüségü 
ujulat keletkezett.

Megkönnyebbülten lélegzett fel mindenki, 
akinek a felujitás azelőtt annyi gondot, 
annyi hiábavaló áldozatot okozott és álta
lában az volt a nézet, hogy a tölgyállo
mányok természetes felújítása évtizedekre 
biztositva van.

S ime! A bő magtermés óta alig telt le 
három esztendő és már is szomorú szívvel 
állapíthatjuk meg, hogy az a bizonyos 
„kefesürü" ujulat a kellően meg nem bon
tott állományokban mennyire kigyérült, sőt 
helyenkint úgy szólván teljesen kipusztult.

A „Bükk"-ben észlelt pusztulásról Lip- 
póczy számolt be a M. E. valamelyik ré
gebbi számában.

Nálunk a „Hegyközön" a lapályokon és 
a jobb termő erőben lévő hegyoldalakon 
még elegendő tölgycsemete maradt meg 
ahhoz, hogy a felujitás sikerüljön, a mere
dek oldalakon azonban a nap heve, a szá
ritó szelek és nem utolsó sorban az állat
világ károsításai következtében a felujulás 
jelentékeny része tönkre ment és ha nem 
sietünk felszabadítással a megmaradottak 
védelmére, megérjük, hogy néhány év múlva 
még hírmondó is alig marad a nagy isten
áldásból.

A tapasztalat igazolja, hogy 1—2 évig 
előnyös, sőt szükséges a tölgycsemetén az 
anyafák védelme. Az idősebb állomápy 
ugyanis védi a zsenge csemetét a tavaszi 
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fagyok, a perzselő napsugarak és hideg 
szelek, valamint a gyomok felverődése el
len úgy, hogy ez ujulat gyökérzete kellően 
megerősödhetik. De már 2—3 év múlva a 
tölgycsemete felszabaditást kíván és annak 
hiányát erősen sínyli.

Ez a beavatkozás inkább erősebb fokú 
legyen, hogy a tölgycsemete erőteljes fej
lődésnek indulva sikeresen küzdhessen meg 
a felverődő gyomokkal és a betolakodott 
gyomfákkal.

Hogy a különböző fokú felszabadítás mi
lyen lényeges befolyással van a csemeték 
fejlődésére az alábbiakban ismertetem egyik 
erdőgondnokságunk kísérleti területein ész
lelteket.

A másfél holdas senyöbérci kísérleti te
rület egy fokozatos felújító vágással kezelt 
elegyes állományú' szálerdőnek tiszta töl
gyes részében — ahol az előkészítő vágás 
már régebben megtörtént — lett kihasítva 
és a vadrágás, valamint a vaddisznó által 
okozott károsítások megakadályozására 
drótkerítéssel elhatárolva. A kihasított te
rület kitettsége Ny—ÉNy, lejtje 5—10° — 
1927. év őszén e területen 0'4—0 5 sűrű
ségű terebélyes tölgymagfák és ezek között 
elszórt 25—30 éves 7-dm magas tölgysar- 
jak alatt sürü tölgyujulat volt.

Az erdőgondnokság vezetője a tölgyuju
lat fejlődésének megfigyelésére a területet 
három részre osztotta. Az első részen a 
magfák teljesen ki lettek vágva és csupán 
a tölgysarjak egy része hagyatott meg a 
felujulás védelméül, a második részen vi
szont a magfák maradtak állva, mig a har
madik a három között a legnagyobb kiter
jedésű részen a magfák és sarjak egyaránt 
kiszedettek.

A felujulás képe szeptember elején a kö
vetkező volt: Az első részen a tölgycse
meték pusztulása nem volt észlelhető, le
velük csekély kivétellel sötétzöld üde ma
radt, a magassági növekedés azonban csak 
kisebb foltokban érte el a 25—30 cmt.

A középső, második részen, ahol a gyér 
állású, de terebélyes magfák lombkoronája 
majdnem összeért, a tölgycsemetéknek leg
alább a fele elpusztult, a meglévők sem 
mutattak számbavéhető növekvést (átlag 
magasság 10—13 cm.), a levélzet színe is 
sárgászöld volt.

A harmadik, tarra vágott rész erősen ki 
volt füvesedve (pázsitfüvekkel és sásfélék
kel), de e körülmény az erősen sötétzöld 
üde csemeték növekedését nem akadályozta, 
A csemeték magassága elérte a 35—50 cmt, 
(ebből 20—35 cm. a f. évi növekvés), de 
a további fejlődésük a kedvező őszi idő
járás mellett még nem volt lezárva. A múlt 
évi tavaszi fagyok bár sok csemetét (10— 
20%) tönkretettek és helyenként a liszt
harmat is észlelhető volt, mégis a felujulás 
sikerét teljes mértékben biztosítottnak ve
hettük.

Hasonlóan szép az ujulat fejlődése a ko
romhegyi csoportos és az 1927. évben ki
tűzött doboskuti széles szegélyvágásokban. 
Mindkét helyen a teljesen kivágott folt, 
illetve sáv közepén, ahol több világosság 
szűrődik be, bámulatosan erőteljes az ujulat 
növekedése (35—60 cm.), mig ez a szélek 
felé láthatóan csökken.

Az elmondottakból következik, hogy a 
tölgycsemete nem tűri sokáig a beárnya- 
lást és ha nagyon késlekedünk a felszaba
dítással jó részük el is pusztul. A felsza
badítás időtartama tehát rövid 5—6 év 
legyen, ezért nem helyénvaló a tölgyállo
mányoknál pl. a szálaié üzem bevezetése. 
A lassú kihasználás csak a különböző 
gyomfák és cserjék megtelepedését segíti 
elő, mig elegyer állományoknál a bükk és 
gyertyán uralomra jutását.

Tapasztalatom szerint a gyorsabb felsza
badítással járó kifüvesedés az erősen vad
járta helyeken csökkenti a károkat, külö 
nősen a vaddisznó túrásai által okozotta- 
kat. A csak lombtakarqyal borított laza ta
lajon ugyanis a vaddisznó könnyen kitúrja 
a csemetéket, mig a kifüvesedett részeket 
kevésbbé bántja. Schn.

Egyesületi hírek.
Felhívás t. tagtársainkhoz.

E lapszámunkkal a Magyar Erdögazda 
Vili, évfolyamába lépett. Tisztelettel fel
kérjük mindazokat, akik tagsági és előfi
zetési dijaikkal hátralékban vannak, hogy 
tartozásaikat a decemberi lapszámunkhoz 
csatolt befizetési lapok felhasználásával 
mielőbb kiegyenlíteni szíveskedjenek, ne
hogy a lap szétküldésében zavarok támad
janak.

Tagsági díj évente 6 pengő.
„Magyar Erdőgazda**  évi előfizetési dija: 

tagok részére....................... 2 pengő
nem tagok részére .... 10 „

Külön is felhívjuk minden egyes tagtár
sunk szíves figyelmét arra, hogy egyesüle
tünknek sikeres működéséhez minél több 
dolgozó, lelkes és áldozatkész tagra van 
szüksége. Ezért felkérünk mindenkit, hogy 
saját körükben folytassanak taggyüjtő pro
pagandát, collégáikat, ismerőseiket nyerjék 
meg egyesületünk nemes ügyének. Szerez
zünk mindnyájan legalább egy uj tagot, — 
ami nem is olyan nagy feladat, — s akkor 
szellemi és anyagi erőinket megkétszerezve, 

8 munkánk sikerei biztosabbá és teljesebbé 
fog válni. Kérjük t. tagtársainkat, hogy 
azoknak címét, kik a belépésre hajlandó
ságot mutatnak, hozzák a titkár tudomá
sára, hogy számukra belépési, nyilatkozatot, 
alapszabályt s lapunkból mutatványszámot 
küldhessünk. Szives fáradozásukért fogad
ják hálás köszönetünket.

A
MAGYAR ERDÖGAZDÁBAN 
megjelenő cikkek és közlemények 

honorálása.
Egyesületünk decemberi közgyűlé
sén elhatározta, hogy a Magyar 
Erdőgazda munkatársainak fárado
zását viszonozni óhajtván s az irói 
kedv fokozását célozván, az újévtől 
kezdve a lapban megjelenő cikkek 
után irói tiszteletdijakat fog fizetni. 
Lapszámonként két cikk lesz ezután 
honorálva, egyenként 25 25 pengő 
tiszteletdijjal. Midőn t. tagtársaink 
szives figyelmét az egyesületnek 
ezen áldozatkészségére felhívjuk, 
kérjük, hogy lapunkat cikkeikkel, 
közleményeikkel az eddiginél na
gyobb mértékben támogatni szíves
kedjenek. —- A honorálásra kerülő 
cikkek minimális terjedelme három 
nyomtatott hasáb kell, hogy legyen.

Egyesületünk miskolci közgyűlése.
A Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti 

Egyesülete 1929. december 28-án reggel 
10 órakor tartotta meg Miskolcon, a Keres
kedelmi és Iparkamara kistermében rendes 
téli közgyűlését, melynek lefolyásáról aláb
biakban tájékoztatjuk tagjainkat:

Jelen voltak: Waldbott Kelemen báró 
elnök, L. Wittenberger Géza titkár, Dókus 
József pénztárnok, Bíró Zoltán, Lippóczy 
Béla, Radó Gábor, Schudich Nándor és 
Tóth Bódog választmányi tagok, Egly Jó
zsef, Erdődy Miklós, Fekete Zoltán, Friedli 
Ernő, Gösswein Lajos, Jáhn Rezső, Király 
Lajos, őrgróf Pallavicini Alfonz Károly, dr. 
Saád Andor, Schmotzer Gyula, Sztanko- 
vics Géza, Szügyi Gyula és dr. Trauer 
Ervin egyesületi tagok, összesen 21-en.

Waldbott Kelemen báró elnök a köz

Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 
a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Oéza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A » Vadászata rovatba szánt közlemények 
s a rovattal kapcsolatos levelezések Thirin- 
ger János főerdőmérnök, Szentpéterfa, Vas
megye címre intézendők.

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdíj befizetéseket:
1929. évre:

Terray Gyula, Miskolc_ ___  _  8 P
Gr. Festetich Kristóf, Szigetvár _  8 „
Vrablovich Géza, Sárospatak_  8 „
Ferenczy Ferenc, Füzesabony _  8 „
Babos Károly, Abaujszántó _ ___  8 „
örg. Pallavicini A. K. Szilvásvárad 8 „
Urad, erdőhivatal, Diósjenő _ ___  4 „
Ruthényi Károly, Kaposvár _  _  8 „
Fridi Ernő, Révleányvár_  _  _  4 „
Maróthy Emil, Diósgyőr_  _  _  8 „

1930. évre:
Erdőőri és Vadőrí Isk., Szeged _  10 „
Craus Géza, Telkibánya_  _  _  10 „
Urad. Erdőhivatal, Diósjenő _  _  6 „
Szeőts Béla, Mocsolyástelep_  _  8 „
Cserneczki Károly, Putnok _  _  8 „
Fridii Ernő, Révleányvár _  _  4 „
Modrovich Ferenc, Sopron _  _  8 „
Beniczky Elemér, Pétervására _  8 „
Launer György, Miskolc_  _  _  8 „
Szilvássy László, Edelény ... _  8 „
Róth Gyula, Sopron... ................ . 8 „
Br. Waldbott Kelemen, Tolcsva _  8 „
Dufek Pál, Kísterenye _  _  _  8 „
Dr, Asztalos Kálmán, Erdőbénye_  8 „
Dr. Petró Kálmán, Bpest _  _  10 „
Béky Albert, Debrecen _  _  _  8 „
Urad, Erdőhivatal, Marcali _ ___ 10 „
Ferenc bajor kir. herceg erdh. Sárvár 10 „ 
Bárány Károly, Baja _  _  _  6 „

Emlékeztetjük t. tagtársainkat,

hogy a Vadas Jenő emléktábla-alap nyitva áll 
még ma is nemeslelkü adományaik számára 
s kérjük, hogy azt gyarapítani szívesek le
gyenek. Áldozzunk mindnyájan nagynevű 
tanárunk kedves emlékének, hogy ragaszko
dásunk és szeretetünk örök jelét mihamarább 
felállíthassunk. Adományok a Magyar Álta
lános Hitelbank sátoraljaújhelyi fiókjához 
a rendeltetés megjelölésével küldendők. Ezen 
befizetéseket lapunkban nyugtázzuk.

Oki. Erdőmérnök
tiz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bir és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Címe a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

gyűlést megnyitja s üdvözli a tagokat és a 
kiküldött megbízottakat. Bejelenti, hogy az 
Erdészeti Főosztály képviseletében Lippóczy 
Béla, az 0. E. E. részéről Biró Zoltán, a 
Felsődunántuli Erdészeti és Vadászati Egye
sület részéről Barrois Andor jelentek meg 
a közgyűlésen, mig a M. Kir. Bányamér
nöki és Erdőmérnöki Főiskolát Fekete Zol
tán főiskolai tanár képviseli. Levélben üd
vözölte a közgyűlést a Déldunántuli Erdé
szeti és Vadászti Egyesület. Távollétüket 
kimentették : Pfeiffer Qyula miniszteri taná
csos, Beniczky Elemér, báró Waldbott Fri
gyes, Roth Oyula főisk. tanár és Szepessy 
Artúr erdőigazgató, Onczay László ügyve
zető alelnök betegsége miatt nem jelenhe
tett meg a közgyűlésen.

A rendelkezésre álló idő rövidsége s az 
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erdőtörvény tervezet tárgyalásának fontos
sága miatt a programmot kissé restringálni 
kellett s ezért elnök a múlt gyűlés jegyző
könyvének felolvastatásától — miután az 
a Magyar Erdőgazdában úgyis megjelent 
— eltekint, s hitelesítésére Lippoczy Béla 
és Schmotzer Gyula tagokat kéri fel. Ez
után — változtatva a programmon — egye
nesen annak legfontosabb pontjára az uj 
erdőtörvényjavaslat tárgyalására tér rá. 
Elsősorban is felolvastatja az O. E. E. ré
széről hozzá érkezett megkeresést, mely
nek szószerinti tartalma a következő:’

„Az Országos Erdészeti Egyesület parádi 
közgyűlése aként határozott, hogy a vidéki 
erdészeti egyesületekkel tárgyalásokat indit 
abban az irányban, mi módon lehetne az 
Országos és vidéki Erdészeti Egyesületek 
együttműködését megfelelően biztosítani.

A kérdés már az O. E, E. szervező bi
zottságának tárgysorozatán is szerepelt. 
Érdemi határozatot azonban az ügyben 
nem lehetett hozni, mivel a vidéki egye
sületek jelenlévő vezetői kijelentették, hogy 
egyesületeikkel való előzetes tárgyalás nél
kül a kérdésben állást nem foglalhatnak.

A tárgyalások megindítását úgy tartanák 
leginkább célravezetőnek, hogy a vidéki 
egyesületek megbízottait meghívjuk szer
vezőbizottságunk üléseire és az itt létrejövő 
előzetes megállapodásokat a megbizottak 
terjesztenék megbízó egyesületeik elé.

Tisztelettel felkérjük ezért a t. Elnök
séget, méltóztassék oda hatni, hogy az 
egyesület a tárgyaláshoz megbízottakat je
löljön ki, azok neveit velünk közölje, hogy 
a tárgyalások fonalát minél előbb felve
hessük.

Egyesületünk igazgató-választmánya ez- 
évi november hó 25-én tartott ülésében 
foglalkozott az uj erdőtörvénytervezet meg
vitatásának módozataival.

Általánosan az a vélemény alakult ki, 
hogy az 0. E. E. és a vidéki egyesületek 
ne forduljanak külön-külön előterjesztéssel 
a földmivelésügyi miniszter úr elé, mert 
hiszen az esetleg eltérő állásfoglalások csak 
bizonytalanságot teremtenének s gyengí
tenék az érdekeltség állásfoglalásának ere
jét és hatékonyságát.

Az igazgató-választmány ezért megbízta 
az elnökséget, keresse meg a vidéki egye
sületek vezetőségét aziránt, hogy a törvény
tervezetet még e hó folyamán saját egye
sületeik kebelén belül tárgyalják le s bíz
zák meg néhány tagjukat, hogy a kialakuló 
álláspontot az 0. E. E. igazgató-választ
mányában január hó elején folytatandó tár
gyalások során képviseljék. Ily módon az 
egységes állásfoglalás legcélszerűbben el
érhető lesz.

Az igazgató-választmányt ennél az el
gondolásnál az vezette, hogy hiszen a vi
déki egyesületek tagjai is majdnem kivétel 
nélkül tagjai az 0. E. E.-nek s igy a vidéki 
egyesületeknek az országos egyesületétől 
eltérő állásfoglalása nem lenne egyéb kis- 
sebbségi különvéleménynél, ami ebben az 
országos fontosságú kérdésben nemcsak 
hogy nem volna célszerű, hanem a sikert 
tenné kockára.

Tisztelettel felkérjük ezéft a t. Elnöksé
get, méltóztassék a bölcs vezetése alatt 
álló egyesületnél ily értelmű határozatot 
kieszközölni, a megbízottakat velünk kö
zölni s egyúttal felhatalmazást kieszközölni 

az együttesen beadandó felterjesztés alá
írására stb."

Ezen nagyfontosságu ügyben kell most 
elsősorban határozatot hoznunk. A törvény
tervezetnek részletes tárgyalása az O. E. E. 
kebelében működő törvényelőkészítő bizott
ságban már folyamatban van, s é bizott
ságban néhányan már egyesületünk tagjai 
közül is helyet foglalnak. Szükséges, hogy 
ezen tagjaink most megbízatást nyerjenek, 
hogy a . bizottságban egyesületünket kép
viseljék s szükséges, hogy számukat meg
felelőképen kiegészítsük.

Az 0. E. E. átirata elsősorban azt cé
lozza, hogy az egyes egyesületek ne nyújt
sanak be a földmivelésügyi miniszterhez 
külön-külön véleményt, hanem az állásfog
lalás teljesen egységes legyen. Javasolja, 
hogy egyesületünk az 0. E. E. törvény
előkészítő bizottságának munkáját, melyet 
oly részletes alapossággal végez, fogadja el, 
s annak állásfoglalásához csatlakozzék, de 
küldjön ki e bizottságba oly megbízottakat, 
kik egyesületünk működési területén elő
álló speciális kívánalmakat kifejezésre jut
tassák.

Bíró Zoltán tájékoztatni akarván az egye
sület tagjait arról, hogy a törvényelőkészítő 
bisottság mily formában, miként végzi mun
kásságát, röviden ismerteti, hogy a bizott
ság e nagyfontosságu s évtizedekre kiható 
kérdést a legnagyobb alapossággal akarja 
tárgyalni, A bizottság eddig 27 tagból áll 
s részt vesznek benne az illetékes osztá
lyok vezetői is, de szükségesnek tartaná a 
más művelési ágazatok képviselőinek, igy 
az O. M. G. E. és a Mezőgazdasági Ka
mara megbizottainak meghívását is. Ismer
teti, hogy a letárgyalt s megfelelőképen 
átformált javaslat a bizottságtól először a 
választmány elé fog kerülni, mely a köz
gyűlésen fogja azt a tagok többségével is
mertetni s végül a földmivelésügyi minisz
terhez felterjeszteni.

Egly József annak a kívánságának ad 
kifejezést, hogy a lokális érdekeinkkel ösz- 
szefüggő kérdéseket itt kellene most fel
vetni és letárgyalni, hogy a kiküldendő 
megbizottak annak, — mint az egyesület 
kialakult kívánságának — érvényt szerez
hessenek.

Elnök a felszólalót megnyugtatja, hogy 
a közgyűlés úgyis ennek megfelelően cse
lekszik, előbb azonban elvi kérdéseket kell 
tisztáznia. Felolvassa Mayer János földmi
velésügyi miniszternek hozzá intézett leve
lét, melyben közli, hogy a javaslat letár- 
gyalásának terminusát 1930. február végéig 
meghosszabbította s kéri az egyesületet, 
hogy észrevételeit ezen időpontig vele kö
zölje. Elnök kéri a közgyűlést, hatalmazza 
meg őt egy oly válaszlevél elküldésére, 
miben az egyesület kijelenti, hogy észre
vételeinket az 0. E. E. törvényelőkészítő 
bizottsága utján óhajtjuk megtenni.

Bíró Zoltán az egyesület kiküldötteinek 
oly irányú meghatalmazását kéri, hogy azok 
a földmivelésügyi miniszterhez intézett be
adványt az egyesület nevében aláírhassák.

A közgyűlés mindkét felvetett kérdést 
magáévá teszi, s elnök ezeket határozatnak 
nyilvánítja.

Báró Waldbott Kelemen a kiküldöttek 
megbízatásának fontosságára mutat rá s 
már előre figyelmezteti őket, hogy ha e 
feladatra vállalkoznak, a legnagyobb oda
adással és pontossággal kell a gyűléseken 

résztvenniök. Bejelenti az egyesületnek, 
hogy miután ő egyben elnöke a törvény
előkészítő bizottságnak, az egyesület kép
viseletét ott nem vállalhatja, de indítvá
nyozza, hogy a közgyűlés Onczay László 
ügyv. alelnökőt és őrgróf Pallavicini Alfonz 
Károlyt — kik amúgy is tagjai a bizottság
nak — s rajtuk kívül Nagy László érseki 
erdőtanácsost bízza meg a képviselettel.

A közgyűlés ezt elfogadja s elnök az 
egyesület nevében felkéri a nevezetteket 
a megbízatás odaadó teljesitésére.

Ezek után elnök rövid összefoglalásban 
reámutat azokra a célokra, melyeket az uj 
törvény megalkotásánál követnünk kell. 
Tisztában kell lennünk elsősorban avval, 
hogy a törvény egy évszázadra készül s 
szolgál keretéül az erdőgazdaságnak. Mily 
nagy felelősség nehezedik a törvényhozókra, 
ha olyat akarnak alkotni, mely évtizedek 
múlva is megállja a helyét s minden ellen
tétet áthidal. Nem lehet cél, hogy minden 
áron újat alkossunk, csak a haladás szel
lemét kell követni mindenben, ami jó a 
régi törvényben foglaltatik, meg kell azt 
tartani, a hiányokat pedig a tapasztalatok
ból kell pótolni. Tekintetbe kell vennünk 
a nemzetgazdasági vonatkozásokat és jogi 
elveket, nem szabad hangulatok, jelszavak 
után indulni, nem lehet szem elől tévesz
teni, hogy egy birtokosnak az erdőgazda
ság nem lehet oly öncél, melynek saját 
érdekeit alárendeli, de a magánvagyonnak 
elsősorban jövedelmet és megélhetést kell 
biztosítania. Nem szabad a magánerdőket 
immobilizálni, tekintetbe kell venni a mai 
nehéz gazdasági helyzetet. Az államhatalom 
tultengését erőszakolni nem szabad s csak 
annyiban kell befolyását kiterjeszteni, 
amennyiben azt a nemzetgazdasági érdekek 
megkövetelik. Ki kell küszöbölni a törvény
ből a bürokratizmust, miből a javaslatban 
igen sok van. Általában el kell tüntetni a 
súrlódási felületeket, összhangra kell töre
kedni, mely általános megelégedést váltson 
ki. Lehetetlenség volna itt most az egész 
tervezetet részletesen átvitatni s ez nem 
is célunk, csuf>án a nagy, elvi kérdésekben 
szükséges az egyesület közgyűlésének állás
foglalását kialakítani. A vitát avval nyitja 
meg, hogy csak ezekhez az általános elvi 
kérdésekhez kéri a tagok hozzászólását.

Egly József a 15. §-nak megváltoztatását 
javasolja, mely a legeltetés kérdését tár
gyalja. Példákkal dokumentálva hangoztatja, 
hogy a kecskék legeltetését az erdőből 
teljesen ki kellene küszöbölni s az ide vo
natkozó paragrafust ily módon megváltoz
tatni.

Elnök válaszolva a felszólalásra kijelenti, 
hogy a törvényelőkészítő-bizottság gyűlése 
ezt a paragrafust már letárgyalta, s módo- 
sitotta is olyképen, hogy kecskét legel
tetni az erdőben egyáltalán nem szabad. 
Felkéri Bíró Zoltánt, az O. E. E. ügyve
zetőjét, hogy legyen szives ismertetni a 
bizottság eddigi munkája során már kiala
kult kérdéseket, a törvény sarkpontjainak 
tekinthető elvi problémákat.

Biró Zoltán élvezetes előadásban fejti ki 
a bizottsági munka során már kialakulóban 
lévő legfőbb irányelveket, melyek közül az 
erdőgazdaság sine qua non-jának egy füg
getlen szakfórumnak, mint legfőbb erdészeti 
hatóságnak — megalkotását tartja. Mig az 
erdőgazdasági kérdések intézése politikai 
fórumoktól függ, a mai tarthatatlan helyzet 
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javulására nem számíthatunk. Az erdőbir
tokosok gyűlése megmutatta, hogy e kér
désben mennyire egyhangú álláspontot fog
lal el az egész magyar erdőbirtokos osztály. 
A birtokosok gyűlése oly áldozatkészségről 
tett tanúságot, mire számítani sem mertünk, 
igy az üzemtervi kötelezettség ellen senki 
sem szólalt fel, azonban valamennyien egy
formán követelték a legfelsőbb független 
szakfórum életrehivását, mely ügyeikben 
elfogulatlanul s minden politikai befolyás
tól mentesen hozzon döntést.

További fejtegetése során Biró előadja, 
hogy a törvényben biztosítékot kell nyúj
tani a magánjogi igények védelmének, 
melybe túlságosan belenyúlni nép lehet. 
Ismerteti azt a kialakult álláspontot, hogy 
minden olyan kérdést, mely nem tartozik 
szorosan az erdőgazdasághoz (pl. fáslege
lők ügye, gazdasági fásítások) ki kell kap
csolni az erdészet hatásköréből, miáltal az 
erdészet a gazdaság túlkapásaiból származó 
ódiumot elhárítja magáról. Majd kifejti az 
általános üzemtervi kötelezettség kérdésé
nek fontosságát, mely mellett a bizottság 
hosszabb ideig fog időzni. Igen sok panasz 
érkezett be a tervezetnek az adminisztrá
cióra vonatkozó rendelkezései ellen. Előre
láthatólag szükségesnek fog mutatkozni a 
felebbezés jogának biztosítása s akkor a 3, 
illetve 4 kamarás rendszer mellett a mai 
administráció fenntartása lehetetlennek lát
szik. Megemlíti, hogy a közérdekű intéz
kedések terheit nem lehet egyedül az erdő
gazdaságra hárítani. Ahol a közérdeket 
veszélyeztető bajok nem a birtokos mulasz
tásából keletkeztek, ott a terheket a közre 
kell hárítani. Végül az erdők mai állagának 
fenntartásáról emlékezik meg, melynek mos
tani megcsonkitottságunk mellett apadnia 
semmikép sem szabad, hanem ellenkezőleg, 
emélkednie kell.

Waldbott Kelemen báró elnök hálás kö
szönetét mond Biró Zoltánnak érdekes is
mertetéséért s azért az önzetlen és párat
lanul álló odaadásért és óriási munkáért, 
amit az erdőgazdaság érdekében végez s 
miért neki az egész erdészeti társadalom 
hálával tartozik.

Radó Oábor felszólalásában aggodalmá
nak ad kifejezést, hogy ha az erdőgazdaság 
az erdőben való legeltetés kérdésében a 
mezőgazdaságnak enged teret, annak be
folyása káros hatással lesz az erdőre s 
lehetetlen állapot volna, ha az erdőben 
gazdák dirigálnának.

Biró Zoltán válaszolva a felszólalónak 
felvilágosítja, hogy a bizottsági ülésen ez a 
kérdés már keresztül ment s a módositott 
javaslatba feltétlen biztosítékként vétetett 
be a mezőgazdaság káros befolyása ellen 
a következő szövegű intézkedés: „az erdei 
legeltetés kérdésében az üzemterv intéz
kedései irányadók." Más elbírálás alá tar
toznak az u. n. fás legelők, melyek ha ál
landó legeltetésre alkalmasak, az erdőgaz
daságból kikapcsolandók.

Radó Oábor kincstári példákat hoz fel a 
legeltetés problémájának sikeres és gyöke
res megoldására, mely megoldás az úgy
nevezett koncentrált legelő kihasitása, vagyis 
a legeltetésnek egy, vagy több állandó le
geltetésre alkalmas terület feláldozásával 
kizárólag ezekre való szorítása. Felveti a 
kérdést, hogy nem volna-e jó ezt a meg
oldást az egész erdőgazdaságra általánosí
tani?

Biró Zoltán nézete szerint az absolut 
legeltetési tilalmat kimondani nem lehet. A 
legeltetéssel szembeni védelemnek teljes 
biztosítását látja abban, ha az erdei legel
tetés engedélyezését a megalakítandó füg
getlen szakfórumra bízzuk, mely szakszem
pontból bírálja el a kérdést s az erdőgazda
sági érdekeket meg fogja óvni. Esetleg in
dokolt esetekben (országos csapás, árvíz, 
földrengés) engedélyezheti is az erdők le
geltetését.

Egly József, Radó Oábor és Biró Zoltán
nak a legeltetés kérdésében történt ismételt 
felszólalásai után elnök foglalkozik ezen 
országos fontosságú kérdéssel. Nemzetgaz
dasági szempontból ott mutatkoznak a leg
nagyobb nehézségek, ahol a lakosságnak 
nincs elég legelője, amit az úrbéri rendezés 
alkalmával legeltetési joguk megváltása cí
mén kaptak, az kevés, rossz minőségű, már 
tönkre van téve, s az erdészet állami szer
vei most annak befásitását rendelik el. 
Általános az elkeseredés és elégedetlenség. 
A kivándorlás megszűntével a nép szapo
rodása nagyon észrevehetővé vált. Megtud-e 
élni a nép legelő nélkül? A marhaállomány 
kétszeresére növekedett s megoldást kell 
keresni ezen égető kérdés enyhítésére. Fel
tétlenül jónak látja bizonyos területek ki- 
hasitását, melyeken azonban erdőt fenntar
tani többé nem lehet. Szükséges volna egy 
párhuzamos törvény, mely az erdőtörvény
nyel egyidőben a legeltetés kérdését is sza
bályozná s kimondaná, hogy az erdészet a 
legeltetésre kiadott területekre mily mérték
ben gyakorol befolyást.

Radó Oábor és Biró Zoltán rövid hozzá
szólásai után Fekete Zoltán emelkedik szó
lásra.

Az uj törvénytervezet legnagyobb hord
erejű intézkedésének az üzemtervi kötele
zettséget tartja. Ha a Biró által említett 
független szakbiróság — hová vitás esetek
ben fordulni lehet — nem léteznék, feltét
lenül különbséget kellene tenni a kötött és 
nem kötött birtokok között. Az üzémren- 
dezési utasítás rendelkezéseit mindenütt 
egyöntetűen keresztülvinni ugyanis lehetet
len volna. A szabad forgalmú birtokokon 
teljesen elegendő volna a főbb gazdasági 
elveket (üzemmód, vágásforduló) megszabni. 
A 300 holdnál kisebb erdőbirtoknál pedig 
egyetlen követelményként csupán azok 
fenntartását kellene felállítani. A független 
szakfórum felállítását helyesnek tartaná, de 
felveti a kérdést, hogy nem fog-e az a 
kormány ellenkezésével találkozni?

Biró ismételten kifejezést ad azon felfo
gásának, hogy a független szakbiróságot 
meg kell teremteni és pedig az O. E. E.- 
tel, mint érdekképviselettel kapcsolatban 
úgy, hogy annak tagjai legyenek: 4 szak
bíró, 1 közigazgatási biró s az erdőbirtoko
sok köréből 2 ülnök. A szakbírók közül az 
elnököt és egy bírót az érdekképviselet 
javaslatára nevezné ki a földmivelésügyi 
miniszter, mig a másik kettőt ő delegálná. 
Az érdekképviseletnek kellene gondoskodni 
8 ülnökről, kik közül a bíróság üléseire 
2—2 felváltva lenne berendelve. Reámutat, 
hogy valamely törvény végrehajtásánál leg
fontosabb fórum annak végső szerve s az 
uj erdőtörvény sikere is ezen független 
szakfórum létezésén, vagy nem létén for
dul meg.

Elnök megemlíti, hogy analóg bíróságok 
már vannak, igy pl. az adófelszólamlási 

bizottság s bár az adófizetés általános pol
gári kötelezettség, a kormányzat mégis ha
gyott egy független fórumot a felszólamlásra. 
Az erdészeti független szakbiróság megva
lósulását szerencsés megoldásnak tartaná.

Ezek után Király Lajos az 1. §., Egly 
József az 57. §. és Tóth Bódog az 59. és 
60. §-hoz szólnak röviden hozzá. Felvetett 
kérdéseikre részben Biró Zoltán ad meg
nyugtató felvilágosítást, részben pedig elnök 
azokat a bizottsági kiküldöttekhez utalja s 
felhívja a tagokat, hogy a törvénytervezet
hez való esetleges hozzászólásaikat a bi
zottsági kiküldöttek bármelyikéhez írásban 
küldjék be, hogy azok ezeket a bizottság 
plénuma elé terjesszék. Miután pedig a 
részletekben való tárgyalásnak helye itt 
nincs, a törvénytervezet vitáját bezárja.

Az indítványok és javaslatok során elnök 
bejelenti, hogy Nádaskay Richard, az erdé
szeti altiszteknek az uj erdőtörvényterve
zettel kapcsolatban felmerült ügyeiben óhaj
tott a közgyűlés előtt indítványt tenni. Te
kintettel az egyesület korábbi határozatára, 
hogy az O. E. E.-tel egyöntetűen a törvény
előkészítő bizottság utján óhajtja a terve
zetre észrevételeit megtenni, — Nádaskay 
indítványát a törvényelőkészítő bizottság 
elé fogja terjeszteni, sőt a bizottsági ülé
sekre is meg fogja hivatni.

Wittenberger Oéza titkár, lapszerkesztő
nek a lap fokozottabb szellemi támogatá
sára vonatkozó indítványát a választmány 
már letárgyalta s báró Waldbott Kelemen 
elnök bejelenti a választmány azon határo
zatát, hogy a Magyar Erdőgazda munka
társainak fokozottabb közreműködésre való 
serkentése céljából a jövőben az egyesület 
lapszámonként 2 cikket egyenként 25 pengő 
tiszteletdijjal fog honorálni s e célra az 
évente a legjobb cikk jutalmazására fordított 
400 P. lesz — megfelelő kiegészítéssel — 
igénybe véve. A tiszteletdijak odaítélésére 
nézve a szerkesztő javaslatára az ügyvezető 
lesz hivatva határozni. Ezen bejelentést a 
közgyűlés egyhangúlag tudomásul veszi s 
elnök határozatnak nyilvánítja.

Az ügyvezető jelentése betegsége miatt 
elmaradt, de annak tartalma ugyanazon 
kérdéseket és teendőket vetette fel, me
lyekre nézve a közgyűlés már határozato
kat hozott.

Wittenberger Oéza titkár teszi meg ezután 
jelentését. Előadja, hogy az egyesület tag
jainak létszámában nyári közgyűlésünk óta 
a következő változások történtek: Elköltö
zésük miatt kilépésüket jelentették: Weinert 
Tivadar ny. urad, erdőtanácsos, Kertész 
István m. kir. segéderdőmérnök és dr. Za- 
vitsa József m. kir. erdőtanácsos, összesen 
3-an. Kegyelettel emlékezik meg arról a 
szomorú körülményről, hogy a halál két 
tagtársunkat ragadta el idő előtt körünkből. 
Egyik halottunk Somogyi Sándor m. kir. s. 
erdőmérnök fiatalon elhunyt collégánk, má
sik nagy halottunk báró Maillot Nándor 
nagybirtokos, országgyűlési képviselő, ny. 
főispán, egyesületünk alapitó tagja, kinek a 
közelmúlt napokban történt elvesztése az 
egész országot gyászba borította. Titkár 
indítványára a közgyűlés gyászának és ke
gyeletének kifejezéséül halottai emlékét 
jegyzőkönyvileg örökíti meg.

A kilépések és halálozások folytán egye
sületünk tagjainak létszáma 1 alapitó és 4 
rendes taggal csökkent. Belépési szándékát 
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senki sem jelentette s így az egyesület mai 
taglétszáma:

1 védnök |
1 tiszteletbeli

15 alapitó és összesen 184.
167 rendes tag |

Titkár külön is felhívja a közgyűlés fi
gyelmét az egyesület taglétszámának apa
dására s kérést intéz mindenkihez, hogy 
folytassanak taggyüjtő propagandát s sze
rezzen mindenki legalább egy uj tagot az 
egyesületnek, hogy szellemi és anyagi erőnk 
emelkedésével munkánk sikere teljesebbé 
és biztosabbá váljék.

Ezután Dókus József pénztáros teszi meg 
jelentését. A balatonfüredi közgyűlésen el
hangzott pénztári jelentés szerint az egye
sület készpénzkészlete 1929. május 31-én 
2,376'52 P. volt. Ezen összeg az időközi 
befizetésekkel mai napig 3,046'68 P-re emel
kedett fel. Ezzel szemben a felmerült ki
adások összege 1,199'34 P, melynek levo
nása után egyesületünk készpénzkészlete a 
mai nappal: 1,84734 P. Ezen összegben 
bennfoglaltatik a Vadas emléktáblaalap ja
vára befolyt 338'30 P. is.

Miután a tagsági dijak az utóbbi időben 
nagyon gyéren érkeztek be, a Magyar Erdő
gazda decemberi számához befizetési lapo
kat mellékeltünk, melyeket rövidesen kö
vetni fognak a még szokásos éveleji fel
szólítások is.

E jelentések tudomásulvétele után elnök 
felolvassa az >Északmagyarországi Idegen
forgalmi Szövetségnek« az egyesület elnök
ségéhez intézett felhívását, melyben egy
részt a tavasz folyamán Miskolcon rende
zendő idegenforgalmi kiállítás támogatására 
kérik fel az egyesületet, másrészt pedig az 
idegenforgalom növelése érdekében a tú- 
ristautak kijelölése, jelzések készítése, mén- 
házak, tüzrakóhelyek létesítésére kérik fel 
az erdőbirtokosokat.

Elnök — kifejezést adván azon nézeté
nek, hogy nem igen remélhető, hogy az 
erdőbirtokosok a vadtenyésztés érdekeivel 
annyira ellenkező turistaságot saját intéz
kedéseikkel elősegítsék — felhívja a lap
szerkesztőt, hogy a felhívást a Magyar 
Erdőgazdában tegye közzé.

Több tárgy nem lévén, elnök a közgyűlést 
berekeszti.

Közgyűlés után a Korona-szálló éttermé
ben baráti közös ebédre gyűltek össze a 
megjelentek, ahol kedves hangulatban a 
társaság nagy része egészen lámpagyujtásig 
kitartott.

Innen-onnan.
| Báró Maillot Nándor | ^”e rave£ 

tűk a gyászhirt, hogy báró Maillot de la 
Treille Nándor nagybirtokos, országgyűlési 
képviselő, nyug, főispán és kormánybiztos, 
stb. egyesületünk alapitó tagja december hó 
20-án rövid szenvedés után Budapesten 
elhunyt. Temetése december hó 23-án volt 
Tállyán, az előkelő rokonság mély gyásza 
s az egész magyar társadalom őszinte rész
véte mellett.

Maillot Nándor báró a Tokaj-Hegyalja 
képviselője s annak rajongó, lelkes apostola 
volt, ki közéleti szereplésével igen sokat 
tett a Hegyalja megmentése és felvirágoz
tatása érdekében. Élete delén, munkaképes

sége teljében ragadta el körünkből a halál, 
Elhunyta pótolhatatlan vesztesége a magyar 
közéletnek, birtokososztálynak, de különö
sen a Hegyaljának.

Őrizzük kegyelettel emlékét!
— Az O. E. E. rendkívüli közgyűlése. 

Az O, E. E. 1930. február 22-én délelőtt 
10 órakor az egyesület helyiségében rend
kívüli közgyűlést tart, melynek tárgysorozata 
a következő:

1. Elnöki megnyitó.
2. Az uj erdőtörvény-tervezet tárgyában 

a földmivelésügyi miniszter úrhoz teendő 
előterjesztés.

,3. Esetleges indítványok.
— A „Felsődunántuli Erdészeti és 

Vadászati Egyesület" rendkívüli köz
gyűlése. A Felsődunántuli Erdészeti és 
Vadászati Egyesület folyó hó 10-én Győrött 
a Royal-szálló gobelin termében a tagok 
szép számban való részvételével rendkívüli 
közgyűlést tartott.

A rendkívüli közgyűlést — amelyet vá
lasztmányi ülés előzött meg — Rimler Pál 
egyesületi II. alelnök nyitotta meg, kinek 
az üdvözlő szavait követően előterjesztett 
indítványára a közgyűlés elhatározta, hogy 
Genersich Sándor nyug, közalapítványi mi
niszteri tanácsos elhunyta feletti gyászának 
a jegyzőkönyvben kifejezést ad.

A legutolsó közgyűlés jegyzőkönyvének 
hitelesítése után a választmányi ülés ezirányu 
javaslata alapján 5 uj tagnak a felvételét 
határozta el a közgyűlés, 3 tag kilépését 
pedig tudomásul vette.

Majd sajnálattal tudomásul vette a köz
gyűlés Véssei Mihály miniszteri tanácsos
nak az I. alelnöki és Barrois Andor m. kir. 
erdőtanácsosnak a titkári tisztségről történt 
lemondását és egyben az egyesület meg
teremtése és felvirágoztatása érdekében ki
fejtett önzetlen és eredményes működésű
kért egyhangú határozattal jegyzőkönyvi 
köszönetét szavazott meg, majd a választ
mány előterjesztését magáévá téve, I. al- 
elnökké Hepke Arthur m. kir. főerdőtaná- 
csos, erdőigazgatót, titkárrá vitéz Tótth 
László m. kir. erdőtanácsost, választmányi 
taggá pedig vitéz Tótth László helyébe 
Somogyi Ferenc nyug, uradalmi főerdőmér- 
nököt választotta meg.

Ezzel II. alelnök az elnöki széket az 
újonnan megválasztott I. alelnöknek adta át, 
ki a közgyűlés üdvözlése és programjának 
körvonalozása után közölte a választmányi 
ülés javaslatát az Országos Erdészeti Egye
sületnek a közelmúltban érkezett ama át
iratával kapcsolatosan, mely a m. kir. föld
mivelésügyi Miniszter Ur által észrevétele
zés végett megküldött uj erdőtörvény-ter
vezetre vonatkozó észrevételeknek az Or
szágos Erdészeti Egyesület utján s illetve 
arra közösen való előterjesztésére irányul.

Bíró Zoltán és Roth Gyula tagtársak több
szöri felszólalása után a közgyűlés akként 
határozott, hogy a törvénytervezetnek az 
Országos Erdészeti Egyesületben leendő 
tárgyalásához 3 tagtársat kiküld ugyan, de 
észrevételeinek a m. kir. földmivelésügyi 
Miniszter Úrhoz leendő előterjesztése mó
dozatairól 1930. évi február hó 5-én tartandó 
rendes közgyűlésén fog határozni.

Ezután a közgyűlés elhatározta 3 tagtárs
nak kiküldését az Országos Erdészeti Egye
sületnek a vidéki Egyesületekkel való együtt
működése módozatainak és feltételeinek 

megállapítása érdekében alakítandó bizott
ságba.

Végül a közgyűlés határozatot hozott az 
uj erdőtörvény-tervezetnek részletes letár- 
gyalása, illetve az egyesület kapcsolatos 
észrevételeinek kidolgozása tekintetében.

A közgyűlésen az Országos Erdészeti 
Egyesületet Biró Zoltán nyug, miniszteri 
tanácsos és dr. Ajtai Sándor m. kir. főerdő
mérnök, a Tiszajobbparti Vármegyék Erdé
szeti Egyesületét pedig Roth Gyula főiskolai 
tanár képviselték.

A közgyűlést kedélyesen elköltött társas 
vacsora követte, melyen a tagtársak egy- 
része feleségével együtt vett részt.

— Nádler Herbert átvette a „Termé
szet" szerkesztését. A „Természet" cimü 
tudományos képes havi folyóirat most lé
pett 26-ik évfolyamába. Mint értesülünk, 
szerkesztését, melyet eddig dr. Paitsits Emit 
oly nagy gonddal és oly kitünően végzett, 
most Nádler Herbert az állatkert igazgatója, 
a kiváló vadász és zoológus vette át. Is
merjük Nádler Herbert Írásait s nagy érdek
lődéssel tekintünk uj célkitűzése elé, mellyel 
a „Természet“-et mindenki oktató, szóra
koztató és tanácsadó jóbarátjává óhajtja 
tenni s a lapnak a közönség szélesebb ré
tegeiben való elterjesztésére törekszik. Az 
uj szerkesztőnek sikeres munkálkodást kí
vánunk, a „Természetet" pedig olvasóink 
szives figyelmébe ajánljuk. (Előfizetési dij 
egy évre 6 pengő. Mutatványszámot küld 
a kiadóhivatal: Budapest, VI., Állatkert).

ÜZLETI HÍREK.

A tüzifapiac élénkebb változatlan árak 
mellett. A fagyos utakon az erdőből való 
szállítás zavartalanul halad. Szőlőkaró, donga 
iránt az érdeklődés megindult.

EBBE! FENYŰMAGOT,
fekete fenyőmagot, luczfenyő, vörös
fenyő, jegenyefenyő magot és minden
féle tűlevelű és lombfamagot előcsirázott 
magaskőrismag, akáczmag, juharmagvak, bükk- 
makk, tölgymakk stb. stb, valamint erdészeti 
csemetéket, gyömölcsmagvak és azok vadon- 
cait garantált megbízható legjobb minőségben 

ajánl tavaszi szállításra és rendeléseket kér

KŐSZEGI FENYOMAGPERÍETÖ is FilSKOll
Kőszeg.

Tölgy makk, 
fenyőmagvak és lombfamagvak, erdészeti 

csemeték, sorfák beszerezhetők

KEINER REZSŐ
oki. erdőmérnöknél

Budapesten, Ferry Oszkár-utca 34. 
szám alatt vagy továbbra is 

Keiner Rezsőnél Gödöllőn.

Kérjük az uradalmakat és 
tagtársainkat, hogy a szak
mánkat érdeklő hirdetéseiket 

lapunkban tegyék közzé!

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6063.
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Magyar Erdőgazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

Megjelenik minden hó í-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vm. 
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza.

Évi előfizetési dijak:
Tagoknak ... --------------------------------------... 2 pengő.
Nem tagoknak _______ _____ ___________ 10 pengő.

Elkészült
a törvénytervezet módosító javaslata. Az 
a nagy munka, mely hónapok óta fog
lalkoztatta a törvény előkészítésére ki
küldött bizottságot s amit feszült figye
lemmel kisért erdőbirtokos, államerdé- 
szeti, erdőtisztikar és segédszemélyzet 
egyaránt, befejezést nyert.

Azok a lelkes férfiak, kiket az erdő
gazdasági társadalom bizalma erre a 
nagy munkára kiküldött, jóleső érzéssel 
állapíthatják meg, hogy amit tettek, 
megfelelt az általános kivánalmaknak, 
amit a módosításba foglaltak, az köz
megnyugvásra szolgál s amit alkottak, 
az — amellett, hogy megóvja a birto
kos érdekeit, — alkalmas arra, hogy 
egy fejlődő, virágzó erdőgazdaság kere
téül szolgáljon hosszú évtizedeken át

A törvénytervezeten javasolt módo
sítások elkészítésével a törvényelőké- 
szités munkájának igen jelentős állo
másához érkeztünk el, de tévedés volna 
azt hinni, hogy itt most már megáll
hatunk, s munkánkat evvel befejeztük. 
Ellenkezőleg, az igazi nagy küzdelem 
csak most kezdődik. Most indul meg 
majd az ellenérvek, érdekharcok és poli
tikai törekvések sorozata az erdőgaz
daság kívánalmai ellen, most lép sorom
póba a hatalmát féltő bürokrácia a li
berálisabb gazdasági törekvések s a bir
tokos osztály jogos kívánságai ellen. A 
Dunántúl legutóbbi eseményeiből úgy 
látjuk, hogy már a minisztériumban nagy 
küzdelmet kell megvívnunk, hogy az 
erdőgazdaság többségének akaratát ke
resztülvigyük, az pedig bizonyosra ve
hető, hogy a törvényhozás mindkét há
zában heves viták, nagy harcok lesz
nek, különösen a legeltetés, közérdekű 
fásítások, a szaktanács felállítása és 
egyéb nagy problémák körül.

Elérkeztek a magyar erdőgazdaság 
sorsdöntő, nagy idői, évtizedek munka- 
és gazdasági eredményei, sokak léte és 
existenciája függ attól, hogy a ránk 
várakozó küzdelemben akaratunkat ér
vényre tudjuk-e majd juttatni. Ezért 
kell most mindent elkövetnünk, hogy a 
közvéleményt ügyünknek megnyerjük, 
ezért szükséges, hogy az erdésztársa
dalom minden egyes tagja saját köré

ben is egész akarattal munkálkodjék a 
siker érdekében. Ez azonban csak úgy 
képzelhető, ha kizárunk minden szét
húzást, nem próbálkozunk különvéle
ményeket érvényre juttatni, de egy aka
rattal, egységes szóval mindannyian 
egyazon cél: az O. E. E. által benyúj
tott s a többi erdészeti egyesületek kép
viselői által is aláirt javaslatnak meg
felelő módosítások érvényesítésére tö
rekszünk. Volt ideje mindenkinek bőven 
a hozzászólásra, úgy a vidéki, mint az 
országos egyesületek módot nyújtottak 
az észrevételek előterjesztésére. Most, 
hogy a vita le van zárva, s az állás
foglalás megtörtént, még ha a legjobb 
szándék vezeti is, ellenségévé válik a 
magyar erdőgazdaságnak az, aki külön 
véleményt, eltérő törekvést kíván meg
szólaltatni, mert egységes fellépésünk 
imponáló erejét gyengíti s módot és 
alkalmat ad az elgáncsolásra.

♦ ♦

A törvényelőkészítő munka mai állo
másán kötelességünknek érezzük, hogy 
a legnagyobb elismeréssel adózzunk 
azoknak a lelkes férfiaknak, kik felis
merve az ügy óriási horderejét s a fel
adat nagyszerűségét, erejük, szellemi 
értékeik s minden képességük latba ve
tésével végezték el a tervezet módosí
tásának hatalmas és felelősségteljes mun
káját. Hadik János grófot az O. E. E. 
elnökét, Waldbott Kelemen bárót a tör
vényelőkészítő bizottság elnökét és Bíró 
Zoltánt, az O. E. E. fáradhatatlan, nagy
szerű ügyvezetőjét illeti elsősorban az 
elismerés. Az ő lelkesedésük, az erdő 
iránti rajongó szeretetük, fölényes tu
dásuk és bölcs mérsékletük tette lehe
tővé, hogy a javaslat simán, nagyobb 
zökkenések nélkül volt idejére letárgyal
ható és a bizottság mindig meg tudta 
találni a helyes, mindenkit megnyugtató 
középutat. A Tiszája bbpart erdőgazda
ságának hálás köszönetét, osztatlan el
ismerését fejezzük ki nekik és mind
azoknak, kik a nagy munkában közre
működtek. Érdemüket márványnál ma
radandóbban hirdeti majd az uj erdő
törvény, melynek életrehivása s meg
alkotása örök időre összekapcsolódik 
neveikkel. L- W- G.

A törvénytervezet tárgyalása 
az 0. E. E. közgyűlésén.

Február 22-én reggel szokatlanul nagy 
forgalom indult meg az O. E. E. székhazá
nak folyosóin. A tagoknak és érdeklődők
nek oly tömege gyűlt össze a törvényter
vezet tárgyalása céljából kitűzött rendkívüli 
közgyűlésre, amilyet a békeidők óta sem 
láttunk. Az erdőbirtokos-osztály számos elő
kelősége jelent meg s mintegy 350 tag vett 
részt.

Hadik János gróf elnök üdvözölve a mi
nisztériumok, intézmények, egyesületek és 
uradalmak képviselőit s az összes megje
lenteket, lelkes éljenzés közepette nyitotta 
meg a közgyűlést.

Megnyitó beszédében kifejtette, hogy 50 
évi csendes munkálkodás után a magyar 
erdőgazdaság ismét sorsdöntő órák elé került. 
A változott idők, a gazdasági helyzet me
tamorfózisa s az általános haladás elkerül
hetetlenül szükségessé tették alapvonalaiban 
ma is kifogástalan régi erdőtörvényünk át
alakítását, kiegészítését, illetve egy uj, mo
dern erdőtörvény elkészítését. Régóta sür
gette már az egyesület ennek szükségessé
gét, hogy erdőgazdaságunk fejlődése meg 
ne akadjon s hogy vége szakadjon annak 
az áldatlan bizonytalanságnak, amit a há
borús kormányrendeletek idéztek elő. Kö
szönetét mondott a földmivelésügyi minisz
ternek a törvénytervezet elkészítéséért és 
főként azért, hogy a magyar erdőgazdaság 
érdekképviseletének módot nyújtott az észre
vételek megtételére még mielőtt ő állást 
foglalt volna. E kedvező helyzetnek köszön
hető, hogy az egyesület elvégezhette a törvény
előkészítés nagy és nehéz munkáját, minek 
során az erre kiküldött bizdttság tizenegy 
napon át, fáradságot nem kímélve, legapróbb 
részleteiberifvitatta meg a tervezetet s végezte 
el azon a szükségesnek vélt módosításokat. 
Hálás köszönetét fejezte ki a bizottság el
nökének és tagjainak odaadó munkásságu
kért, mivel a megnyugtató megoldást lehe
tővé tették.

Hadik János gróf ezután néhány szóval 
kitért magára a tervezetre, mely bár sok 
hasznos újítást tartalmaz és a haladás szel
lemében készült, gazdasági szempontból 
nézve a birtokos érdekeinek védelme szem
pontjából igen sok hiányt tartalmaz, elany- 
nfira, hogyha azok változatlanul mennének 
keresztül, egyenesen katasztrófa elé állítanák 
a birtokososztályt. Elég itt megemlíteni a 
kopárfásitásra, közérdekű erdőtelepítésre, 
az erdők megosztására és az erdőgazdasági 
személyzetre vonatkozó intézkedéseket, me
lyek a birtokosra elviselhetetlen terheket 
rónának. Nem lehet egy gazdasági ágazat 
ügyeit úgy intézni, hogy a közérdekből 
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származó, sokszor igen költséges teendők 
minden terhét egyedül a birtokosra hárítsuk, 
mert hiszen az állam teherviselő képessége 
egyenes függvénye a polgárok teherbírásá
nak. A birtokosokat tehát nem szabad az 
ő érdekeltségi arányukon túlmenő terhek
kel sújtani. Itt Hadik János gróf reámutatott 
arra a szomorú helyzetre, mibe az Alföld 
fásításának ügye jutott, ahol egy nagyon 
jó törvény végrehajtását most takarékossági 
szempontból beszüntetik. Ha az állam ilyen 
nehéz helyzetben van, hogyan várhatja, 
hogy egy nagyszabású erdőgazdasági refor
mot lehessen csinálni úgy, hogy ennek ösz- 
szes terhei az erdőbirtokosokra háruljanak? 
Közbevetőleg megemlítette az illusztris el
nök, hogy az Alföld fásításának ügyét sze
rinte nem szabad elejteni s a közgyűlés 
élénk helyeslése közben indítványozta, hogy 
a közgyűlés felterjesztéssel forduljon a föld- 
mivelésügyi miniszterhez, miben az Alföld - 
fásítás újra felvételét s e célra nagyobb 
anyagi támogatás beállítását kérje.

Másik fontos része a javaslatnak a bir
tokos jogainak védelme. Tagadhatatlan, hogy 
az erdőgazdaság az a művelési ágazat, 
melynél az állami beavatkozásra és ellen
őrzésre fokozottabb mértékben van szükség, 
mégis a leghatározottabban állást kell fog
lalnunk ennek a beavatkozásnak oly nagy 
mértéke ellen, mely a tervezetben foglaltatott. 
Hiszen emellett a tulajdonjog teljesen fik
tívvé vált volna s a birtokos részére a kor
látolt használaton kívül más jog nem is 
maradt volna. Vélekedése szerint sikerült a 
javaslat módosításával megtalálni azt az 
utat, mely úgy az általános közgazdasági és 
erdészeti érdekeknek megfelel, mint pedig a 
birtokosok érdekeinek s jogainak megóvására 
is alkalmas. Reményének adott kifejezést, 
hogy e kérdésekben a minisztérium képvi
selőivel sikerül megegyezést létrehozni, mely 
biztosítani fogja, hogy a birtokosok nem 
lesznek kitéve oly veszedelmeknek, melyek 
az eredeti javaslat részéről érték volna 
őket, viszont a hatóságok szeme előtt lebegő 
főbb szempontok is — ha bizonyos fokig 
módosítva is — teljes biztosítékot nyerhet
nek.

Kettős célja van ennek a közgyűlésnek, 
— mondotta Hadik János gróf — az egyik 
az, hogy utat mutassunk a kormánynak arra, 
hogyan lehet ezeket az igen fontos és kényes 
kérdéseket megnyugtatóan megoldani, másik 
célunk pedig, kifejezésre juttatni, hogy az 
egész birtokososztály egyöntetűen foglalt ál
lást az állami mindenhatóság ellen. A gaz
dasági életet teljesen gúzsba kötni nem sza
bad, mert akkor visszafejlődés áll be. Legyen 
állásfoglalásunk komoly, higgadt — fejezte 
be beszédét Hadik János gróf, de egyúttal 
határozott és erélyes, hogy méltán juttassa 
kifejezésre azt a törhetetlen elszántságot, 
mellyel jogainkat megvédeni akarjuk, S ha 
ez igy lesz, úgy meggyőződésem, hogy a 
kormányzat nem fog elzárkózni jogos és mél
tányos kívánságaink teljesítése elől s módot 
nyújt arra, hogy az uj erdőtörvény általános 
megnyugvást teremtve egy boldogabb, szebb 
korszaknak, a ma megnyomorított magyar 
erdőgazdaság felvirágozásának szolgáljon 
alapul.

Nagy éljenzéssel és zajos tapssal fogadta 

a közgyűlés közönsége Hadik János gróf 
elnöki megnyitóját, amely után Biró Zoltán, 
az egyesület ügyvezetője ismertette a tör
vénytervezeten javasolt módosításokat. Az 
egyes kérdésekhez számos hozzászólás tör
tént. A vita túlnyomó részben akörül folyt, 
hogy az erdőfelügyelő önálló független szerv 
legyen-e, aki csak a földmivelésügyi minisz
térium alá van rendelve, vagy pedig az 
erdöigazgatónak alárendelt szerv legyen-e. 
A kérdés felett a közgyűlés tagjai titkos 
szavazással döntöttek, amelynek eredmé
nyét Térffy Béla hirdette ki. A közgyűlés 
216 szavazattal 118 ellenében úgy határo
zott, hogy az erdőfelügyelő az erdőigazga
tónak legyen alárendelt szerve, ne legyen 
teljesen független hatásköre.

Hadik János gróf javaslatára a közgyűlés 
egyhangúlag kimondotta, hogy kérni 'fogja 
az Országos Erdőgazdasági Szaktanács fel- 
állitását, amelynek hatáskörébe a törvényben 
taxatíve felsorolt kisebb jelentőségű ügyek 
tartoznának s amely ezekre az ügyekre 
nézve a földmivelésügyi miniszternek véle
ményező szerve legyen, amelyet a miniszter 
köteles meghallgatni; a nagy anyagi érdeke
ket érintő kérdések viszont a közigazgatási 
biróság hatáskörébe utaltassanak s e célból 
a közigazgatási biróság azon tanácsában, 
amely az ilyen erdészeti kérdések felett 
határoz, erdészeti szakértők küldessenek ki.

Jánosii Engel József azt indítványozta, 
hogy az egyesület kérje a minisztériumtól, 
hogy az erdőbirtokosokat korlátozó háborús 
rendeleteket vonja vissza. Biró Zoltán ügy
vezető előterjesztésére kimondotta még a 
közgyűlés, hogy a minisztériumtól az eddig 
élvezett évi 400,000 pengőnyi támogatásnak 
visszaállítását kéri, amelyet a minisztérium 
a költség vetésből törölt. Ennek a támoga 
tásnak elmaradása ugyanis az Alföldnek és 
a kopár területeknek erdősítési munkáját le
hetetlenné tenné s veszélyeztetné az eddig 
elért eredményeket.

A közgyűlés Hadik János gróf záró sza
vaival ért véget. A jól teljesített kötelesség 
nyugodt tudatával tekinthetünk vissza arra 
a munkára, amit az egyesület ezideig vég
zett — mondotta. Fél munkát végeznénk 
azonban, ha itt megállanánk. A további 
teendőket abban lehet összegezni, hogy meg 
kell győzni a földmivelésügyi miniszter urat 
s a törvényhozás mindkét házát álláspon
tunk helyességéről s meg kell a közvéle
ményt nyerni ügyünknek. Az egyesület e 
téren mindent el fog követni, feltétlenül 
szükségünk van azonban arra is, hogy az 
egyes tagok minden erejüket latba vessék a 
jó ügy érdekében s iparkodjanak azt minden 
vonalon eredményre juttatni. A tagokat erre 
az odaadó további munkálkodásra hiván fel, 
a közgyűlést avval a reménységgel zárta be, 
hogy amit tettünk, azáltal a magyar erdő
gazdaság jobb jövőjének vetettük meg alapját.

A közgyűlés Hadik János gróf éltetésével 
ért véget.

Oki. Erdőmériwk
tíz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bír és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja.

Cime a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

Irodalmi Szemle.
Askania Nova.

A neudammi I. Neumann könyvkiadó cég
nél most jelent meg „Askania Nova" cím
mel egy rendkívül érdekes, tanulságos könyv, 
mely egy Déloroszország mérhetetlen step- 
péire bevándorolt német család történetét 
s e család kimagasló tagjának: Falz-Fein 
Frigyesnek a világhíres állat- és növénypark 
megalapítójának életrajzát tartalmazza, A 
könyvet a szovjet által száműzött tudós 
hagyatékában talált feljegyzések és adatok 
alapján öccse: Falz Fein Woldemar irta meg 
és adta ki, mivel dicső bátyjának el nem 
múló emléket állított.

Askania Nova annak az Oroszország 
déli részében a Krím félsziget és a Dnjepr 
folyó között elterülő 100,000 holdas éden- 
kertnek a neve, melyet Falz-Fein Frigyes 
néhány év alatt fáradságot, áldozatokat 
nem kiméivé a teljesen vad, lakatlan, vad
ban, növényzetben szegény, vízhiánytól 
sínylődő steppéböl állított elő. Már kora 
ifjúságától fogva nagy szeretettel viseltetett 
a természet és annak minden megnyilvá
nulásaival szemben, midőn pedig atyja ha
lála után az uradalmat átvette, elhatározta, 
hogy az ős eredetiségében még fennmaradt 
steppéböl egy jókora részt — mintegy 1300 
k. holdat — mint természetvédelmi terü
letet tart fenn örök időkre, hogy azon az 
ősi növényzet akadálytalanul fejlődhessék. 
Faiz-Feint az ősi növényzet védelmén kívül 
az a cél is vezette, hogy védelmi területén 
a pusztuló állatvilágnak is menedéket, ott
hont biztosítson. Sőt magasabbra töreke
dett : lelki szemei előtt egy valóságos állat
kert létesítése lebegett, melyben a más 
vidékről hozott legkülömbözőbb állatfajok 
is feltalálhatok. Sikerült egy ártézi kuttal 
a sivár szárazságban szenvedő vidék víz
ellátását megoldania, minek segítségével 
parkosításhoz, halastavak készítéséhez és 
vizi madarak otthonául szolgáló mocsarak 
létesítéséhez fogott. így nemcsak termé
keny oázist varázsolt a kietlen steppébe, 
de a kiterjedt pusztaság minden állatfaját 
sikerült állatparkjába összegyűjteni.

Később utazásain szerzett gazdag tapasz
talatai alapján és hatalmas irodalmi anyag 
áttanulmányozása után a világ minden ré
széből hozatott mindenféle oly állatokat, 
melyek tenyészeti igényeinek Askania Nova 
klimatikus viszonyai megfelelők voltak. 
Szigorú következetességgel és angyali türe
lemmel sikerült embereibe az állatok iránt 
elnézést, jóindulatot, sőt szeretetet oltania, 
aminek az lett az eredménye, hogy a ren
geteg emlős és madár teljesen szabadon, 
félelem nélkül mozgott Askania Nova terü
letén, mi a látogatókból érthető csodálatot 
váltott ki. A melegszívű tulajdonosnak pe
dig bő alkalma nyílt arra, hogy a legkü
lömbözőbb állatfajok életmódját tanulmá
nyozza s leszűrt tapasztalataival a tudo
mánynak megbecsülhetetlen értékű adatok
kal szolgáljon. Az 1914. évben összeállított 
jegyzék szerint ebben a paradicsomban 
akkor a következő madarak és emlősök 
éltek békés egyetértésben: erszényesek 
négy faja, tevék és lámák három faja, agan- 

Kérjük az uradalmakat és tagtársainkat, hogy a szakmánkat 
érdeklő hirdetéseiket lapunkban tegyék közzé!
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csosok tizenhárom faja, antilopok tizenki
lenc faja, kecskék és juhok négy faja, odus- 
szarvuak öt faja, lovak öt faja, rágcsálók 
három faja, struccok négy faja, sirályok 
tizennyolc faja, récék harminc faja, hidak 
huszonkét faja, hattyúk hét faja, szalonkák 
negyvenhárom faja, vízi tyúkok kilenc faja, 
búvárok hét faja, túzokok négy faja, dar- 
vak kilenc faja, gémek stb. tizenhárom faja, 
evezőlábuak négy faja, tyúkok harmincegy 
faja, galambok tizennégy faja, ragadozó 
madarak harmincöt faja, baglyok hét faja, 
harkályok egy faja, papagályok kilenc faja, 
szalakótaidomuak hét faja, éneklők száz
huszonnyolc faja.

E könyvet a természet mélységes szere- 
tete adta kezembe s ma, mikor a termé
szet védelme nálunk is kezd tért hódítani, 
ezen nemes eszme és törekvés terjedésé
nek előmozdítására melegen ajánlom a szé
pen kiállított, gazdagon illusztrált, értékes 
könyv mielőbbi beszerzését a természet 
minden barátjának.

Egész vászonkötésben, 7 térképpel és 
150 fényképpel díszítve 18 márkáért kap
ható a kiadónál. (I. Neumann Berlin S. W. 
Anhalt-strasse 7.) F. M.

Hess—Beck: Forstschutz,
Verlag I. Neumann, Neudamm, 2 vaskos kötet, köte- 
tenkint 6 füzet, az egész mű kedvezményes ára 50 

márka.

Több neves erdészeti szaktudós közre
működésével teljesen átdolgozva kiadja 
Dr. W. Borgmann a giesseni egyetem erdé
szeti fakultásának tanára.

Még az oly termékeny német szakiroda
lomban sem jelent meg ehhez hasonló érté
kesebb mű, mely általános becsénél fogva 
bennünket is közelről érdekel, főként ma, 
amikor megmaradt csekély kiterjedésű er
deiek védelme valóban országos jelentő
ségű, szent feladat.

Az említett műnek nemcsak jelenlegi 
időszerűségénél fogva tulajdonítok igen 
nagy becset, hanem gazdag tartalmánál és 
belső értékénél fogva is és megelégedéssel 
állapíthatom meg, hogy számos uradalom 
s illetve erdőtiszt szerezte már be az én 
javaslatomra ezt a nélkülözhetetlen szak
könyvet, melyben az erdővédelem terén 
egészen a legutóbbi időig minden felmerült 
kérdés behatóan tárgyalva van.

Az első kötetet, mely az állátok (emlő
sök, madarak, rovarok) ellen való véde
lemről szól, egy Ízben már tárgyaltam.

A második kötetet, mely az utolsó füzet
tel most fejeződött be, mintegy 600 olda
lon az ember, növény, légköri behatások 
és futóhomok elleni védekezést tárgyalja.

A mű nyelvezete könnyed, leírásai él
vezetesek, a szöveget számos ábra élén
kíti és világítja meg. Igen helyes a kiadó
nak az az eljárása, hogy a szövegnek ke- 
vésbbé fontos részét apróbb betűkkel sze
dette, viszont a fontos anyagot ritkitottan 
emelte ki.

Ugyancsak helyeslem, hogy az egyes 
fejezeteknél mindenütt fel van tüntetve az 
oda vonatkozó részletes irodalom is.

A kiadótól kapott értesülésem szerint a 
kedvezményes előfizetést 1930. év április 
hó 15-ig meghosszabbította. Ezen időpontig 
a hatalmas munka 50 márkáért szerezhető 
be I. Neumann-nál Neudamm-ban. Azon
túl jóval drágább lesz ez az értékes mü. F. M.

Erdővédelem repülőgépről.

„Erdővédelem repülőgépről1' címmel igen 
érdekes tanulmányt olvashatunk a M. Kir. 
Földmivelésügyi Minisztérium kiadásában 
megjelenő ->Növény védelem*  cimü folyóirat
ban Osztrovszkyné dr. Németh Ágnes leírá
sában. A cikk az Északamerikai Egyesült 
Államokban s újabban Németországban a 
fenyőbagolylepke és apácalepke irtása cél
jából repülőgépről arzéntartalmu védekező
szerekkel való beporozási kísérletekről kö
zöl érdekes statisztikai adatokat és egyéb 
megállapításokat.

A „Növényvédelem" folyóirat igen gyak
ran foglalkozik az erdészetet közelről ér
deklő kérdésekkel s az erdő, mező és kert
gazdasággal foglalkozóknak állandó barátja 
és tanácsadója. Előfizethető félévre négy 
pengőért a Földmivelésügyi Minisztérium
ban. A Növényvédelem előfizetői a „Ker
tészet" cimü lapot díjtalanul kapják.

Angol nyelvű ismertetés a magyar 
erdőgazdaságról.

A „The Quarterly Journal of Forestry" 
londoni erdészeti folyóirat januári számá
ban Mayer Zoltán főiskolai tanársegéd tol
lából oly leírása jelent meg hazánk erdő
gazdaságának, mellyel a szerző a magyar 
ügynek s erdészetünknek tett nagy szol
gálatot. Az ismertetés röviden magában 
foglalja Magyarország erdőgazdaságának 
főbb statisztikai adatait, erdészetünk szer
vezetét, az erdőgazdálkodás törvényes alap
jainak enciklopédiáját, s az egész hazai 
erdőgazdaságról kerekded, hű képet nyújt, 
végül megemlékezik szakoktatásunk és ki- 
sérletügyünk intézményeiről, bebizonyítván 
a külföld előtt, hogy hazánk e téren is az 
elsők között áll Európában. Propaganda- 
jellegü munkásságáért a szerzőt elismerés 
illeti meg.

Egyesületi hírek.
Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 

a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Oéza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A ^Vadászati rovatba szánt közlemények 
s a rovattal kapcsolatos levelezések Thirin- 
ger János főerdőmérnök, Szentpéterfa, Vas
megye cimre intézendők.

Tagsági dij évente 6 pengő.
„Magyar Erdőgazda*1 évi előfizetési dija: 

tagok részére ...... 2 pengő 
nem tagok részére .... 10 „

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1928. évre:

Pintér Nándor, Ragály____ _____  10 P
1929. évre:

Pintér Nándor, Ragály _ __ „„ __  10 P
Szügyi Gyula, Szili ... _ __ __ __  8 P

1930. évre:
Borhy György, Gyöngyös ____ ... 8 P
Horváth Károly, Vallus............ .  10 P
Király Lajos, Szilvásvárad_ __ __  8 P
Tóth Bódog, Párád _  _  _ __ __  8 P
Sklensky Ferenc, Sopron _ __ __  8 P
Bartha Dezső, Pusztavacs _  _  — 8 P

Nagy László, Eger ____ _________ 8 P
Kallivoda Andor, Miskolc _ __ __ 10 P
Földmiv. minisztérium, Budapest _  10 P
de Pottere Gerard, Budapest_ __  8 P
Vaitzik Emil, Miskolc____ _____ 8 P
Nagy Zoltán, Galgamácsa     4 P 
Főiskola, Sopron__________ _ __  8 P
Földváry Miksa, Kaposvár____ __  8 P
Sopron város erdőhivatala_ _____  10 P
Bell Mjklós, Recsk _  _ _____  10 P
Soós Károly, Miskolc _ _ __ __  8 P

Emlékeztetjük t. tagtársainkat, 

hogy a Vadas Jenő emléktábla-alap nyitva áll 
még ma is nemeslelkü adományaik számára 
s kérjük, hogy azt gyarapítani szívesek le
gyenek. Áldozzunk mindnyájan nagynevű 
tanárunk kedves emlékének, hogy ragaszko
dásunk és szeretetünk örök jelét mihamarább 
felállíthassunk. Adományok a Magyar Álta
lános Hitelbank sátoraljaújhelyi fiókjához 
a rendeltetés megjelölésével küldendők. Ezen 
befizetéseket lapunkban nyugtázzuk.

A
MAGYAR ERDŐGAZDÁBAN 
megjelenő cikkek és közlemények 

honorálása.
Egyesületünk decemberi közgyűlé
sén elhatározta, hogy a Magyar 
Erdőgazda munkatársainak fárado
zását viszonozni óhajtván s az irói 
kedv fokozását célozván, az újévtől 
kezdve a lapban megjelenő cikkek 
után irói tiszteletdijakat fog fizetni. 
Lapszámonként két cikk lesz ezután 
honorálva, egyenként 25 25 pengő 
tiszteletdijjal. Midőn t. tagtársaink 
szives figyelmét az egyesületnek 
ezen áldozatkészségére felhívjuk, 
kérjük, hogy lapunkat cikkeikkel, 
közleményeikkel az eddiginél na
gyobb mértékben támogatni szíves
kedjenek. — A honorálásra kerülő 
cikkek minimális terjedelme három 
nyomtatott hasáb kell, hogy legyen.

Az Északmagyarországi Idegenforgalmi Szövet
ség felhívása egyesületünkhöz.

Legutóbbi miskolci közgyűlésünk 
alkalmával az Északmagyarországi 
Idegenforgalmi Szövetség az alább 
teljes egészében közreadott felhívást 
intézte egyesületünk elnökségéhez, 
melyet az erdőbirtokos uraknak s 
tagtársainknak szives figyelmébe 
ajánljuk.

„Abból az alkalomból, hogy a mélyen 
tisztelt Egyesület Miskolcon tartja ülését, 
mély tisztelettel és melegen üdvözöljük a 
mélyen tisztelt Vezetőséget és a t. Egyesü
let minden egyes tagját működési terüle
tünkön. Legyen szabad egyúttal az alkalmat 
felhasználnunk arra, hogy több nagyfontos- 
ságu kérdésre hívjuk fel a t. Cim szives 
figyelmét.

Elsősorban megemlítjük, hogy Szövetsé
günk a Tiszajobbparti Mezőgazdasági Ka
mara és Kereskedelmi és Iparkamara által 
tervezett borvásárral egyidőben, április hó 
folyamán idegenforgalmi kiállítást fog ren
dezni, amelyen bemutatásra fog kerülni 
megfelelő propaganda keretében mindaz az 
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értékes anyag, mely vidékünkön (Miskolc 
város, Abauj-, Borsod-Gömör-, Heves- és 
Zemplénvármegyék) az idegenforgalom-fej
lesztés szempontjából jelentős (fürdők, nya
ralók. városok, vasutak, autóbuszjáratok, 
idegenforgalmi iparok, mint vendéglők, szál
lodák, turistaság, vadászsport stb.) Ennek 
a kiállításnak részletes tervezetét természe
tesen a t. Cím rendelkezésére fogjuk bo
csátani. De már most tisztelettel kérjük:

méltóztassék a tervezett kiállítást saját 
hatáskörében is melegen felkarolni és az elő
készületeket megtenni, hogy az erdőuradalmak 
értékes anyaga, esetleg térképek, miniatűr 
modellek, fényképek, menháztervek stb., stb. 
formájában bemutatásra kerülhessenek.

Egy másik körülményre is legyen szabad 
a mélyen tisztelt egyesület szives figyelmét 
felhívni. A túristautak jelzése rendkívül 
fontos követelmény az idegenforgalom ér
dekei nézőpontjából. Igen örülnénk, ha a 
tervezett kiállítás időpontjában legalább a 
szervezés munkájáról számolhatnánk be. 
Igen nagy közérdek az is, hogy menházaink 
legyenek és hogy ezeknek a menházaknak 
fekvéséről tájékoztathassuk a közönséget. 
Hangsúlyozzuk, hogy a túristaság szempont
jából vonzó helyeket csak a Magyar Turista 
Szövetség által kiállított arcképes igazolvá
nyok birtokosainak kellene megengedni lá
togatni (eltekintve természetesen a fürdők, 
nyaralótelepek közönsége által használt, 
jobbára véderdőterületeket), hogy igy az 
erdőkimélet biztosítható legyen. A túrista- 
fegyelem fenntartását az egyes túrista egye
sületek vállalhatnák, a Magyar Túrista Szö
vetség ellenőrzése mellett.

Az erre vonatkozó konkrétumokat a kö
vetkező tiszteletteljes kérelmeinkbe foglal
hatjuk össze:

1. Méltóztassék hathatós befolyását olyan 
irányban érvényesíteni, hogy a túrista utak 
jelzését — tisztán szinjelzésre gondolunk, 
számok mellőzésével — az erdőtulajdonosok 
vállalják magukra. Ugyanők jelöljék meg a 
pihenő, tüzrakó helyeket, esetleg igénybe 
vehető menházakat, továbbá a tilos terüle
tek elhatárolását. Végezetül ugyancsak a t. 
erdőtulajdonosok határozzák meg azt, hogy 
egyes, egyébként a túristaság számára nyitva 
tartott erdőterületeket a vadkimélés'  érde
kében mely időpontban ne látogassák a 
túristák.

*

2. Méltóztassék a t. erdökincstár példá
ját követve, az idegenforgalom előmozdítása 
érdekében annyira fontos menházak létesí
tését elhatározni.

3. Méltóztassék a túristaösvényeket, pi
henő- és tüzrakóhelyeket, menházakat fel
tüntető térképeket Szövetségünk rendelke
zésére bocsájtani, hogy a hozzánk forduló
kat tájékoztathassuk,

4. Amennyiben szükséges, készséggel fo
gunk esetleg közvetlenül a t. erdőtulajdonos 
urakhoz fordulni az itt vázolt javaslataink
kal. Arra is készek vagyunk, hogy amennyi
ben valamelyik t. erdőtulajdonos azt úgy 
kívánja, a túristaösvények jelzését túrista 
munkabizottságunkkal eszközöltetjük.

Kérjük, méltóztassék szives elhatározásá
ról bennünket értesíteni.

Tisztelettel és hazafias üdvözlettel 
Miskolc, 1929. évi december hó 28-á.n

Északmagyarországi Idegenforgalmi Szövetség.”

Innen-onnan.
— Az O. E. E. szervező bizottsága 

február 17-én délután tartotta meg ülését 
gróf Széchenyi Aladár elnökletével. Rövid 
ügyvezetői jelentés után a bizottság a vi
déki egyesületekkel való együttműködés 
ügyével foglalkozott s arra a megállapo
dásra jutott, hogy ezen egyesületek leg
főbb hivatása az egyes vidékek speciális 
viszonyainak tanulmányozásában, erre vo
natkozó tapasztalatok gyűjtésében, más
részt pedig a collégiális érzés ápolásában 
rejlik. Szükséges, hogy a vidéki egyesüle
tek állandó kapcsolatot tartsanak fenn az 
O. E. E.-tel s annak választmányában, 
bizottságaiban állandó helyt foglaljanak s 
igy a vidék problémáit, gondolatait, élet- 
nyilvánulásait mintegy belevigyék az O.E.E. 
vérkeringésébe. A bizottság e kérdésben 
azt a határozatot hozta, hogy az egyesület 
megkereséssel fordul az összes vidéki egye
sületekhez, hogy azokkal az együttműködés 
feltételeinek és állandó fenntartásának mó
dozataira nézve előzetes megállapodásra 
jusson, mely után a szervezőbizottságnak 
már módjában lesz a részletes teendőket 
kidolgozva határozni és a választmánynak 
e kérdésben előterjesztést tenni.

A tárgysorozat második pontjaként a bi
zottság az 0. E. E.-nek mint a hatóságok
kal szemben való érdekképviseletnek prob
lémájával foglalkozott s nagy vonalaiban 
magáévá tette az előterjesztett indítványt, 
hogy az egyesület vegye munkaprogramm- 
jába, hogy a tagok ügyes-bajos dolgaiban 
— mérsékelt díjazás ellenében — a ható
ságoknál eljárjon. Határozatot hozni e kér
désben addig, mig a földmivelésügyi mi
niszter állásfoglalását e kérdésben nem 
ismerjük, egyelőre nem lehetett, mert kér
dés, hogy elfogadja-e majd az O. E. E.-et 
mint hivatalos érdekképviseletet, vagy sem ? 
E kérdés eldöntése céljából az egyesület 
beadvánnyal fordul a földmivelésügyi mi
niszterhez.

Az O. E. E. igazgató választmá
nyának ülése. Február 18-án, 19-én és 
folytatólag 22-én tartotta ülését az Orszá
gos Erdészeti Egyesület igazgató-választ
mánya.

A gyűlés elején az igazgatóválasztmány 
hosszabb ideig tárgyalta a Felsődunántuli 
Erdészeti és Vadászati Egyesület ultimá- 
tum-szerü átiratát, amelyben néhány külön 
észrevételnek közlése után bejelenti, hogy 
ha az országos egyesület azokban elfoglalt 
álláspontját magáévá nem teszi, külön véle
ménnyel fog élni a földművelésügyi minisz
tériumhoz.

Sajnálattal állapította meg az egyesület 
Elnöke, hogy a Felsődunántuli közgyűlésén 
a határozat meghozatala előtt az Országos 
Erdészeti Egyesület törvényelőkészítő bi
zottságának álláspontját sem ismertették s 
a közgyűlés ennek ismerete nélkül alig 5 
perc alatt hozta meg a kérdéses határozatot.

Ezután az igazgató-választmány részletes 
tárgyalás alá vette a beérkezett újabb ja
vaslatokat és a törvényelőkészítő bizottság 
javaslatán a következő lényegesebb módo
sításokat eszközölte :

A 17. és 18. §-nál a mész és palabánya 
művelés céljaira igénybe vehető terület 
nagyságát 3 kát. holdban szabta meg, mig 
üzemi, gazdasági és szállító berendezések 
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céljaira — addig is amig az üzemterv el
készül — minden területnek, egyéb célokra 
pedig 1000 kát, holdig 2%-nak azonfelül 
legfeljebb 20 kát. holdnak engedély nélkül 
való igénybe vételét javasolja.

A 30. §. végére külön kikötést vett fel 
a vasutmenti tüzpászták tisztántartásáról.

A 37. §-ban a területarány helyett azt 
a korlátozást fette föl, hogy a 45. §. 3-ik 
bekezdése alá ''‘tartozó erdőkben az évi 
használat az évi növedéknél kisebb mér
tékre nem korlátozható.

Az 51. §-t az átmeneti intézkedések közé 
vitte át s a módosítások 51. és 52, §-ának 
összevonásával állapította meg az altiszti 
képesítést.

A második címnél az állam elővételi jo
gát csupán az eladásra szánt 100 kát. 
holdnál kisebb részletekre korlátozta.

A hetedik címnél — eltérőleg a törvény
előkészítő bizottság javaslatától — az ere
deti javaslat álláspontját fogadta el, hogy 
az erdőfelügyelő az erdőigazgatóság beosz
tott tisztviselője legyen.

Az erdőgazdasági tanácsost csak mint 
véleményező szervet kívánta a földmive
lésügyi miniszter mellé beiktatni.

Határozatilag kimondta, hogy hatósági 
jogkörrel állami hivatalok, felügyelők és 
igazgatóságok nem ruházhatók fel.

Végül a folyó ügyeket, indítványokat és 
tagfelvételt intézte el a választmány, majd 
a tárgysorozatba felvett Apponyi-féle meg
osztási ügyben tudomásul vette a főosz
tály jelenlévő főnökének azt a kijelentését, 
hogy a sérelmes határozatot a felek által 
beadott kérelemre megváltoztatták.

— A „Felsődunántuli Erdészeti és 
Vadászati Egyesület" rendes közgyű
lése. A Felsődunántuli Erdészeti és Vadá
szati Egyesület folyó évi február hó 8-án 
délután 7 órai kezdettel tartotta meg Hepke 
Arthur m, kir. főerdőtanácsos, erdőigaz
gató, mint az Egyesület I. alelnöke elnök
lete alatt Győrött a Royal szállodában vá
lasztmányi, majd folytatólag rendes évi 
közgyűlését, amelyen a tagok nagy szám
ban jelentek meg.

Első alelnök üdvözölvén a megjelenteket 
s a gyűlést megnyitván bejelentette, hogy 
a m. kir. földmivelésügyi Minisztériumot 
Véssei Mihály miniszteri tanácsos, az Or
szágos Erdészeti Egyesületet Biró Zoltán 
nyug, miniszteri tanácsos, mig a Tiszajobb- 
parti Vármegyék Erdészeti Egyesületét 
Roth Gyula főiskolai tanár urak képviselik.

A közgyűlés az elnöki megnyitó után I. 
alelnök indítványára titkárává egyhangúlag 
Barrois Andor m. kir. erdőtanácsost vá
lasztja meg, majd az 1929. évi december 
hó 10 én tartott rendkívüli közgyűlés jegyző
könyvének letárgyalása után az újonnan 
megválasztott titkár bejelenti, hogy a köz
gyűlést megelőzőleg tartott választmányi 
ülés 7 jelentkezőt vett fel az Egyesület 
rendes tagjai sorába úgy, hogy az Egye
sületnek jelenleg, az időközben kilépett 
tagok számításba vétele mellett 22 alapitó 
és 152 rendes tagja van.

Az uj választmányi tagok megválasztása 
után Botos Sándor m. kir. főerdőmérnök, 
mint az Egyesület pénztárosa ismertette 
az Egyesület 1929. évi számadását, vala
mint az 1930. évi költségvetést, amiket a 
közgyűlés hozzászólás nélkül elfogadott s 
egyben elhatározta, hogy folyó évi április 
hó 1-től kezdődőleg „Erdőgazdasági Szemle" 
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címen egyelőre negyedévenként megjelenő 
folyóiratot indít meg, melynek szerkesz
tésével Bencze Pál hercegi erdőmérnök- 
tagtársat bízta meg.

Ezek után letárgyalta a közgyűlés az uj 
erdőtörvénytervezettel kapcsolatos választ
mányi határozatot, valamint egyéb indítvá
nyokat s egyben felhatalmazást adott az 
elnökségnek a megtartandó gyűlések ide
jének és helyének megállapítására.

A közgyűlést este 9 órai kezdettel a 
Royal-szálló gobelin termében 100 teríté
kes vacsora követte, amelyen a tagtársak 
egy része feleségeikkel és hozzátartozóik
kal jelent meg.

A mindvégig kitűnő hangulatban elköltött 
lelkes felköszöntőkkel fűszerezett társas 
vacsorát virradatig tartó táncmulatság kö
vette.

Úgy a társas vacsora alatt, mint azt kö- 
vetőleg felelevenittettek a régi Selmecbá
nyái szokások, melyek közül különös tet
széssel fogadtattak az egyes szakénekek, 
szakestélyek és keresztelők.

— Fa, vas, vagy beton ? Néhány éve 
vajúdik már ez a kérdés, hogy külkeres
kedelmi mérlegünk javítása céljából nem 
lehetne-e vasbeton, vagy vasaljakat alkal
mazni a vasutaknál ? A M. Á. V. talpfa 
versenytárgyalásának kiírása előtt minden 
esztendőben felmerül ez a kérdés, s ért
hető izgalmat vált ki a fakereskedelmi kö
rökben.

A Magyar Fatermelők, Fakereskedők és 
Faiparosok Országos Egyesülete most is
mételten memorandummal fordult a föld
mivelésügyi miniszterhez s alapos érvekkel 
igazolta be, hogy a vas, vagy betonaljak 
alkalmazása kereskedelmi mérlegünk szem
pontjából egyenesen káros volna. Az ed
digi tapasztalatok, külföldi példák, a vas 
■és vasbeton talpak drágább volta, merev
sége, az üzemi balesetek gyakoribb esélye, 
mind amellett szólnak, hogy a talpfák al
kalmazásától eltérni nem szabad, annyival 
is kevésbbé, mert a magyar erdőgazdaság 
és fakereskedelemre ez súlyos csapást je
lentene. A memorandum külön is kiemelte 
a fatermelő szakma azon kérését, hogy a 
magyarországi termelés kapacitásának tel
jes kihasználása céljából az államvasutak 
a magyar termelők részére az eddiginél 
nagyobb előnyöket biztosítsanak, hogy a 
belföldi talpfatermelés maximumára legyen 
fokozható.

— Hazai termelésű tűzifa vásárlá
sára utasítják a városokat Örömmel 
adunk hirt olvasóinknak a m. kir. belügy
miniszternek a városi hatóságokhoz inté
zett azon leiratáról, melyben azokat a vá
rosok kezelésében lévő hivatalok és egyéb 
épületek fütőanyagszükségletének bejelen
tésére szólítja fel. Ezen adatok bejelenté
sére azért van szükség, mert a belügymi

niszter a közhatóságok mintájára a váro
sokat is reá akarja szorítani, hogy kizáró
lag belföldi termelésű tüzelő anyagokat 
használjanak.

— Erdészeti altisztek kitüntetése. 
Az O. E. E. igazgató-választmánya báró 
Waldbott Kelemen, indítványára hozott hatá
rozata alapján az erdészeti személyzet kitün
tetése érdekéberi felterjesztést nyújtott be a 
földmivelésügyi minisztériumhoz. A felter
jesztés eredményre vezetett, mert a m. kir. 
földmivelésügyi minisztérium 27736/1929. I.
1. sz. alatt valamennyi vármegye és thj. város 
főispánjához az alábbi rendeletet adta ki:

Abból a célból, hogy az ország erdőgaz
daságaiban alkalmazott szakképzett altisztek
nek serkentő példát nyújtsanak és hogy az 
általuk nehéz körülmények között becsülettel 
és hűséggel teljesített, sok esetben életve
széllyel is járó szolgálat erkölcsi elismerés
ben részesüljön, az olyan szakvizsgázott 
erdőőröknek, akik szorgalmuk, magatartásuk 
és jóravalóságuk által társaik közül kitűntek, 
hűséges szolgálatuk elismeréseképen elismerő 
oklevelet kívánok adományozni, esetleg őket 
más kitüntetésben részesíteni.

E célból a kitüntetésre javaslatba hozandó 
egyének nevét, lakhelyét, személyi adatait 
szolgálati viszonyuk körülírása mellett Mél
tóságoddal kell az illetők szolgálatadójának 
legkésőbb 1930. április hó 1-ig közölni.

A kitüntetés iránt javaslatba hozott erdé
szeti altiszt (erdőőr) egyhelyben való szolgá
lati idejének tartamát, életkorát, családi álla
potát és viszonyait, valamint a múltban le
zajlott rendkívüli időkben szolgálatadójával 
szemben tanúsított magatartását s hogy 
ilyenféle kitüntetésben még nem részesült, 
magábafoglaló és igazoló helyhatósági bizo
nyítványok csatolása mellett legkésőbb 1930. 
május, hó 1-ig Méltóságod tesz hozzám elő
terjesztést.

Felkérem ebből kifolyó'ag Méltóságodat, 
hogy a kormányzatára bízott törvényhatóság 
területéről az olyan szakvizsgázott erdőőrö
ket, akik példás- és hűséges viselkedés mel
lett egy szolgálatadóná! legalább 25 évet 
töltöttek el, elismerő oklevélre legkésőbb a 
fent említett időpontig hozza javaslatba.

Megjegyzem, hogy a szolgálati idő kiszá
mításánál tekintetbe kell venni az időközben 
teljesített katonai szolgálat idejét is.

Előterjesztésénél különös figyelmet mél- 
tóztassék fordítani arra, hogy elsősorban az 
olyan szakvizsgázott erdőőrök hozassanak 
javaslatba, kik szolgálatadóikkal szemben a 
múltban lezajlott szomorú állapotok alatt is 
hűséges és odaadó magatartást tanúsítottak.

Tájékozásul megjegyzem, hogy a javaslatba 
hozottak közül a szolgálati idő figyelembe
vételével elsősorban a hosszabb ideig szol
gáló erdőőröket fogom kiválasztani és még 
megemlítem azt is, hogy olyan egyéneket, 
akik erdőőri vagy erdőgazdasági szakvizsgát 
nem tettek, továbbá, akik ilyenféle kitüntetés

ben már részesültek, javaslatba hozni nem 
lehet.

Felkérem továbbá Méltóságodat, hogy e 
kitüntetési akciónak a helybeli lapok utján 
a kellő időben minél szélesebb körben való 
közhírré tételéről méltóztassék gondoskodni, 
hogy arról úgy a szolgálatadók, mint az al
kalmazottak a kellő időben értesülhessenek 
s igy a kitüntetésre a legérdemesebb egyé
nek legyenek előterjeszthetők.

Felterjesztéséhez a vonatkozó lappéldányt 
is csatolni kell.

Meg kell azonban jegyeznem, hogy az 
erre vonatkozó közlemények díjazását meg
felelő hitel hiányában tárcám terhére nem 
vállalhatom.

Értesítem végül Méltóságodat, hogy e 
rendelet másolatát tudomásulvétel végett 
egyidejűleg az Országos Erdészeti Egyesü
letnek, a Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti 
Egyesületének, a Felsődunántuli, valamint a 
Déldunántuli Erdészeti és Vadászati Egye
sületeknek is megküldöttem.

A miniszter helyett:
Dr. Mayer s. k. 

államtitkár.

ÜZLET! HÍREK.

Tüzifapiac a meleg időjárás következtében semmi 
élénkséget nem mutat, bár árait tartja. Szőlőkaró, 
kistalpfa iránt az érdeklődés meglepően nagy, 1—2 
fillér árjavulással. Tölgy, bükk gömbfában s fűrész
áruban visszaesés jelentkezik, hogy átmeneti-e, az 
kérdés.

1. Tűzifa ab feladó állomás:

Belföldi hasáb ... ... ... ... ... 255-290 P.
< vegyes « „................. 240—250 P.
« dorong < ... _ ... 220-230 P.
« hántottfa ... ... ... ... 280 -290 P.

Romániai hasáb ... ... ... ... 245-265 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1325—1700 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... — 255—280 P.

2. Faszén ab feladó állomás:

Belföldi la ... ... ... - 
Belföldi Ila ... ... _
Romániai ab határ állomás
Szlovák < « «

750—800 P.
700-750 P.
750-820 P.

4000-4800 cK.

3. Műfa budapesti paritásban :

Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb 
Tölgy gömbölyű fa m3-je 35 cm.- 

nél feljebb — ... — — — 
Tölgy fournirrönk m3.-je ... ... ... 
Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé ... 
Kőris « « « ...
Juhar « « « ...
Éger < 25 cm. «
Gyertyán « « « ...
Akác « ... ... — — —
Nyár « (gyufa-gyártásra) ...

< fűrészárura ........... — —

30-38 P.

50-56 P. 
100-120 P.

28-36 P.
40-48 P.
45-50 P.
30-32 P. 
30-32 P. 
30-34 P.
20-26 P 
32-38 P.

I Legjobb áruk legolcsóbban |
UJ szerezhetők be E

| a Keresztény Sajtóvállalat könyvesboltjában |
© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2022. Támogató: Agrárminisztérium szerz.sz.: EGF/127/2022.



6. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam 3-ik szám.

4. Fűrészáru budapesti paritásban:
la tölgy fűrészáru ... ... ... ... 170-190 P.
Ha < $ ... ................... 150-160 P.
Párisi « .......................... 230— P.
Hosszfriez ... ... ... ... ... ... 220— P.
Rövidfriez ... ...........     — 160-190 p.
Tölgy boules ... ... .. — — 130-150 p.
Quartier árú ... ... ... ... ... 176-200 P.
Bükk gőzölt, szélezetlen ... — _ 95-105 P.

» < szélezett ... ... — 100-115 p.
Bükk gőzöletlen, szélezetlen ... ... 80-90 P.

« hosszfriez ... _  _  _ 105-110 p.
« rövidfriez (széles) ... ... — 80-90 P.
« « (keskeny) ... ... 70—75 P.

Fenyő asztalosáru széles m3-e 130—140 P.
« « keskeny m3-e — 120—130 P.

Építőanyag széles m3-e _  _  — 95—110 p.
« keskeny « .. ................ 85-95 P.

Léc, zárléc - - ... ... ... ... 90-98 P.

5. Bognárfa ab feladó állomás:
Kőris 15—25 cm. 10,000 kg. — ... 360-440 P.
Szil 12-25 « « « ... ... 300-360 P.
Akác 12-25 « « « ... ... 370-420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás :
Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm., 

2.0 m. hosszig............................
Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm., 

2.0 m.-en felül... ... ... ----—
Tölgy telephonoszlop m3-e ...........
Donga, gönci telemáglyában... ...
Keréktalp, bükk 22-24” h. 2.5-3”

v. drb.-ja — — ........... —
Küllő drb.-ja ................... - -
Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ...

< « 1.2 «
« « 1.3 «
« < 1.3 « (profilírozott)

26 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja
2-5 « « «
24 « «
2’2 <
2’6 « « bükktalpfa «
25 « <
24 « «
2’2 « « «
Máv.-szabványu tölgyváltótalpfa m3-e
Nyírfarúd drb.-ja 4 m. h. felső át

mérőben 8—10 cm. _  — ...
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8—2.0 m. h.

28-30 P.

30—32 P. 
40—42 P. 

350-360 P.

024 P. 
012 P. 

0'58-0-60 P. 
0’68—0 72 P. 
0’84—0-90 P. 
1-12—1-20 P.

7-90 P. 
7-70 P. 
6-50 P. 
3-90 P. 
5-60 P.
5-40 P.
5 00 P. 
3-50 P. 

125 — P.

1-50-P60 P. 
013-015 P.

7. Építési anyag, ab raktár:
Tégla nagyméretű darabja 

« kisméretű « .......
« nagyméretű mészhomok
< kisméretű «

Portland cement q.-ja ...........
Mész q.-ja........... ... — ....

0 07 P.
005 P.
005 P.
0 04 P.

5 90-6-30 P.
3-60—3-80 P.

ERDEI FENYÖMAGOT,
fekete fenyőmagot, luczfenyő, vörös
fenyő, jegenyefenyő magot és minden
féle tűlevelű és lombfamagot előcsírázott 
magaskőrismag, akáczmag, juharmagvak, bükk- 
makk, tölgymakk stb. stb., valamint erdészeti 
csemetéket, gyömölcsmagvak és azok vadön- 
cait garantált megbízható legjobb minőségben 

ajánl tavaszi szállításra és rendeléseket kér

KŐSZEGI FENY0MAGPEÍ1GETÖ és FAISKOLA
Kőszeg.

Tölgymakk, 
fenyőmagvak és lombfamagvak, erdészeti 

csemeték, sorfák beszerezhetők

KEINER REZSŐ
oki. erdőmérnöknél

Budapesten, Ferry Oszkár-utca 34.
szám alatt vagy továbbra is

Keiner Rezsőnél Gödöllőn.

Nyomtatványait
a Keresztény Sajtóvállalat 

könyvnyomdájában 
rendelje meg

Sátoraljaújhely.
ízléses és olcsó munka. Pontos kiszolgálás.

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6105.
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VIII. évfolyam. 1930. április 4 ik szám.

Magyar Erdögazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

megjelenik minden hó l-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vm. 
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza.

Tagoknak ... ..
Nem tagoknak

Évi előfizetési dijak:
2 pengő.

... 10 pengő.

Nyílt levél
Mayer János földmivelésügyi miniszter úrhoz.

Kegyelmes Uram!
A m. kir. földmivelésügyi minisztérium 

erdészeti főosztálya lapunk szerkesztő
ségéhez a következő szövegű levelet in
tézte: „a Magyar Erdögazda” további 
számaira igényt nem tartok, azt az 
erdészeti főosztályom címére a jövő
ben ne küldjék. A miniszter rende
letéből: Aláírás.”

Csodálkozással tűnődünk el e sorok 
felett, nem tudjuk, mosolyogjunk-e rajta, 
mint az államháztartási takarékosság 
túlzó s tévesztett irányú intézkedésén, 
vagy tendenciózus mellőzést lássunk-e 
benne, mivel az erdészeti főosztály azt 
akarja tudtunkra adni, hogy egyesüle
tünk munkáját, lapunk irányát nem 
helyesli, avval nem ért egyet s annyira 
feleslegesnek tartja, hogy még létezésé
ről sem óhajt többé tudomást venni.

Ismerjük a helyzetet, tudjuk, hogy 
Nagyméltóságodat az országos gondok, 
nagyjelentőségű gazdasági problémák, 
földmivelésünknek a trianoni átok nyo
mában járó válsága túlontúl lekötik s 
a ma kicsinyre zsugorodott erdőgazda
ság egy kis dolgozó csoportjának jelen
téktelen szaklapocskájával lehetetlen 
volna foglalkoznia, de még létezéséről 
sem-igen lehet tudomása, hiszen a né
hány tucatnyira menő mezőgazdasági, 
állattenyésztési, kertészi, méhészeti és a 
többi szaklap között hogy is tűnhetnénk 
mi fel a magunk szegénységével?

Éppen ezért arról is bizonyosak va
gyunk, hogy Nagy méltóság ódnak a hoz
zánk küldött s lapunkról lemondó so
rokról sincsen pozitív tudomása.

De az erdészeti főosztály tudja, kik 
vagyunk, ismer bennünket, hiszen erdő
gazdaságunknak mindössze csak 2 szak
lapja van. Azt is tudja, hogy a magyar 
erdőgazdasági szakirodalom, az egye
sületi élet pang, alig van erdészeti szak
írónk, nincs elegendő önzetlen harco
sunk, kellő számú lelkes dolgozónk. 
Ismerik a magyar erdő nagy problémáit, 
tudják, mekkora munka, mennyi szor
galom, mily sok küzdelem kell hozzá, 
hogy erdőgazdaságunk lesújtott fája a 
nagy vihar után uj koronát hajtson. 
Erdészetünk legfőbb vezetőségének tud
nia kell arról, hogy a Tiszajobbparti 
Vármegyék Erdészeti Egyesülete mek
kora részt vállalt magára ebből a te
remtő munkából, tudnia kell, hogy ez 
az egyesület az ország első vidéki egye

sülete volt, melynek több évtizedes pro
duktív múltja van, élén mindenkor 
erdőbirtokosaink és szakembereink leg
jelesebbjei állottak, mai elnöke pedig 
az a magyar mágnás, ki legutóbb az 
O. E. E. törvényelökészitö bizottságának 
elnöki tisztét oly példátlanul álló ügy
buzgalommal, oly fölényes tudással és 
bölcs mérséklettel — az erdőbirtokosság 
és az egész erdészeti társadalom őszinte 
elismerésére látta el, kit minden erdö
gazda ismer, tisztel és nagyrabecsül. 
Ezt tudják, ismerik ott fent az erdészeti 
főosztályban, ismerik lapunkat is, meg
ismerhették, hogy a cél, mely annak 
íróit vezeti, nagyszerű és nemes, hogy 
mindig kerültük a szélsőségeket, a meg
egyezést és megértést kerestük és ha a 
lap a hibákat, túlkapásokat ostorozta, 
ha'a bajokat megállapította is, egyben 
orvoslást is igyekezett azokra nyújtani 
s mindent elkövetett, hogy csonka ha
zánk nagybeteg erdőgazdaságának talp- 
raállását elősegítse. De ha semmi egyéb
ről nem is ismerik lapunkat, azt bizo
nyosan tudniok kell róla, hogy éppen 
a legnehezebb időkben tartotta ébren a 
vidéken az erdészet iránti érdeklődést, 
az összetartás és collégiálitás érzéseit. 
Oh, bizonyosan ismerik a Magyar Erdő
gazdát, izzó hazafisággal, lelkes szak
szeretettel átszőtt kis újságunkat, miről 
most — „a miniszter rendeletéből" — 
mégis lemondanak.

Miniszter Ür!
Ha erdészeti főosztályát a lapunkról 

való lemondásra csupán takarékosság 
vezette s évi 10 pengő előfizetési díjjal 
nem áll módjában támogatni az erdé
szeti szakirodalmat, lapunkat ezután 
tiszteletpéldányként küldjük meg aszta
lára, hadd lássa munkánkat, sikerein
ket és eredményeinket ezután is!

Ha pedig tendencia van a mellőzés
ben, — legyen! •

Az ablakokat be lehet zárni a tavasz 
fuvalma, be lehet sötétíteni a napfény 
elöl, de a természetet odakint megállí
tani már senki sem tudja. A mi szemünk 
előtt a nagy, boldog Magyarország vi
rágzó erdőgazdasága lebeg, mi küzdünk, 
dolgozunk e szent célért tovább — ha 
ott fent nem is akarnak hallani rólunk.

Fogadja nagyméltóságod nagyrabecsü
lésem őszinte kifejezését, mély tisztelettel

L. Wittenberger Géza 
a Magyar Erdőgazda szerkesztője.

Az orosz fa megjelenése 
az európai fapiacon.

Nagy izgalom a fakereskedelmi körök
ben az orosz verseny terjeszkedése 

miatt.
Akik a fakereskedelem eseményeit figye

lemmel kisérik s fakereskedelmi lapokat 
olvasnak, egyre gyakrabban találkoznak 
azokkal a rémhírekkel, melyek a világpiac
nak az Ural hegységből exportált fenyőfával 
való „elárasztásáról" szólanak. Megfigyel
hetjük, hógy az izgalom egyre nő, mert az 
orosz fának az európai piacokon való meg
jelenése mindenütt árzuhanásokat eredmé
nyezett s — mint hírük — a szovjetunió 
moszkvai fakiviteli orgánuma, az *Exportles«.  
egyre nagyobb tömegekben zúdítja fatermé
keit Európa felé, sőt állítólag egyik pozsonyi 
fatermelő cég már ezerötszáz wagon orosz 
fenyőfa anyagnak Magyarországba való szál
lítására kötött megállapodást. Ezen faanyagot 
a cég Odesszában venné át és onnan a 
Dunán, üszályhajókon szállítaná fel Buda
pestre.

Érthető az az izgalom, melyet ez a hir a 
hazai fakereskedelem köreiben kiváltott s 
a magyar fakereskedők, kik nagyobb kész
letekkel rendelkeznek, vagy nagyobb köté
seik vannak, aggódva figyelik a szovjet fa
export terjeszkedését s a nyomában fellépő 
árlemorzsolódásokat.

Az orosz fa, — mely régente inkább a 
nyugati államokban talált elhelyezkedést 
— most Romániában, Csehszlovákiában, 
Ausztriában, Svájcban és Görögországban, 
sőt Algírban és Egyiptomban is egyre job
ban terjed, annyira, hogy már több állam
ban a fakereskedők és importőrök sürgős 
tanácskozásokra gyűltek össze, hogy az ár
romboló orosz verseny elleni védekezés 
módjait megbeszéljék és a legfontosabb 
intézkedéseket megtehessék.

Az orosz fát állítólag oly olcsón adják, 
hogy az árakkal szemben konszolidált iparú 
és kereskedelmü államok nem vehetik fel 
a versenyt, hiszen a szovjet a fakitermelé
seket kivezényelt munkásosztagjaival végez
teti, a szállítás állami berendezések felhasz
nálásával történik s igy rendes árkalkulá
cióról szó sem lehet. Az Exportles állítólag 
megrendelés nélkül is irányit néhány hajó
rakomány fát valamely kikötőbe és ott arra 
aukciókat rendez, melyeken a fát olcsó 
áron eladják, ami természetesen az ottani 
fakészletek értékét jelentékeny mértékben 
rontja le.

Az anyagok minőségét illetőleg a legkü
lönbözőbb hírek váltják egymást. Egyes jól 
értesültek „hoch prima" csomómentes qua- 
litásról, félméteres szélességről, mások ismét 
rendetlen osztályozásról, rossz és megbíz
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2. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 4-ik szám.

hatatlan selejtezésről szólanak, A legkülön
bözőbb híresztelések hangzanak el az orosz 
verseny jövőbeli kilátásairól is. A bizako
dók hisznek benne, hogy a meg nem felelő 
méretek s a kizárólag készpénz vagy bank
garancia mellett kötött üzletek bizalmatlan
ságot fognak kiváltani és gátat vetnek a 
szovjet fa további terjeszkedésének. A pesz- 
szimisták viszont oly rémet látnak az orosz 
„fainvázióban", mely az európai fapiacon 
óriási katasztrófát fog előidézni.

A helyzetet ma helyesen megítélni még 
alig lehet, de kétségtelen, hogy a veszéllyel, 
mely a fapiacot fenyegeti, — számolni kell. 
Meggondolásra int elsősorban az az óriási 
fatömeg, melyet az orosz állam megmozdí
tani és piacra dobni képes, továbbá az a 
körülmény, hogy a szovjetunió kereskedel
mének erkölcsi bázisai nem állanak szilárd 
alapokon s kiszámíthatatlan eshetőségek 
merülhetnek fel, melyek ellen nehéz lesz a 
védekezés.

Érdeklődéssel várjuk a fejleményeket e 
kérdésben, mely oly problémává nőhet, ami 
az európai államok nemzetgazdasági, erdő
gazdasági, politikai és kereskedelmi életére, 
fejlődésére és egész jövőjére beláthatatlanul 
súlyos következményekkel járhat.

Magunk részéről merjük remélni, hogy 
erre nem fog sor kerülni, mert a bolseviki 
téboly hamarább kiőrjöngi magát, a törté
nelem tengelye nagyot fordul s az esemé
nyek természetes következményeként össze
roppan és porba hull a vörös óriás, maga 
alá temetve mindent, az erdőpusztitókkal, 
Exportlessel és orosz „fainvázióval" együtt.

Irodalmi Szemle.

Madárvédelem.

Az erdészek mindig nagy barátai voltak 
az erdő dalos lakójának és szeretettel véd
ték a madarat. A nemrég megalakult „Ma
gyar Ornithologusok Szövetségé“-be bele
kapcsolódva társadalmi utón is kivesszük 
a részünket a madárvédelem terjesztésé
ben. Ebbéli ténykedésünkben hathatós ösz
tönzést nyújt egy-egy ide vágó tartalmú 
könyv, mint a milyen a minap megjelent 
„Die Vogelschutzwarte 1930“, mely Hugó 
Bermühler kiadásában jelent meg (Berlin— 
Lichterfelde, Wílhelmstrasse 16.) és ugyan
ott kötve 5 márkáért kapható.

Ez a könyv is a madár iránti szeretet
nek a mai sivár, unott lelkekbe való bele- 
plántálásával akar a madárvédelemnek 
hasznos szolgálatokat tenni és a gyakor
lati madárvédelem előmozdítását célzó ta
nácsokat adni.

A hazánkban végzett madárgyürüzések- 
ről is találunk ebben az értékes képekkel 
díszített szép könyvben egy érdekes ismer
tetést a m. kir. madártani intézet neves 
igazgatójának, Schenk Jakabnak tollából.

Zöld könyvek

Grüne Bücher cím alatt a berlini Paul 
Parey cég egy könyvsorozatot ad ki, mely
ben ez ideig húsznál több kötet jelent meg. 
A művek tartalma kizárólag vadászati vo
natkozású ; bájos romantikával, sok humor
ral, az erdő, a hegyi világ minden rendű 
és rangú lakója iránti meleg szeretettel át
szőve.

Főként két művet ajánlok ebből a soro
zatból: a stájer erdőmesternek, Hans Fus- 
chelberger-nek „Pater Haslingers arme Já- 
gerseele" című könyvét, mely egy stájer 
vadőr életét írja le. Mi, akik az átkos Tri
anon folytán erdős hegyi vidékeinket el
vesztettük, sóvárogva vágyunk oda, tulaj- ( 
donképeni otthonunkba és szívesen olva
sunk ilyen könyveket, melyek visszavará
zsolják a havasi tájak csodás szépségeit 
és az ott lefolyó harcot és életet.

Nem kevésbbé kellemes olvasmány Art- 
hur Achleitner-nek lm grünen Rock című 
müve, mely ugyancsak a Grüne Bücher 
sorozatában jelent meg. Achleitner pompás 
elbeszélő volt, jó izű humorral megáldva, 
ki sokat forgolódott főúri körökben és ér
dekes epizódokat irt le koronás fők vadász
életéből más műveiben is.

Jelen könyve tizennégy rövidebb-hosz- 
szabb elbeszélésből áll, melyekben a jelen
téktelennek látszó kis történetet is oly él
vezetesen mondja el, hogy szívesen olvas
suk és boldogok vagyunk, hogy mi is ma
gunkra ölthetjük a „grüner Rock“-ot.

Az előbbi könyvnek ára igen díszes zöld 
egész vászonkötésben 4'50 márka, az utóbbi 
köteté 4 márka. Mindkettő Paul Parey 
könyvkiadónál kapható Berlin-ben (Hede- 
mann-strasse 28.)

A spániel 

vadászkutya nálunk is kezd tért hódítani, 
azonban még mindig nem olyan mértékben, 
amint azt ez az okos, kedves, hasznos va
dászpajtás méltán megérdemelné.

A spániel iránti érdeklődés és szeretet 
ébresztésére és mind melegebbé tételére, 
különösen a városban lakó vadásztársaim
nak igen ajánlom „Dér Jagdspaniel" című 
könyv beszerzését, mely Paul Parey könyv
kiadónál (Berlin, S. W. 11. Hedemann- 
strasse 28.) immár ötödik kiadásban jelent 
meg és ugyanott csinos egész vászonkö
tésben sok szép képpel díszítve 5 márká
ért kapható.

A nálunk inkább használható cocker — 
és springerspániel fajta — jellegének rész
letes ismertetésén kívül ennek a kedves 
vadászebnek tenyésztését, nevelését, ido- 
mitását, bevezetését kimerítően tárgyalja 
és jelen kiadásában a spanielklub által meg
alkotott uj versenyszabályokat is közli.

Aki ezt a könyvet megveszi, az feltét
lenül kedvet kap egy spániel kutya meg
szerzésére és a kinek ez a helyes, kedves, 
okos vadászeb háza küszöbét átlépte, az 
sok örömet szerzett vele magának. F. M.

Az Erdészeti Kísérletek

XXXI. évf. 3—4. száma a szokott terjede
lemben, gazdag tartalommal jelent meg. A 
folyóirat a következő érdekes tanulmányo
kat közli:

1. Dr. Kövesse Ferenc: Az aperiódikusan 
csillapított harmonikus rezgőmozgás szerepe 
az életjelenségeknél.

2. Dr. Fehér Dániel és dr. Varga Lajos: 
Vizsgálatok az erdötalaj protozoa faunájá
ról.

3. Vitéz Török Béla: Kz. erdőhasználati 
munka racionalizálása.

Egyesületi hírek.

Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 
a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Géza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A » Vadászaté rovatba szánt közlemények 
s a rovattal kapcsolatos levelezések Thirin- 
ger János főerdőmérnök, Szentpéterfa, Vas
megye címre intézendők.

Tagsági dij évente 6 pengő.

„Magyar Erdőgazda**  évi előfizetési dija: 
tagok részére........................2 pengő

nem tagok részére .... 10 „

Nyugtatjuk áz alábbi tag- és lapdij befizetéseket:

1929. évre:

Niklas Arthur, Felsőtárkány — 8 P 
Traub Dezső, Erdőhorváti _  _  8 „
Barna Andor, Balatonkiliti _ — 8 „

1930. évre:

Szoják Károly, Somló vásárhely _  8 P
Vitéz Borsay Ferenc, Parasznya _  8 „
Urad. Erdőhivatal, Diósjenő _  _  4 „

„ „ Buják _  _  _  10 „
Barna Andor, Balatonkiliti _  _  8 „
Gr. Andrássy Gy. urad., Mád_ ___ 8 „
Fischer József, Nyírbátor... _  _  8 „
M. Ált. Hitelbank, Saujhely _ ___  10 „
Pécs szab. kir. város főpénztára, Pécs 10 „

Emlékeztetjük t. tagtársainkat, 

hogy a Vadas Jenő emléktábla-alap nyitva áll 
még ma is nemeslelkü adományaik számára 

Kérjük az uradalmakat és tagtársainkat, hogy a szakmánkat 
érdeklő hirdetéseiket lapunkban tegyék közzé!
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s kérjük, hogy azt gyarapítani szívesek le
gyenek. Áldozzunk mindnyájan nagynevű 
tanárunk kedves emlékének, hogy ragaszko
dásunk és szeretetünk örök jelét mihamarább 
felállíthassunk. Adományok a Magyar Álta
lános Hitelbank sátoraljaújhelyi fiókjához 
a rendeltetés megjelölésével küldendők. Ezen 
befizetéseket lapunkban nyugtázzuk.

Innen-onnan.

Lapunk késedelmes megjelenéséért 
— melynek oka szerkesztőnk beteg
sége volt — olvasóink szives elné

zését kérjük.

— Főiskola fejlődéstörténeti gyűj
teményt létesít, amelyre nézve az alábbi 
felhívást bocsátotta ki: 376/1930. szám. 
Felhívás. A m. kir. Bányamérnöki és Erdő
mérnöki Főiskola megszervezte „Fejlődés
történeti Gyűjteményét." Ennek célja: ösz- 
szegyüjteni, megőrizni és a szükebbkörü 
nyilvánosság számára hozzáférhetőbbé tenni 
azokat a tárgyi emlékeket, amelyeknek a 
főiskola dologi, szervezeti, szellemi és szak
társadalmi fejlődéstörténete szempontjából 
jelentőségük van. Ilyenek: a) A legfonto
sabb okmányok, rendeletek, a főiskolával 
foglalkozó történelmi müvek, leírások, em
lékkönyvek, évi jelentések, évkönyvek, pro- 
grammok, szabályzatok, tantervek, név
jegyzékek, érmek stb. b) A tanulmányi dol
gokra, épületekre és belső berendezésekre, 
botanikus kertekre, tanulmány-erdőre stb. 
vonatkozó tervrajzok, helyszinrajzok és 
térképek, a tanári és egyéb személyzet 
fényképei, csoportképei, festmények, szob
rok, rajzok stb. c) A főiskola tanitósze- 
mélyzetének irodalmi termékei, a főiskola 
tudományos kiadványai, a tanárok kézira
tai, levelezései, jegyzetei, litográfiák stb. 
d) Az ifjúsági élettel kapcsolatos irodalmi 
termékek és emléktárgyak, régi egyenru
házati cikkek stb. e) Egyéb muzeális értékű 
tárgyak. Kevés szakbeli főiskola tekinthet 
vissza olyan hosszú, szép múltra, mint a 
miénk. És a mai kor szakemberét méltán 
érdekelheti minden emlék, mely intézetünk 
tudományos és ifjúsági életének a mene
tébe enged bepillantani s a rég múlt idők 
egyes mozzanatait tárja fel. Ezekből az 
emlékekből, sajnos, ma már csak keveset 
fogunk összegyüjthetni, hiszen az 1919. évi 
események messzire elsodortak a közel két 
évszázados, ősi fészektől, megfosztva fő
iskolánkat a történelmi tradíciók selmeci 
talajától: a múlt emlékeinek legfőbb forrá
sától. De éppen ezért kell ma fokozott 
erővel törekednünk arra, hogy mindent 
megmentsünk, amit lehet, s biztos helyre 
hordjuk össze azt a kevés történelmi kin
csünket, mely méltó az enyészettől való 
megóvásra. Ezért felkérem az almamater 
neveltjeit, a mai bányász, kohász- és er

désznemzedéket, méltassa figyelmére főis
kolánknak ezt a mozgalmát, karolja fel az 
eszmét és mozdítsa elő annak sikerét leg
jobb tehetsége szerint! A gyűjtemény szá
mára a főiskola megfelelő helyiséget ad, 
gondoskodik a tárgyak elhelyezéséről, nyil
vántartásáról és megőrzéséről, de az anyag 
összegyűjtésében nem nélkülözheti a szak
közönség szives támogatását. Hiszen min
denétől megfosztva menekült Sopronba! S 
bár ma már talpraállt s felszerelése tekin
tetében a kezdetbeli állapothoz képest szép 
haladást tett, fejlődéstörténeti emlékei úgy
szólván mind odavesztek s muzeális értékű 
tárgyai nincsenek. Ezért fordulunk a szak
társakhoz s a hagyományos selmeci szel
lemre hivatkozva, kérem fel őket arra, 
hogy az almamater segítségére siessenek 
s a közös cél érdekében nyújtsanak ne
künk segítő kezet 1 Jó szerencsét! Üdv az 
erdésznek! Sopron, 1930. évi március 25, 
A főiskola ez idő szerinti rektora : Boleman 
Géza.

— Főiskolánk ifjúsági köre ötven
éves fennállásának ünnepét üli május 
10-én, amelyre a következő meghívót bo
csátotta ki: 1879. május hó 22-én tartotta 
első, alakuló közgyűlését az Ifjúsági Kör, 
Megalakulásának célja az volt, hogy az 
ifjúság körében uralkodó német szellemet 
átalakítsa tiszta baráti szereteten alapuló 
ízig-vérig magyar szellemmé, a régi tradíciók 
tiszteletben tartásával. Nehéz munkájuk volt 
az újítóknak, de kitartással, győztek. Az 
ifjúság szelleme magyarrá vált, sőt mellette 
Selmec is azzá lett. Az Ifjúsági Kör meleg 
otthont, támaszt, segítséget nyújtott tagjai
nak, kiknek tudatában volt az, hogy mind
egyikük a közért van és a köz csak így 
tudja szolgálni az egyest. Békés szeretetben 
éltek négy évtizeden keresztül az Ifjúsági 
Kör tagjai, a bányászok, kohászok és erdé
szek Selmecen. Szomorú események hatása 
alatt azonban ebből a csöndes otthonból 
szeretett „Alma Materével", Sopronba ke
rült a Kör, mindenéből kifosztva. De nem 
tudtak az ifjúság lelkét kifosztani ellensé
geink, mert a régi szellem megmaradt. 
Tovább élt az ifjúságban az a magába szívott, 
átöröklött hagyomány, amit mi most itt uj 
otthonunkban, Sopronban csak úgy neve
zünk és fogjuk és fogják nevezni: „Selmec!" 
Ez az egy szó minden kötelességet magába 
foglal, amit nekünk, fiataloknak teljesíte
nünk és továbbadnunk kell. Jubileumot 
tartunk! Nem tudjuk, örüljünk vagy sírjunk. 
Egyet azonban érezzük, hogy tennünk kell: 
Emlékezünk. Emlékezünk azokról, akik oly 
hosszú esztendők során tartották fenn a 
régi hagyományt, azt a szeretet, melyet mi 
— ha kint járunk az élet forgatagában — csak 
volt selmeci diákok körében érezünk. Kér
jük az Ifjúsági Kör volt tagjait, hogy érez- 
zenek velünk és emlékezzenek velünk régi, 
elmúlt, de dicső esztendőkről. A jubileumi 
ünnepség programmja a következő: Május 

10-én este 8 órakor hangverseny a Kaszinó 
nagytermében Stefániái Imre zongoraművész 
és dr. Székelyhidy Ferenc az Operaház ö. 
tagja közreműködésével, május 11-én d. e, 
9 órakor a Szt. Mihály templomban ünnepi 
mise, 10 órakor az ágh. ev. templomban 
ünnepi istentisztelet, 11 órakor a Városháza 
nagytermében díszközgyűlés, melyen Bole
man Géza a Főiskola rektora és Fekete 
Zoltán az Ifj. Kör egykori elnöke fognak 
felszólalni, utána bankett a Pannóniában, 
este 8 órakor műsoros előadás a Városi 
Színházban, utána családi est a Pannonia 
szálló termeiben. Szeretettel hívunk meg 
minden velünk érző, az életben kint lévő 
volt selmeci diákot az 50 éves jubileumi 
ünnepségekre! Sopron, 1930. ápr. Jó sze
rencsét! Üdv az erdésznek!

Főiskolai Ifjúsági Kör.

— Nemzeti Vadászati Védegylet va- 
dásztrofea kiállítása, március 14-től 31-ig 
gyönyörködtette a látogató közönséget a 
Mezőgazdasági Múzeumban, Aránylag ke
vés, de igen kiváló minőségű anyag tette 
a kitünően sikerült kiállítást világviszony
latban is egyedülállóan értékessé. 39 nyilt- 
területi és 3 vadaskerti szarvasagancs, 8 
dámlapát, 555 őzagancs, 7 mufloncsiga és 
35 vaddisznóagyar, továbbá több megszál
lott területi és külföldi trófea került bemu
tatásra. I. aranydijakat nyertek: báró /?«- 
bidó Zichy Iván 16 os szarvasagancsa (Hö- 
gyész, Tolna megye) 10'6 kg. súllyal; báró 
Inkey Pál 18-as vadaskerti szarvasagancsa 
9 kg. súllyal, gróf Almássy Alajos 52'2 dg. 
súlyú özagancsa, gróf Pongrácz Jenő 3'7 
kg.-os dámlapátja, kisrédei Rjhédey György 
23’7 cm-es vadkanagyara.

Az Országos Mezőgazdasági Kiállítással 
egyidőben rendezett kiállítás nagy és elő
kelő közönséget vonzott s széleskörű elis
merést váltott ki.

— Előadások a bányafáról a főis
kolán. A m. kir. pénzügyminiszter Toma- 
sovszky Imre erdőmérnököt, ny. miniszteri 
tanácsost, a Közgazdasági Egyetem meg
hívott szakelőadóját és a Budapesti Keres
kedelmi Akadémia fakereskedelmi tanfo
lyamának előadóját, a soproni főiskolán, 
az 1929/30. tanév nyári félévében „A bá
nyafa" cimü tantárgy előadásainak rend
kívüli kollégium keretében való tartásával 
bízta meg. Értesülésünk szerint az előadá
sok május hónapban lesznek megtartva, 
mikor is azok kiegészítéséül az előadó 
mintegy 130 vetített képett is be fog mu
tatni.

— A Máv. tűzifa versenytárgyalása 
f. hó 25-én lesz megtartva. 11,520 wagon 
hasáb és 814 wagon dorong bükktüzifára 
hirdetett az igazgatóság nyilvános pályá
zatot. Ajánlat tehető úgy belföldi, mint kül
földi származású tűzifára, hazai területről 
bükkön kívül gyertyán, tölgy, kőris és cser 
tűzifa is felajánlható. A versenytárgyalás 
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eredményét — mely a fapiaci árak kiala
kulására igen lényeges befolyással lesz — 
fakereskedelmi körökben nagy érdeklődés 
előzi meg.

ÜZLETI HÍREK.

A piac általában lanyha. Készfizető vevő mind 
ritkább lesz, a kihitelezés pedig nagy rizikót jelent. 
A kereslet az előző évekhez képest különösen meg
csappant az épületi fában, de érezhető az talpfában, 
szerszámfában, szőlőkaróban is.

1. Tűzifa ab feladó állomás:

Belföldi hasáb ... ... ... ... .... 250-255 P.
« vegyes « ................ . 230—240 P.
< dorong « ... 220—225 P.
« hántottfa ... ............ ... 280 -290 P.

Romániai hasáb ... ... ... ... 245—260 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1275—1700 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... ... 260—270 P.

2. Faszén ab feladó állomás:

Belföldi la ... ... ... ... ... ... 700—800 P.
Belföldi Ha ... ... ... ... ... 660—700 P.
Romániai ab határ állomás .. ... 750—800 P.
Szlovák « < -< ... ... 4000-4800 cK.

3. Műfa budapesti paritásban :

Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb 
Tölgy gömbölyű fa m3-je 35 cm.- 

nél feljebb ....... ................ .
Tölgy fournirrönk m3.-je ... ... ...
Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé ... 
Kőris
Juhar « « «
Éger « 25 cm. <
Gyertyán « < <
Akác « ................ .................
Nyár « (gyufa-gyártásra) ... 

< fűrészárura . ............  ...

30—38 P.

50-56 P.
100-120 P.

28-36 P.
4Ó-48 P.
45-50 P.
30-32 P.
30-32 P.
30-34 P.
20-26 P.
32-38 P.

4. Fűrészáru budapesti paritásban:

la tölgy fűrészáru ........... ... ...
Ila «
Párisi « ........... ...........
Hosszfriez ... ... ........... ... ...
Rövidfriez .... ................. . ...........
Tölgy boules ... ..........................
Quartier árú ................. . ...........
Bükk gőzölt, szélezetlen................ .

» < szélezett ... ... ...
Bükk gőzöletlen, szélezetlen ... ...

« hosszfriez ... ... ... ...
« rövidfriez (széles) ... ... ...
« « (keskeny) ... ...

Fenyő asztalosáru széles m3-e
« « keskeny m3-e ...

Építőanyag széles m3-e ... ... ...
« keskeny « ... ... ...

Léc, zárléc ... ... ... ... ... ...

170-190 P. 
150-160 P.
230- P.
220- P. 
160-190 P. 
130-150 P. 
176-200 P.
95-105 P. 

100-115 P.

105-110 P.
80-90 P.
70-75 P.

130—140 P.
120—130 P.
95-110 P. 
85-95 P. 
90-98 P.

5. Bognárfa ab feladó állomás:

Kőris 15—25 cm. 10,000 kg. ... ... 360—440 P.
Szil 12-25 « « « ... ... 300—360 P.
Akác 12-25 « « « ... ... 370—420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás :

Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm.,
2.0 m. hosszig... .............  ... ... 28—30 P.

Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm.,
2.0 m.-en felül...____  ... ____

Tölgy telephonoszlöp m3-e ... ... 
Donga, gönci telemáglyában... ... 
Keréktalp, bükk 22-24” h. 2.5-3” 

v. drb.-ja ... ... — ... ...
Küllő drb.-ja ... ... ... ... ...
Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ...

« < 1.2 «
< « 1.3 «
« « 1.3 « (profilírozott)

2’6 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja 
2-5 « < «
2'4 « « «
2-2 « « « «
2-6 « « bükktalpfa <
2-5 «
2'4 «
2'2 « < « «
Máv.-szabványu tölgyváltótalpfa m3-e
Nyírfarúd drb.-ja 4 m. h. felső át

mérőben 8—10 cm............ ...
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8—2.0 m. h.

30—32 P.
39—40 P.

350-360 P.

0 26 P.
013 P.

0 58—060 P.
068-0 72 P.
0 84-0-90 P.

790 P.
7-70 P.
6-50 P.
3’90 P.
5-60 P.
5’40 P.
5 00 P.
3’50 ,P.

125 — P.

1-50-1-60 P.
013-015 P.

7. Építési anyag, ab raktár:

Tégla nagyméretű darabja ... ... 0’07 P.
« kisméretű « ... ... ... 0 05 P.

nagyméretű mészhomok ... 0 05 P.
« kisméretű « ... ... 0'04 P.

Portland cement q.-ja — ... ... 5’90—6'30 P.
Mész q.-ja ... ... ... ... ... — 3 60—3 80 P.

Tölgymakk, 
fenyőmagvak és lombfamagvak, erdészeti 

csemeték, sorfák beszerezhetők

KEINER REZSŐ
oki. erdőmérnöknél

Budapesten, Ferry Oszkár-utca 34. 
szám alatt vagy továbbra is 

Keiner Rezsőnél Gödöllőn.

Nyomtatványait
a Keresztény Sajtóvállalat 

könyvnyomdájában 
rendelje meg

Sátoraljaújhely.
ízléses és olcsó munka.

Oki. Erdőmérnök
tiz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bir és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Cime a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

A
MAGYAR ERDÖGAZDÁBAN 
megjelenő cikkek és közlemények 

honorálása.
Egyesületünk decemberi közgyűlé
sén elhatározta, hogy a Magyar 
Erdőgazda munkatársainak fárado
zását viszonozni óhajtván s az irói 
kedv fokozását célozván, az újévtől 
kezdve a lapban megjelenő cikkek 
után irói tiszteletdijakat fog fizetni. 
Lapszámonként két cikk lesz ezután 
honorálva, egyenként 25-25 pengő 
tiszteletdijjal. Midőn t. tagtársaink 
szives figyelmét az egyesületnek 
ezen áldozatkészségére felhívjuk, 
kérjük, hogy lapunkat cikkeikkel, 
közleményeikkel az eddiginél na
gyobb mértékben támogatni szíves
kedjenek. — A honorálásra kerülő 
cikkek minimális terjedelme három 
nyomtatott hasáb kell, hogy legyen.

ERDEI FENYŰMAGOT,
fekete fenyőmagot, luczfenyő, vörös
fenyő, jegenyefenyö magot és minden
féle tűlevelű és lombfamagot előcsirázott 
magaskőrismag, akáczmag, juharmagvak, bükk- 
makk, tölgymakk stb. stb, valamint erdészeti 
csemetéket, gyömölcsmagvak és azok vadon- 
cait garantált megbízható legjobb minőségben 

ajánl tavaszi szállításra és rendeléseket kér

KŐSZEGI FENYÖMAGPERGETÖ és FilSKOlt
BCőszeg.

Pontos kiszolgálás.

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6151.
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Magyar Erdőgazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

Megjelenik minden hó l-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vm. 
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza.

Évi előfizetési dijak:
Tagoknak ... ________________________ ... 2 pengő.
Nem tagoknak ... ____  _______________  10 pengő.

FÉLREÉRTÉS
támadt márciusi vezércikkemből. Amint 
tudomásomra jutott, annak egyik kité
telét az államerdészeti kar tévesen ön
magára vonatkoztatta. Ez a vélt sére
lem s az a körülmény, hogy általa az 
állami erdötiszti testület magát meg
bántva érzi, egyesületünk zavartalan 
működésében kellemetlen visszahatást 
jelenthetne, mert megbonthatná azt a 
harmonikus együttműködést, miben a 
»Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti 
Egyesülete*  évek hosszú során át olyan 
sikeresen munkálkodott.

Éppen ezért szükségesnek tartom a 
kérdés tisztázását, hogy eloszlassam a 
sajnálatos félreértést és az egyesületet 
káros és felesleges zavaroktól megóv
jam.

Akik a » Magyar Erdögazda*  élén 
megjelent cikkeimet figyelemmel kisér
ték, emlékezhetnek arra, hogy megbí
zatásom teljesítésében mindig erdő
gazdaságunknak a fejlődés utján egy 
szebb jövő felé való haladás és az egye
sületi élet kimélyitése voltak eszmény
képeim.

Ez a cél vezérel ma is, midőn az ideál
jaimmal élénk anakronizmusként szem- 
benállani látszó kérdésben tiszta bort 
kívánok önteni a pohárba.

Mindenekelőtt az inkriminált cikk 
eredetének azokra a belső rugóira mu
tatok rá, melyek engem annak meg
írására késztettek. Köztudomású, hogy 
midőn a törvényelőkészítő bizottság 
munkáját már befejezte, a hosszú, rész
letes vita már le volt zárva, a földmű
velésügyi minisztérium és az érdekelt
ségek között a módosított javaslat alak
jában — egy már véglegesnek tekint
hető kompromisszum jött létre, mégis 
az akkori események azt a látszatot 
keltették, mintha az erdészeti főosztály 
a maga álláspontjának érdekében oly 
taktikai eszközökhöz nyúlt volna, me
lyek a létrehozott megegyezést hatalmi 
eszközökkel akarnák felborítani.

Ez — és egyedül ez — a széles kö
rökben helytelenített akció váltotta ki 
bennem azt a kijelentést, mely talán 
nem a legszerencsésebb fogalmazásban 
— adott az általános aggodalomnak 
kifejezést. Leghatározottabban kijelen
tem, távol volt tőlem a szándék, hogy 
szavaim éle az állami erdőtiszti kart 
érje, mely testülettel szemben a leg

nagyobb tisztelettel és őszinte nagy
rabecsüléssel viseltetem. Nem szük
séges talán ez állításomat érvekkel alá 
sem támasztanom, kit egyedül szakom 
szeretete és szaktársaimmal szemben 
érzett kollégiálitás vittek rá, hogy en
gedve a megtisztelő felkérésnek, lapunk 
szerkesztésének munkáját elvállaljam. 
De miképen is vonatkoztathattam volna 
cikkemet arra a testületre, melynek 
tagjai — bárha önálló meggyőződésük 
meg is van — kifelé csak egy maga
sabb fórum politikájának lehetnek esz
közei és végrehajtói?

Újra és újra átolvasva az inkrimi
nált márciusi cikket, szükségét érzem, 
hogy még valamit ez alkalommal meg
említsek. Midőn a törvényelökészitö 
bizottság munkáját méltattam, termé
szetesen a törvény tervezőiről nem em
lékeztem meg külön. Nem emlékeztem 
meg tudatosan azért, mert itt csak azt 
a munkát igyekeztem méltatni, melyet 
a törvényelökészitö bizottság vezetői és 
tagjai nobile officiumból végeztek. A 
törvény tervezőinek munkáját érdemé
ben elismerni csak a törvény szentesí
tésekor lehet és szokásos, mert hiszen, 
hogy az a parlamentből miként és ho
gyan kerül vissza, — nincs az a pró
féta, ki előre megmondhatná.

L. Wittenberger Géza.

Országos Magyar Erdő
gazdasági Tanács.

Irta: Fazekas Ferenc.

Hazai erdőgazdaságunk aktualitásai kö
zött már hosszú hónapok óta az uj erdő
törvény tervezete áll az érdeklődés homlok
terében s el kell készülnünk rá, hogy — 
mig tető alá tud jútni — minden valószínű
ség szerint még évekig tartani fogja ezen 
minden egyéb szakproblémánk fölötti ural
kodó pozícióját.

A magánérdekeltség, úgy is mondhatnók, 
hogy a tulajdonképen elsősorban érdekelt 
erdőbirtokososztály a készülő uj erdőtörvény 
tengelyévé preventív megnyugtatásul Orszá
gos Magyar Erdőgazdasági Tanácsot, sőt 
bizonyos ügyekben legfelsőbb fórumként 
még a Közigazgatási Biróság Erdőgazdasági 
Tanácsát is életre óhajtja szólítani.

Erdőgazdasági Tanácsok nagy problémái 

tehát még az aktualitások közül is egészen 
az élre kerültek.

Pro és kontra, széles mederben folynak 
az eszmecserék e tárgyról s ez igy van jól: 
igy nyeri el folytonos csiszolás után majd 
kikristályosodott végleges formáját.

Ha meghallgatjuk az egyik tábor erdész
idealizmussal bőven átitatott nemes prog- 
rammtervezetét a jövő kor magyar erdeiről, 
alig térhetünk ki annak elismerése elől, 
hogy minden valószínűség szerint igazuk 
van az államhatalom éber őreinek akkor, 
amikor — tekintettel az erdőnek nemcsak 
magán, de közérdekű jelentőségére is — és 
tekintettel ezen közérdekkel szemben a 
múltban sűrűn elkövetett egyes szomorú 
visszaélésekre, — mindezeknél fogva az uj 
erdőtörvényben komoly szakembereink igye
keznek a kormányzat javára olyan véde
kezési és megtorlási rendszert építeni ki, 
amely minden vérbeli erdészember álmához, 
az ideális erdőgazdálkodáshoz nagyobb si
kerrel hozza közelebb sokat hányatott és 
különösen a közelmúltban "annyira megté
pázott ezen őstermelésünket.

Törvényt előkészítő kiválóságaink, a cél 
érdekében bizony hellyel-közzel kénytele
nek voltak operáló késükkel belenyúlni a 
gazdasági liberalizmus, sőt a magántulajdon 
féltett húsába is és érthető az is, ha az ál
lamerdészet maga nem jött olyan tervezet
tel, amely saját legfőbb hatáskörét akárcsak 
gyöngítené is, — ő maga nem jött tehát az 
Erdőgazdasági Tanácsok ideológiájával sem.

A szintén tömör sorokban, de már másik 
táborban állók annál lelkesebben írják zász- 
laikra a jelszót: Erdőgazdasági Tanács és 
Közigazgatási Biróság!

Ha ezen utóbbi gazdasági csoport szó
szólóit hallgatjuk, nekik is igazat lehet ad
nunk, meg lehet értenünk a modern állam
gépezet bonyolult paragrafus-labirintusai 
közé beszorított, szabad mozgásában agyon 
administrált erdőgazdákat is, amikor egy
részt a végrehajtó közegek esetleges túl
buzgósága vagy káros egyoldalúsága ellen, 
másrészt saját jogos individuális alkotó 
erejüknek megmentése céljából, a közvet
lenül az érdekelteken kivül álló független 
szervek felállításához — condicio sine qua 
non — ragaszkodnak.

Bizonyos, hogy az állami erdőrendészet
nek és magánerdőgazdaságnak sohasem 
szabadna két külön táborban, ökölbe szo
rított kezekkel egymással szembe állaniok. 
Kölcsönös megértéssel, édes testvérekként, 
kéz-kézben kell egymás mellett élniök és 
a gazdasági ágak örökös harcaiban, mint 
legtermészetesebb szövetségeseknek kell 
azonos mentalitásban, azonos célkitűzések 
mellett, egyesitett erővel részt venniök.
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Átkos széthúzásokat, katastrofális szaka
dékképződéseket tesz lehetetlenné a terve
zett két Erdőgazdasági Tanács által inaugu- 
rált uj atmosferá, amely az eseteként mégis 
fölbukkanó és elmérgesedett ellentéteket 
lesz hivatva kiegyensúlyozni és az annyira 
nélkülözhetetlen összhangot fogja tudni min
denkor biztositani.

Hazánkban ezen különösen fontos bizton
sági szelepnek grandiózus terve erdészetünk 
egyik közismert nagynevű vezéralakjának 
fejéből pattant ki és ugyancsak ő dolgozta 
ki nagyvonalú javaslatában ezen probléma 
további részletmegoldásait is.

Csak egészen természetes, hogy az érde
kelt erdőbirtokosok a legnagyobb lelkese
déssel tették egészen magukévá ezen esz
mét, viszont az államhatalom is oroszlán
részben ezen aranyhidnak köszönheti, ha a 
régivel szemben szigorúbban kiépített és 
tagadhatatlanul fokozott uj áldozatokkal is 
járó modern uj erdőtörvény tervezetét a 
birtokososztály igy mégis megértéssel ho
norálja. —

Az Erdőgazdasági Tanácsok igy váltak 
az egész erdőtörvénytervezet valóságos 
ugró pontjaivá.

Az érdekképviselet állásfoglalása után e 
kérdés most a legilletékesebb helyen, a 
kormányzat előtt fekszik.

Mig szakközönségünk méltó érdeklődéssel 
várja a házai erdőgazdaság vezető fórumá
nak, földmivelésügyi minister ur erdészeti 
főosztályának ez ügyben is döntő jelentő
ségű véleményét, addig talán nem lesz ér
dektelen felemliteni, hogy Németországban 
ilyen Birodalmi Erdőgazdasági Tanács már 
évek óta működik is, Ausztriában pedig egy 
teljesen hasonló intézménynek, az Osztrák 
Erdőgazdasági Tanácsnak felállítása szintén 
most van elintézés alatt.

Hozzánk nemcsak területileg, de viszo
nyainknál fogva is osztrák ország áll köze
lebb, ezért inkább ez utóbbi van hivatva 
kölcsönhatást gyakorolni hasonlatos beren
dezéseinkre.

Ausztriában még békeidőkben az évente 
megtartott erdőgazdasági kongresszusok sze
repeltek a mostani Erdőgazdasági Tanácsok 
történelmi elődeiként. Igen kiváló szakem
berék valóban értékes ottani tanácskozásai 
azonban inkább csak magántermészetű gyű
lésekként fungáltak, anélkül, hogy akár a 
törvényhozásnál, — annak törvényt alkotó 
munkásságában — akár a kormányzat végre
hajtó működésében jelentősebb szerepet tud
tak volna biztositani maguknak. Határoza
taik, előterjesztéseik jobbára csak papiroson 
maradtak s igy a hatalmi tényezőkre alig 
bírtak különösebb gyakorlati hatással.

Önkéntelenül is elibénk kínálkozik az 
analogia Országos Erdészeti Egyesületünk 
évi közgyűlési működésével és annak a 
döntő tényezőkre gyakorolt mérsékelt ha
tásával kapcsolatban.

Az eredményeket tehát gyéren produkáló 
magánjellegű vélemény nyilvánítás helyett 
ezért kreált az osztrák érdekeltség olyan 
félhivatalos orgánumot, helyésebben olyan 
hivatalos Tanácsot, amelynek javaslatai 
nemcsak a közvélemény előtt bírnak most 

már nagyobb értékkel, hanem az illetékes 
döntő tényezők előtt is.

Az osztrák tervezet értelmében meghall
gatandó ezen Tanács minden olyan tőrvény 
előkészítésénél, amely az erdőgazdaságot 
bármely vonatkozásban érinti és mindenkor 
megadandó a Tanács részére a lehetőség 
arra is, hogy minden fontosabb erdészeti 
rendelet kibocsátása előtt álláspontját a 
a szóban lévő szakkérdésnél még idejében 
előzetesen a kormányzat tudomására hoz
hassa.

Formálisan Ausztriában sem köti feltét
lenül a Tanács álláspontja a kormányt, a 
miniszter ott is csak alkotmányos utón von
ható felelősségre, ezen alkotmányos kereten 
belül tehát természetesen teljesen szabadon 
rendelkezhetik, azonban a hivatalos Erdő
gazdasági Tanács javaslatai alól erkölcsileg 
mégis már csak nehezen vagy alig vonhatja 
ki magát.

Az osztrák tervezetben a Tanács tagjai
nak száma 38 — s ezen létszám csaknem 
teljesen egyezik a hazai elaborátumban fog
lalt idevonatkozó adattal — nálunk ugyanis 
tudvalévőén 39 ezen összlétszám.

Eltérő gazdasági tagozódásaiknál fogva 
Ausztriában 38 tagból 35 egyént az egyes 
gazdasági érdekképviseleti ágak küldik ki, 
mig a hátralévő 3 tanácstagot az előzetesen 
már megalakult Erdőgazdasági Tanács vá
lasztja az erdészeti tudományok érdemes 
művelői közül.

Ezen utóbbi 3 tanácstag mellett Tanács
tagok igy a következők:

minden egyes tartomány mező- és erdő
gazdasági szövetségéből erdészeti téren 
tevékenykedő 1 — 1 tag, összesen 9,

az erdőbirtokos szövetségeknek 9 tagja, 
az osztrák birodalmi erdészeti egyesület

nek erdőgazda vizsgát tett 3 tagja,
minden egyes tartomány erdészeti egye

sületéből szintén 1—1 tag, összesen 9, ezek 
azonban csak vizsgázott erdőgazdák lehet
nek,

a területvédelmi szövetség 1 tagja, 
állami vizsgát tett erdőgazdáknál az al

kalmazottak szervezetéből 1 tag,
az erdővédelmi és üzemi alkalmazottak 

szervezetének 1 tagja,
végül az erdőmunkások szervezetéből 2 

tag.
A tagság ideje, mint nálunk, 5. évben 

terveztetik.
A Tanács megalakulása és működése, 

ügyvivőik megválasztása, valamint egész 
ügyvitele teljesen autonóm.

A tagság tiszteletbeli jellegű és fizetés 
azzal nem jár.

A Tanács irodájának anyagi ellátása a 
mezőgazdasági és erdészeti ministerium 
feladata.

Egyelőre ennyit az eredeti osztrák ter
vezetről.

Bizonyos, hogy az Országos Magyar Erdő
gazdasági Tanács kialakulásával kapcsolat
ban, a viszonyokhoz alkalmazkodóan, ha
zánkban is még igen érdekes fejlemények 
várhatók.

Egyesületi hírek.
Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 

a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Qéza erdőtnérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A ^Vadászata rovatba szánt közlemények 
s a rovattal kapcsolatos levelezések Thirin- 
ger János fó'erdőmérnök, Szentpéterfa, Vas
megye címre intézendők.

Választmányi gyűlésünk.
Egyesületünk f, évi május 19-én délután 

fél 3 órakor Miskolcon, a Kereskedelmi és 
Iparkamara kistermében választmányi gyű
lést tartott, melyen báró Waldbott Kelemen 
elnök, Borhy György I. alelnök, a tisztikar 
és a választmányi tagok nagyrésze jelent 
meg. A választmányi gyűlés tárgysorozatát 
a következőkben ismertetjük:

A mai vezércikkben tárgyalt kérdés tisz
tázása után — mellyel a sajnálatos félre
értést sikerült teljesen eliminálni, — az 
ügyvezető jelentése következett.

Onczay László ügyvezető alelnök a Ma
gyar Erdőgazda 1929. évi évfolyamában 
megjelent legjobb cikknek a kitűzött 400 
pengő pályadijjal való jutalmazása céljából 
a szokásos bíráló bizottság kiküldését kérte. 
Elnök javaslatára a választmányi gyűlés 
ezen bizottság tagjaiul Nagy László, Schu- 
dich Nándor választmányi tagokat és az 
ügyvezetőt bízta meg avval, hogy a jutalom 
odaítélésére nézve a legközelebbi választ
mányi gyűlésen tegyenek javaslatot.

Ezután ügyvezető a Magyar Erdőgazda, 
szerkesztőjének vasúti szabadjegye ügyét 
ismertette. A M.'Kir. Ministerelnökség sajtó
osztálya ugyanis ezen szabadjegynek a f, 
évre való kiadását nem engedélyezte. Borhy 
György I. alelnök hivatkozással arra, hogy 
a múltban a „Magyar Erdész" 1000 korona 
állami subventiót élvezett, felkérte az elnök 
ur Öméltóságát, hogy a szerkesztői szabad
jegy ügyében illetékes helyen interveniálni 
szives legyen. Waldbott Kelemen báró elnök 
e közbenjárást kész örömmel magára [is 
vállalta.

Mint a legnagyobb érdeklődés közép
pontjában álló ügyre: egyesületünk ezévi 
tanulmányi kirándulására tért rá ezután 
Onczay László ügyvezető alelnök. Ismertette, 
hogy az eredeti terv szerint Debrecen vá
rosát és a nyárelő idejét választottuk volna 
tanulmányi kirándulásunk helye és idejeként. 
A mostani idők nyugtalan hangulata miatt 
azonban jobbnak látja a vándorgyűlést egye
lőre elnapolni. Az ősz talán alkalmasabb 
lesz megtartására, mikor is a Vadas emlék
tábla leleplezésével kapcsolatban lehetne 
azt Hámor-Lillafüreden megtartani. Ehhez 
a javaslathoz a választmányi gyűlés egy
hangúlag hozzá is járult.

Az ügyvezetői jelentés további részében 
Onczay alelnök a Felsődunántuli Erdészeti 
és Vadászati Egyesületnek egyesületünk el
nökségéhez intézett felhívását ismertette. 
Roth Gyula főiskolai tanár indítványára 
ugyanis a Felsődunántuli Erdészeti és Va
dászati Egyesület az alföldi erdősítések és 
kopárfásitásokkal kapcsolatosan az eredetileg 

Kérjük az uradalmakat és tagtársainkat, hogy a szakmánkat 
érdeklő hirdetéseiket lapunkban tegyék közzé!
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felállított munkaprogramnak teljes egészében 
való megvalósítását és az ehhez szükséges 
hitelösszegnek rendelkezésre bocsátását egy 
felterjesztés alakjában kérte a m. kir. föld
mivelésügyi minisztertől. A hozzánk intézett 
felhívás most arra szólítja fel a Tiszajobb
parti Vármegyék Erdészeti Egyesületét, 
hogy ez ügyet soronkivüli tárgyalás alá 
vevén, hasonló határozatot hozzunk és azt 
a m. kir. földmivelésügyi miniszter úrhoz 
terjesszük fel. Rpth Qyula felolvasott át
irata megkapó erővel jellemzi az állapoto
kat. Az alfőldfásitási törvényben lefektetett 
munkaprogram ellenére évről-évre kisebb 
összegek vétettek fel az állami költségve
tésben e célra, miből országunkra belátha- 
tatlanul nagy gazdasági, szociális és egész
ségügyi károk származnak, az alföldfásitás- 
nál alkalmazott napibéres erdőmérnökök 
esetleges elbocsátásából folyó erkölcsi és 
kulturális visszahatás pedig aligha lesz el
kerülhető.

A választmányi gyűlés ezen országos 
fontosságú kérdést egyhangú lelkesedéssel 
teljesen magáévá tette s felkérte az elnök
séget, hogy a' m. kir. földmivelésügyi mi
niszter urnái egyesületünknek a Felsődunán- 
tuli Erdészeti és Vadászati Egyesület moz
galmához való csatlakozását jelentse be.

Ügyvezető jelentésében végül az Orszá
gos Erdészeti Egyesületnek a vidéki egye
sületekkel való együttműködés ügyében az 
elnökséghez intézett felhívását ismertette, 
mely kérdésben a teendők megbeszélése és 
az O. E. E.-tel való érintkezés felvétele 
céljából egy külön bizottság kiküldését ja
vasolta, mihez a választmányi gyűlés hozzá 
is járult és a lebonyolításra az elnökséget 
kérte fel.

A titkári és pénztári jelentések felolva
sása és tudomásulvétele után Borhy György
I. alelnök indítványozta, hogy egyesületünk 
a mezőgazdasággal való kapcsolat szorosabbá 
tétele céljából üléseire a jövőben hívja meg 
a kerületünkben levő mezőgazdasági, érde
keltségek képviselőit, így a Tiszajobbparti 
Mezőgazdasági Kamara, Tiszajobbparti Gaz
dasági és a vármegyei gazdasági egyesületek 
kiküldötteit. Az indítványt a választmányi 
gyűlés egyhangúlag elfogadta.

Evvel a választmányi gyűlés tárgysoro
zata véget ért és az elnök azt lelkes éljenzése 
közben berekesztette.

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1929, évre:

Gróf Lónyay Menyhért, Kisbózsva... 2 P 
Csiszár Imre, Miskolc_ ________ __  8 „
Metzli Kamill, Iharos_  _  _ __ ■ 5 „
Kiss Zsigmond, Sövényháza._ _  _  8 „
Báró Ragályi-Balassa Ferenc, Ragály 5 „ 
Lessenyi Ferenc, Sopron_  _ _____  10 „
Jancsó Gyula, Miskolc _  _  _  _  8 „

1930. évre:
Gr. Andrássy Sándor erdőhiv. Letenye 8 P 
Magy. Erdőbirt. Faért. r. t. Székes

fehérvár _  _ __ ...__ __ __ __  10 „
Mihalovics Sándor, Lenti_  _  _  8 „
Jákóy Endre, Kisbér_____________ 8 „
Magy. Erdőbirt. Faért r. t. Budapest 2 „ 
Gr. Lónyay Menyhért, Kisbózsva _  2 „
Dr. Kérészy Barna, Miskolc_______ 8 „
Farkas Jenő, Réde ____ __ _____  8 „
Lenchés Endre, Vitka__________ __  8 „
Mérnöki Kamara, Budapest ... _  _  8 „

Keiner Rezső, Budapest............ ............ 8 P
Gr. Wenckheim József, Nagyoroszi_  8 „
M. kir. Ércbánya, Recsk._________  8 „
Nemz. Közmüv. Alap erdőhiv. Párád 8 „ 
Galambos Gáspár, Párád____ __ __  8 „
Metzli Kamill, Iharos_ _____ _ ____10 „
Kiss Zsigmond, Sövényháza...____  8 „
Gr. Eszterházy Ferenc erdőhiv. Tata 8 „ 
Faragó Béla, Zalaegerszeg ____ __  8 „
Mayer Zoltán, Sopron __________ 8 „
Rusz Dénes, Röjtök ____ __ __ __  8 „
Br. Ragályi-Balassa Ferenc, Ragály_  5 „
Velics Gyula, Diósgyőr __________ 8 „
Fridii Ernő, Révleányvár        4 „ 
Gr. Mailáth József, Révleányvár   2 „ 
Magy. Erdőbirt. Faért. r. t. Győr _  10 „
Lessenyi Ferenc, Sopron_ _____ __  10 „
Nagy Jenő, Saujhely...................   8 „
Jancsó Gyula, Miskolc _ __ __ __  8 „
Fekete Zoltán, Sopron _ __ __  ... 8 „
Czillinger János, Budapest _ ... __  8 „
Kolba Róbert, Diósgyőr_ __ __  _  8 „
Fischl József, Diósgyőr ____ _____  8 „
vitéz Lukács Károly, Sirok_  _  _  8 „
Milosevics Artúr, Rákosszentmihály_  8 „

Tagsági dij évente 6 pengő.
„Magyar Erdőgazda** évi előfizetési dija: 

tagok részére ...... 2 pengő 
nem tagok részére .... 10 „

Emlékeztetjük t. tagtársainkat, 
hogy a Vadas Jenő emléktábla-alap nyitva áll 
még ma is nemeslelkü adományaik számára 
s kérjük, hogy azt gyarapítani szívesek le
gyenek. Áldozzunk mindnyájan nagynevű 
tanárunk kedves emlékének, hogy ragaszko
dásunk és szeretetünk örök jelét mihamarább 
felállíthassunk. Adományok a Magyar Álta
lános Hitelbank sátoraljaújhelyi fiókjához 
a rendeltetés megjelölésével küldendők. Ezen 
befizetéseket lapunkban nyugtázzuk.

Innen-onnan.
— Kaán Károly újabb kitüntetése. 

Kaán Károly ny. államtitkárnak, a Magyar 
Tudományos Akadémia f. hó 7-én tartott 
ülésén a múlt év végén benyújtott »A ter
mészeti emlékek védelme és megóvása*  cimü 
terjedelmes pályamüvéért a III. osztály egy
hangú javaslatára a Vitéz József emlékére 
tett alapítvány kamatait 2000 pengőre ki
egészítve ítélte oda. Őszinte örömmel gra
tulálunk.

— Személyi hírek. A m. kir. honvé
delmi miniszter előterjesztésére Magyar
ország főméltóságu kormányzója 1930. évi 
február hó 26-án kelt magas elhatározásá
val elrendelni méltóztatott, hogy Sándor 
Béla m. kir. honv. erdőtanácsos, erdőigaz
gatónak „a m. kir. honvédség kezelésében 
álló kincstári erdőgazdaságainak megszer
vezése és fejlesztése körül kifejtett kiváló 
és eredményes szolgálataiért" dicsérő el
ismerése tudtul adassék.

— Az Országos Erdészeti Egyesület 
választmányi gyűlése. Az O. E. E. igaz
gató választmánya május hó 30-án d. u. 5 
órakor az egyesület székházában ülést tart 
a következő tárgysorozattal:

1. Elnöki előterjesztések.
2. Ügyvezető jelentése.

3. A vasúti tarifák ügye.
4. Az államvasuti tüzifaszállitások ügye.
5. Műfaanyagok forgalmiadó váltsága.
6. Esetleges indítványok.
— A m. kir. földmivelésügyi minisz

ter ur leirata a hazai tüzifaküldemé- 
nyek vasúti fuvardíjának mérséklése 
ügyében hozzá intézett beadványunkra 
12.916/1930.—I. 1. szám. Értesítem a t. El
nökséget, hogy a február hó folyamán is
mét megkerestem a m. kir. kereskedelem
ügyi miniszter urat, hogy a hazai terme
lésű faanyagok vasúti szállítási díjtételeit 
mérsékelje, illetve az u. n. tört tarifarend
szer megszüntetése mellett olyan tarifát ál
lapítson meg, hogy a belföldi fa a külföl
divel szemben versenyképes lehessen.

Erre a megkeresésemre a kereskedelem
ügyi miniszter ur a folyó évi április hó 
10-én kelt 22,447/1930/VIII. K. M. számú 
átiratában arról értesít, hogy a faanyagok 
szállításának általános mérséklését nincs 
módjában engedélyezni, mert azok szállí
tási díjtételei úgyis — különösen a tűzi
fánál — olyan alacsonyan vannak megál
lapítva, melyek a vasutak önköltségeit sem 
fedezik, a további mérséklés pedig az ál
lamvasutaknak nehezen egyensúlyban tar
tott pénzügyi helyzetét ingatná meg.

Az általam felhozott indokokra való fi
gyelemmel a hazai erdőipar érdekében 
azonban mégis hajlandó megadni azt a 
könnyítést, hogy a tört fuvardijszámitás 
hátrányainak csökkentése céljából minden 
olyan esetben, midőn a helyiérdekű vasu
takkal való forgalomban a szállítás leg
alább három vasúton történik, közvetlen 
mérsékelt díjtételek érvényesíttessenek, 
mely közvetlen díjtételekbe az államvasu
tak is fél kezelési illetékkel rövidített díj
tételeiket számítják be.

Utasította is egyidejűleg a m. kir. állam
vasutak igazgatóságát, hogyha az érdekelt
ségek az igazgatósághoz bejelentik azokat, 
amelyeknél a szállításban a helyiérdekű 
vasutakkal való forgalomban legalább há
rom vasút vesz részt, a fentebb említett 
módon képezett közvetlen díjtételeket ér
vényesítse.

Felkérem a t. Elnökséget, hogy a keres
kedelemügyi miniszter urnák ezt a dönté
sét az érdekelteknek megfelelően tudomá
sára hozni szíveskedjék. Budapest, 1930. 
április 23-án a miniszter rendeletéből

Papp S. k. miniszteri tanácsos.
— Tomasovszky Imre főiskolai elő

adásainak programmja. Hirt adtunk már 
arról, hogy Tomasovszky Imre ny. minisz
teri tanácsost a m. kir. pénzügyminiszter 
a soproni főiskolán a „bányafa" cimü tan
tárgy előadásainak megtartására bízta meg. 
Alábbiakban közöljük ezen előadások pro- 
grammját. Az előadásokon 130 vetített kép 
is be lesz mutatva.

Bevezetés. A bányafának a bányaművelés 
terén való különféle alkalmazása. Egyszerű 
és összetett ácsolat. Bélésfa. Aknafa.

/. Fejezet. Bányafára alkalmas fafajok.
a) Hazai fafajok.
b) Tengerentúli és exotikus fafajok.

//. Fejezet. A bányafa műszaki kellékei. 
Ruganyosság, tartósság, ellenállóság és ve- 
szélytjelző képesség.

///. Fejezet. A bányafa tartósságának fo- 
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kozási módjai. Befestés, beáztatás és telítés,
IV. Fejezet. A bányafa termelése, erdei ke

zelése és szállítása.
a) Bányafa méretek. Évi szükség

let kiszámítása.
b) A fának döntése, feldolgozása, 

idomitása, választékolása, köze
lítése, rakásolása. Befejező mun
kálatok. A faanyag átvétele és 
leszámolása.

c) Bányafa termelési és szállítási 
költségeinek, továbbá a bányafa 
beszerzési költségeinek megálla
pítása.

d) Kényszer-fatermelés.
e) Bányafa szállítása.

V. Fejezet. A bányafa áru ismertetése. 
Bányafa usanceok. Általános és különleges 
minőségi feltételek. Kötlevél. Egy vasúti 
kocsiba rakható bányafa mennyisége,

VI. Fejezet. A bányafa raktári, illetve
bányafatéri kezelése.
a) A bányafatér beosztása, felsze

relése (hántó-, hornyoló- hegyező 
gépek, emelő daruk, markolók, 
transporteurok stb.)

b) A bányafa rakásolásának mód
jai s kivitele. Bányafa osztályo
zása. Raktári kezelési szabályok,

c) A bányafa leltározása és nyil
vántartása. Lelet felvételé. Fél
évi és évi rovancsolás.

VII. Fejezet. Bányafaárak.
VIII. Fejezet. Bányafa kereskedők (hazaiak 

és külföldiek).
IX. Fejezet. Bányafatermelési statisztika 

az 1926. évről.
X. Fejezet. Magyarország bányafa im

portja az 1922—1929. években utódállamok 
szerinti megoszlással.

XI. Fejezet. Bányafát helyettesitő eljárá
sok. (Vas, sqsbeton, tégla, terméskő falazás.

— A MÁV. tűzifa versenytárgyalá
sának eredménye. A MÁV. igazgatósága 
folyó évi április hó 25-én tartotta meg 
tüzifaszükségletének biztosítása iránt a ver
senytárgyalást. 11.520 vágón hasáb- és 814 
vágón dorong-tűzifát kitevő idei szükség
letének fedezésére összesen 86 cég adott 
be ajánlatot. Mig az elmúlt évben kiirt ha
sonló mennyiségű tűzifára csak 26 cég tett 
ajánlatot és azokban mindössze 17,000 vá
gón szállítására kötelezte volt magát, addig 
az idén 86 cég összesen mintegy 78,000 
vágón tűzifa szállítására vállalkozott. Az 
idén felajánlott tűzifa szinte hétszeresen 
múlja felül a kiirt tűzifa mennyiségét.

Belföldi származású tűzifából felajánlot
tak nem egészen 32.000, külföldiből pedig 
mintegy 46,000 vagonnal.

A felajánlott tűzifa árai a következő ha
tárok között mozognak: a) belföldi fánál: 
bükkhasáb 240—250 P, tölgyhasáb 220— 
230 P, cserhasáb 225—235 P vagononként 
ab feladóállomás, b) Külföldi fánál: bükk
hasáb vagononként ab Battonya 240—250 

P, ab Biharkeresztes 230—250 P, ab Lö- 
kösháza 240—250 P, ab Nyirábrány 225— 
250 P, ab Sátoraljaújhely 235—250 P, ab 
Barcs 235—250 P.

A nagyobb ajánlatokat a következő cé
gek tették: Magyar keményfaipar r.-t. Buda
pest, 550 vágón cser- és tölgyhasáb á 233 
P, 300 vágón bükkdorong á 224 P.

Mundus Borlova r.-t. Temesvár, 1000 
vágón bükkhasáb á 245 P.

Podrus Holzindustrie Bratislava, 1000 
vágón bükkhasáb és 100 vágón bükkdorong 
á 220—226 P.

Wiesel Jenő Arad, 1000 vágón bükkha
sáb á 240—245 P.

Dunántúli erdőgazdasági és faipari r.-t. 
Pécs, 120 vágón cserhasáb á 240 P, 66 
vágón bükk, csertölgy dorong á 200 — 220 P,

Deutsch J. és fia Miskolc, 200 vágón 
tölgyhasáb á 229 P, 80 vágón tölgydorong 
á 209 P.

Zelbr Károly Budapest, 500 vágón bükk
hasáb á 2540 dinár.

Freiwirt Sándor Budapest, 1000 vágón 
bükkhasáb á 1425 Ke.

Schmidl Mór Ipolyság, 350 vágón bükk
hasáb á 260 P, 170 vágón csertölgyhasáb 
á 230 P.

Diósi Ignác fia Lajos r.-t. Nagyvárad, 
500 vágón bükkhasáb á 245 P, 500 vágón 
cserhasáb á 225 P.

Krámer-testvérek Budapest, 200 vágón 
tölgyhasáb á 255 P, 700 vágón bükkdorong 
á 245—250 P.

Földes Ö. Ede Budapest, 420 vágón 
bükk-, gyertyán-, tölgy-, kőrishasáb á 245 
—269 P, 145 bükk-, cser-, gyertyándorong 
á 217—245 P.

Hirschfeld Vilmos Kaposvár, 280 vágón 
bükkhasáb á 248—270 P, 30 vágón cser
hasáb á 250 P, 55 vágón tölgyhasáb á 
210—220 P.

Löwy Dávid és fiai Újpest, 100 vágón 
bükkhasáb á 235 P.

Magyar erdőbirtokosok faértékesitő r.-t. 
Budapest, 3420 vágón tölgy-, bükk-, cser-, 
kőris-, gyertyánhasáb á 230—265 P, 410 
vágón tölgy-, cser-, erdei fenyődorong á 
200—225 P.

Winkler Testvérek Szeged, 250 vágón 
bükkhasáb á 242 P, 50 vágón bükkdorong 
á 232 P, Reizman Sámuel Munkács, 1500 
vágón bükkhasáb á 1325—1425 Ke, 600 
vágón bükkdorong á 1395—1495 Ke stb.

(Erdészeti Lapok)
— Az Országos Társadalombiztosító 

Intézet 1928. évi jelentése. A napokban 
hagyta el a sajtót a Társadalombiztosító 
Intézet 1928. évi jelentése, amely vaskos 
kötetben számol be az Intézet tevékeny
ségéről. Ez az esztendő határkő a társa
dalombiztosítás terén, mivel ez év január 
1-én lépett életbe az uj társadalombiztosí
tási törvény, az 1927. évi XXL t-c., amely 
a 20 éven át érvényben volt s a kötelező 
munkásbiztositást szabályozó 1907. évi XIX. 
t-c. helyébe lépett. A most megjelent kötet 
tehát ennek az első esztendőnek tevékeny

ségéről szóló első jelentés, amely számot 
ad az intézet fokozott gondoskodó tevé
kenységéről, az ipari és gyári munkásság 
és személyzet, a bányászok, a háztartási 
alkalmazottak és egyéb biztosítottak érde
kében tett intézkedésekről s a számadatok 
tömegével illusztrálja a társadalombiztosí
tás jelentős fejlődését. Az 1928. év a tár
sadalombiztosítás szempontjából azért is 
fontos, mivel ez év folyamán emelkedett 
törvényerőre a Lex Vass II., a kötelező 
öregségi, rokkantsági, özvegységi, árvasági 
biztosításról szóló 1928. évi XL. t-c., amely 
1929. január elején lépett életbe. A törvény 
rendelkezései folytán a kötelező munkás- 
biztositás a betegség és baleset esetére 
való biztosítás szűk kereteiből társadalom
biztosítássá nőtte ki magát, amennyiben az 
Intézet most már nemcsak a munkaképes 
korban levő dolgozó lakosságnak viseli 
gondját, hanem az öregség folytán meg- 
rokkantakról, sőt azok hátramaradt hozzá
tartozói kellő ellátásáról is gondoskodik. 
Az Intézet teendőit 22 kerületi, ezekhez 
tartozó 13 kirendeltség, 22 vállalati és 1 
magánegyesületi pénztár látja el. Az 1928. 
évben a kötelezett tagok átlagos létszáma 
794.508. Az önkéntes tagok száma 2140. 
Az összes biztosítottak 81’2%-a ipari, 
18'8%-a pedig háztartási alkalmazott. A 
betegségi íiztositási ágnál a betegség ese
tére előirt társadalombiztosítási járulék 
összege 52.867,537 pengő 64 fillér, a keze
lési felesleg 1.963,312 pengő 12 fillér, vagyis 
a .kirótt járulék 3'7%-a. A munkaadók já
rulékhátraléka összesen 22.436,948 pengő 
volt. Az Intézet a fenti járulék 33'41%-át 
táppénze, 10'76%-át gyógyászati ellátásra, 
11’63%-át kórházi költségekre, 12'45%-át 
orvosi költségekre, 15'13'/o-át ügyviteli 
költségekre, 7'20%-át pedig tartalékolásra 
fordította. A baleseti biztosítás általános 
üzletágánál a kirótt járulék összege 5,884.525 
pengő, a járulékok és az anyagi szolgálta
tások .összege pedig 5,478.158 pengő. A 
keresőképtelenséggel járó betegségi esetek 
száma az 1928. évben 207.468, ennek 70%-a 
férfi-, 30%-a pedig nőbiztositottakra esik. 
A betegségi napok összes száma 7,382.996, 
tehát egy betegségi esetre átlag 37 beteg
ségi nap esik. Az év folyamán 25.338 üzemi 
balesetet jelentettek be. Az uj törvény ér
telmében a baleseti járadékokat átszámí
tották és ennek következtében a járadékok 
legnagyobb részét lényegesen felemelték. 
Elrendeli az uj törvény továbbá, hogy a 
foglalkozási betegségek üzemi balesetnek 
tekintendők s mint ilyenek kártalanitandók, 
A jelentés felöleli az Országos Társadalom
biztosító Intézet egész 1928. évi működé
sét, ismerteti a biztosítottak ellátásáról gon
doskodó intézményeket, az orvos- és gyógy
szerügyet, a kórházi, gyógyfürdői, szana
tóriumi ápolás méreteit, az anya- és cse
csemővédelem, a tuberkulózis és a nép
betegségek elleni küzdelem terén tett in
tézkedéseket és részletesen beszámol a 
balesetet szenvedett tagok kártalanításáról. 
Külön fejezetben számol be a jelentés a 

CSHK HZ ISmÉTELT HIRDETÉS
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balesetelháritás tekintetében kifejtett mun
kásságról s a statisztikai adatok gazdag 
tárházával mutatja be a taglétszám, a be
tegségi segélyezés, a baleseti kártalanítás 
és a balesetelhárítási tevékenység állapotát. 
A munkásbiztositási joggyakorlat adatai és 
grafikonok egészítik ki az 1928. évi jelen
tést, amely határozott fejlődésről és arról 
számol be, hogy a társadalombiztosítás a 
pozitív alkotások jegyében folyik. (Sz. 871.) 

Bány. és Koh. Lapok.

VADÁSZAT.
Rovatvezető: Thiringer János főerdőmérnök

Fogolyállományunk krízise.
Irta Thiringer János oki. erdőriiérnök.

Tanulmányom címében talán kissé meré
szen használtam a „krízis" megállapítást. 
Talán ma még nem egészen kritikus a hely
zet. De meggyőződésem, hogy hovatovább, 
ha tenyésztőink erős kézzel bele nem mar
kolnak az irányítás kormánykerekébe, a 
helyzet fogolyállományunk szempontjából 
kritikussá fog válni.

Évek során át közelről volt alkalmam — 
mint nagy vadászgazdaság szabad kézzel 
felruházott vezetőjének s amúgy is nyitott 
szemű és pontosan megfigyelő tenyésztő
nek — szemlélni fogolyállományunk lassú, 
de biztos apadását. Hogy az okokon sokat 
törtem a fejemet, azt alig kell hangsúlyoz
nom. S az évek során nemcsak közvetlen 
tapasztalataim, de a szaksajtó tanulmányo
zása révén is leszürődtek bennem bizónyos 
megállapítások, amelyeket jelen szerény 
tanulmányomban bátorkodom szaktársaim 
figyelmébe ajánlani s Ítéletük alá bocsátani.

Általános tenyésztési szempontból elvi
tathatatlan igazság, hogy a vadállomány 
szoros összefüggésben áll a vadász-(te- 
nyész-) területtel, annak egyenesen függ
vénye. A tenyészterüietben, közelebbről 
annak mivelési viszonyaiban, beálló minden 
változás feltétlen hatással van a rajta élő 
vadállományra — s ez a hatás annál ekla- 
táhsább, minél könnyebben, gyorsabban 
szaporodik valamely vadnem. Leggyorsabb 
a szaporodása az apróvadnak: legpregnán
sabb tehát a terület változásainak hatása 
épen az apró v?idra.

Bizonyos fokig apróvadállományunk bá
mulatosan alkalmazkodott a mezőgazdasági 
kultúrához. Elvitathatatlanul kulturvaddá 
vált a nyúl, fácán és fogoly. De azt kell 
megállapítanom, hogy a mezőgazdasági kul
túra elérte azt a fokot, amelyen különös
képen a fogolyállományok szempontjából. 
revízió alá kell vennünk eddig vallott te
nyésztési elveinket és át kell térnünk arra 
a tenyésztési módra, amelyet a fácánállo
mánynál évek sora óta sikerrel követünk. 
Ha ezen megállapításom e pillanatban még 
merésznek is látszik, feltétlen biztos vagyok 
benne, hogy a tapasztalatok rövidesen iga
zolni fognak.

Tekintsünk vissza néhány évtizedet át
ugorva, a múltba. Fogoly bőven volt majd
nem mindenfelé, még oly vidékeken is, 
ahol ma kötött, hűvös, nedves talajban, 

* A >’ Vadászat*  rovatba szánt közlemények s a 
rovattal kapcsolatos levelezések Thiringer János fő
erdőmérnök, Szentpéterfa, Vasmegye címre küldendők.

klimatikus szélsőségekben találják, vagy 
vélik találni okát annak, hogy alig van már 
fogoly. De ha jól emlékezünk, a gazdasági 
kultúra üteme nem volt olyan kíméletlenül 
rohanó, mint manapság. Sürü bokros, tüs
kés, gazos árokpartok és mesgyék, gazos 
ugarok, az aratás után hetekig nyugodt 
tarlók, gyomos vetések, ültetések gondos
kodtak a fogolynak úgy téli, mint tavaszi, 
nyári és őszi védelméről és táplálásáról. 
A vadászkultura által még meg nem „mé- 
telyezett" puskás augusztus elsejétől de
cember végéig lőtte őket, ahol érte; fész
küket a szarka, varjú, kóbor macska, me
nyét, sündisznó, a kifestett fészekaljakat 
héja, gatyás ölyv, vándorsólyom tizedelte 
egész éven át. És mégis volt, sőt bőven 
volt mindenfelé fogoly.

És ma? Kisérjük végig a modern mező
gazdát egy gazdasági éven — és belátjuk, 
hogy óriási alkalmazkodó képessége mellett 
is talán csak évtizedek kérdése, hogy fo
golyállományaink a túzok és reznek vagy 
a vizivad sorsára jussanak.

Alig aratott le a gazda, kepéi még a tarlón 
feküsznek, de ekéje már a tarlót hasítja. 
Kíméletlenül pusztítja a fogoly ideális „le
gelőjét", a rovarokkal, vadmohar magjával 
bővelkedő tarlót. A rétekre szorulna, de 
jön a sarjukaszálás; az ideálisan kezelt 
burgonya, kukorica, répaföldeken inkább 
csak védelmet, mint táplálékot talál. A vé
delem is problematikus: babot, borsót, má
kot, tököt és a még itt-ott megmaradt gazt 
szedő asszonyok gondoskodnak róla, hogy 
nyugalma ne legyen zavartalan. Pedig nyu
galomra minden vadnak, még a fogolynak 
is szüksége van. Amig — különösen agya
gos talajon — alkalmas helyet talál, ahol 
a talajt annyira meglazíthatja, hogy por
fürdőjét gondosan elvégezheti: már ott a 
néni 2—3 gyerekkel s a falka repül tovább, 
más alkalmas helyet keresni, ha ugyan talál 
olyat, ahol egy-két óra hosszat nem hábor
gatják.

Jön a vetés, nyüzsög a szorgos gazdanép 
a mezőn. Estétől-hajnalig van nyugta a 
fogolynak, ma-holnap az ültetményekből is 
kiszorul, mert szedik a burgonyát, törik a 
kukoricát, szedik a répát; a megmaradt 
néhány tarlón és ugaron legeltetnek, a le
kaszált rétek kopárrá égtek: hol vannak a 
csenderesek, erdőszegélyek, sürü gazos, 
bokros árokpartok és niesgyék, patakmenti 
füzesek, amelyek nyugtot, védelmet, elesé- 
get adnak?

Novemberre kopár a mező, mint egy 
kietlen, tiszta asztal: de ha terítve van is 
a fogolynak ilyenkor legfőbb táplálékával, 
a zsendülő vetéssel, védelmet sehol sem 
nyújt. A ragadozók őszi vándorlása tető
pontját érte, a héják, ölyvek, sólymok, sőt 
sasok napkeltétől napnyugtáig üzik-hajtják, 
tizedelik a riadt, fejvesztett csapatokat, 
amelyekből a nyilvadászatok puskásai is 
kiveszik még az utolsó vámot.

És jön a hó, a hideg, dermesztő decem
beri szél; a januári olvadásra újabb fagy, 
amely kérgessé edzi a havat — és napról- 
napra, óráról-órára fogy a kis csapat. Mi 
marad belőle tavaszra?

Az etetők? Te jó Isten! Jobb nem be
szélni róluk. Tíz esetben kilencszer későn, 
rosszul és hiába állítják fel őket, vagy olyan 
eleséggel látják el, amely mindennek való, 

csak fogolynak nem. Százszámra tanyáz 
környékünkön a kóbor varjufalka, kényel
mesen megtalálja prédáját a szárnyas ra
gadozó. Ilyen etetők csak kárára, de nem 
hasznára vannak az állománynak.

De a hideg enged, a tavasz közeledik s 
február vége felé felébred a fogolyban a 
párzás ösztöne. Ilyenkor aztán meglátszik 
az elmúlt vadászidény hatása. Ahol minden 
csapatot lehetőleg normálisan megapasztot
tak, ahol egy tyúkra nem három-négy kakas 
esik, ott az elpárzás s később a fészkelés 
is nagyobb mozgalmak, túlságos és káros 
harcok nélkül fog lefolyni. És pedig a jövő 
szaporulat feltétlen előnyére!

Ez idő alatt a gazda aktive nem okoz 
nagyobb kárt, mert tétlenségre van kárhoz
tatva. De megváltozik a helyzet márciustól 
kezdve!

A vetéseket fogasolják, gyomlálják. A 
még megmaradt gazos árokpartokat leége
tik, kiirtják a cserjét. A zsendülő réteket 
gyalulják, tisztogatják. Alig fészkelt el a 
fogoly, sásolják a dús buzavetéseket, ka
szálják a biborherét, később a lóherét, lu
cernát, rétet, aztán kapálják, töltögetik a 
véleményeket és végezetül jön az aratás.

Legyünk őszinték: csoda, hogy még annyi 
foglyunk is van, amennyi van!

Kedves tenyésztőtársam: itt csak egy 
megoldás kínálkozik. Át kell térnünk, leg
alább részben, a mesterséges tenyésztésre, 
ameddig nem késő, amellett pedig változta
tásokat kell eszközölnünk vadászterületün
kön, ha ez csak valamennyire is módunk
ban áll, amelyek területünket a fogolyállo
mány viszonylagosan zavartalan és nyugodt 
tenyésztésére alkalmassá teszik.

Erről — ha érdekel — lapunk következő 
számában fogom elmondani mindazt, amit 
fontosnak és kivihetőnek tartok.

ÜZLETI HÍREK.

Piac változatlanul lanyha. Még a legerő
sebb vállalatok is kis tételekben szerzik be 
szükségletüket. Tüzifapiac — bár az árak
ban nagyobb változás nincs — teljesen 
csendes.

Z. Tűzifa ab feladó állomás:

Belföldi hasáb — — — — — 250—255 P.
« vegyes « ............ ... 230—240 P.
« dorong « — ... — 220—225 P.
« hántottfa ... ... ...... 280-290 P.

Romániai hasáb ... ... _  — 245—260 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1275—1700 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... ... 260—270 P.

2. Faszén ab feladó állomás:

Belföldi la ... ... ... ... - - 700-800 P.
Belföldi Ha ... ... ... - ... 660- 700 P.
Romániai ab határ állomás .. . ... 750—800 P.
Szlovák « < «... ... 4000-4800 cK.

3. Műfa budapesti paritásban :

Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb 30—38 P.
Tölgy gömbölyű fa m3-je 35 cm.-

nél feljebb ... — — — ... 50—56 P.
Tölgy fournirrönk m3.-je ... ... ... 100—120 P.
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6. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam 5-ik szám.

Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé — 28-36 P.
Kőris < < « ... 40-48 P.
Juhar « « « ... 45-50 P.
Éger « 25 cm. « 30-32 P.
Gyertyán ♦ « « ... 30-32 P.
Akác « .................................. 30—34 P.
Nyár « (gyufa-gyártásra) ... 20-26 P.

« fűrészárura _  ... _ ... 32-38 P.

4. Fűrészáru budapesti paritásban:
la tölgy fűrészáru — _  ... ...
Ha < < ... _ ... ...
Párisi • « ... . .................
Hosszfriez _ ... ..........................
Rövidfriez —
Tölgy boules ..................................
Quartier árú ... ... _ ...........
Bükk gőzölt, szélezetlen ... — ...

» « szélezett _ ... ...
Bükk gőzöletlen, szélezetlen...........

« hosszfriez ... ... ... ...
« rövidfriez (széles)..................
* « (keskeny) ... ...

Fenyő asztalosára széles m3-e
« « keskeny m3-e ...

Építőanyag széles m3-e ...................
« keskeny « _ ... _.

Léc, zárléc _. ..................................

170-190 P. 
150—160 P.
230- P.
220- P. 
160-190 P. 
130-150 P. 
176-200 P.
95-105 P. 

100-115 P.

105-110 P.
80-90 P.
70-75 P. 

130—140 P. 
120—130 P. 
95—110 P.
85—95 P. 
90-98 P.

A 
MAGYAR ERDŐGAZDÁBAN 
megjelenő cikkek és közlemények 

honorálása.
Egyesületünk decemberi közgyűlé
sén elhatározta, hogy a Magyar 
Erdőgazda munkatársainak fárado
zását viszonozni óhajtván s az irói 
kedv fokozását célozván, az újévtől 
kezdve a lapban megjelenő cikkek 
után irói tiszteletdijakat fog fizetni. 
Lapszámonként két cikk lesz ezután 
honorálva, egyenként 25—25 pengő 
tiszteletdijjal. Midőn t. tagtársaink 
szives figyelmét az egyesületnek 
ezen áldozatkészségére felhívjuk, 
kérjük, hogy lapunkat cikkeikkel, 
közleményeikkel az eddiginél na
gyobb mértékben támogatni szíves
kedjenek. — A honorálásra kerülő 
cikkek minimális terjedelme három 
nyomtatott hasáb kell, hogy legyen.

A legizlésesebb levélpapírok a 
Keresztény Sajtó könyvesboltjá
ban kaphatók. Sátoraljaújhely.

ERDEI FENYOMAGOT,
fekete fenyőmagot, luczfenyő, vörös- 
■e"yí*>  jegenyefenyő magot és minden
fele tűlevelű es lombfamagot előcsirázott 
magaskonsmag, akáczmag, juharmagvak, bükk- 
makk, tolgymakk stb. stb, valamint erdészeti 
csemetéket, gyömölcsmagvak és azok vadon- 
ca't garantált megbízható legjobb minőségben 

ajanl tavaszi szállításra és rendeléseket kér

KŐSZEGI FENYÓMáGPEHGETÖ és FilSKOLl
Kőszeg.

HIRDETÉSEKET FELVESZ
a kiadóhivatal Vörösmarty-utca I. sz. a.

Tölgymakk, 
fenyőmagvak és lombfamagvak, erdészeti 

csemeték, sorfák beszerezhetők

KEINER REZSŐ
oki. erdőmérnöknél

Budapesten, Ferry Oszkár-utca 34. 
szám alatt vagy továbbra is 

Keiner Rezsőnél Gödöllőn.

5. Bognárfa ab feladó állomás:
Kőris 15—25 cm. 10,000 kg.............. 360-440 P.
Szil 12—25 ♦ « « _. ... 300—360 P.
Akác 12-25 « ««..._ 370—420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás :
Tölgy bányafa m’-je 13—20 cm., 

2.0 m. hosszig.............. .............
Tölgy bányafa m’-je 13—20 cm., 

2.0 m.-en felül............................
Tölgy telephonoszlop m’-e ... _ 
Donga, gönci telemáglyában... ... 
Keréktalp, bükk 22-24” h. 2.5-3” 

v. drb.-ja ... _ .. ............
Küllő drb.-ja .. ................ _ ...
Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ...

28—30 P.

30-32 P. 
39-40 P. 

350-360 P.

0'26 P.
013 P. 

0-58-0'60 P. 
0-68-0 72 P. 
0-84—0-90 P.

1

Thiringer János oki. erdőmérnök
erdőgazdasági és mérnöki irodája

——— Körmend, Vas megye.
Elvállalja az erdészet, vadászat és földmérés körébe tartozó 
összes munkálatok szakszerű, pontos és gyors kivitelét, közelebb
ről: rendszeres gazd. tervek készítését, erdőbirtokok és faállomá
nyok becslését, vételét és eladását, erdőgazdaságok felügyeletét, 
szaktanácsadást; erdei magvak és csemeték szállítását bel- és 
külföldön. Vadászterületek berendezését, felügyeletét, élő és lőtt 
vad értékesítését és beszerzését, vadászterületek és vadlelövések 
közvetítését bel- és külföldön. Területek felmérését, felosztását, 
határok kiigazítását, térképek készítését, telkesítést, alagcső- és 
árokrendszerek, utak és iparvasutak tervezését és kitűzését.

z

« ♦ 1.3 < (profilirozott) 1-12—1-20 P.
2-6 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja 7'90 P.
2 5 « « < 7-70 P.
2 4 « « < 6-50 P.
2-2 « « < « 3-90 P.
2’6 « < bükktalpfa « 5’60 P.
2-5 « < < « 5-40 P.
2’4 « » « 5 00 P.
2’2 « « < 3-50 P.
Máv.-szabványu tölgyváltótalpfa m3-e 125'— P.
Nyírfarúd drb.-ja 4 m. h. felső át

mérőben 8—10 cm. . ............. 1-50-1-60 P.
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8—2.0 m. h. 0’13—0'15 P.

7. Építési anyag, ab raktár:
Tégla nagyméretű darabja ........ 0’07 P.

« kisméretű « ... _ _ 0’05 P.
« nagyméretű mészhomok ... 0 05 P.
« kisméretű « ........ 0'04 P.

Portland cement q.-ja _ _ ... 5’90—6’30 P.
Mész q.-ja........... ... ................... 3-60—3-80 P.

Oki. Erdőmérnök
tíz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bir és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Cime a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

Nyomtatványait 
a Keresztény Sajtóvállalat 

könyvnyomdájában 
rendelje meg

Sátoraljaújhely.
ízléses és olcsó munka. Pontos kiszolgálás.

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930— 6196.
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VIII. évfolyam. 1930. június - július 6 — 7 ik szám.

Magyar Erdögazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

Megjelenik minden hó í-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vm.
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vőrösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza-

Tagoknak _  .
Nem tagoknak

Évi előfizetési dijak:
2 pengő.

... 10 pengő.A tárgyileszögezése céljából kívánunk ezúton reflektálni — lapunk más helyén méltatott uj laptársunknak, az 
Erdőgazdasági Szemlének hasábjain napvilágot látott, s bennünket érintő megállapításokra.A lap előszavában az azt kiadó egyesület vezetője többek között a következőket Írja: „harmadik szaklapunk, a „Magyar Erdőgazda“ inkább egy kevésbbé általános érdekkel bíró vidéki testvéregyesület körzetének aktuális erdőgazdasági eseményeivel foglalkozik/4Aki a Borsod — Gömör — Heves Vármegyék Erdészeti Egyesületéből újraéledt Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti Egyesületének s a Magyar Erdész-bői megújult Magyar Erdőgazdának munkásságát alaposan ismeri, megállapíthatja a fenti kijelentés nagy tévedését. Köztudomású, hogy egyesületünk a legrégibb vidéki egyesület, melynek lapja a háborút megelőző évtizedek folyamán az egész Nagy- Magyarország erdészeti társadalmában a haladásnak, a liberálisabb szellemnek elismert tekintély ű képviselője volt s egy országot átfogó ellenzék szócsövének volt tekinthető. A háború utáni gazdasági és szellemi letiportságban elsőnek kelt életre, szervezkedett újra, kezdett munkához s küzdött nagy buzgó- sággal országos és gyakorlati erdőgazdasági problémák megoldása érdekében, éppen a legnehezebb időkben, midőn az Országos Erdészeti Egyesület jóformán az államerdészeti igazgatás egyik bürokratikus intézményénekvólttekinthető, s hivatalos lapja, az Erdészeti Lapok annyira nélkülözte a haladás és gyakorlatiság szellemét. (Ma már hála Istennek, más a helyzet!) Ezekben a mostoha időkben lépett ki egyesületünk a küzdőtérre, s a Magyar Erdőgazda egymásután vetette fel az aktuális, általános érdekű kérdéseket. Elsőnek foglalkozott az erdőbirtok vagyonvált- sága, a földreformnovella, az erdőgazdasági érdekképviseletek, az ált. kereseti adók, vagyon és jövedelmi adók, forgalmi adók kérdéseivel s az egyesület a hatóságokhoz intézett beadványaival több

igazságízben ért el oly sikert, minek előnyeit az egész ország erdőgazdasága ma is élvezi. A lap foglalkozott a főiskola, a természetvédelem, az erdőgazdasági hitel, a racionalizálás problémáival, s az országos, nagy álmos némaságban sokszor kiáltotta ki fennszóval az egész magyar erdőgazdaság kívánságait s emelte magasra a lehanyatló zászlót. Általános érdekűnek mondható az a tevékenysége is, mivel a legszomor ubb időkben ébren tudta tartani az erdő szeretetét és a kartársi kollégialitást, példát tudott szolgáltatni a vidéki erdészeti egyesületek lét jogosultságára és szükségességére. A vándorközgyülések, tanulmányi kirándulások és vitaelőadások bevezetésével fel tudta kelteni az egész ország erdészeti társadalmának érdeklődését. És az egész ország közvéleményét érezzük ma is jóleső érzéssel mögöttünk, midőn a legutóbbi események kapcsán bennünket érő támadások pergőtüzében egymásután kapunk a legkülönbözőbb vidékekről nemcsak az erdőbirtokosság, de az ál- lamerdőtiszti közönség részéről is szolidaritásról tanúskodó leveleket.Helyesbitjük tehát az Erdőgazdasági Szemle előszavának reánk vonatkozó részét: Harmadik szaklapunk: a Magyar Erdőgazda — bár általános erdőgazdasági érdekeket szolgál — de a mai rendszer előtt bátor hangja s felvilágosult gondolkozása miatt kevésbbé szimpatikus, mellőzött lapja egyik vidéki testvéregyesületnek.* * *Másik reflexiónk Fekete Zoltán főiskolai tanár urnák cikkében csillag alatt (18., 19. oldal) közölt következő megállapítására vonatkozik: „nem osztom a Magyar Erdőgazdának azt a nézetét, hogy ehhez a tárgyhoz (az uj erdőtörvény javaslathoz) most már újabb javaslat formájában hozzászólni nem szabad. A véleménnyilvánitás útját elvágni nem volna helyes. Az 0. E. E. határozatához is bárki hozzáfűzheti egyéni meggyőződésből eredő megjegyzéseit, anélkül, hogy ezzel „a magyar erdőgazdaság el

lenségévé44 válnék. A szaklapok hasábjain folytatott tárgyilagos eszmecsere folytatásában semmiféle veszedelmet nem látok.44Olvasóinknak szives emlékezetébe idézem azt a momentumot, midőn a törvényelőkészítő bizottság munkája már befejeződött, s az 0. E. E. és az összes vidéki egyesületek képviselői a módosított törvényjavaslatot — mint az egész magyar erdészeti társadalom egységes kívánságát aláírták. Ebben az időpontban irtuk meg az alább újból leközölt sorokat: „A siker azonban csak úgy képzelhető, ha kizárunk minden széthúzást, nem próbálkozunk különvéleményeket érvényre juttatni, de egy akarattal, egységes szóval mindannyian egyazon cél: az 0. E. E. által benyújtott s a többi erdészeti egyesületek képviselői által is aláirt javaslatnak megfelelő módosítások érvényesítésére törekszünk. Volt ideje mindenkinek bőven a hozzászólásra, úgy a vidéki, mint az országos egyesületek módot nyújtottak az észrevételek előterjesztésére. Most, hogy a vita le van zárva, s az állásfoglalás megtörtént, még ha a legjobb szándék vezeti is, ellenségé válik a magyar erdőgazdaságnak az, aki külön véleményt, eltérő törekvést kíván megszólaltatni, mert egységes fellépésünk imponáló erejét gyengíti s módot és alkalmat ad az elgán- csolásra.44E sorainkból nyilvánvaló, hogy azok kizárólag egyes érdekképviseleteknek esetleges külön állásfoglalását célozták és helytelenítették. Teljes mértékben osztom Fekete Zoltánnak azt a nézetét, hogy a szaklapok hasábjain folytatott tár
gyilagos eszmecsere, — ha egyéni meggyőződésből ered (!) — ezután sem jelent semmiféle veszedelmet, sőt hozzáteszem, hogy az uj erdőtörvényről nem lehetne eleget beszélni, írni és vitázni. Viszont az összes érdekképviseletek egyező kívánalmaként már minden oldalról megvitatott, leszűrt, elfogadott és aláirt javaslattól eltérő különvéleménynek testületileg való utólagos felterjesztését — a nagyfontosságu ügy érdekében — helyesnek ma sem tartom. A W. 6.
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2. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 6—7-ik szám.

Minőségi kifogásolások.
(Quali tatsbemangelung. A nstanden. 

Reklamationen.)
Irta: Dr. Fazekas Ferenc.Úgy erdőgazdának, mint fakereskedőnek egyik legrettegettebb ellensége a minőségi kifogásolás, vagy ahogyan kereskedelmi köznyelven széltében-hosszában hívják, az anstandolás.Közgazdaságunk általában beteg testén az egyes speciális bajok is mostanában jobban találják meg fejlődési lehetőségüket, mig egészséges test már saját magában is ellentállóbb az egyes kórokozókkal szemben.Sajnos, — a megromlott gazdasági viszonyokban rejlő válságos helyzet adottsága alól a fakereskedelem sem vonhatja ki magát, — igy fokozott jelentősége van éppen napjainkban a minőségi kifogásolások frontján az ide vonatkozó fontos elméleti előismereteknek.Hazai fakereskedelmi szokványok kimondják, hogy az esetben, ha eladó és vevő az áru elszállitása előtt együtt jelen vannak, s az áru szakszerű megvizsgálása a helyszinén lehetséges, úgy az áru minősége ellen felmerülő kifogásokat azonnal meg kell tenni.A gazdasági élet pillanatonként változó lehetőségei között azonban hányszor fordul elő, hogy vevő nem lehet ott előzetesen az összes áru darabonkénti minőségi átvételénél a szállítás előtt, — vagy ha ott is volt, — különféle okokból esetleg nem vehetett részt az áru minden részletére kiterjedő szakszerű vizsgálaton. Ilyen esetekben is előadó, — örülve, hogy egyáltalán eladhatott és nem is gondolva utólagos minőségi kifogásolás lehetőségére, vagy legalább is optimisztikusan távol tartva magától ilyen utólagos anstanddal kapcsolatos rémlátomásokat, — szállít minőségi végleges átvétel nélkül is.Ilyenkor mégis megtörténhet a nagy baj: akár jóhiszeműen, akár rosszhiszeműen, vevő másképen értelmezve a minőségi előírások feltételeit, a szállítással elégedetlennek jelenti ki magát, — birtokon belül lévén, — nemcsak hogy nem fizet, sőt az árut eladó rendelkezésére bocsátja, nem mulasztván el bekérni eladótól a szállítás helyéig és ott felmerült összes költségeinek kiegyenlítését is.A kérdés forgópontja ilyenkor a szállított minőségek körüli terjengős vita.Főszabály, hogy minőségek megállapításánál elsősorban a kötlevél ide vonatkozó feltételei és előírásai veendők alapul. Ilyenkor tűnik ki, milyen nagyon nagy gyakorlati jelentősége van a jól szerkesztett kötlevélnek. Clara pacta, boni amici. És a nem eléggé körültekintő szerződő fél, saját kárán, ilyenkor konstatálhatja azon régi szabály jelentőségét is, hogy nem elégségesek a részletkérdéseknek csak szóbeli egyeztetései, mert: verba volent, scripta manent.Hiányos vagy kétes értelmű kötlevelek mellett iránytadók lehetnek a minőségek megállapításánál a kereskedelmi törvény, továbbá a tőzsdei áruüzleti szokások, valamint a fakereskedelmi szokványok megfelelő előírásai és határozmányai.Magyar fakereskedelmi szokványok a 

minőségi kifogásolások határidejéül, személyes átvételnél egy azonnali terminust, egyébként pedig az áru megérkezését avizáló értesítő vagy vétlevél kézhezvételétől számított 3 napot jelölnek meg vasúti szállításoknál, mig 5 napot hajóutnál.A szokványok azt mondják, hogy ameny- nyiben vevő az említett ezen határidőkön belül az árut eladó rendelkezésére nem bocsátotta, akkor — más kikötés hiányában — az árut minőségileg átvettnek kell tekinteni.Mint az itt következő példákból látni fogjuk, a szokványok ezen 3 napos határideje sem köti meg az óvatos vevő kezét, mert ha ügyleti szerződésében kiköti és ki is köti rendszerint, hogy a minőségi megállapítás később is megtámadható, ilyen esetekben a szokványoknak említett ezen határideje eladó javára csak illuzórikus előnyt jelent.A bécsi szokványok eladónak szolgáltatnak bizonyos intenzivebb védelmet akkor, amikor kimondják, hogy kívülről nem látható, u. n. belső hibákért, melyek a feldolgozás alatt vagy után jelentkeznek, ezekért eladó már felelősségre nem vonható, azonban ismét csak más megállapodás hiányában. Mert, ha van ide vonatkozó előírás a kötlevélbe felvéve, mindenekelőtt az az irányadó.Annak a teljes megvilágítására, hogy vevő hogyan védekezzék minőségi hibák ellenében, silány minőségek szállítása ellen hogyan vértezze fel magát és biztosítson esetleges szükségessé váló későbbi an- standja részére is már előre biztos jogalapot: e célból ismertetem a vezető hazai nagy vállalatok ide vonatkozó kötlevél előírásait.Egyik ilyen formula: „Végleges minőségi átvétel vevő gyárában történik. A minőség tekintetében eladó mindaddig felelős vevővel szemben, mig a szállítmány feldolgozása, vagy mások által történt végleges átvétele annak teljesen megfelelő minőségét be nem bizonyítja/1Egy másik, szintén jól bevált és használatos kötlevél előírás: „Minden szállító, illetve vállalkozó vagy eladó jótállást vállal, hogy az általa szállított áruk és végzett munkák a kikötött és törvényi kellékeknek megfelelnek és amennyiben a már átvett áruk és munka, vagy azok egy része az alkalmazásba vételnél vagy elhasználásnál minőség tekintetében meg nem felelőknek mutatkoznának, tartozik szállító, illetve vállalkozó vagy eladó azoknak rendelkezésre bocsátandó részét megfelelő minőségű áruval, illetve munkával pótolni. “Az előzőkben vázoltakkal egyidejűleg szükséges vizsgálnunk a kérdés másik oldalát is: hogy védekezzék viszont eladó az annyira félelmetes utólagos kifogásolások lehetősége ellenében?Anstandok elkerüléséhez legbiztosabb védekező, sőt elhárító eszköz, ha eladó az árut vevőnek előzetesen még a szállítás megtörténte előtt minőségileg véglegesen átadja, vevő azt ilyen értelemben véglegesen átvette és ezen tényt írásban is leigazolta.Sűrűn előfordul azonban, hogy vevőnek nincs módjában az árut minőségileg előzetesen megtekinteni és átvenni, vagy pedig ez előre nem'is lehetséges, mint pl. ezután 

elkészítendő áruknak megrendelésénél etc. Ilyen esetekben csakis a minőségi feltételeknek egészen pontos körülírása segít csak. Még az sem nyújt 100"/o-os teljes biztonságot ilyenkor eladó részére, ha a látatlanul vásárolt árura vevő előzetesen írásban is kijelenti, hogy azok az ő rendelkezése folytán expediálandók átvétel nélkül is és hogy azokat kifogásolás nélkül át fogja majd venni véglegesen is.Bírói gyakorlat az egyéb szempontok mérlegelése mellett is hozza meg ilyenkor utólag mégis vitássá vált ezen ügyekben a döntést s annak eredménye eladó szempontjából igy ismét csak problematikusán alakulhat.A minőség részletes körülírását helyettesítő egészen rövid szokásos formulák egyébként rendszerint igy szólanak: „az ismert és elfogadott minőségben11; jogilag azonban erősebb kötésű a következő kifejezés: „a megtekintett és elfogadott minőségben.11Az érvényben lévő áru üzleti tőzsdei szokások szerint a szerződésileg kikötöttnél jobb árut visszautasítani nem lehet. Ezen szabály alól azonban éppen a fakereskedelemben kivétel is van. Nevezetesen, ha a felek kikötötték, hogy az áru valamely meghatározott termelő vidékről szállítandó, ez esetben eladó más termelő vidékről származó jobb minőségű árut sem szállíthat. És az esetben, ha az áru származási helye igy köttetett, a vevő ekkor már a fa szövetét, finom száluságát etc. nem kifogásolhatja. Ha azonban a származási hely nincs kikötve, ez esetben eladó természetesen bármilyen származású fát szállíthat.Minőségi kifogásolások tanulmányozása folyamán ismernünk kell a tőzsdei áru üzleti szokásoknak nem egészséges áru szállítása esetére érvényes határozmányait is. Ezek szerint nem egészséges árut vevő csak akkor köteles átvenni, ha az eladó őt — még megtekintésre kötött vétel esetén is — kifejezetten figyelmeztette arra, hogy az áru nem egészséges, vagy ha az áru minősége ezzel a kifejezéssel „tale- quale11 jelöltetett meg. Magyarul ezen „úgy, amint van11 (in Bausch und Bogén) eladás esetén természetesen már utólag felfedezett rejtett hiányokért sem felel eladó.Csalás esetén azonban eladó bármilyen esetben mégis felelős marad.Manapság a minőségi kifogásolások divatja tombolva éli sötét uralmának fénykorát.A háborúk utáni leromlott termelés, tőkeszegénysége mellett egyidejűleg nyers anyaghiányokkal és vajúdó szociális munkásproblémákkal is küzdve, csak vontatottan tudta kielégíteni az akkor még mohó fogyasztás mindent elnyelő szükségletét.Mi sem természetesebb, hogy ilyen, minőségi osztályozást alig igénylő biztos eladási lehetőségek mellett termelőink mindinkább eltekintettek a bevált, a megszokott régi jó békebeli klasszifikálásnak áldozatokkal járó fenntartásától, s ezen gazdasági helyzet igy hozta magával automatikusan a piacnak silányabb minőségekkel való teljes elárasztását.A közgazdaság birodalmában azonban uralma csak egy tényezőnek örök érvényű, uralkodása csak egyetlen faktornak foly- 
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VIII. évfolyam 6—7-ik szám. Magyar Erdőgazda 3. oldal.tonos és állandó, s ezen feltétlen souve- rain: a változás.íme a példa: alig egy-két évi farkasétvágy után már válogatni kezd a fogyasztás, már nem minden minőség jó neki, sőt a bekövetkezett fogyasztási krízis mellett, minőségi szokványoknak mindenben megfelelő áru is már csak bizonyos egyéb nehézségek mellett helyezhető el. Alig lehet szó ma már még bizonyos kisebb tolerálásokról is, melyek pedig üzletbarátok között normális viszonyok mellett leginkább tudták kölcsönös koncesszióikkal a helyzetet a szükséghez képest, mégis ugy-ahogy, áthidalni.Nagy árukínálat és megcsappant fogyasztás mellett tehát az áruk minőségi feltételeinek betartásához vevők fokozottabban ragaszkodnak.Ha azután a fogyasztás katasztrofális elgyengülése mellé még más bajok is odaszegődnek, mint általános pénztelenség, vagy pénzpiac drágasága, vagy abnormális hitelviszonyok, sűrűn fellépő csődök, etc., ilyen esetekben szorult helyzetében a kisebb bonitásu vevő minőségi kifogásokkal él akkor is, amikor tulajdonképen nem is annyira a szállított minőségek ellen van kifogása, mint inkább fegyverül akarja kihasználni az anstandolás rémét egyéb céljai eléréséhez, fizetési haladékok nyeréséhez, az egységár utólagos lenyomásához és ezekhez hasonló sajnálatos kétes kísérletezésekhez.Lefelé menő árak mellett vevő a minőségi kifogásolás mind sűrűbb gyakorlásában látja a közben rá terhessé vált szerződésből való kibúvás egyetlen lehetőségét. Vagy legalább is anstandolások mellett igyekszik leszorítani az árzuhanást szenvedett, vagy nehezen eladhatókká vált áruk mennyiségi tételeit.Mondottakból tehát jól látható, hogy megingó gazdasági berendezések és válságok idején csak annál fokozottabb jelentősége van a kötlevelek előzetes precíz kiállításának és a minőségi feltételek szabatos körülírásának.Véglegesen természetesen ez utóbbiak sem képesek teljesen kikapcsolni mai időkben az anstandolás rémét, lényegesen lecsökkentik mégis annak garázdálkodási lehetőségét.Normális helyzetébe a minőségi kifogásolás problémája is csak az általános gazdasági helyzet meggyógyulása után kerülhet ismét véglegesen vissza, jelentősége azonban a fakereskedelemben ezen kérdésnek, ha kisebb mértékben is, de minden időkben, későbbre is megmarad.
Tölgfmafel«5 
fenyőmagvak és lombfamagvak, erdészeti 

csemeték, sorfák beszerezhetők

KEINER REZSŐ
oki. erdőmérnöknél

Budapesten, Ferry Oszkár-utca 34.
Sürgönyeim: Keinermag Budapest. 

Telefon: Aut. 556—41.

Hadik János gróf nagybeszéde 
a felsöházban.

Erélyes hangon követelte az erdőgazdaság 
fejlesztését.A felsőház junius hó 24-iki ülésén, a költségvetés vitája során Hadik János gróf hatalmas beszédet mondott. Alapos érvekkel, pontos adatokkal alátámasztott felszólalásában kifejtette, hogy a kormánynak szociális és gazdasági programmjával nem ért egyet. Nemcsak a kormány politikája nem elégíti ki, de súlyos aggoda

lommal látja a mai gazdasági és pénz
ügyi helyzetet. Részletesen foglalkozott a mezőgazdaság válságával, amelynek okát a termelési, értékesítési és hitelkri- zisben látja, s megjelölte azokat a módozatokat, melyeket a súlyos válság megszüntetésére alkalmasaknak vél.E közleményünkben a nagyszabású beszédből csak a bennünket legközelebbről érdeklő erdőgazdasági vonatkozású részt adjuk közre, úgy, amint az a felsőház ülésén elhangzott.— Áttérve a földmivelési minisztérium működésének bírálatára, súlyos kifogás 
alá esik a földmivelésügyi kormány 
erdőgazdasági politikája. Fabehozatalunk értéke 150 millió pengő, kereskedelmi mérlegünk passzivitásának, 355 milliónak majdnem a fele. Termelési statisztika természetesen nincs, nincs fösvénységből, zsugoriságból, takarékossági jelszavak miatt. Csak hozzávetőlegesen lehet megállapítani, hogy 9 millió mázsa fogyasztásnak, sajnos, csak 25 százalékát fedezzük belföldről. Mindent el kell tehát követni az import csökkentése érdekében és fabehozatalunk csökkentése érdekében 
először erdőgazdálkodásunkat kell fej
leszteni, másodszor erdőinket szaporí
tani, harmadszor fatermésünk verseny
képességét kell emelni.— Az erdősítés holdanként 100—120 pengős költségét magántőke nem bírja el, mert jövedelmet nem hoz, csak kamatterhet jelent. Az erdőtulajdonost elriasztják a fásítástól, mert az erdősítés költségeit a jövedelmi adó kivetésénél a bruttó jövedelemből levonni nem engedik. Adót fizet tehát azután, amit 15—20 évre jövedelem nélkül befektetett. Méltányos volna, ha az állam kamatmentes kölcsönnel segítene ezen a téren.— A takarékosság címén évi 1.500,000 pengőből már csak 310,000 pengőt vettek fel a költségvetésbe az alföldi és kopár- fásitási akció javára. Emellett huszon
nyolc erdőmérnököt megfosztottak ke
nyerétől. Tarifarendszerünk az összes fatermékekre, forgalmiadó-rendszerünk pedig lehetetlenné teszi az értékesítést külföldi anyaggal szemben. Már pedig meg kell valósítani minden faanyagra az egyfázisú f orgalmiadó-rendszert  úgy, amint ez a tűzifánál van. Három és fél év óta van erre már felhatalmazás, de mindmáig még nem történt semmi. Arról értesülök, hogy a földmivelési miniszter engedélyt adott a MÁV. részére 3000 vagon külföldi származású tűzifa behozatalára. Pedig a 

magyar termelés az év összes szükségletének több mint kétszeresét ajánlotta a legtöbb relációban olcsóbban. Kérdezem, hol volt a földmivelési miniszter, araikor 
a magyar önkormányzati hivatalokat 
folyó hó 11-én rendelettel a fával való 
fűtéstől eltiltották.

Mayer János csodálkozva int kezével Hadik felé.
Hadik János gróf Mayer miniszter felé: Talán nem is tud semmit erről a rendeletről miniszter ur ? Ez helyén lett volna ott, ahol a szénnel való fűtéssel a külföldi fát ellensúlyozhatják. De ott, ahol a fát közelből olcsóbban lehet kapni, érthetetlen. Ha a miniszter ur nem ismeri a saját rendeletét, kerestesse elő és néze meg. E rendelet szerint a tüzelőanyagellátás kérdésében a kereskedelmi és belügyminiszter intézkedik. A földmivelési minisztert nem érdekli a magyar tűzifa értékesítése. Vagy nem érdeklődik iránta, vagy nincs is tudomása róla.— Az erdészeti kérdések megnyugvással való megoldását megnehezíti az, hogy a földmivelési miniszter az Országos Erdészeti Egyesületet hivatalos érdekképviseletnek nem ismerte el. Az utóbbi időben pedig még szóba sem állt vele. Ez is nóvum. Három levelet irtunk a mi

niszter. urnák, de még feleletet sem kap
tunk rá.— Ragaszkodnunk kell ahhoz, hogy mint szakegyesület, véleményt mondhasson. Ugylátszik, az erdészeti főosztály nem engedi. (Derültség a felsőházban). Arról nem is beszélek, hogy udvariatlanság levélre nem válaszolni. Az is sérelmes, hogy a 3296. számú kormányrendelet módosítása nem történt meg és a kormányrendelet korlátozza a birtokos szabadságát és elveszi kedvét a birtokosnak az erdőgazdálkodástól.— A földmivelési tárca beruházási programját végesvégig rendszertelenség jellemzi. Erre maga a miniszter is rámutatott beruházási jelentésében. Az összes beruházások öt év alatt 252 millió pengőt tesznek ki. Ebből erdészeti gazdasági beruházásokra 9 millió pengő jut és ebből a 9 millióból is több mint 5 millió Lillafüredre esik.— Az Alföld fásítási és kopárfásitásra alig 2 millió pengő jutott öt év alatt. 380.000 hold erdőterületünk van. Váltig ígérik a birtokosoknak a fogyasztási adó teljes eltörlését, de ez máig sem történt meg. Biztatják a birtokosokat, hogy majd a mezőgazdasági háztartás ügyének rendezése után kerül sor arra. Ha Jókai ma élne, másodszor is megírná a »Mire 
megvénülünk« című regényét.

Oki. Erdőmérnök
fiz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bir és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Címe a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

HIRDETÉSEDET FELVESZ
D kiadóhivatal Vörösmarty-utca I. sz. a.

Kérjük az uradalmakat és tagtársainkat, hagy a szakmánkat 
érdeklő hirdetéseiket lapunkban tegyék közzé!
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4. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 6 7-ik szám.

Irodalmi Szemle.
„Erdőgazdasági Szemle* 1 címmel uj erdőgazdasági folyóirat első száma hagyta el nemrégiben a sajtót. A negyedévenként megjelenő csinos külsejű, finom papíron nyomott szaklap a 

Felsődunántuli Erdészeti és Vadászati 
Egyesület hivatalos közlönye. Szerkesztője Bencze Pál hercegi főerdőmérnök. Az első — kettős — szám erdőbirtokost, erdőtisztet egyaránt kielégítő változatossággal bőven nyújt magas színvonalú szaktanulmányokat és erdőgazdasági cikkeket s foglalkozik az erdőgazdaság-politika aktuális kérdéseivel. Állandó vadászat-halászat és ornithológiai, valamint tanácsadó rovatok élénkítik a lap gazdag tartalmát. Munkatársakul a Dunántúl ismert nevű, jó tollú gyakorlati erdőgazdáin kívül sikerült megnyerni az erdőmérnöki főiskola tanári karát és adjunktusait valamint a soproni m. kir. erdészeti kísérleti állomás vezetőjét és munkatársait, kiknek a lap gyakorlati irányú programmjában bizonyára sikerül majd az egyre haladó szaktudományok és a gyakorlati erdőgazdálkodás közötti kapcsolatot szorosabbra vonni.A folyóirat legnagyobb jelentőségét szakirodalmunk örvendetes bővülésében látjuk, hiszen nem lehet eleget Írni, mondani és tenni a mellőzött, mostohán dotált, hátramaradott magyar erdőgazdaság érdekében. De az Erdőgazdasági Szemlének helyi jelentősége is igen nagy, amennyiben jelentős mértékben fogja majd szolgálni a testvéregyesület belső életének ügyeit. Örömmel üdvözöljük a Felsődunántuli Erdészeti és Vadászati Egyesületet közlönyének megindulása alkalmából, s kívánjuk, hogy közös célunkhoz, a magyar erdőgazdaság emeléséhez vezető munkásságában kisérje siker és Isten áldása! A vidéki erdészeti egyesületek szépen indult együttműködésének legyen az Erdőgazdasági Szemle hathatós eszköze és támogatója, lapunkkal: a Magyar Erdőgazdával szemben pedig fejlődjék ki közöttünk selmeciesen testvéri, jó viszony, mire mi a magunk részéről mindenkor törekedni fogunk.
Krippel Móric : Erdészeti Kereskedelem

tan.A soproni M. Kir. Bányamérnöki és Erdőmérnöki Főiskola könyvkiadó alapja 
Krippel Móric főiskolai ny. rendes tanár tollából értékes tankönyvet adott ki Er
dészeti Kereskedelemtan címmel. A terjedelmes mű magában foglalja mindazt, amit a főiskolai erdőmérnöki szakosztály hallgatóinak és a gyakorlati erdőgazdának az erdei termékek előállításáról, kereskedelmi szokványairól, adásvételéről és üzleti forgalmáról tudnia kell. Egy munkás emberélet tapasztalatainak alaposságával ismerteti a szerző a hatalmas tárgy minden részletét, s kimerítő útmutatásokkal szolgál a mindennapi élet ezerféle lehetőségében nemcsak az eladások, de a hivatásos kereskedelem, annak rendszeres ügyvitele, levelezése és könyvelése terén is.A hézagpótló szakkönyv a következő 5 fejezetből áll:I. A fának kereskedelmi ismertetése.II. A fának adás-vétele.

III. A fának kereskedelmi forgalma.IV. Az erdei melléktermékek kereskedelme.V. A kereskedelmi ügyvitel rövid vázlata.A függelék számos olyan értékes táblázatot tartalmaz, melyek a gyakorlati erdőgazdaságban mint erdőmérnöki segédtáblák kiválóan felhasználhatók, s melyek a művet már magukban is nélkülözhetetlenné teszik minden erdőgazda számára.A könyv beszerezhető a főiskola kvesz- tori hivatalában (Sopron Főiskola) az árnak és 52 fül. postaköltségnek előzetes beküldése vagy utánvét mellett. Bolti ára a fűzött példánynak 23, az egész vászonkötésűnek 25 P. Kedvezményes ára — kizárólag erdőmérnök — hallgatók részére 18, illetve 20 P.
Dr. Luncz Géza : Vadpatakszabályozási 

eljárások a francia Aipesekben.A szerző 1929. okt. 24-én az O. E. E.- ben tartott hasonló című előadásának szövegét most a Vízügyi Közlemények külön lenyomataként tette az Erdészeti Lapok olvasóinak asztalára. Nagy érdeklődéssel és élvezettel olvastuk végig ezt a gyönyörű fényképfelvételekkel gazdagon illusztrált szép tanulmányt, mely a Kárpátok elvesztett hegyláncait, rohanó vizeit, a magyar karsztok romboló vadpatakjait idézte fájdalmasan emlékezetünkbe. Magashegységeinkben szépen kiépített szabályozó műveinkből, völgyzáró gátjainkból ma nem a miénk jóformán semmi, alvidékeink az utódállamok felelőtlen erdőgazdálkodása következtében egyre jobban ki vannak téve a katasztrofális árvizek pusztításainak. Éppen ezért érdekel, tanít és óva int ez a tanulmány, hogy mindent meg kell tennünk a csonka hazánkat pusztulással fenyegető kímélet nélküli erdőirtások megakadályozására és a védőmüvek továbbfejlesztésére, másrészt figyelmeztet arra, hogy megmaradt kopár területeink és vízmosásaink befá- sitása, megkötése mily nagyfontosságu nemzeti érdek.
Egyesületi hírek.

Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 
a lapba szánt közlemények L, Wittenberger 
Géza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A > Vadászata rovatba szánt közlemények 
ezen rovat vezetőjéhez : Thiringer János oki. 
erdőmérnök, Körmend, Vasmegye címre kül
dendők,

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1929. évre:

Schudich Nándor, Füzér_  _  _  8 P.
Vitéz Fejes József, Miskolc _  _  8 „
M. kir. honv. kincstár erdőmérnöki 
hivatala Királyszállás — — 8 „

1930. évre:
Schudich Nándor, Füzér_ ___ ___  8 P.
örgróf Pallavicini A. K. Szilvásvárad 8 „ 
Pintér Nándor, Ragály _ ___ ___  10 „
Vitéz Fejes József, Miskolc _  8 „
Perlaky Elemér, Eger „ _  8 „
Surjánszky Kálmán, Kaposvár ... 8 „ 
Dr. Fehér Dániel, Sopron _ 8 „
Nagy Zoltán, Salgamácsa ... _  4 „
Tomasovszky Imre, Bpest _  10 „

Szügyi Gyula, Szín _  _  ... 8 „
Sanger Nándor, Szombathely_  _  10 „
Kaltenbach Ferenc, Orgovány_  _  8 „
Egri főkáptalan erdőhiv. Bogács _  10 „
M. kir. honv. kincstár erdőmérnöki 
hiv. Királyszállás _  _  _  8 „

Tagsági és lapdijakat, előfizetéseket és min
dennemű befizetéseket a Magyar Általános 
Hitelbank Sátoraljaújhelyi Fiókintézeténél ve
zetett folyószámlánkra kérünk eszközölni. — 
Postatakarékpénztári csekkszámla * 250.

Tagsági díj évente 6 pengő.
„Magyar Erdőgazda**  évi előfizetési dija: 

tagok részére........................2 pengő
nem tagok részére .... 10 „

A Vadas Jenő emléktábla leleplezése 
legutóbbi választmányi gyűlési határozat 
szerint az ősz folyamán megtartandó lilla
füredi vándorközgyülésünk és tanulmányi 
kirándulásunk alkalmával lesz Hámorban. 
Felkérjük t. Tagtársainkat, hogy ezen em
léktábla alapot nemeslelkü adományaikkal 
még gyarapítani szívesek legyenek. Áldoz
zunk mindannyian nagynevű, kedves taná
runk emlékének, hogy ragaszkodásunknak 
és szeretetünknek minél szebb, impozánsabb 
jelt állíthassunk. Adományoka Magyar Álta
lános Hitelbank sátoraljaújhelyi fiókjához 
küldendők a rendeltetés megjelölésével. — 
Ezen befizetéseket lapunkban nyugtázzuk.

ínnen-onnan.
— Pfeiffer Síyoiia — ministeri 

főtanácsos. A kormányzó a földmivelésügyi minister előterjesztésére Pfeiffer Gyula ministeri tanácsost a m. kir. erdőmérnöki tiszti személyzet létszámában ministeri főtanácsossá nevezte ki. Pfeiffer Gyula legutóbb Lillafüred kiépítésénél szerzett érdemeket, melynek központi irányítását tudvalevőleg ő vezette. A legfelsőbb helyről jött kitüntetéshez örömmel gratulálunk.
— Változások és előléptetések 

az erdészeti szolgálat köréből. A földmivelésügyi minister az állami erdőmérnökök létszámában Krause Ágoston főerdőmérnököt és Szy Dénes erdőtanácsosi címmel felruházott főerdőmérnököt m. kir. erdőtanácsosokká nevezte ki.
— Felvétel és beiratkozás a 

soproni m. kir. bányamérnöki és 
erdőmérnöki főiskolán az 3930 —
1931. tanév téli felére.689—1930. szám.A soproni m. kir. Bányamérnöki és Erdőmérnöki Főiskolán a felvétel és beiratkozás az 1930—31. tanév téli félévére október hó első napjaiban történik. A főiskola feladata: rendszeres tanítás utján bányamérnökök, vaskohómérnökök, fém- kohómérnökök és erdőmérnökök gyakorlati irányú kiképzése tudományos alapon.A főiskola első évfolyamára beiratkozni szándékozóknak felvételüket szeptember hó 10-ig írásban kell a főiskola tanácsánál kérelmezniök.Az 1 pengő 60 filléres okmánybélyeggel ellátott kérvényhez csatolandók:a) születési anyakönyvi kivonat;b) gimnáziumi, reálgimnáziumi vagy reáliskolai érettségi bizonyítvány;
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VIII. évfolyam 6—7-ik szám. Magyar Erdögazda 5. oldal.c) orvosi bizonyítvány, jó látó-, halló- és beszélőképességről és egészséges szervezetről;d) hatósági bizonyítvány a szülők foglalkozásáról (állásáról) és vagyoni helyzetéről;e) azok, akik nem a felvétel évében tettek érettségi vizsgálatot, hatósági bizonyítvánnyal tartoznak igazolni, hogy az érettségi vizsgálat óta eltelt idő alatt mivel foglalkoztak s erkölcsi tekintetben feddhetetlen életmódot folytattak-e?A folyamodványban világosan megjelölendő, vájjon a folyamodó a bányamérnöki, fémkohómérnöki, vaskohómérnöki, vagy erdőmérnöki szakra kéri-e felvételét.A tanév október hó 1-én kezdődik és julius hó 31-ig tart.Megjegyzendő, hogy a törvényes rendelkezések szerint a főiskola mérnöki oklevelei nemcsak a szükebb értelemben vett bányászati, kohászati és erdészeti szakokra, hanem általános műszaki képesítést adó erejüknél fogva más rokonmérnöki pályára is jogosítanak.A fizetendő dijakra, ösztöndíjakra és egyéb tudnivalókra bővebb felvilágosítás, tájékoztató vagy programra a főiskola rektori hivatalánál akár szóval, akár írásban kérhető.Az előadások és gyakorlatok látogatása szigorúan kötelező s igy magánúton végezni nem lehet.Sopron, 1930. évi május hó 23-án.A főiskola ezidőszerinti rektora:
Boleman Géza.

— íl Magyar Mérnök és Építész 
Egylet kecskeméti osztályának 
avató ülése. Junius hó 22-én, vasárnap tartotta meg a M. M. és É. E. kecskeméti osztálya ünnepi avató ülését a városháza közgyűlési termében. Az avató ülést Kal- 
livoda Andor erdőmérnök, ny. ministeri tanácsos elnök nyitotta meg magvas beszédével, melyben rámutatott a magyar mérnöki osztály elnyomott voltára s arra, hogy a tudományos képzettsége folytán őt jogosan megillető helyet sem a kormányzatban, sem a közigazgatásban, vagy igazságszolgáltatásban nem foglalhatja el. Ezidőszerint még a szerszámot kézhezadó inas alacsony szerepére van kárhoztatva, igy sűrűn megesik, az rossz kézbe kerül és laikus döntés alapján szülemlik a világ kárára a kontár munka. A magyar mérnöktársadalom legnagyobb tiszteletben tartja a más tudományok alapján működő tényezőket s hatáskörükbe távolról sem akar beleavatkozni, de jelenlegi alárendelt helyzetét megváltoztatni kívánja s ezt céljaként tűzte ki. Egyéni kívánsága az, hogy egy önálló, felelős mérnök-minister kezébe fussanak össze az ország összes technikus tennivalói s a mérnöktársadalom 8 ágazatának legyen ott egy-egy ügyosztálya. A törvényhatóságoknak legyen mérnöki vezetés alatt önálló műszaki osztálya s a nagy és kis tanácsokban jussanak a mérnöki kar ágazatai megfelelő képviselethez. A nagy tetszéssel fogadott megnyitó be

szédet Orphanides Jánosnak a M. M. és É. E. elnökének lendületes buzdító beszéde követte, minek keretében a kecskeméti osztályt ünnepélyesen felavatta. Ezután 
Fáy főispán Kecskemét törvényhatósága, 
Zimay polgármester Kecskemét város közönsége nevében, majd a környékbeli városok, a Mérnöki Kamara s az egylet többi vidéki osztályainak képviselői köszöntötték az újonnan avatott osztályt. Az Orsz. Erdészeti Egyesület nevében 
Biró Zoltán mondott üdvözlő szavakat, majd az üdvözlő levelek és táviratok felolvasása következett. Az elnöki zárószó után az ünnepség a Hymnus hangjaival véget ért. A város nevezetességeinek megtekintése után az osztály a casino park- pavillonjában ünnepi ebédet adott.

— A Budapesti Svlérnöki Kamara
1929. évi működéséről szóié je
lentése, melyet dr. Búd János m. kir. kereskedelemügyi ministerhez intézett, több oly — szakunkat közelről érdeklő — fejezetet tartalmaz, miről örömmel adhatunk t. olvasóinknak számot. A mérnöki kar általános helyzetének bemutatásán kívül elsősorban a m. kir. bányamérnöki és erdőmérnöki főiskola egyetemi rangjának elismerése érdekében kifejtett újabb akcióját emeljük ki. Örömmel látjuk a magánalkalmazásban álló mérnökök helyzetének javítására irányuló fokozott tevékenységet és azt a nemes törekvést, hogy a kamara mindent megtesz a közszolgálatban álló mérnökök existenciális ügyeinek érdekében s elősegíteni törekszik a mérnökök hazai és külföldi előnyös elhelyezkedését. Hálával és elismeréssel adózunk a Kamarának azért a szives intervencióért is, melyet az Alföldfásitástól elbocsátott 28 erdőmérnök collégánk érdekében tett s minek — bízunk benne — meg is lesz a foganatja. A terjedelmes évi jelentés a Mérnöki Kamarának olyan szép, nagy és lelkes munkásságáról tanúskodik, melyért méltán illeti meg az elismerés annak vezetőit s méltán kelti fel bennünk a bizodalmát, hogy a magyar mérnöktársadalom érdekképviselete biztos és merész Íveléssel halad kitűzött célja felé.

— A M. Kir. Bányamérnök! és 
Erdcmérnöki Főiskola évkönyve az 1929—30. tanévről megjelent. Tartalma a következő: Kivonat a főiskola szervezeti és ügyviteli szabályzatából. Kivonat a főiskola rendszabályaiból. Az 1929—30. tanév főbb eseményei. Árvanagyfalvi Par- baky István emlékezete. A főiskola tisztikara az 1929—30. tanévben. A főiskolán rendszeresített tanszékek és azok tanszemélyzete. A főiskola tanárainak és se- 
gédtanszemélyzetének bejelentett iro
dalmi és egyéb szakszerű működése. Tanulmányi kirándulások és gyakorlatok. A vaskohászati, anyagvizsgáló, érc- és szénelőkészítő intézet. A növénytani tanszék és a botanikus kert. A főiskolai tanulmányi lőtér, vadászterület és halgazdaság. A Főiskolai Ifjúsági Kör működése. A Főiskolai Athletikai és Football Club működése. Statisztikai adatok az 

elmúlt tanévről, kimutatás a főiskolai könyvtárról. Kimutatás a Főiskolai Se- gélyző Egylet működéséről és vagyoni állapotáról. A főiskolai Menza-alap működése és vagyoni állapota. Tandíj, vizs- gadij és segélyek kimutatása. A könyvkiadó-alap működése és vagyoni állapota. Az 1928—29. tanévben beérkezett adományok. A főiskola személyzetének statisztikája. A főiskolai hallgatókra vonatkozó statisztikai adatok. A M. Kir. Bányamérnöki és Erdőmérnöki Főiskola tanulmányrendje. A Soproni Főiskolai Szent Imre Kollégium.Az intézet fennállásának CLXVI. évét megörökitő, jól áttekinthető évkönyv az intézet örvendetes fejlődéséről tanúskodik. Gyűjteményei, könyvtára, intézményei sokat gyarapodtak, s ha a Selmeccel elvesztett kincseit bepótolni még nem tudta is teljesen, mégis már sokkal kielégítőbb mértékben tudja szolgálni szakoktatásunk fontos ügyét. A főiskola tanárainak és segéd tanszemélyzetének sokoldalú és értékes irodalmi működése oly magas színvonalú tudományos felkészültségről tanúskodik, mely az intézet egyetemi rangjának elismeréséhez hathatós eszközül fog szolgálni. A főiskolán az elmúlt tanévben a hallgatók száma 120 volt, mely szám az egyes fakultások között a következőképen oszlott meg: 34 bányamérnök-, 13 vaskohómérnök-, 7 fém- kohómérnök-, és 66 erdőmérnökhallgató. A tanév folyamán 8 vaskohómérnöki, 2 fémkohómérnöki, 17 bányamérnöki és 26 erdőmérnöki oklevelet adtak ki.
— Az önkormányzati testüle

tek fával nem tüzelhetnek, csak 
szénnel. A m. kir. kormány 2281—1930. M. E. szám alatt a hivatalos lapban rendeletet bocsátott ki, melyben az önkormányzati testületeket a tűzifával való tüzeléstől azonnali hatállyal eltiltja s azokat a szénnel való tüzelésre utasítja. A rendeletből kiemeljük a következő pontokat :1) Az 1930—31. fűtési évadtól kezdődően az összes önkormányzati (vármegyei, városi, községi), testületeknek fűtés és egyéb melegtermelés céljaira az állami hivatalokhoz hasonlóan, kizáróan hazai termelésű szenet, vagy szénterméket szabad felhasználniok és csakis a begyújtáshoz engedhető meg minimális szükséges mennyiségben a tűzifa használata.2) A fűtési kérdések egységes szabályozásában és irányításában az önkormányzati területekre kiterjedően a m. kir. kereskedelemügyi miniszter a m. k. belügyminiszterrel egyetértőén jár el.A hazai tűzifa termelésnek ily módon való mellőzését semmiképen sem tudjuk magyarázni. Ha a kormány a külföldi eredetű tűzifa kiszorítása céljából az önkormányzati testületeket tisztán hazai fa beszerzésére utasította volna, örömmel üdvözölnénk intézkedését, de a belföldi fának ilymódon való teljes kizárása sehogy sem szolgálhatja termelésünk fokozásának, saját anyagjaink ökonomikus 

C5HK HZ ISÍDÉTELT HIRDETÉS
HOZZO (T)E5 H KIVONT SIKERT!
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6. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 6 - 7-ik szám.kihasználásának nemzetgazdasági fontosságú ügyét!
— A MÁV. külföldi tűzifa meg

rendelése. Mint értesültünk, a Máv. igazgatósága szükségletének túlnyomó részét hazai eredetű tűzifából fedezte le, s mindössze 1700 wagon importtüzifát rendelt, ami az elmúlt évek megrendeléseihez viszonyítva, határozottan javulást jelent a belföldi termelés javára. A megrendelt tűzifa mennyiség legnagyobb részét oly vidékeken fogják felhasználni, ahol erdőterület nincsen s hová a belföldi eredetű tűzifa csak lényegesen nagyobb költséggel volna szállítható.
— A Máv. 100,000 vastaípai és 

50,000 betontalpat rendelt. A Máv. igazgatósága most adta ki megrendelését egyelőre 100,000 drb. vas- és 50,000 drb. betontalp szállítására, melyeket legnagyobbrészt alárendeltebb mellékvonalakon fognak felhasználni. Reméljük, hogy a gyakorlat be fogja bizonyítani, hogy a jól bevált talpfákat rugalmasságban, kezelhetőségben, sőt árban is egyelőre semmiféle szurrogátumokkal pótolni nem célravezető, s ezen kísérlet után a Máv. ismét vissza fog térni a fatalpak alkalmazására.
— Díjkedvezmény a Romániá

ból érkező iüzifaküideményekre A román vasutak kezelő bizottsága közli, hogy a magyar áruforgalomban Magyarországra feladott tüzifaküldemények után a román átfutást, illetőleg további intézkedésig a köteléki díjszabás díjtételeiből 10 százalék kedvezményt engedélyez.
Panassrovat.

Kérjük tagtársainkat, hogy mindazon 
eseteket, melyek az erdőgazdaság érde
keit sértik, hozzák tudomásunkra.

Ezek publikálásával az illetékes ható
ságok figyelmét akarjuk felhívni s cé
lunk, hogy azok gyors és erélyes orvos
lást nyerjenek.Minden kommentár nélkül közöljük egy nagyobb magyar erdőbirtokosnak a Máv. igazgatóságához intézett levelét és az arra kapott választ, annak dokumentálására, hogy a magyar erdőgazdaság versenyképességére mily nagy figyelemmel vannak és annak prosperitását a miniszterelnöki kijelentés után is mily mostohán kezelik.A m. kir. államvasutak tekintetes IgazgatóságánakBudapest.A Csehszlovákiából érkező, Sátoraljaújhely kisállomáson belépő s Hegyeshalomra irányított átmenő fűrészáru 100 kilogrammonkénti díjtétele 15 tonnás vagonok alkalmazásánál P. 1'20; evvel szemben Sátoraljaújhely magyar állomásról szállított és hasonlóképen Hegyeshalom határállomáson át irányított szállítmányok után 100 kg.-ként P. 1'75-t kell fizetnünk.Ilyeténképen a külföldi fűrészáruval szemben a belföldi áru 100 kg.-ként P. 0'55 fuvardifferenciával van terhelve, mely a magyar áru 

versenyképességét a lehető leghátrányosabban befolyásolja, amint azt a legutolsó eladásunknál is tapasztaltuk.Tisztelettel kérem, hogy a transito árura alkalmazott kedvezményes díjtételt szíveskedjenek biztosítani a Sátoraljaújhely állomáson feladott uradalmi fűrészárura és pedig úgy, hogy a fenti kedvezmény a fűrészárunál úgy a nyitott, mint csukott, — a Mezeknél pedig a csukott — kocsinál is alkalmazást nyerhessen.
C. 31959/1930/C. n. szám.Folyó évi m. hó 5-én kelt beadványára t. értesítjük, hogy a fűrészáru küldeményeinek fuvardijmér- séklése iránti kérelmét sajnálatunkra nem teljesíthetjük, mert a fűrészárukra jelenleg érvényes fuvardíjak a magyar vasúti árudij- szabás szerint már elég méltányosan vannak megállapítva, a külföldre szállítandó küldeményekre pedig a kiviteli díjszabás keretében számottevő díjmérséklés áll rendelkezésre, amelynek alapján beszedésre kerülő fuvardijak már önköltségeink határán vannak.Ami a t. Erdőhivatal által a díjkedvezmény iránti kérelmének támogatására felhozott azt az érvelést illeti, hogy a Sátoraljaújhely határ-Hegyeshalom határ viszonylatban mérsékeltebb kedvezményes díjtételt érvényesítettek, mint amilyen a t. Erdőhivatal részére Sátoraljaújhelytől rendelkezésre áll, erre vonatkozólag megjegyezzük, hogy a hivatkozott transitó díjmérséklést kizárólag azért léptettük életbe, hogy Beregszász és környékéről Ausztriába és Németországba rendelt fűrészáruk szállítása ne a magyar vasutak elkerülésével csehszlovák vonalon, hanem Sátoraljaújhelytől—Hegyeshalomig a magyar vonalon át történjék. E kedvezményes dijtétel- engedélyezés — mely a Magyarország elkerülésével is rendelkezésre álló díjtételeknél nem alacsonyabb — t. Cím külföldi versenyhelyzetén változást egyáltalában nem idézhet elő, már azért sem, mert Beregszász és környékéről Sátoraljaújhely—Hegyeshalmon át Ausztriába és Németországba szállított fűrészáru-küldeményeket a feladási állomástól Sátoraljaújhelyig már 55 fillérnél magasabb előfuvarköltség terheli, tehát a kedvezményes díjtétel fi

gyelembe vétele mellett is, a cseh- áru fuvardíja magasabb. Ezzel a kedvezménnyel azonban a cseh kivitelt egyáltalában nem segítettük elő, mert ha azt nem engedélyeztük volna, a küldemények akkor is, — a magyar vonalak elkerülésével — a cseh vonalakon Marcheggen át kerülnének szállításra, intézetünk pedig a bevételtől teljesen elesett volna.Budapest, 1930. évi május hó 19.Aláírás s. k.
üzleti hírek.

A piacon abszolút csend; üzletkötés alig 
van, a régi kötésekre is vontatottan folynak 
— a vevők tartózkodása következtében — 
a szállítások. Tűzifában az ajánlatok mind 
olcsóbbak.

1. Tűzifa ab feladó állomás:

Belföldi hasáb ... ... ... ... ... 240—245 P.
« vegyes « ..........„ 220-225 P.
♦ dorong « _ _ 200—205 P.
« hántottfa ... ... ... ... 230--240 P.

Romániai hasáb ... ... ... ... 235—250 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1275—1700 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... ... 260—270 P

2. Faszén ab feladó állomás:

Belföldi la ... ... ... ...
Belföldi Ha ... ... ...
Romániai ab határ állomás
Szlovák « « «

700—800 P.
660- 700 P.
750-800 P.

4000-4800 cK.

3. Műfa budapesti paritásban :

Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb 30—38 P.
Tölgy gömbölyű fa m3-je 35 cm.-

nél feljebb ... ... ... ... ... 50—56 P.
Tölgy fournirrönk m3.-je ... ... ... 100—120 P.

Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé ... 
Kőris « « « ...
Juhar « « « ...
Éger « 25 cm. «
Gyertyán « « « . ...
Akác « ... ... ... ... ...
Nyár « (gyufa-gyártásra) ...

« fűrészárura _  ... _  _

28-36 P.
40-48 P.
45-50 P.
30-32 P.
30-32 P.
30-34 P.
20-26 P.
32-38 P.

4. Fűrészáru budapesti paritásban:

la tölgy fűrészáru ... ... ...
Ha « « ... ... ...
Párisi < ... ... ...
Hosszfriez ... ... ... ... ...
Rövidfriez .... ................ . ...
Tölgy boules ... ... .. ...
Quartier árú ... ... ... ...
Bükk gőzölt, szélezetlen ... ...

» < szélezett ... ...
Bükk gőzöletlen, szélezetlen ...

« hosszfriez ... _ _
♦ rövidfriez (széles) ... ...
♦ « (keskeny)

Fenyő asztalosáru széles m3-e 
« « keskeny m3-e

Építőanyag széles m3-e ...........
« keskeny « ... ...

Léc, zárléc ... ... ... ... ...

170-190 P. 
150-160 P. 
230- P.
22(j— P. 
160-190 P. 
130-150 P. 
176-200 P. 
95-105 P. 

100-115 P.

105-110 P.
80-90 P.
70-75 P. 

130—140 P. 
120-130 P.
95-110 P.
85-95 P.
90—98 P.

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2022. Támogató: Agrárminisztérium szerz.sz.: EGF/127/2022.



VIII. évfolyam 6—7-ik szám. Magyar Erdőgazda 7. oldal.

5, Bognárfa ab feladó állomás:
Kőris 15-25 cm. 10,000 kg........... ..  360-440 P.
Szil 12-25 « « « ............ 300-360 P.
Akác 12—25 « « < ... _. 370—420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás :
Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm.,

2.0 m. hosszig........................  28—30 P.
Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm.,

2.0 m.-en felül............................  30—32 P.
Tölgy telephonoszlop m3-e ... _ 39—40 P.
Donga, gönci telemáglyában... ... 350—360 P. 
Keréktalp, bükk 22—24” h. 2.5—3”

v. drb.-ja ... ... _  ... ... 0’26 P.
Küllő drb.-ja _ ... ... ........... 013 P.
Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ... 0’58—0’60 P.

« « 1.2 « < 0’68—0 72 P.
« < 1.3 « < 0’84-0-90 P.
< « 1.3 « (profilírozott) 1-12—1-20 P.

2 6 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja 7’90 P.
2 5 < < « 7-70 P.
2’4 « < « 6’50 P.
2’2 « < « 3’90 P.
2’6 « < bükktalpfa < 5’60 P.
25«« « « 5-40 P.
2’4 « » < 5’00 P.
2’2 « < « 3-50 P.
Máv.-szabványu tölgyváltótalpfa m3-e 125 — P. 
Nyírfarúd drb.-ja 4 m. h. felső át

mérőben 8—10 cm. ... ... ... 1'50 —1'60 P.
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8—2.0 m. h. 0’13—0’15 P.

7. Építési anyag, ab raktár:
Tégla nagyméretű darabja ... 

« kisméretű «.......
« nagyméretű mészhomok

« kisméretű «
Portland cement q.-ja _ ___
Mész q.-ja..................................

0’07 P. 
0’05 P. 
0 05 P. 
0’04 P. 

5’90—6-30 P. 
3-60-3-80 P.

ERDEI FEHYOmCOT,
fekete fenyőmagot, luczfenyő, vörös
fenyő, jegenyefenyő magot és minden
féle tűlevelű és lombfamagot előcsirázott 
magaskőrismag, akáczmag, juharmagvak, bükk- 
makk, tölgymakk stb. stb., valamint erdészeti 
csemetéket, gyömölcsmagvak és azok vadon- 
cait garantált megbízható legjobb minőségben 

ajánl es rendeléseket kér

KÖSZESI FENYŐMAGPEIlfiETŰ és FilSKOll
Kőszeg.

A Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti Egyesülete

írói tiszteletdijakat fizet
a Magyar Erdőgazdában 
megjelenő cikkek után

Lapszámonként két-két cikk kerül díjazásra, egyenként 25-25 pengő tiszteletdij jal. A honorálásra kerülő cikkek minimális terjedelme 3 nyomtatott hasáb kell, hogy legyen. Kérjük t. tagtársainkat, hogy lapunkat cikkeikkel, közleményeikkel fokozottabb mértékben szíveskedjenek támogatni.

Tmrmger Jsiiws oki. erdómea’nok 
erdőgazdasági és mérnöki irodája 

Körmend, Vas megye.
Elvállalja az erdészet, vadászat és földmérés körébe tartozó 
összes munkálatok szakszerű, pontos és gyors kivitelét, közelebb
ről: rendszeres gazd. tervek készítését, erdőbirtokok és faállomá
nyok becslését, vételét és eladását, erdőgazdaságok felügyeletét, 
szaktanácsadást; erdei magvak és csemeték szállítását bel- és 
külföldön. Vadászterületek berendezését, felügyeletét, élő és lőtt 
vad értékesítését és beszerzését, vadászterületek és vadlelövések 
közvetítését bel- és külföldön. Területek felmérését, felosztását, 
határok kiigazítását, térképek készítését, telkesítést, alagcső- és 
árokrendszerek, utak és iparvasutak tervezését és kitűzését.

H.roesseh

a

„Magyar Erdőgazdá”-ban 
mert ez a legelterjedtebb 

szaklap!

Nyomtatványait 
a Keresztény Sajtóvállalat 

könyvnyomdájában 
rendelje meg

Sátoraljaújhely.
ízléses és olcsó munka. Pontos kiszolgálás.
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8. oldal. Magyar Erdögazda VIII. évfolyam 6 —7-ik szám.

HIRDETMÉNY
az állami erdei facsemeték és suhángok kiszolgáltatása 

tárgyában.Az államerdészeti facsemetekertekből az 1930. év őszén és az 1931. év tavaszán az állami szükségleteken felül fennmaradó facsemete- és suhángfeleslegek a következő feltételek mellett fognak az ezeket igénylő birtokosoknak kiadatni:I. Az alföldön erdők telepítésére, fasorok, szélfogópászták és facsoportok létesítésére, továbbá az ország bármely részén lévő kopár és vízmosásos területek beerdősitéséhez szükséges erdei facsemeték és suhángok az államerdészeti csemetekertekben kiszedve teljesen díjmentesen adattak ki.II. Méltánylást érdemlő esetekben az államerdészeti csemetekertektől távolabb eső birtokosok, valamint az illetékes m. kir. erdőigazgatóság által igazoltan rossz anyagi viszonyok között lévő és fuvarerővel nem rendelkező kis- és törpebirtokosok, nemkülönben a szegény birtokosságok tulajdonában vagy birtokában lévő és az I. alatt részletezett területek beerdősitéséhez és fásításához szükséges erdei facsemeték és suhángok díjmentesen, a felmerülő csomagolási és szállítási költségek elengedésével szolgáltatnak ki.ÜL Erdőterületek vágásainak és tisztásainak beerdősitésére, a városok és községek belterületének, tereinek és utcáinak, valamint a közutak fásítására, továbbá az egyéb fásítási célra szükségelt erdei facsemeték 
és suhángok a megállapított ár, valamint az esetleg felmerülő csomagolási és szállítási költségeknek megtérítése 
ellenében lesznek kiszolgáltatva.

fi csemeték és suhángok ára, kiszedési, csomagolási és vasúthoz való szállítási költsége:

léte! Fafaj

Ezer*  darab Egy darab

1 éves 2 éves 3-4 éves 2 éves 3 éves 1. osztályú II. osztályú
iskolázatlan magágyi csemete iskolázott csemete suháng

ára pengőben

8910111213141516

Erdei fenyő .. ... ... ... ....______ _______.. ... ... ... ._Fekete fenyő ... ... ... ... ... ... ... ... ... ... ... ..Tölgy, cser _ __   ... ______________________  . .. ...Ákác ... ______ _____ .. ... ______ ... ______ ... _________Gledics, sophora, eperfa ... ... ..... ... ... ... ... ... ...Juhar, kőris, szil ... ... . ... ... ... ... ... ... ... ... .Celtisz, koelreutheria ... ... .....  ... ... ... ___ ... ...Hars ... ... ... ... ______________ : ...______  ... ... ... ..Gyümölcs vadoncok ______ ... ... ... ... ... ... ... ... ..Amerikai dió ... . ... ... ... ... ... ... .... ... ... ..Vadgesztenye ... ... ... ... ... ... ... ... ... ... ._Szelid gesztenye, szelíd dió ... _____  ______________ _____Maciura ... ... — ... ... ... __________ ... ... ... ------  ._Fűz-, nyár-, eleagnus- és tamariska dugvány sima .. ... Fűz-, nyár-, eleagnus- és tamariska dugvány gyökeres Egyéb fafajok .... ______ _____________________________________
0’30

4-1 6’— 8’— 7’— 9 —4— 6'— 8’— 7’— 9’—7’— 1 9 — —5’— ! 7’—6-— 8‘—6'— ! 8’—7’— 9’—15 — 20 — •30 — 40’— 0*508’— 10’—6 — 8’—20 — j 25’—10-— | 12’— •3’— —6'— 8’-10-— 12’— 1-— 0-60

2356

A fenti árakban a csemeték és suhángok kiszedési költsége, mely ezer darabonként fenyőcsemeténél 1 P 40 fillér, lombfacsemeténél 2 P, suhángoknál darabonként 8 fillér, már bennfoglaltatik. Csomagolási és a felvevő vasúti állomáshoz való fuvarozási költség ezer darab csemete után 1 P, egy csomag suháng után 2 P.
fíz 1930. év őszi erdősítésekhez szükséges facsemetéket és suhángokaí legkésőbb 1930. évi július hó 

végéig, az 1931. év tavaszi ültetésekhez szükséges facsemetéket és suhángokaí pedig legkésőbb 1930. évi 
október hó végéig, az ültetés helyére illetékes m. kir. erdőigazgatóságnál, vagy m. kir. erdöhivatalnál szóban 
vagy írásban kell igényelni.Ez alkalommal határozottan meg kell jelölni a beültetendő terület helyét (község, dűlő), minőségét (kopár, vízmosásos, futóhomokos terület, vágás, tisztás, stb.) és kiterjedését, a szükséges csemeték s illetőleg suhángok faját, korát és mennyiségét, az ültetés idejét (1930. év ősz, vagy 1931. év tavasz), a jelentkezőnek vagy megbízottjának pontos címét (lakóhely, utolsó posta) és végül, hogy a csemeték a közölt (l.—lll.) feltétel 
melyike szerint igényelíetnek.

Elkésetten, valamint a földmivelésügyi minisztériumhoz közvetlenül, vagy más hatóságokhoz 
benyújtott igénylések figyelembe vétetni nem fognak.Akik az igényelt és kiutalványozott csemetéket vagy suhángokat ok nélkül visszautasítják, vagy nem arra a célra használják fel, amelyet megjelöltek, a jövőben állami csemetében nem részesülnek.Az 1898. évi XIX. t.-c. alapján állami ellátás alatt álló erdő és kopár területek birtokosai részére szükséges facsemeték kiutalványozása iránt a szükséges lépéseket a m. kir. erdőigazgatóságok ezentúl is hivatalból teszik meg.A csemeték tavasszal március hónapban,. ősszel pedig október és november hónapokban fognak kiadatni s illetőleg szétküldetni.Budapest, 1930. évi április hóban.

kir- fBIcimivelésisg^i
Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóváilalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6239.
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VIII. évfolyam. 1930. augusztus 8-ik szám.

Magyar ErdögazdaTISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.
Megjelenik minden hó l-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vin. 
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti!
L. Wittenberger Géza.

Évi előfizetési dijak:
Tagoknak ____  __________________  ... 2 pengő.
Nem tagoknak ... __________ __________ 10 pengő.

Báró Waldbott Kelemen nagy beszéde a felsőházban,Egyesületünk illusztris elnöke 
Waldbott Kelemen báró felsőházi tag az országgyűlés felsőházának június 25.-Í ülésén, a költségvetés vitája alkalmával nagyszabású beszédet mondott, melyben különösen az erdőgazdaság érdekében tett nagysúlyu, s általános feltűnést keltő előterjesztéseket. A nagyértékű felszólalást alább teljes egészében leközöljük.* * *Nagyméltóságu Elnök Ur! Mélyen t. Felsőházi Az ezidei költségvetés megvitatása tagadhatatlanul az általános gazdasági válság jelige alatt folyt le, amely számos felszólalásban nyert kifejezést. Erősebben, mint valaha foglalkoztatott bennünket a magyar őstermelés válsága és minden komolyan gondolkozó ember aggódva figyeli azt az imminens veszélyt, amely az agrárválságon keresztül fenyegeti nemcsak az ország agrárköreit, hanem az ipar és kereskedelem létét és végül megrendítheti úgy a magángazdaság, mint az államháztartás pénzügyi és gazdasági egyensúlyát. Az államháztartás költségvetése ez okból ma a legnagyobb gondot és figyelmet igényli s úgy érzem, hogy mindenkinek kötelességérzete kell, hogy megparancsolja azt, hogy amennyiben csak egy lépéssel is továbbra és előbbre tudja vinni a magyar mezőgazdaság helyzetét, vegye ki részét a többiek munkájából.Tekintettel a mai viszonyokra, négy 

alapelvben szeretném összefoglalni mindazt, ami szerint a magyar államháztartás összeállítása irányittassék. Először — és ezt kiemelem, hogy első helyre teszem — 
a legmesszebb menő takarékosság, különösen az improduktív befektetések és kiadások terén, másodszor ezzel szemben 
erős dotálása a tényleg produktívaknak 
felismert gazdasági ágaknak, harmadszor 
a magángazdaság talpraállitása, kímélése és megerősítése, végül negyedszer 
külkereskedelmi mérlegünk javítása.El kell ismernem, hogy a kormány az ezidei költségvetés összeállításánál iparkodott ezeknek az alapelveknek megfelelni, de nem hallgathatom el azt sem, hogy benyomásom szerint az egyes tételek alapos átcsoportosítására van még szükség, ha az államháztartás pénzfluktuációját helyes mederbe akarjuk terelni.Két költségvetési vitában voltam bátor az i. t. Felsőház türelmét igénybe venni és ha most átolvasom akkori felszólalá

saimat, csak igazolva látom akkor kifejtett aggodalmaimat, s mivel e téren ma sem tudnék egyebet és újabbat mondani, nem kívánok ismétlésekbe bocsátkozni, csak arra az egyre szorítkozom, hogy a költségvetés összeállításánál az említett négy alapelv érvényrejuttatását sürgessem.Nem állok egyedül, ha a takarékosság elvének érvényesülését keveslem. Tudom, hogy rendkívül nehéz dolog az igényeket leszállítani és különösen nehéz lemondani arról, amihez már hozzá voltunk szokva, és fájdalmas dolog lemondani olyanokról, amiket az ésszerűség és szivünk egyaránt jóknak, hasznosaknak, szépeknek tüntet fel. Aki azonban nem számol anyagi helyzetével, az tönkrement nemcsak akkor, ha könnyelműen él, de még akkor is, ha a legnemesebb és legszentebb célok megvalósítását anyagi erején felül forszírozza.Be kell végre látnunk, Wgy szegények vagyunk, hogy vagyoni feleslegünket éhes szomszédaink magukhoz ragadták, hogy a magyar polgárság emberfeletti áldozatokkal egy — az egész világon elismert csodát müveit, midőn a magyar államháztartás egyensúlyát előteremtette, de hogy odaadta a maga utolsó tartalékát, be kell látnunk, hogy az ország tőkéinek nagyrésze elveszett hadikölcsönben, devalvációban, hogy uj tőkeképződés úgyszólván nincs, hogy magángazdaságunk ma elsorvadt a pénztelenség és szegénység miatt.Ez a helyzet parancsotólag követeli a takarékosságot. A trianoni Magyarország kénytelen megtagadni magától még olyan kiadásokat is, amelyek akármennyire hasznosaknak és szépeknek látszanak, de amelyek az absolut szükségesség határán túlmennek. Az egész vonalon le kell szállítani igényeinket, de semmiesetre sem szabad uj igényeknek szabadutat engedni. Ez, — nem tagadom — szomorú és fájdalmas, de ebben az önfegyelemben rejlik egyszersmind az igazi erő, az igazi lelki nagyság, amely a végén diadalmaskodik.Amint hogy egyrészt keveslem a takarékosságot, épúgy keveslem másrészt az igazán produktívnak felismert gazdasági ágazatok dotálását. A takarékosság által nyert összeget véleményem szerint erre a tételre kell átkönyvelni, mert enélkül gazdasági fellendülésre nem számíthatunk. Ezen a téren a takarékosság csak abban nyilvánulhat meg, hogy csak olyan befektetéseket szabad eszközölni, amely befektetések a tőkét kamatostól búsásan megfizetik. De a gazdasági problémák sorozatát meg kell oldani, mert ez a megél

hetés problémája, a nemzet existenciális problémája, tehát absolut szükséglet. Hogy talpra kell állítani megtépázott magángazdaságunkat, azt mindannyian valljuk, s ezen a téren époly kevéssé támadhat nézeteltérés, mint akörül, hogy külkereskedelmi mérlegünk passzivitását redukálni kell. Mindezekre bátor voltam rámutatni és mivel nálamnál sokkal kiválóbb szónokok a mostani vitában foglalkoztak e bajok orvoslásával, én csak egy-két olyan részletkérdésre kívánom az i. t. Kormány figyelmét felhívni, melyek talán látszólag alárendeltebb fontossággal bírnak, de amelyek nemzetgazdaságunk harmonikus fejlődése szempontjából mégis nagy figyelmet igényelnek, mert hiszen gazdasági életünk olyan, mint egy mozaik, amely kisebb és nagyobb kövekből áll és amely csak tervszerűen összerakva képez egyöntetű képet. Talán jobban összehasonlíthatnám egy nagy komplikált géppel, amely számtalan alkatrészből és kerékből áll, amelyeknek harmonikusan kell egymásba illeszkedniük, hogy azután zavartalanul kifejthesse a gép teljes erejét.Mivel a mezőgazdasági kérdések, amelyeket érinteni akartam, más szónokok által itt már igen kimerítően tárgyaltattak, ezekre nem akarok kitérni, csak egészen per’ tangentem szeretnék egy gazdasági ágra rámutatni, amelyről tudtommal nem történt említés és ez ajmagyar komlótermelés. Csak a földmivelésügyi minister úrhoz fordulok avval a kéréssel, hogy a magyar komlótermelést, amely a magyar földmivelésügyi ministerium kezdeményezésére és támogatásával létesült, gazdaságossá és lehetővé tegye. Mert a szándék ezzel az volt, hogy söriparunk ne legyen kénytelen külföldről beszerezni ezt a tételt, hanem hogy itt Magyarországon produkáljuk a szükséges komlómennyiséget. (Helyeslés). Ez azonban nagy befektetéssel és igen nagy regieköltséggel jár, s ezzel szemben a magyar söriparosok ma is külföldről szerzik be komlószükségletüket és a magyar komlótermés vagy teljesen eladatlan, vagy olyan nevetséges áron kél el, hogy itt csak a magyar komlótermelés teljes csődjéről lehet beszélni Kérdezem tehát az igen tisztelt Földmi-' velésügyi Minister urat, mit szándékozik tenni a magyar komlótermelés megmentése érdekében, mert ez az ágazatot vagy meg kell szüntetni, vagy versenyképessé, életképessé kell tenni. (Egy hang a kö
zépen: Életképessé kell tenni!)Ezekután csak néhány erdőgazdasági kérdéssel kívánok egy kissé részletesebben foglalkozni, (Halljuk! Halljuk!) mert hiszen közgazdaságunknak e mostohagyermeke okozza a legnagyobb gondot 
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2. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 8-ik szám.külkereskedelmi mérlegünkben. A behozatali áruk között értékben a legelső helyen áll a fa 150 millió pengővel, holott az utána következő importáru, a pamutszövet már csak 83 millióval szerepel. Utána következik a szén 62 millióval és igy fokozatosan követkéznek évi behozatali cikkeink lefelé. Látjuk ebből, hogy a fa az első helyet foglalja el és hogy a fa összbehozatalunknak értékben 13 százalékát teszi ki; ha pedig külkereskedelmi mérlegünket vesszük, a külkereskedelmi passzivitásnak majdnem a felét teszi ki.Egyszer már erről a helyről foglalkoztam'ezzel az egész kérdés-komplexummal, amikor a külföldi fanemüek és fatermények vámmentességét kifogásoltam, igaz, hogy kgvés eredménnyel: Ez azonban nem tarthat vissza attól, hogy ma ismét két fontos erdőpólitikai kérdést ne vessek fel. ^ehetetlen a kormány földmivelésügyi politikáját bírálni anélkül, hogy ki ne térjünk arra az igazán mostoha bánásmódra, amelyben a magyar erdőgazdaság és különösen ennek gazdasági vonatkozású kérdései részesülnek^ Azt hiszem, mindenki természetesnek találná, hogy most, amikor erdőink annyira megapád- tak, hogy a faválasztékokban való szükségleteinknek alig 5, legfeljebb 30-ig terjedő százalékát tudtuk itthonról fedezni, akkor a kormány a magyar erdőgazdaság teljesítőképességét és versenyképességét növelje s a belfpldi termelésű faanyagok értékesítését megkönnyítse. Indokolttá tenné ezt az is, hogy — amint éppen az előbb említetten! — fabehozatalunk az összbehozatalnak 13 százalékát teszi ki. Elsősorban kötelessége volna tehát a kormányzat minden egyes ágának arra törekedni, hogy még a gyengébb minőségű magyar fatermékek értékesítését is lehetővé és gazdaságossá tegye, a jobb minőségű vagy egyenlő minőségű külföldi fával szemben. A magyar erdőgazdaságnak ez a kívánsága nem uj, nem is szokatlan, mert hiszen egy másik őstermelési ágazatot, tudniillik a magyar széntermelést, a kormány már régóta mindazokban a kedvezményekben részesíti, amelyeket a magyar erdőgazdaság részére, állandóan, de hiába kérünk.A két leglényesebb panaszunk a forgalmiadé és vasúti tarifapolitikánknak mai rendszere ellen irányul. Számszerű adatokkal be fogom igazolni, hogy a mai eljárás kifejezetten egyenlő értékű a belföldi termelés elnyomásával és háttérbe szorításával.Vegyük előre a forgalmiadó kérdését. A magyar erdőgazdaság ebben a tekintetben igen nagy sérelmet szenvedett már akkor, amikor a mezőgazdasági termékeknek az első kéznél, tehát a termelésnél megadták a forgalmiadómentességet, ellenben az erdőgazdaság, egy pár excellence őstermelési ág termékeire a forgalmiadókötelezettséget kimondották. E sérelem annyival is inkább súlyosabb, mert hiszen az összes külföldi fatermékek nemcsak hogy vámmentesen jönnek be az országba, hanem a tűzifa kivételével teljesen forgalmiadómentességet is élveznek, ami teljesen érthetetlen. A magyar erdőgazdaság adott helyzetéből folyik, hogy a magyar müfatermékeknek, a magyar fűrészárunak 

3—4 kézen kell keresztül mennie, amig a fogyasztóig eljut.Csonka hazánkban ugyanis még a legnagyobb erdőbirtokosok kezén is alig vannak olyan nagykiterjedésü, ilyen jó- minőségü erdők, amelyek még egy szerény keretek között mozgó fafeldolgozó telepet is gazdaságossá tennénk. Túlnyomó részben azonban kisebb kiterjedésű erdőgazdaságaink m'ég arra is képtelenek, hogy apró tételeikkel maguk keressék fel a feldolgozó fürészipárt. Elkerülhetetlen tehát, hogy itt közbe ne ékelődjenek még a kereskedők is az erdőbirtokos és a fűrésztelep közé, sőt akárhány helyen az erdőbirtokos kénytelen a termelést is egy vállalkozónak kiadni és ilyen formában látjuk azt, hogy a magyar fatermékek három-négy kézen keresztül, 6—8 százalékos forgalmiadóval terhelve jutnak csak el a fogyasztóhoz. Ezzel szemben az elszakított részeken nagykiterjedésü erdőgazdaságok vannak, amelyek a termelést és a fűrészáruvá való feldolgozást egykéz- ben tudják elvégezni és amelyek rendszeresen csak egyszer fizetnek forgalmiadét túl a határon és pedig csak a tőár után, mig a magyarországi fatermékek után a forgalmiadót először is a tőár után kell megfizetni, másodszor a tőár, a termelési költségek és a vasúiig való szállítási költségek után, harmadszor ugyanezen kiadások, a vasúti költségek, a termelési és a kereskedői költségek után is, úgyhogy amig a fa a fűrészig eljut, már háromszor fizetett forgalmiadót. Ha ehhez még hozzávesszük azt, hogy a külföldi fürésztulajdonos a fát Magyarországon teljesen forgalmiadómentesen tudja a fogyasztónak szállítani, mig a magyar fűrésztulajdonos mindezek után az összegek után, amelyeket az előbb említettem, de még a fafeldolgozási és raktározási munkabérek és saját haszna után is kénytelen leróni a forgalmiadót, akkor látjuk, hogy a legminimálisabban számítva, 10 százalék forgalmiadóval megterhelve, tehát több teherrel jut el a magyar fagyártmány a fogyasztóhoz, mint a külföldi fagyártmány. 
(Egy hang a jobboldalon: Abszurdum!) Mivel pedig a magyar és külföldi áru között nagy különbség nem lehet az árban, természetes dolog, hogy ezek a terhek csak a magyar erdőgazdaságot sújtják, mert hiszen az egész vonalon csak ezekkel a terhekkel apasztott vételárat tud a vevő az eladó birtokosnak fizetni.Nem lehet e kérdés felett elsiklani anélkül, hogy párhuzamot ne vonjunk az iparral és a széntermeléssel szemben folytatott eljárással. Minden olyan iparágunkat, amely szükségletünknek csak egy részét tudja kielégíteni, igen jelentékeny, sokszor az érték 30—40 százalékát tevő vám, forgalmiadó, fényüzési és egyéb adó megvédi. A védelem kimondott célja az illető iparágat, termelési ágat fejlődésében elősegíteni. Védelemben részesül a magyar szénbányászat is és pedig forgalmiadórendszerünk következtében. Mig ugyanis a magyar szén a bányaár után csak egyszer fizet és pedig 2% forgalmiadót, ami vagononként nem tesz ki többet, mint 4 pengőt, addig a külföldi szenek a határállomáson, tehát a már lényeges vasúti költségekkel terhelt alapár után 4%-os forgalmiadét fizetnek, ami 16 pengőt tesz 

ki vagononként, úgyhogy csak forgalmiadénál vagononként 12 pengős védelmet élvez a belföldi szén. Ezzel szemben a magyar fa- és fűrészáru és a magyar müfa vagononként 18—60 pengőig kedvezőtlenebb helyzetbe kerül a külföldi áruval szemben.A magyar erdőgazdaság és a magyar fafeldolgozó ipar már öt éve harcol ennek az anomáliának megszüntetéséért és igazán nem tudjuk megérteni, hogy ez a kérdés még mindig nem tudott nyugvópontra jutni, ezt pedig aligha lehet előrelátó gazdasági politikának minősíteni.Ennyit forgalmiadórendszerünkrői. Most áttérek egy másik igen súlyos sérelemre, amely a magyar erdőgazdaságot éri és ez vasúti tarifapolitikánk. Igen jól méltóztatik tudni, hogy Csonka-Magyarországon az erdők túlnyomóan nagy része helyiérdekű vasútvonal mellett fekszik és ennek következtében sokkal rosszabb helyzetben van, mint a külföldi faanyag, amely tisztán államvasúti fővonalakon fut bé a fogyasztóhelyekre. Mivel ezek a nagyobb fogyasztóhelyek mind kizárólag fővonalakon fekszenek, tiszta dolog, hogy a külföldi fa csak egy vállalat vonalán fut be a fogyasztóhelyre, mig a magyar származású gyártmányok csak 3—4 vonalon keresztül érkezhetnek a fogyasztóhelyre. Azt hiszem, természetesnek találná mindenki azt is, hogy a magyar kormány a vasúti tarifát úgy állapítaná meg, hogy még ugyanolyan távolság mellett is a belföldi fa olcsóbban fusson be a fogyasztóhelyre, mint a külföldi fa, ennek azonban éppen az ellenkezője áll fenn. A helyiérdekű vasúti vonalak tudniillik nemcsak hogy 10%-kal drágább díjtételeket számítanak fel, de azonkívül az úgynevezett kezelési illeték felét is felszámítják minden egyes vonalon. Annak igazolására, hogy ez pénzben mit jelent, bátor leszek egy 150 kilométeres szállítást alapuívéve, az egyes tételeket előtárni. A fuvardijak a következőkép alakulnak a tűzifára és a müfára:Ha 150 kilométeres fuvartávolságot veszünk alapul és az egész 150 kilométeren csak államvasuti szállítás van, akkor a tűzifa után 62 pengő vagononként a díjtétel; ha 100 kilométer államvasuti és 50 kilométer helyiérdekű vonalat veszünk, akkor 76 pengő; ha 50 kilométer az államvasút, 50 kilométer az egyik és 50 kilométer a másik helyiérdekű vasút, akkor 83 pengőt tesz ki a szállítási dij. Ezzel szemben a külföldi áru mindig a 62 pengős legalacsonyabb dij mellett fut be, a belföldi tűzifa tehát eszerint, attól függően, hogy egy vagy két helyiérdekű vasutat érint, 14—21 pengővel drágábban fut be, mint a külföldi fa.Ugyanez áll a fűrészárura. Ott is 150 kilométeres államvasuti szállítás után 123 pengőt tesz ki a díjtétel; 100 kilométer államvasut és 50 kilométer helyiérdekű vasút mellett 152 pengőt és 50 kilométer államvasut és két helyiérdekű vasút bekapcsolásával már 165 pengőt tesz ki. Mivel a külföldi fűrészáru itt is a legolcsóbb, 123 pengős tétel mellett fut, a helyiérdekű vasutat is érintő belföldi faanyag vagononként 29, illetőleg 32 pengővel kénytelen többet fizetni.Mennyivel más ez az elbánás, mint amelyben a magyar kormány a szénbá- 
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VIII, évfolyam 8-ik szám. Magyar Erdőgazda 3. oldal.nyakat részesíti. Megint alapul véve egy 150 kilométeres szállítási távolságot, a külföldi szén fuvardija 177 pengőt tesz ki. Ismétlem, a külföldi szénnél 177 pengőt tesz ki a díjtétel egy vagonnál. Ezzel szemben a belföldi szén ugyanennél a 150 kilométeres államvasuti szállításnál 70 pengőt fizet, tehát 107 pengővel kevesebbet, mint a külföldi szén. És ha a távolságot megint törve vesszük, hogy 100 kilométer államvasut, 50 kilométer helyiérdekű vasút, akkor 97 pengő, a harmadik esetben pedig 118 pengő a szállítási költsége, tehát a belföldi szénnek az első esetben 107, a másodikban 80, a harmadik, legkedvezőtlenebb esetben is 59 pengővel olcsóbb a szállítása, mint a külföldi szén legolcsóbb szállítása.Méltóztatik látni ezt az óriási különbséget,. amely itt a belföldi szén javára, ott pedig a belföldi fa hátrányára mutatkozik. Ez a tarifális különbség a szénnél a bányaár 25—50%-át teszi ki, mivel szemben a magyar faanyag az esetek legnagyobb részében a feladóállomásnál 5-10 százalékkal — az érték után — kedvezőtlenebb helyzetbe kerül, mint a külföldi. Ennek a bánásmódnak meg is vannak a gazdasági következményei s ezek elég súlyosan mutatkoznak. Az elmúlt enyhe télen a magyar erdőgazdaság nagy része képtelen volt tűzifáját eladni és értékesíteni, annak ellenére, hogy 160,000 vasúti kocsirakomány külföldi tűzifát hoztunk be' az 1929. évben. (Egy hang: Hallatlan 
gazdasági politika!) Ha valamivel alá- rendeltebb fanemüről van szó, mint például botfa, tuskófa és ágfa, ezt egyáltalában nem tudják értékesíteni, mert ez a drága szállítást nem bírja ki. Ezzel szemben 3000 kalóriás barnaszenünk tud versenyezni a 6—7000 kalóriás külföldi szénnel, mert hiszen különösen nagyobb távolságoknál a bányaár 60—70%-át kitevő védelemben részesül, csakis a tarifa- és forgalmiadóváltság utján.T. Felsőház! Amennyire helyeselni tudom és egész szívből helyeslem azt a védelmező politikát, amelyben a magyar kormány a magyar széntermelést részesíti, annyira helytelenítenem kell és el kell ítélnem azt az elnyomó és szinte üldözésszámba menő forgalmiadó- és tarifapolitikát (Úgy van! Úgy van!), amelyben a magyar erdőgazdaságot részesítik.Lehet egy ellenvetéssel jönni: mondhatná valaki, hogy a széntermelés ilyetén védelme mellett a magántőke szívesebben foglalkozik a széntermeléssel és itt egykét év alatt nagy többtermelést lehet előidézni, amivel szemben az erdőgazdaság hosszadalmas munka után, csak egy-két évtized múlva mutat fel eredményt. Ez részben tévedés, de részben — véleményem szerint legalább — éppen az ellenkezőnek szolgálhat indokul.Tény az, hogy a magántőke az erdőgazdaságba nem tud befektetni, még pedig különösen az uj állományú telepítésekbe sem, de a régi állomány javításába sem tud tőkét befektetni. Nem tud pedig két okból. Először azért nem, mert az erdőgazdaságba a már befektetett tőke is alig jövedelmez 3—4%-ot, tehát erre a mai hitelviszonyok, a mai kamatok mellett hitelt igénybevenni nem lehet. Másodszor pedig azért nem, mert különösen ilyen 

befektetések az első és második évtizedben nem hoznak semmiféle jövedelmet, tehát ez idő alatt nemcsak a törlesztési hányadot, hanem még a befektetett összegek kamatát is egyéb jövedelméből kénytelen előteremteni a birtokos. Ha vesszük a magyar mezőgazdaság mai válságát, akkor látjuk, hogy erre a célra felesleg nem maradhat. A magyar erdőgazdaság pedig nem vállalhatja ezt a tehertöbbletet, mert hiszen bemutattam azt, hogy még a külföldi anyaggal sem bírja meg a versenyt. Itt tehát feltétlenül állami segítségre van szükség.Ne méltóztassanak megijedni, hogy én az adófizetők terhét akarom növelni. Nagyon jól tudom, hogy a mai nehéz gazdasági viszonyok között az adóterhet e címen emelni nem lehet, de nem is szabad. Ha azonban tekintetbe vesszük azt, hogy az az összeg, amit az államnak e címen támogatásképen nyújtani kellene, nem tesz ki többet 4—5 milliónál és ez egy évi fabehozatalunknak alig 3%-át teszi ki, a megoldás magától kínálkozik. Kapcsolja össze a kormányzat a két kérdést olyan formában, hogy a magyar erdőgazdaság' és a magyar fatermelés védelme érdekében terhelje meg a külföldről behozott fát 3%-kal forgalmiadó és tarifa címén és az igy nyert többletet fordítsa a magyar erdőgazdaság fejlesztésére.Igen t. Felsőház és igen t. földmivelésügyi miniszter úr, ezzel megadtam a megoldás kulcsát, mert ezzel a megoldással egyrészt újból versenyképessé lehet tenni a belföldi fát a külföldi fával szemben és egyúttal előteremthetők dzok a többletek és az az összeg, amelyet a magyar erdőgazdaság fejlesztésére okvetlenül fordítani kell. (Úgy van! Úgy van!)Teljesen érthetetlen dolog, hogy mialatt a szomszédállamok egy évtizeden keresztül súlyos kiviteli illetékekkel megakadályozzák a gömbfának, sőt részben a félgyártmányoknak a kivitelét Magyaror- szágba és ezzel tönkretették a Tiszamen- tén és az osztrák határ mentén megtelepült virágzó fűrésziparunkat, a földmive- lésűgyi kormányzat és ennek erdészeti osztálya összetett kézzel nézte ezt az egész processznst, sőt forgalmiadórendszerével és vasúti tarifapolitikájával elősegítette ennek az iparágnak tönkretételét. 
(Úgy van!)Nyíltan állítom: ha a kormányzat az elmúlt évtized alatt megfelelően támogatta volna a magyar erdőgazdaságot és a magyar fatermelést, már most is évről-évre 2—3%-kal tudnók a fabehozatalt apasztani s egy-két évtizeden belül a minimumra tudnók leszállítani, arra a minimumra, amely abból adódik elő, hogy bizonyos fanemüeket mi az országban pótolni nem tudunk, különösen a puhafát. A mai fabehozatal pedig kiviteli mérlegünkben még a legkedvezőbb évek búzaexportját is teljesen ellensúlyozta, itt tehát nem lehet alárendelt gazdasági kérdésről beszélni. Ha egy gazdasági ágazat olyan helyzetben van, hogy egyévi behozatala Magyarországon ellensúlyozza a legjobb év búzaexportját, akkor itt exisztenciális, alapvető gazdasági kérdésről van szó. 
(Úgy van! Úgy van!)Meggyőződésem az, hogyha a földmi

velésügyi miniszter úr, egyetértve a kereskedelemügyi miniszter úrral, megfelelő eréllyel kézbevenné ennek a kérdésnek a megoldását, olyan erdőgazdasági politikának alapját tudná megvetni, amely nemcsak pénzügyileg járna nagy eredménnyel, hanem egyúttal képes volna megszüntetni a külföldtől való függésünket is. Mert ne feledjük, hogy fa tekintetében teljesen a külföldtől függünk, hiszen ez a 150 milliós behozatali tétel maga indokolja és bizonyítja ennek igazságát. De vegyük azt is tekintetbe, hogy széntermelésünk is a külföldtől függ ebben a tekintetben, mert hiszen a magyar szén- bányászáshoz szükséges bányafának 80 százalékát ma külföldről kell behozni, holott mi helyes erdőpolitika mellett 15 éven belül ennek a bányafának legnagyobb részét is belföldön tudnók előteremteni.Itt megint hallom az ellenvetést: ez lehetetlen, tizenöt év alatt nem nő fel az erdő, (Mayer János földmivelésügyi mi
niszter: Ez biztos!) nem lehet termelni, ez csak olyan beszéd. E tekintetben is tévedés forog fenn, mert ha mi uj telepítésekkel kibővitjük az ország erdőrezer- voárját, akkor a meglévő állományokban nagyobb termeléseket lehet eszkomptálni arra a jövőre vonatkozóan, amely az uj telepítések által biztosítja a fontonosságot.De összefüggésben áll ez a kérdés a mai mezőgazdasági válsággal is. Ha mi az egyik oldalon forszírozzuk a mezőgazdasági termelést és mezőgazdasági terményeknek előállítását, amelyeket nem tudunk elhelyezni és amelyekért nem tudunk árt kapni, másrészt pedig 150 millióért importálunk abszolút szükséges cikkeket, akkor ez, véleményem szerint, hibás gazdasági politika. Van nagyon sok része az országnak, ahol direkt forszírozzuk a mezőgazdaságot olyan területeken, amelyek erdőgazdaságra alkalmasak és arravalók. Hogy csak egy példát kiragadjak, ott van Szabolcs megyében az a rengeteg homok, ahol be van bizonyítva, hogy gyönyörűen diszlik az akác és hogy ott 15—20 éves vágásfordulóval lehet kihasználni olyan fát, amely nemcsak tűzifát, hanem szerszámfát és bányafát is ad, akkor nem lehet gazdaságosnak nevezni azt a politikát, amely azokon a területeken burgonyát produkál, amit métermázsánként 70 fillérért oda kell dobni, ami a gazdasági termelés abszolút csődjét jelenti. Itt tehát indokolt a gazdasági rendszer megváltoztatása!De van az országban egyéb lehetőség is, ahol nagyon gazdaságosan lehetne erdőket telepíteni. Mert ha 150 millió pengőt ki kell izzadni a magyar rögből azért, hogy soha viszont ne lássuk, mikor másrészt nem tudjuk értékesíteni mezőgazdasági terményeinket, akkor ez a politika csak a megsemmisítéshez vezethez. Nekünk itt saját magunknak kell előállítani azt a faszükségletet, amely okvetlenül kell.Tisztelt Felsőház! Itt van megint egy ellenvetés, hogyha megváltoznak a viszonyok, sok lesz az erdő. (Felkiáltások: 
Dehogy!) Ettől ne féljünk, mert erdőt kiirtani a legkönnyebb dolog a világon. Az ember egyszerre az egész tőke birtokába kerül és a pihent erdőföld mezőgazdaságilag a legszebb eredményeket adja. Azt 
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4. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 8-ik szám.hiszem, hogy egy olyan gazdasági országban, mint Magyarország, nem szabad az olyan őstermelő ágazatot üldözni és megnyomorítani, mint a magyar erdőgazdaság, hanem mindent meg kell tenni, hogy a belföldi termelés fejlesztésével a fabehozatalt apasszuk. (Helyeslés.) Ha azonban sohasem fogunk hozzá a kérdéshez, akkor a megoldás sem jöhet soha, az eredmény elmaradásáért pedig a felelősség a kormányt terheli. Fájdalommal kell tapasztalnunk, hogy a földmivelésügyi miniszter úr az Alföld fásítására szánt összeget lényegesen redukálta, ami semmiképpen sem állhat sem a hazai faellátásnak, sem pedig klimatikus viszonyaink javításának érdekében. Az Alföld fásításának követelményéről annyi vita folyt, hogy azt hiszem, ezt országszerte mindenki ismeri. Most is rámutattam egynéhány momentumra, nem akarok tehát újra ezzel foglalkozni, csak arra kérem az igen t. földmivelésügyi miniszter urat, hogy a jövőben erre a célra nagyobb összegeket írjon elő, — megmutattam neki, hogy honnét veheti ezeket az összegeket, — mert ezek a mulasztások igen keserűen fogják megbosszulni magukat nemcsak gazdasági mérlegünkben, de egész gazdasági prosperitásunkban.Ezzel be is akarom fejezni fejtegetéseimet, amelyeket a magyar kormány figyelmébe ajánlok. Ezeknek megvalósítása esetén talán hozzájárulhattam én is egy néhány mozaikkővel a magyar közgazdasági helyzet megerősitéséhez. Különben teljesen egyetértve gróf Bethlen Istvánnak mind külpolitikai, mind belpolitikai irányzatával, a költségvetést elfogadom és csak arra kérem az igen tisztelt miniszterelnök urat, hogy rántsa ki teljes energiával és teljes erővel a magyar gazdaság kátyúba került szekerét és biztositom őt, hogy emberfeletti munkájában minden jó magyar ember segiteni és pedig lelkesen segíteni fog.
Egyesületi hírek.

Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 
a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Géza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A » Vadászati rovatba szánt közlemények 
ezen rovat vezetőjéhez : Thiringer János oki. 
erdőmérnök, Körmend, Vasmegye címre kül
dendők.

Értesítjük t. tagtársainkat, 
hogy egyesületünknek a f. év őszén Hámor. 
Lillafüredre tervezett vándorközgyülése és 
tanulmányi kirándulása — technikai okok 
miatt — a legnagyobb valószínűség szerint 
nem lesz megtartva. Nyári rendes közgyűlé
sünket Miskolcon fogjuk megtartani, melynek 
időpontját és tárgysorozatát idejekorán pub
likálni fogjuk. A tanulmányi kirándulással 
kapcsolatos vándorközgyülés előreláthatólag 
a jövő tavasszal lesz megtartható

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1929. évre:

Hepke Arthur, Gödöllő __________ 4 P
1930. évre:

Hepke Arthur, Gödöllő _ __ — __  8 P
Csajka Böske, Sárospatak ..._  _  8 P
Palla Zoltán, Fenyőfő....__________ 8 P
Dr, Br. Waldbott Frigyes, Saujhely 8 P

Tagsági és lapdijakat, előfizetéseket és min
dennemű befizetéseket a Magyar Általános 
Hitelbank Sátoraljaújhelyi Fiókintézeténél ve
zetett folyószámlánkra kérünk eszközölni. — 
Postatakarékpénztári csekkszámla * 250.

Tagsági díj évente 6 pengő.
„Magyar Erdőgazda“ évi előfizetési dija: ' 

tagok részére....................... 2 pengő
nem tagok részére .... 10 „

A Vadas Jenő emléktábla leleplezése 
legközelebbi vándorközgyülésünk alkalmával 

lesz Hámorban.
Felkérjük t. Tagtársainkat, hogy ezen em
léktábla alapot neméslelkü adományaikkal 
még gyarapítani szívesek legyenek. Áldoz
zunk mindannyian nagynevű, kedves taná
runk emlékének, hogy ragaszkodásunknak 
és szeretetünknek minél szebb, impozánsabb 
jelt állíthassunk. Adományoka Magyar Álta
lános Hitelbank sátoraljaújhelyi fiókjához 
küldendők a rendeltetés megjelölésével, — 
Ezen befizetéseket lapunkban nyugtázzuk.

Innen-onnan.
— Változások, kinevezések, kitünte

tések az erdészeti karban. Beyer Jenő 
ministeri tanácsos, az erdőgazdasági ügy
osztály vezetője folyó évi julius hó végével 
nyugalomba vonult. Köteles szolgálati idejét 
már a múlt évben betöltötte s a m. kir. 
földmivelésügyi minister csak ismételt ké
relmére vált meg értékes szolgálatától s 
nyugdíjazása alkalmával kiváló munkássá
gáért és hasznos szolgálataiért teljes elis
merését fejezte ki részére.

A földmivelésügyi minister Mayer Károly 
államtitkárt az erdészeti administrációval 
kapcsolatos ügyek felülvizsgálásától — saját 
kívánságára — felmentette s ezen ügykörrel 
báró Prónay György államtitkárt bízta meg.

A m. kir. földmivelésügyi minister elő
terjesztésére a kormányzó úr Öfőméltósága 
az állami erdőmérnökök létszámában Hollós 
Gyula m. kir. főerdőtanácsost ministeri ta
nácsossá, továbbá Pauer Jenő és Jeszenszky 
Kálmán m. kir. erdőtanácsosokat m. kir. 
főerdőtanácsosokká nevezte ki.

— A bányamérnöki főiskola uj tisz
tikara. Sopronból írják, hogy a bányamér
nöki főiskola rektorválasztó ülésén Cotel 
Ernő és Finkey József főiskolai tanárok 
egyenlő szavazatot kaptak. Ennek folytán 
a pénzügyminiszter jelöli ki kettőjük közül 
az uj rektort. Dékánokká választották a 
bányamérnöki szakon Wendl Miklóst, a 
kohómérnöki szakon Proszt János dr.-t és 
az erdőmérnöki szakon Vági Istvánt.

— Visszavonták a 28 erdőmérnök
nek az Alföldfásitástól való elbocsá
tását. A földmivelésügyi minister úr a felső
házban tett Ígéretét valóra váltva, hatályon 
kivül helyezte azt a rendelkezését, mellyel 
28 erdőmérnököt az ideiglenes állami szol

gálatból elbocsátott s elrendelte az illetők
nek további alkalmaztatását.

Igaz örömmel adjuk közre ezt a hirt s 
őszinte köszönetűnket fejezzük ki elsősorban 
a minister úr Önagyméltóságának belátásra 
jutott, nemes gondolkodásáért, mellyel e 
collégáink kenyerét, létét, jövőjét adta vissza. 
Hálánkat tolmácsoljuk ezenkívül úgy a tör
vényhozás egyes nemeslelkü tagjainak, az 
O, E. E. és a Budapesti Mérnöki Kamara 
Vezetőségének, ki ezírányu felszólalásaik
kal és közbenjárásukkal e kérdés kedvező 
elintézését elősegítették.

— A „Felsődunántuli Erdészeti és 
Vadászati Egyesület" vándorgyűlése. 
A „Felsődunántuli Erdészeti és Vadászati 
Egyesület" folyó évi julius hó 5-én és 6-án 
tartotta meg Kőszeg szab. kir. városban, 
illetve burgenlandi Lockenhaus (Léka) köz
ség határában ezévi vándorgyűlését, ame
lyen az egyesületi tagok és vendégeik, va
lamint a burgenlandi hercegi kollégák szép 
számmal jelentek meg.

Egyesületünk I, alelnöke, Hepke Artúr 
m. kir. főerdőtanácsos, erdőigazgató folyó 
hó 5-én este fél 6 órakor nyitotta meg 
Kőszeg szab. kir. város tanácstermében a 
választmányi ülést, amelyet az Egyesület 
beiéletét érintő ügyek letárgyalása után 
fél 7 órakor a Berkovits-féle nagyvendéglő 
külön termében ugyancsak az I. alelnök 
elnöklete alatt a vándorközgyülés követte.

I. alelnök üdvözölvén a megjelenteket és 
a közgyűlést megnyitván, bejelenti, hogy a 
m. kir. földmivelésügyi minisztérium erdé
szeti főosztályát Papp Béla miniszteri ta
nácsos, Kőszeg szab. kir. várost dr. vitéz 
Nagy Eberling Miklós h. polgármester, az 
Országos Erdészeti Egyesületet Rimler Pál 
hercegi erdőtanácsos-igazgató és Roth Gyula 
főiskolai tanár és a soproni Bányamérnöki 
és Erdőmérnöki Főiskolát Fekete Zoltán 
főiskolai tanár urak képviselik, akiket I. al
elnök szívélyesen üdvözöl.

Az 1930. évi február hó 8-án tartott ren
des közgyűlés jegyzőkönyvének letárgyalása 
és a választmányi ülés részéről felvett tagok 
után a közgyűlés egyhangú lelkesedéssel 
Roth Gyula tagtársat választmányi tagnak 
megválasztja, melynek megtörténtével az 
1930, évi költségvetés és egyéb az Egye
sületet érintő fontosabb ügyek ismertetése 
után a közgyűlés I. alelnök indítványára 
jegyzőkönyvi köszönetét mond Kőszeg szab, 
kir. város közönségének s elsősorban Jam- 
brits Lajos polgármester, vitéz dr. Nagy 
Eberling Miklós h. polgármester, Mészáros 
Antal városi erdőmester uraknak, továbbá 
a herceg Esterházy Pál-féle uradalom erdő
tiszti karának, főképpen pedig Rimler Pál 
hercegi erdőtanácsos-erdőigazgató, Rónai 
György hercegi erdőfelügyelő és Majtényi 
István hercegi erdőmester uraknak azon 
kedves és az Egyesületet lekötelező előzé
kenységükért, amellyel a vándorközgyülés 
megtarthatását lehetővé tették.

Ezek után I. alelnök felkérésére Rónai 
György hercegi erdőfelügyelő úr tartotta 
meg a hercegség Burgenlandban fekvő er
deinek, fűrészüzemének és az erdészettel 
kapcsolatos ügyeknek ismertetését felölelő, 
vetített képekkel illusztrált, mindvégig nagy 
tetszéssel és érdeklődéssel kisért előadását, 
amelyért nevezettnek a közgyűlés külön is 
jegyzőkönyvi köszönetét fejezett ki.

A közgyűlést — annak bezárása után — 
ugyanazon teremben több felköszöntővej 
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VIII. évfolyam 8-ik szám. Magyar Erdőgazda 5. oldal.

fűszerezett s kellemes hangulatban elköltött 
tarsásvacíora, maj4 a késő éjjeli órákig 
tartó táncmulatság követte.

Hatodikén már korán reggel az egész tár
saság együtt volt s autóbuszokon Locken- 
háusra (Lékára) rándult ki, ahol a hercegi 
uradalom burgenlandi ercjőtisztj kara fo
gadta, honnan az ottani fűrésztelep s illetve 
Csemetekert és gyümölcsös megtekintése 
után két benzin, illetve benzolos géppel 
vontatott erdei iparvonatón a hercegség 
lékai erdeibe utazott.

Az ezen erdőkben levő, a modern erdé
szetnek minden tekintetben megfelelő er
dészeti berendezések, erdőművelési, hasz
nálati, védelmi stb. igen tanulságos látni
valók megszemlélését az ottani erdőben 
levő vadászháznál jó ebéd követett, amely 
mindvégig a régi és ujabbi selmeci, illetve 
erdésznótákkal fűszerezetten kedves és jó 
hangulatban telt el.

Iparvasuton visszatérve, Lékáról a társa
ság autóbuszon Kőszegre utazott, honnan 
az esti vonattal ki-ki visszatért szükebb 
otthonába, ismét tpeggazdagodva egy szép 
emlékkel. Barrois Andor

m. kir. erdotanácsos, egyesületi titkár.
— Körrendelet a fahasználatok en

gedélyezése tárgyában. Az erdőkre vo
natkozó jogszabályok kiegészítéséről szóló 
3^96/1918. M. E. számú rendelet 2. §-a 
alapján hatósági hozzájárulást igénylő fa
használatok engedélyezésénél az eljárás 
egyszerűsítése végett megengedem, hogy a 
döntésre hivatott szerv a birtokos ezirányu 
kérelme esetén, amennyiben azt az erdő 
állományviszonyai megengedik, az évenként 
kihasználható területet vagy famennyiséget 
öt évet meg nem haladó időszakra előre is 
megállapítsa s az évenkénti kitermelésre a 
hatósági hozzájárulást a felújítási, okszerű 
erdőgazdasági és erdőfenntartási szempont
ból szükséges feltételek kikötése mellett 
megadja.

Áz erdő tulajdonosa vagy tényleges bir
tokosa azonban köteles a tervezett éven
kénti fahasználat igénybevételét az enge
délyező határozatra való hivatkozással, az 
abban kikötött feltételek miként történt 
betartásáról számot adva, a fahasználatot 
engedélyező szervnek 15 nappal a használat 
megkezdése előtt bejelenteni.

Budapest, 1930. évi junius hó 11-én.
Mayer s. k.

— Rendelet az erdőbirtokosok aján
latainak elbirálásárói a közszállitások- 
nál. A kereskedelemügyi miniszter á követ
kező körrendeletét küldte meg valamennyi 
alájarendelt hatóságnak, hivatalnak és inté
zetnek:

A Közszállitási Szabályzat szerint vala
mely szállítás ama magyar honos iparos
mester, gyáros, vállalkozónak vagy keres
kedőnek ítélendő oda, ki a szállításnak vagy 
munkálatnak hazai termékekből, gyártmá
nyokból való teljesítésére a legalkalmasabb 
és kinek ajánlata viszonylag a legolcsóbb. 
A fenti rendelkezés értelemszerűen alkal
mazandó az őstermelőkre vonatkozóan is 
abban az esetben, ha mező- vagy erdő
gazdasági nyerstermékeket, vagy a gazdaság
ban előállított oly félgyártmányt, melynek 
előállítására a termelő jogosult, nem keres
kedő, hanem maga az illető hazai őstermelő 
(uradalom, erdőgazdaság stb.) ajánl fel, 
valamely állami hivatalnak vagy intézmény
nek.

— Budapesti Mérnöki Kamara köz
leményei
Budapesti Mérnöki Kamara. N. 1214-1930/2. 

HIRDETMÉNY.
Mindazokat a feleket, akik bármiféle ké

relmet akarnak a Kamarához benyújtani, 
tehát pl. akik a Mérnökök Nyilvántartásába, 
vagy á Kamara tagjai sorába való felvéte
lük ügyében akarnak kérelmezni, felmerült 
panasz folytán figyelmeztetjük, hogy kérel
müket személyesen, vagy posta utján köz
vetlenül nyújthatják be a Kamarához, ügyük
ben — közvetítő nélkül — személyesen 
eljárhatnak s a Kamara ügyükben minden 
felvilágosítást, úgy miként áz eddig is tör
tént, díjtalanul megad.

Ily közvetlen eljárás esetén tehát a kére
lem benyújtásánál lerovandó törvényszerű 
bélyegilletéken és a szabályszerű kamarai 
dijakon kívül a jelentkezőt semminemű költ
ség sem terheli,

Budapest, 1930. évi julius hó 7-én.
Budapesti Mérnöki Kamara.

VADÁSZAT.
Rovatvezető: Thiringer János oki. erdőmérnök.

Fogolyállományunk krízise, 
írta: Thiringer János oki. erdömérnök.

II.
Előrebocsátom, hogy természetesen nem 

tartom magam csalhatatlannak és feltétlen 
biztos receptekkel nem szolgálhatok. Tanul
mányom nem a csallóközi fogolyderádók 
számára íródott, ahol talán akarva sem 
lehetne kipusztitani az állományt, hanem 
oly területek számára, ahol a vadászgazdá
nak munkájába és költséges küzdelmébe 
kerül az állomány fenntartása. Tanulmányom 
célja ezt a munkát lehetően sikeressé és a 
küzdelmet kevésbbé költségessé tenni, vagy 
végső esetben megmenteni a pusztulásra 
Ítélt állományt.

Elsősorban és általában minden vadállo
mány és igy a fogoly szempontjából is a 
vadászterület berendezését tartom fontosnak. 
Ha azt akarjuk, hogy valamely vadnem a 
területen jól érezze magát, meg kell terem
tenünk fejlődésének lehetőségeit. Ebben 
egyedül a kérdéses vadnem természetrajza 
adhat útmutatást. Védelem és legelő: a te
rület szempontjából a két legfontosabb kö
vetelmény, erről kell tehát elsősorban gon
doskodnunk.

A védelmet a területnek az év minden 
szakában egyformán nyújtania kell. Ezt 
általában az által érjük el, hogy azokat a 
helyeket, ahol a fogoly éven át védelmet 
talál, lehetőleg kíméljük, szaporítjuk vagy 
egyáltalában megteremtjük. Erre szolgálnak 
a természetes búvóhelyek: bokros, tüskés 
árokpartok és legelők, sűrű gazos ugarok, 
nádas-sásos erek, lapok, patak és folyó
menti füzesek, a tengeritáblákon meghagyott 
tengeriszár, bokros, gazos fiatalosok és végül 
a csenderesek (remizek). Ahol a hangafü 
(erika) tenyészik, ott tapasztalatom szerint 
a fogolynak az is elsőrendű búvóhelyet 
nyújt.

Saját birtokán a vadászgazda vagy annak 
alkalmazottja természetesen könnyebben 
dolgozik, mint bérelt területen, de némi 

* A » Vadászat*  rovatba szánt közlemények s e 
rovattal kapcsolatos levelezések Thiringer János oki. 
erdőmérnök címére Körmend, Vas m: küldendők.

rábeszélés vagy a tulajdonos megfelelő kár
talanítása rendszerint megmenti ezeket a 
pusztulásra ítélt területeket a bérleteken is. 
Ha ez nem sikerül, nem marad más hátra, 
mint a bérelt vadászterület különböző ré
szein megszerezhető gazdasági területeket 
bérbevenni és azokon állandó vagy futó 
csendereseket létesíteni.

Én az állandó csendereseknél is megkü
lönböztetek rövid- és hosszuéletü csende
reseket. Ha az elnevezés nem is egészen 
tálaló, a fogalmat hozzávetőlegesen fedi: s 
ez elvégre a mi szempontunkból elég is 
lehet. Rövidéletü állandó csehdéresek szem
pontjából csak a különböző cserjék: gala
gonya, kökény, fagyai, som, bodza, málna, 
földiszeder stb. jönnek tekintetbe, mig 
hosszuéletüek számára a jól sarjadzó és az 
illető vidék fatenyészeti viszonyainák meg
felelő fanemek: tölgy, cser, ákác, kőris, 
bükk, gyertyán stb. alkalmasak; de mind
kettőbe elegyítsünk a termőhely szerint lúc- 
vagy erdei fenyőt is, amelyet aztán állandó 
nyírással lehetőleg bokrositsunk el. Nagyon 
megfelelő és mindenütt megy a boróka is. 
Természetesen a hosszuéletü állandó csen
deresekbe is elegyítsünk a fanemek közé 
tüskés, bokrosodó, összefonódó cserjéket, 
amelyeket fentebb már felsoroltam. A csen
deresek fontos tartozéka a téli etető és a 
ragadozók pusztítására szánt különböző 
berendezések, különösen a csapóládák. Ez 
utóbbiak annyira ismertek, hogy leírásukat 
mellőzhetem, de megemlítem, hogy házilag 
is könnyen, olcsón és nagy mennyiségben 
állíthatók elő. Sohasem lehet belőlük elég 
az apróvadas és különösen pedig a fogoly
területen. Nagy előnyük, hogy az esetleg 
beléjük tévedt hasznos vadat nagyobb sé
rülés nélkül szabadon bocsáthatjuk, a raga
dozókat pedig felhasználhatjuk vadászebeink 
neveléséhez. Elhelyezésük szempontjából 
ösvények, bürük, árkok feneke stb. a leg
jobb helyek, esetleg vesszőből fonott terelő
sövénnyel láthatjuk el őket. Ahol suholyt 
(uhut) tart a vadászgazda, ott az uhugunyhót 
is a csenderes környékén állítsuk fel, de a 
tenyészidény alatt megfelelő óvatossággal 
használjuk, nehogy vadunkat feleslegesen 
nyugtalanítsuk és esetleg a csenderes kör
nyékéről elzavarjuk.

Futó csenderesnek majdnem minden sű
rűn vetett évelő növény megfelel, ha benne 
a fogoly buvó- és különösen fészkelő helyet 
talál. Legjobb az évelő csillagfürt (Lupinus 
perennis), amely a fogoly mellett minden 
más apróvadnak is elsőrendű védelmet 
nyújt. Ugyanez áll a csicsókáról (Helianthus 
tuberosus) is, amely növény gumója amellett 
még elsőrendű téli eleség is, a fővad és őz 
számára. A futó csendereseket természete
sen vagy egyáltalában nem, vagy csak már 
akkor kaszáltaljuk le, ha feladatuknak meg
feleltek és pótlásukról gondoskodtunk. Ta
lán említenem is felesleges, hogy a kaszálás 
csak a tenyészidény elmúltával történhetik 
meg. Úgy a futó, mint az állandó csende
reseket egyéb véleményekkel is kombinál
hatjuk, bár ez rendszerint nem szükséges, 
hiszen a gazdaságilag müveit területek, 
amelyek a fogolyállomány szempontjából 
elsősorban, sőt talán egyedül jönnek szá
mításba, a tenyészidény elmúltával már 
annyira-amennyire gondoskodnak vadunk 
számára fedezékről, eleségről és némi vé
delemről is: burgonya-, tengeri-, pohánka-, 
cirok-, répaföldek, ióherések, lucernások és 
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gazos tarlók képében. Ha a csenderesek 
mellett ilyen véleményeket, amelyekhez 
még a kölest fűzhetem, termelünk, azonfelül 
a fogolynak nélkülözhetetlen homokfürdőről 
és itatóhelyekről is gondoskodunk, akkor 
megtettünk mindent, amire fogolyállomá
nyunknak védelem és nyári legelő szem
pontjából feltétlen szüksége van.

A régebbi vadászati szakirodalom a te
nyésztés szempontjából ajánlja, hogy ta
vasszal a lóhere- és lucernaföldeket, ahol 
a fogoly tapasztalat szerint szívesen költ, 
kutyával gyakran kerestessük le, hogy ez
által a vadat nyugtalanitva, arra kénysze- 
ritsük, hogy inkább a gabonákban fészkel
jen el. A takarmányfélékben kikaszált fész
kek körül pedig hagyjuk meg foltban a 
takarmányt, hogy a fészek a ragadozók 
ellen védve maradjon. Én egyik eljárást sem 
tartom szükségesnek, sőt határozottan elle
nük vagyok. A lóherések és lucernások 
túlzott nyugtalanitása, amennyiben egyálta
lában keresztülvihető, legalább annyi kárt 
okozhat, amennyi hasznot remélünk tőle, 
mert a vad tavaszi nyugtalanitása mindig 
és mindenütt káros, de meg csak akkor 
volna némi értelme, ha a takarmányfélék a 
szemesgabonát fejlődésükben túlságosan 
megelőznék és a foglyok nagyon korán 
párzottak volna el: ami együtt a legritkább 
eset. A kikaszált fészket pedig csak egy
féleképen menthetjük meg és pedig úgy, 
hogy a tojásokat minél sürgősebben kotló 
alá tesszük.

Ezzel is elérkeztem volna tanulmányom
nak legfőbb szakaszához, amely a szorosabb 
értelemben vett tenyésztéssel óhajt foglal
kozni. Ezen tenyésztés mértéke az adott 
viszonyoktól függ és lehet egészen intenzív, 
amidőn már a mesterséges tenyésztéssel 
határos, sőt teljesen megegyező. ízlés, 
passzió, de talán légióként pénz határozza 
meg, hogy mennyire fog a vadászgazda 
menni és a rendelkezésre álló utak között 
melyiken indul el. De ha fogolyállományá
val törődik, ha eredményt akar elérni, úgy 
tétlen nem maradhat. Minden elveszett év 
egy marék föld a pusztuló magyar fogoly
állomány sírjába!

(Folytatjuk.)

ÜZLETI HÍREK.

A tüzifapiacon még mindig nem mutatkozik élén
külés, a fakereskedök egy része halogatja téli szük
séglete fedezését, mert az árak további csökkené
sére számit. A lombfapiac üzlettelen. A fenyőfa
piacon az ősz folyamán kormánytámogatással meg
induló építkezések folytán élénkülés várható. A le
morzsolódott tűzifa árakkal szemben a termelők 
legnagyobb része passzivitással viseltetik, s a meg- 
szorultabbak készleteinek, áruba bocsátása után a 
tüzifaárak megszilárdulására lehet számítani.

/. Tűzifa ab feladó állomás:
Belföldi hasáb ... ... ... ... ... 220-240 P.

« vegyes « ... ....... 200—215 P.
« dorong « ................ . 280—295 P.
« hántottfa ... ... ... ... 230--240 P.

Romániai hasáb ... — — ... 230—240 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1275—1350 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... — 260—265 P.

2. Faszén ab feladó állomás:
Belföldi la ... ... ... - ... ... 630—750 P.
Belföldi Ha ... ... ... ... ... 600-650 P.

Romániai ab határ állomás .. ... 700—750 P.
Szlovák « « «... ... 3800—4500 cK.

3. Műfa budapesti paritásban :
Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb 30—36 P.
Tölgy gömbölyű fa ms-je 35 cm.-

nél feljebb ... ... ... ... ... 45-55 P.
Tölgy fournirrönk m3.-je ... ... ... 90-120 P.
Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé ... 30-35 P.
Kőris « « «... 40-48 P.
Juhar « . « «... 45-50 P.
Éger « 25 cm. « 30-35 P.
Gyertyán « « «... 28-30 P.
Akác « ... ... ... ... ... 30-32 P.
Nyár « (gyufa-gyártásra) ... 23-25 P.

«' fűrészárura ... ... ... ... 30-35 P.

4. Fűrészáru budapesti paritásban:

Léc, zárléc ____ ... ... ... ... 86-90 P.

5. Bognár fa ab feladó állomás:

la tölgy fűrészáru ... _  ... ... 160-180 P.
Ha « < ... ... ... ... 150-160 P.
Párisi ♦ ... ... ... ... 230- P.
Hosszfriez ... ... ... ... ... ... 220- P.
Rövidfriez .......... ... ... _  ... 160—190 P.
Tölgy boules ... ... .. ... ... 140-190 P.
Quartier árú ... ... ... — ... 170—200 P.
Bükk gőzölt, szélezetlen ... ... ... 80-100 P.

» « szélezett ... ... ... 90-110 P.
Bükk gőzöletlen, szélezetlen ... ... 70-90 P.

« hosszfriez ... ... _  ... 100-110 P.
« rövidfriez (széles) ... ... ... 80-90 P.
« « (keskeny) ... ... 70-75 P.

Fenyő asztalosául széles m3-e 125-130 P.
« « keskeny m3-e ... 115—120 P.

Építőanyag széles m3-e ... ..; ... 95-100 P.
« keskeny « ... _  _ 82- 88 P.

Kőris 15—25 cm. 10,000 kg. ...
Szil 12—25 « « < -
Akác 12-25 « «.«...

360-440 P.
300-360 P.
370-420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás ;
Tölgy bányafa m3-je 13—20 

2.0 m. hosszig--- ------- ..
cm.,

25-28 P.
Tölgy bányafa m3-je Í3—20

2.0 m.-en felül------------------
cm.,

28—32 P.
Tölgy telephonoszlop m3-e ... 35—38 P.
Donga, gönci telemáglyában... 350-360 P.
Keréktalp, bükk 22-24” h. 2 5 

v. drb.-ja ... ...............
—3”

026 P.
Küllő drb.-ja ... — — — 0-13 P.

A Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti Egyesülete 
a MAGYAR ERDŐGAZDÁBAN megjelenő cikkek után 

írói tiszteietdijakat fizet. Lapszámonként két-két cikk kerül díjazásra, egyenként 25—25 pengő tiszteletdijjal. A honorálásra kerülő cikkek minimális terjedelme 3 nyomtatott hasáb kell, hogy legyen. Kérjük t. tagtársainkat, hogy lapunkat cikkeikkel, közleményeikkel fokozottabb mértékben szíveskedjenek támogatni.
5 Thiringer János okL erdőmérnök

erdőgazdasági és mérnöki irodája
i ———— Körmend, Vas megye. ——

Elvállalja az erdészet, vadászat és földmérés körébe tartozó
s® összes munkálatok szakszerű, pontos és gyors kivitelét, közelebb

ről: rendszeres gazd. tervek készítését, erdöbirtokok és faállomá ü

ü nyok becslését, vételét és eladását, erdőgazdaságok felügyeletét, rí
szaktanácsadást; erdei magvak és csemeték szállítását bel- és
külföldön. Vadászterületek berendezését, felügyeletét, élő és lőtt Sás

ü vad értékesítését és beszerzését, vadászterületek és vadlelövések
közvetítését bel- és külföldön. Területek felmérését, felosztását, -.-■2

ps határok kiigazítását, térképek készítését, telkesítést, alagcső- és
árokrendszerek, utak és iparvasutak tervezését és kitűzését. Ess

Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ... 0 58—0-60 P.
« « 1.2 < 0'68—0'72 P.
« « 1.3 « 0-84—0-90 P.
« « 1.3 « (profilírozott) 112—1-20 P.

2 6 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja 7-90 P.
2'5 « « « . < 7-70 P.
2'4 « « 6-50 P.
2-2 « 3-90 P.
2’6 « ♦ bükktalpfa « 5-60 P.
2’5 « « 5-40 P.
2'4 « 500 P.
22 « 3-50 P.
Máv.-szabványu tölgyváltótalpfa m3-e 125 — P.
Nyírfarúd drb.-ja 4 m. h. felső át

mérőben 8—10 cm. ... ... ... 1-50-1-60 P.
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8—2.0 m. h. 0 12-0-15 P.

7. Építési anyag, ab raktár:
Tégla nagyméretű darabja ... ... 007 P-

« kisméretű « ... ... ... 0 05 P.
« nagyméretű mészhomok 0-05 P.
« kisméretű « ... ... 0 04 P.

Portland cement q.-ja — ... ... 5-90—6-30 P.
Mész q.-ja ... ... ... ... ... ... 3-60-3'80 P.

ERDEI FENYŰMAGOT,
fekete fenyőmagot, luczfenyő, vörös
fenyő, jegenyefenyő magot és minden
féle tűlevelű és lombfamagot előcsirázott 
magaskőrismag, akáczmag, juharmagvak, bükk- 
makk, tölgymakk stb. stb , valamint erdészeti 
csemetéket, gyömöicsmagvak és azok vadon- 
cait garantált megbízható legjobb minőségben 

ajánl és rendeléseket kér

KŐSZEGI FEMYÖMAGPERGETŰ és FAISKOLA
Kőszeg.

Oki. Erdőmérnök
tíz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bír és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Címe a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

HIRDETÉSEKET FELVESZ
a kiadóhivatal Vörösmarty-utca I. sz. a.

Nyomatott a Zemplénvármegyeí Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6239.
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VIII. évfolyam. 1930. szeptember 9-ik szám.

Magyar Erdőgazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

IVSegjelenik minden hő !-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vm. 
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza.

Tagoknak 
Nem tagoknak

Évi előfizetési dijak:
2 pengő.

10 pengő.

Törvényjavaslat a kartelekröl.Közismert dolog, hogy a közszükségleti cikkek termelésénél és forgalombahozásánál a legkülönbözőbb elnevezések alatt létesülnek egyesülések, a kérdéses anyagok termelésének korlátozására, az áralakulás, ületőleg forgalombahoza- tal mikéntjének szabályozására. Leggyakrabban kartel, tröszt, konszern, szindikátus név alatt jelentkeznek úgy a nagy ipari államokban, mint a mi — gazdasági téren is — ellenségektől körülvett csonkaországunkban. El kell ismernünk, hogy igen sok közszükséglet zavartalan kielégitését elősegitik, sőt talán biztosítják is, egyben azonban mindjárt meg kell állapítanunk azt is, hogy minden ilyen megállapodás végeredményében a nagyközönség bőrére megy, mert a termelőkkel szemben az árak leszorítását, a fogyasztókkal szemben az árak emelését célozzák. A szigorú jog szempontjából nem kifogásolhatók, ne feledjük azonban, hogy, summa jus, summa saepe injuria! Azért, ha eltiltanunk nem is lehet őket, viszont teljes szabad teret hagyni nekik, egyenlő lenne az öngyilkossággal.Nap-nap mellett szédületes leírásokat olvashatunk a napilapok hasábjain a kartelek viselt dolgairól, melyek az államhatalom beavatkozását sürgetik, a kaméleon színváltozását messze túlhaladó, mindenféle formában jelentkező egyesülések erélyes megrendszabá- lyozására.Ennek az eredménye az igazságügyminiszternek „a gazdasági verseny szabadságát korlátozó megállapodásokról (kartelekről)" szóló törvényjavaslata, melyet hozzászólás végett az országos erdészeti egyesületnek is megküldöttek.A javaslat a kartel érvényességét a megállapodások irásbafogla- lásához és a szabadalmi bírósághoz való bejelentéséhez (1. §.) köti, a kartelt képviselő személy nevének és lakóhelyének bejelentésével 

együtt (2. §.). A bíróság a kartel- iratokat titoktartás mellett kezeli (3. §.), melyekbe csak a kereskedelmi minisztertől erre felhatalmazott tisztviselők nyerhetnek betekintést. A kereskedelemügyi miniszter kartelkérdésekben való véleményadásra (4. §.) „Kartelügyi Országos Bizottságot" szervez, különböző előkelő autonóm testületek és minisztériumok köréből s ezen bizottság véleményének meghallgatása után, a jóerkölcsbe vagy közrendbe ütköző karteleket (5. §.) 1.) figyelmeztetés és közvetlen tárgyalás utján igyekszik a közérdeknek megfelelő irányba vezetni, vagy a károk békés jóvátételére késztetni, 2.) amennyiben ez az eljárás sikerre nem vezet, a hatáskörében álló eszközökkel teszi meg az erkölcsökbe vagy közrendbe ütköző kartel érvényesülésének meggátlá- sára szükséges lépéseket. Végül 3.) ha mindezek hatástalanok lennének, az igazságügyminiszterrel egyetértve, utasítja a királyi kincstári jogügyi igazgatóságot a kartelek érvénytelenségének bírói megállapítása, illetőleg hatálytalanítása iránti közérdekű kereset benyújtására. Magánjogi keresettel bármely szakmabeli vállalkozó kérheti (7. §.) a kartel érvénytelenségének megállapítását. A 8., 9., 10. és 11. §-ok a bíróság szervezetét és eljárását, valamint az Ítélethozatal módját szabályozzák, mig a javaslat 12. és 13. §-a rendbüntetésként kiszabott pénzbírságok s azok elévülése tekintetében intézkedik.Senki bennünket elfogultsággal nem vádolhat, ha a javaslatról elsősorban általánosságban is azt állapítjuk meg, hogy az minden, csak nem erélyes.Az egyik kartel hosszú, évekre szóló megállapodásokat létesít s gyakran nagy külföldi érdekeltségek bevonásával felöleli az egész ország egy üzletágára vonatkozó érdekeit, a másik csak az ország egyik részén vállal bizonyos irányban érdekeltséget, mig van szám

tálán rövid lélegzetű, melyet csak egy árlejtés, vagy pályázat kiírása alkalmából alakítanak.Nos, ezeket mind egy kaptafára vont bürokratikus eljárással, perrel, ítélettel, a kincstári jogügyi igazgatóság beavatkozásával meg- rendszabályozni lehetetlen!Mintha a latinnal tartanának a javaslat szerkesztői: In magnis et voluisse sat est!. . . Mintha fűzvesszővel akarnák az üzleti élelmesség tengerét ráncba szedni... mert mi volna más, mint egy jámbor óhajtás, egy többé-kevésbé ha- rácsolásra berendezett érdekeltséget, figyelmeztetéssel, közvetlen tárgyalással (5. §.) rábírni, hogy alakulatát a közérdeknek megfelelő irányba vezesse, vagy hogy a károkat békésen jóvá tegye ... Itt gátakra, kemény kőből való gátakra van szükség . .. tilalomfára, amit kivétel nélkül mindenkinek meg kell süvegein!. . . Tehát nem a királyikincstár magánérdekeitvédő jogügyi igazgatóságra, hanem királyi ügyészségre!Szinte nebántsvirágként kezeli a kérdést a javaslat, mikor a kérdéses kartelek érvényességét irásba- foglaláshoz köti! Vájjon minden irásbafoglalás és bejelentés nélkül is, nem érvényesiti-e az érdekelt üzleti világ megállapodásait a termelők vagy fogyasztókkal szemben s az érvényesítés ilyen esetében hova forduljunk orvoslásért?
Parancsolóan kell kimondani az 

irásbafoglalás és bejelentés kötelezett
ségét s ellenesetben a közszükségleti cikkekre, akár egyenesen, akár közvetve vonatkozó minden kartel- szerü megállapodást vétségnek kell minősiteni, amely a törvényszabta büntetést vonja maga után.Megfoghatatlan, hogy a kartel- alakulat képviseletét a javaslat csak a belföldön való lakáshoz köti s nem mondja ki határozottan, hogy képviselő kizárólag csak magyar állampolgár lehet. Hogy ez nálunk miért szükséges?... Megokolni is felesleges!
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2, cddál. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 9-ik szám.Arról sem gondoskodtak a javaslatban, hogy a bíróságnál bemutatott karteliratokról egyszersmind az ellenőrző hatóság is tudomást szerezzen, holott kézenfekvő lenne az a rendelkezés, hogy a bíróság a bemutatás fényéről egyidejűleg a kereskedelmi ministériumot, vagy a kartelügyi országos bizottságot is értesíti.Ha a bejelentett kartel közérdekbe vagy erkölcsbe látszik ütközni, kifejezettén felhatalmazandó volna a bíróság, hogy a megállapodások alkalmazását vagy végrehajtását végzésileg felfüggeszthesse addig, amig egy meghatározott rövid időn belük az illetékes fórumok véleménye, vagy nyilatkozata beérkezik, vagy beérkezhet. A 11. §. második bekezdésében ugyan mód van erre adva, de a rendelkezés hatályosságát lerontja, hogy a határozatot benyolult, hosz- szadalmas eljárásnak kell megelőzni.Egyáltalában a következő végső szakaszokban is, egyrészt az üzleti élet természetének megfelelőbb nagyobb mozgékonyságra, másrészt a bűnözési lehetőségek megtorlásánál súlyosabb szankciókra lenne szükség, mert a javaslat által kontemplált hosszadalmas, költséges pereskedés még a lojális vállalkozást is elkedvetleníti, anélkül, hogy a nagyközönség érdekeit meg tudná védelmezni.
Dr. Hoffmann Gyula.

Néhány gyakorlati kérdésről.
Irta: Radó Gábor.A múlt félszázad, amely idő óta számottevő erdőrendezési tevékenységről beszélhetünk, az erdőrendezés komoly munkájának kezdete volt.Bár voltak egyes uradalmak, amelyekben már 100—150 év előtt is készültek üzemtervek, ezek csak szórványos jelenségek voltak, komoly és rendszeres munka az 1879-iki erdőtörvény életbelépte után kezdődött.Az üzemrendezés rendszere ezen idő alatt is több gyökeres változáson ment keresztül s előállt az a helyzet, hogy úgyszólván minden félfordulószak végén teljesen uj üzemtervet kellett készíteni, az újonnan bevezetett rendszernek megfelelően.Ez természetes, sőt igen kívánatos folyománya volt az idők változása-diktálta fejlődés szükségességének, sajnos azonban azt eredményezte, hogy a régi és újonnan elkészült tervek közötti kapcsolat létesítésének elmulasztása következtében a múltban való tájékozódást igen nehézzé tette.Amikor kerületemben, amelynek 11 esztendeig voltam kezelő tiszt, valamely erdőrészletben előttem érthetetlen problé

mák merültek fel s szerettem volna megtudni azt, hogy vájj oh niilyen oknak az okozatai azok, elővettem á régi üzemtervet; amelynek térképe sajnos megszállott területen maradt; legtöbbször csak igen nehezen, de mindenkor a bizonytalanság érzetével tudtam eligazodni, mert a tagok és erdőrészletek határai megváltoztak s csak a legnagyobb nehézség árán lehetett a területeket azonosítani.Vah a volt kerületemben egy erdőrészlet, amelyben igen silány minőségű 40—50 éves gyertyános között, egymástól 50—100 méternyi távolságban, eléggé szép növésű idős tölgytörzsek állanak.Sokat tanakodtam azon, mi lehet ez?! A fiatalember „felemelkedő buzákalász“ érzésével mosolyogtam a jó öreg elődök valamelyikén, aki ezeket a magfákat visz- szahagyta és várta a tölgyujulatot s lett belőle — gyertyános. Keresgéltem a régi üzemtervekben, hosszú keresés után rájöttem arra, hogy abban a tagban kísérleteztek a középerdő üzemmóddal és annak a maradványa ez a siralmas kép.Ha lett volna erdőrészletek törzskönyve, ha abban a törzskönyvben át lett volna minden erdőrészlet a üzemterv minden változásával kapcsolatosan az uj névre keresztelve, milyen könnyű lett volna az eligazodás.Amióta én is „előd“-dé lettem, sokszor gondolkoztam azon, hogy a negyedik-ötödik generáció, hogy fog sajnálkozva mosolyogni a „jó öregen“, nem ismerve intencióimat, elgondolásom irányát.Milyen könnyen lehetne segíteni az erdőrészletek törzskönyvének a felfektetésével, amelyben a kezelőtiszt minden tevékenykedésének idejét, módját, céljait, eszközölt megfigyeléseit feljegyezné s adná át munkájának irányelveit utódainak.És mennyi értékes megfigyelést lehetne igy tenni és gyűjteni egy-egy eljárás helyes, vagy helytelen voltáról.Mert bármily pontosan elő is írja az üzemterv a gazdálkodás menetét, annak helyes és sikeres vitele attól függ, menynyire tudja a kezelőtiszt lelkének az erdő iránti szeretetét munkásságába belevinni.Egy másik sajnálatos körülmény az, hogy dolgozunk, gyűjtünk ismeretet, tapasztalatokat egy életen keresztül s azután elmegyünk, féltve-rejtegétve magunkkal visszük tapasztalatainkat, mint a középkor alchimistája, a másik munkakörbe, a nyugdíjba, esetleg a sírba. Ennek az eredménye azután az, amit egy öreg orvos ismerősöm néhány év előtt humorosan mesélt nekem, hogy amikor az egyetemi klinikáról első önálló állomására ment, azzal bocsájtotta útra principálisa, hogy öcsém, ahhoz, hogy valaki jó orvos legyen, előbb egy temetőt kell megtöltenie. Mennyivel kisebbek volnának a mi temetőink is, ha tovább adnók utódainknak hosszú évek során szerzett tapasztalatainkat.Ebben az elgondolásban kísérlem meg azt, hogy amit tapasztaltam és tettem, abból egy-két gondolatot, eredményt, kísérletet papírra tegyek; szóljon hozzá más is, tisztázódjanak a kérdések.A sors kedvező szerencséje folytán osztályos munkása lettem annak a korszakot jelölő átalakulásának, amelyet a szálalóvágásos gazdálkodás okozott az erdőgazdaságban.

Most, amikor ennek a rendszernek már az eredményeit is látjuk, szeretnék egy kis visszapillantást vetni első 10 esztendő munkájára.Az alábbiakban ezen gazdálkodási módot a nyomában keletkezett ujulatok szempontjából szeretném ismertetni egy félfordulószak alatt gyűjtött tapasztalatok alapján, mert az a hatás, amelyet a szálalóvágásos gazdálkodási rendszer a fatömeg és annak értékének emelése szempontjából kifejt, csak későbbi évek megfigyelésével lesz kimutatható.Bár az uj gazdálkodási rendnek irányát, elveit mély alapossággal megszabta Kaán Károly államtitkárnak „A szálalóvágásos gazdálkodás rendszere" cimü nagyszerű munkája, sok nehézséggel kellett meg- küzdenünk, mert egyrészt ezen munka nem adhatott minden adott esetre kiterjedő utasítást, másrészt pedig hosszú időn keresztül az azelőtt gyakorolt fokozatos felújító vágásos rendszerrel vezetett vágásokkal megnyitott állományokban kellett dolgoznunk. Ezekben az erdőkben még évekig a régi kihasználási módhoz kellett simulnunk s csak a fiatalabb, még meg nem bontott erdőkben tudtak a szálalóvágásos gazdálkodást azonnal megkezdeni. Magunk sem láttuk még egészen helyesen azt a képet, amelynek a szálaló- vágással használt erdőben ki kellett alakulnia. Hivatkozom e tekintetben két kiváló szaktársunk között lefolyt tréfás jelenetre, amikor egymástól várták a rendszer lényeges kellékeinek a megismertetését.Erdőőreink is egy hosszú élet gyakorlati munkájával szinte bele voltak csontosodva a fokozatos felújító vágás Ví—V2 fatömeges merev, sablonos kihasználásaiba.Igyekezetünk egyszerű, de kézzelfogható módon megszabni a kihasználás szabályait, amelyeket úgy formulázunk meg, hogy mindazt ki kell venni az erdőből, ami ott a hivatását befejezte. Ebből az alaptételből kiindulva, teljes záródásu erdőben befejezte a hivatását az elnyomott fa, a beteg egyed, a kiemelkedő csúcsszáradt böhönc, azok az egyedek, amelyek a kidőlt fák helyén keletkezett nyílásokban vagy az oldalvilágitás által bevilágított erdőszéleken felnőtt cseprentések felett állanak, ha a fiatalos önmaga már megél és pótolja a kiemelkedő fát. Befejezte a hivatását a nem kívánatos gyomfa, amely talán a fiatalos első éveiben árnyaló és védő szolgálatot teljesített.Amikor ezt megállapítottuk, ezek eltávolításának üteme és sorrendje állapítandó meg.Itt kell vigyázni, mert az itt elkövetett balfogás helyrehozhatatlan hibák okozójává lehet.Déli kitettségü oldalakon és bükkösökben óvatosan kell eljárni. Viszont ez nem jelenti azt, hogy ne nyúljunk bele a koronába, ha az erdő földszintje napot és levegőt egyáltalában nem kap.Elsősorban eltávolítottam a gyomokat, hogy az erdőt be ne vethessék. Ezeknek és az elnyomott, valamint néhány mellészorult egyednek az eltávolítása rendszerint már elegendő az első lépéshez, hogy a légköri befolyások érvényesítsék a talajra kedvező baktérium életet és tévé- 
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VIII. évfolyam 9-ik szám. Magyar Erdögazda 3. oldal.kenységet megindító hatásukat. Ez 0.9— 0.8 sűrűség mellett rendszerint megtörténik s azt látjuk, hogy néhány év múlva megjelenik a fiatalos első telepes csapata az erdő talaján.Kísérletekkel győződtem meg arról, hogy teljesen azonos talaj, állomány és kitettség mellett ugyanazon bükkállományban annak egy részén, ahol teljes volt a koronazáródás, az 1925. évi teljes magtermésből egy szál csemete se telepedett meg, mig másik 0.9 sűrű részén, ahol a mellészorult egyedek egy része ki volt véve, igen szép fiatalos keletkezett.Elegyetlen tölgyesekben a koronabontást a természet, — sokszor túlságos erős mértékben is, —'maga csinálja meg, bükkösökben nekünk kell segítenünk.A sűrűségnek nem kell egyenletesnek és egyformának lennie, amint a természetben sem az, vannak az állományban udvarok, vannak teljes sűrűségű foltok, az átlag legyen 0.9 körüli.Az üres udvarokban megjelenő sátorszerű emelkedést mutató fiatalos foltok kitűnő bázisai a felújításnak.Ha megtelepült a fiatalos, elviszem az öreg erdő annyiad részét, ahányad rész a hivatását betöltötte, oly tempóban, aminőt a fanem természete az idős és fiatalos állomány érdeke megkíván. Bükkösökben óvatosan használjunk, mert tudok rá esetet, hogy egy uradalomban egy hatalmas területen délnyugati kitettség mellett egy három éves teljes záródásu bükkfiatalos eltűnt egy hirtelen és teljes felszabadítás következtében. Általános szabályul állíthatom fel, hogy a fiatalost akkor kell 
teljesen és véglegesen felszabadítanunk, ha oly erős és oly sűrű, hogy annyi ön- és talajvédelmet tud kifejteni, mint a védőállomány s ha az öreg állomány tömeg- és értékveszteségével, valamint a fiatalosból való eltávolítással okozható károkkal több kárt tenne, mint amennyi hasznot okoz. A tölgyegyedek csúcsszáradása, a bükk- egyedek héjaszása rendesen elkésett munka felkiáltó jelei.Főképen óvakodjunk attól, hogy egy nagy szépen sikerült fiatalostengerben idős egyedekből álló kis szigeteket hagyjunk vissza, mert ezeknek a későbbi kitermelése és közelítése aránytalanul nagy károkat szokott okozni. Ennek csak az esetben van létjogosultsága, ha a terület talaja oly silány, hogy az újraerdősítés lehetetlen és a visszahagyott egyedek még oly épek és egészségesek, hogy egy újabb vágásfordulót kibírnak.Az, hogy az illető folt még nincs eléggé alátelepülve, nem indokolja azt, hogy ott visszahagyjuk az állományt és tönkretegyük a kiközelitéssel a fiatalost. A foltokat le kell vágni és be kell erdősíteni; ha csak lehet előre való alátelepités után kell azokat kihasználni.A szálalóvágásos gazdálkodás óriási fejlődést jelent a régi fokozatos felújítással szemben, mert annak legsúlyosabb hibáját a merev sablonszerüséget küszöböli ki, amellett az annyira szükséges conser- vativismus talaján áll és a természet törvényeihez alkalmazkodik. Mert a termé
szetet az ember helyes megfigyelések 
alapján követni tudja, de akarata alá 
hajtani képtelen, ahhoz gyenge. Ebnél a gazdálkodási rendszernél az egyén áll 

a munkásság középpontjában és nem a rideg sablon. De vigyáznunk kell, mert éppen az egyén előtérbe kerülésével annak vállaira' nagy felelősség nehezedik, 
mert a kapott szabadrendelkezés olyan, 
mint az emberi szabadságjogok, ha böl
csen élnek vele, jólét és boldogság jár 
a nyomában, de ha visszaélnek vele, 
pusztulás és rombolás az eredménye.A felujulás legtöbb esetben nem teljes, maradnak egyes üres foltok rendesen a sokáig visszatartott egyedek körül, mert ide, a korona alá esik le a legkevesebb mag, ide jut a koronán keresztül a legkevesebb nedvesség és napfény, a törzs déli oldalán pedig a reflektált hő a csemetét kiperzseli.Ha a hézagok kicsinyek, 30—40 m2-nyiek, nem kell azokat pótolni, mert 6—8 év alatt magoktól is behúzódnak s a mesterségesen odaültetett csemetét, amely a kiültetéssel járó operatív beavatkozást évekig sínyli s nem nő együtt a vele tán egykorú, természetes utón megtelepedett fiatalossal, elnyomja a környezete.Általában a pótlásoknál mindig képzeljük magunk elé az erdő jövendő képét és ne csupán a mai állapotát tekintsük a fiatalosnak.Gondoljunk arra, hogy már egy 30—40 esztendős erdőben is mekkora egy-egy egyed növőtere. Sokszor figyeltem az elődeim és a magam régebbi pótlásait és megállapítottam, hogy sok felesleges munkát végeztünk.Ha idejekorán felszabadítom az alászorult csemetét, még megtudom menteni, ha elkésem, vége van. Próbáltam egy 30—40 éves bükkös alá szorult ugyanolyan korú, de mindössze 1—2 méter magas sűrűn ültetett fenyvest felszabadítással megmenteni, a kísérlet hiábavaló volt. A fenyő egy része elpusztult, a másik része ma is ott ül, 1—2 centiméteres magassági növekedést mutatva 4 évvel a felszabadítás után.Ugyanezt a kísérletet Kachelmann Ottó volt erdőgondnok szomszédom is megcsinálta, ezúton üzenem neki, hogy az eredmény ugyanaz, mint amit fent leírtam.A jegenyefenyőt, ezt a mi csonkamagyarországi viszonyaink között annyira kívánatos fanemet alig tudjuk a Bükk- hegységben megtelepiteni. Pedig ezzel a törekvéssel már a múltban is találkozunk, azonban sajnos 10—15 évnél idősebb jege- nyefenyvesünk, sőt még jegenyefenyőink sincsenek. Sokszor gondolkoztam ennek okán és az a vélemény alakult ki bennem, hogy a mi túlságosan száraz alföldi jellegű kiimánk nem felel meg a természetének és talán elkéstünk a telepítésével, mert tapasztaltam azt, hogyha az állomány kihasználása előtt 10—12 évvel telepitjük alá az erős csemetét, akkor ki tud vergődni a környezetéből és azután már megél.A jegenyefenyő ugyanis 10—12 évig az átültetés után alig mutat magassági növekedést, ha ebben az időben viszik el a felette álló állományt, a levegőhöz jutott természetes utón keletkezett fiatalos túlszárnyalja és elnyomja. Ha azonban 10 év után szabadítom fel, amikor a jegenyefenyő már 50—60 cm. évi magassági növekedést mutat, kiszökik a bükkfiatalos alól, amelynek legtermészetesebb és igen 

kívánatos elegyítő faneme. Igaz, hogy a jegenyefenyő túlságosan érzékeny természete miatt még a leggondosabb anyag- kiközelités mellett is sokat szenved és sok elpusztult belőle, de annyi rendszerint mégis megmarad, ha bőven volt elegyítve, amennyi a következő vágásfordulóban számottevő fát fog szolgáltatni s amennyi az azután jövő erdőnek jegenyefenyővel leendő természetes elegyítését biztosítani fogja. Hozzáteszem azonban még azt, hogy az erdőgazda gondos szemének állandóan rajta kell lennie jegenyefenyvesén és ahol szükségét látja, vegye elő a fejszét és védje meg jegenyefenyőit.Amikor látjuk itt a mi bükki fensikjain- kon a teljesen elcsenevészesedett bükk és gyertyán fiatalosaink között szépen viruló lucfenyveseket, önkéntelenül is felvetető- dik a kérdés bennünk, miért nem telepítettek itt a múltban jegenyefenyveseket, amelyeknek ez a magassági zóna inkább otthona?!A régi üzemtervekből és nyilvántartásokból megtudjuk, hogy nagy küzdelmek folytak itt a túlszaporodott vadállománnyal, amely tönkretett mindent és önmaga is elsatnyult a túlságosan magas létszáma miatt. Sajnos ennek a szabályozását már akkor is az erdőgazdaságon kívül álló tényezők intézték.A vad a jegenyefenyőt szívesebben rágja, mint a lucot s a kiültetett jegenyefenyő csemetéből még hírmondó sem maradt.De még a luc is, amely ezen neki túlságosan alacsony termőhelyen laza szövetű fát termel, többet ér mint az elsatnyult, kandelláberszerüen elágasodott bükk és gyertyán, amellyel elegyes.Egy másik nehéz probléma a Bükkben, de minden mészkőhegységben a déli ki- tettségü, elkopárosodott oldalaknak be- erdősitése. A talaj alig néhány ujjnyi vastag, mert a hegyoldalon évezredeken át keletkezett humusz a völgyfenék és hegyoldal érintkezésénél van, ahova a viz és természetes omlása levitte. A mészkőszikla repedezett, az egész vidék tele van víznyelőkkel, úgyhogy még a völgyekben is csak a nagy esők utáni néhány óráig van viz, a légnedvesség a minimális.Ezeken a hegyoldalakon, ha van néhány őshonos kocsánytalan vagy molyhostölgy az inkább bokornak mint fának nevezhető. Igen régen megkezdődött ezeken az oldalakon az erdősítés s a völgy felé eső hegylábaknál igen szépen sikerült erdei és fekete fenyves van oly magasságig, ameddig mély a talaj, de azonfelül mintha el volna vágva a kultúra, csupa szikla, csupa görgeteg, egy-két törpe feketefenyő jelzi annak a sisifusi munkának az emlékeit, amely itt évtizedekig folyt. De ez természetes is, mert ha a csemete, amelynek parányi táplálékra van szüksége, el is vegetál ott néhány évig, fává nem nőhet, mert ahhoz elegendő táplálékot nem kap.Magam is több éven át erdősítettem a Hámor község feletti Szeleta oldalt, előttem évtizedekig, utánam több évig folyt a munka, siker még sincs. Ültettünk oda csemetét, kicsit, nagyot, vetettem magot is és pedig Béky Albert akkori erdőrendező utasítása szerint, — nehogy a gyeptakaró eltávolításával a talaj kiszáradását segítsük elő, — úgyhogy késsel vágtunk 
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4. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 9-ík szám.a vékony, hamuszerü gyepes humuszba 20 cm. hosszú és '1—2 cm. széles rést és abba vetettünk, minden hiába való volt. Ha kikelt valami, vagy a csemete kifakadt, a nyár heve leperzselte. Ami megvan a 35—40 év óta folyó erdősitésekből, az néhány 1.5—2.0 m. magas erdei és feketefenyő.Nem is cél az, hogy itt sugár növésű fákból álló erdőt neveljünk, azt én is tudom, de ez a pár csenevész törpe fa igen sok pénzbe került.Én ezeken a helyeken is a természet után mennék. Ilyen helyeken a természet a tölgyeken kivül bokrokat, sajmeggyet, somot, galagonyát, feketegyürüt stb. nevel. Első generációnak én is ezeket ültetném a kopárokra. Ezeknek a megtelepítése kevesebb költséggel és munkával járna s a célt épugy szolgálják, mint az elcsenevészesedett fenyők és odakényszeritett egyéb fanemek, gyökerük fogja a talajt, árnyékot adnak, úgyhogy ezeket védelme alatt a következő generációk már egyébbel is megkísérelhetnék az erdősítést.Az utolsó években sok szó esett a szakirodalomban a visszamaradt elterebélyesedett fákról, a böhöncökről. Keletkezésüket ismerjük valamennyien, itt vannak fiatalosainkban bajnak, bosszúságnak.Ha visszahagyjuk, nem jó, mert elcsúfítják az erdőt, elveszik egy igen nagy hányadát a termő területnek, anélkül, hogy hasznot hoznának.Ha kivesszük őket az erdőből, az se jó, mert ha ledől, össze-vissza zúz egy nagy területen mindent, amikor az anyagát kihordjuk a sűrürudas erdőből, valóságos utcákat kell kivágnunk. De még ezenfelül nemcsak az az udvar marad üres, amelynek a határát a böhönc koronája határolta, hanem még egy jó nagy kör sudarlósan felszökött s eddig a jó öregnek támaszkodott fiatal egyed hajtja le szomorúan koronáját az öregnek rendesen ott visszamaradt, fel nem hasítható, tehát teljesen használhatatlan tetemére s hűséggel követik néhány éven belül az öreget a halálba. Lehajtott fa többé fel nem emelkedik!Többet ártok, mint használtam. Ha a fiatalos még nem magas, akkor kell a böhöncöket és böhöncj előlieket kivágni (1—IV2 méteres fiatalosból). Ha elkéstünk, én inkább körülgyűrüzöm, mintsem levágjam. A körülgyűrüzött fa lassan hal el, száraz ágai még évekig fennmaradnak, támasztékul a törtető fiatalságnak. Mire végleg elhal, a fiatal egyedek hozzászoknak a fokozatosan kapott önállósághoz és nem lesz baj.Nem ideális megoldás, mert a körülgyűrüzött böhöncök nem nyújtanak épületes látványt az erdőben, de jobb mint a ledöntés, mert abból sincs haszon, viszont a kár sokkal nagyobb.Lippóczy Béla évek óta robbantja a koronákat. Jobbnak kell lennie mint a döntésnek, de a hirtelen eltávolítás és lehajlás veszélye és az anyag eltávolításával okozott károk ott is fennállanak. Erről ő fog tudni bővebb felvilágosítást adni.Még alig 20—25 éve annak, hogy a bükköt az akkori egyetlen műszaki feldolgozásán, a hajlított bútorgyártáson kivül, kizárólag tűzifaként lehetett értékesíteni.

Az utóbbi, főkép a háború utáni években a nehéz gazdasági viszonyok szülte le- szegényedés az igényeket leszállította s ma a bükk mind nagyobb és nagyobb teret hódit a bútoriparban, mert olcsósága a tömegbutorgyártásban az összes többi fanemek rovására előtérbe hozta. Emellett a telítési eljárások fejlődése következtében a bükk talpfa a tölgy talpfának erős vetélytársává lett.Műszaki feldolgozásának a legnagyobb akadálya az, hogy bükköseink legnagyobb része erősen álgesztes anyagot ad, amely még ma is legnagyobb részt csak mint tűzifa értékesíthető. Véleményem szerint igen fontos volna az álgesztesedés folyamatának és azon okoknak a helyes megfigyelések alapján leendő megállapítása, amelyek az álgesztesedést okozzák.Fekete-Mágócsy szerint az álgesztesedés a korhadás első stádiuma.Eleinte azt hittem, hogy az álgesztesedés a fiatal korban elszenvedett sérülések folyománya, amely sérülések keletkezhettek a legeltetés, vadrágás, anyagkiszállitás vagy más erőszakos külső befolyások következtében. Később azonban megállapítottam azt, hogy azokban az erdőrészletekben, amelyekben ősi idők óta intenzív legeltetés folyt, nincs a fának álgesztje, viszont messze lévő erdőrészletekben, ahova a legelőjószág soha el nem jutott, minden fa álgesztes.Több éven át folytatott megfigyeléseim eredményeként az a véleményem, hogy az álgesztesedés elsősorban a termőtalaj kémiai és fizikai összetételével áll ok és okozati összefüggésben.Azokban az erdőrészletekben, amelyeknek altalaja homokkő vagy ahol kvarc bőven fordul elő, alig van álgeszt, mig a pala és mészkő altalaj u erdőrészekben igen gyakori. Egy és ugyanazon hegyoldalon pala felett a mély talajú völgyfenekeken minden egyed álgesztes volt, a gerinc körüli kvarcos, sekély talajú termőhelyen álgeszt egyáltalában nem volt.Sajnos, nem volt módomban idegen, főkép vulkanikus kőzetekből álló hegyek bükköseit megfigyelnem, igy fenti megfigyeléseim, lehetséges, csak a bükkhegy- ségi viszonylatban általánosan helytállók. Willkomm szerint létének előfeltétele az alkáliákban bővelkedő talaj. Vájjon nem a savanyu talajok okozói-e az álgeszte- sedésnek?!Igen érdemesnek vélem az ezzel a kérdéssel való foglalkozást, talán ez a rövid írásom alkalmat fog adni sok értékes e tárgyú, de még eddig nem közölt megfigyelések közlésére s előbbre tudjuk vinni ezt a nem éppen közömbös ügyet.Ha az erdészeti kísérleti állomás belekapcsolódnék ezen kérdés okainak kutatásába s a gyakorlati megfigyelések helyén a talajt fizikai és chemiai vizsgálat alá vetné, azt hiszem együttesen hamarosan rendszerbe lehetne foglalni a termőhelyeknek az álgesztesedésre való befolyását.Még egy hiányosságra szeretnék reámutatni. Erdeink talaján fölséges flóra virul. Kétségtelen, hogy ez a flóra szoros összefüggésben van az erdő talajával, az állományok állapotával s igy igen értékes szolgálatot tehetnénk a mind tökéletesebbé fejlődő erdőgazdaságnak, ha ezeknek a 

talajt és állományállapotokat jejlegző növényeknek a szavát megértenők, azoknak a talaj és az állományviszonyokkal való összefüggését megismernők. E tekintetben a gyermekkort éljük. Van egy pár növényünk, amelynek ilynemű összefüggései általánosan ismertek, de a legtöbb mellett elmegyünk, nem értjük a szavát, ha csodáljuk is a szépségét.Ez a kérdés is — véleményem szerint — a kísérleti állomás és a gyakorlat közös munkájával volna megoldható. Az erdészeti kísérleti állomásnál ezzel külön egyént kellene megbízni, aki az egész országot bejárva, egyes körzetekben kijelölne bizonyos virágféleségeket, amelyeket ott figyelni kellene, hol,«mikor jelenik meg, mily körülmények között stb.Több évi gyűjtés eredményét azután közre kellene adnia, hogy használhassa mindenki, aki helyesen és okszerű előrelátással akar gazdálkodni.Végtelenül örülnék, ha az itt tárgyalt dolgokhoz mások is hozzászólnának, mert éppen szomorú megcsonkittatásunk és az azt követő nehéz gazdasági viszonyaink következtében csak igen kevesen vannak közülünk abban a szerencsés helyzetben, hogy idegen viszonyokat tanulmányozhassanak s ne essenek az egyoldalú véleményalkotás hibájába. Ha közvetlen megfigyelés utján nincs már módunkban ismereteket gyűjtenünk, közöljük tapasztalatainkat a nyilvánosság utján egymással.Ha vannak megállapításaimban hibák és tévedések, elnézést kérek, ember vagyok; ha előbbre léptem szakunk utján egy lépéssel, örülni fogok.
Egyesületi hírek.

Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 
a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Géza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1929, évre:

Dr. Széky Péter, Tiszaigor _  _  8 P.
Vlaszaty Ödön, Bogács ........... 8 „
Szy Dénes, Saujhely.................. ... 8 „
Urbantsek Ignác, Gyöngyössólyom 8 „ 
Nádaskay Richárd, Miskolc _  _  8 „
Török Miklós, Mátrafüred _  _  2 „

1930. évre:
Ferenczy Ferenc, Füzesabony _  8 P.
Dr. Széky Péter, Tiszaigar _  _  8 „
Vlaszaty Ödön, Bogács _ ___ ___  8 „
Széli József, Saujhely _  _ ___ 8 „
Szigethy Béla, Párád _  _  ... 8 „
Magy. Erdőbirt, Faért. rt. Nagykanizsa 10 „ 
vitéz Ujváry Géza, Dusnok ... _  8 „
Kalocsai főkáptalan, Dusnok _  ... 8 „
Gr. Zichy B. urad., Nagyvázsony_  10 „
Urbantsek Ignác, Gyöngyössólyom 8 „ 
Nádaskay Richárd, Miskolc _  _  8 „
Török Miklós, Mátrafüred ... _  2 „

Oki. Erdőmérnök
tíz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bir és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Cime a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

© OEE Wagner Károly Erdészeti Digitális Szakkönyvtár 2022. Támogató: Agrárminisztérium szerz.sz.: EGF/127/2022.



VIII. évfolyam 9-ik szám. Magyar Erdőgazda 5. oldal.

Irodalmi Szemle.
Térképészeti Közlöny.

A M. kir. Állami Térképészeti Intézet uj 
folyóiratot indított meg „Térképészeti Köz
löny" címmel, melynek első, kettős füzete 
már meg is jelent. Jóleső érzéssel és némi 
hazafiul büszkeséggel lapoztuk át ezt a 
gyönyörű kiállítású, értékes tartalmú kis 
kötetet, mert a jó békeidőkre emlékeztetett 
s arra mutatott rá, hogy megcsonkított ha
zánk semmiben sem marad hátra a győz
tes nagyhatalmak mögött, ellenkezőleg, 
szerény eszközeit s anyagi viszonyait te
kintve hatalmasabb építő munkát fejt ki 
azoknál. Egy magas színvonalon álló, nagy
fontosságú intézet működését és elért ered
ményeit ismerteti meg velünk ez a füzet, 
mely a mérnökembernek elejétől végéig 
érdekes, tanulságos olvasmányul szolgál. 
Feltűnően szép fotográfiák és egyéb mű
mellékletek, érdekes táblázatok illusztrálják 
az uj folyóiratot, mely hivatalos részében 
a M. Kir. Állami Térképészeti Intézet meg
alakulását s az Í919—1929. évtized alatti 
működését s fejlődését ismerteti, külön ki
terjeszkedvén az egyes osztályok és cso
portok tevékenységére. Ezenkívül több szép 
tanulmányt közöl a kiadvány, melyek kö
zül kiemeljük dr. Fasching Antalét „A geo
dézia fejlődéséről, Lendvay Károly: A 
75,000-es térkép helyszíni helyesbítése cimü 
munkáját, Hankó Géza: A transformált 
fotótérkép megbízhatósága és dr. Irmédi 
Molnár László: Mikoviny Sámuel térkép
felvételi módszere cimü tanulmányait.

Az erdőrendezőségeknek, mérnöki iro
dáknak nagyon ajánlható, de minden mér
nökembert érdeklő folyóirat előfizetési dija 
8 pengő, melynek ellenében az intézet egy 
4 füzetből álló kötetet küld a megjelenés 
sorrendjében. Előfizethető a M. Kir. Állami 
Térképészet-nél Budapest 114. II. Retek
utca 43, Postatakarékpénztári csekkszámla : 
64,819,

Az Erdészeti Kísérletek 
legutóbbi száma (XXXII. évf, 1, szám) fel
tűnően gazdag tartalommal jelent meg. Való
ságos tankönyv ez a folyóirat, telve magas- 
szinvonalu tudományos munkálkodások 
tapasztalatainak leírásával, értékes táblá
zatokkal és grafikonokkal alátámasztott 
tudományos eredményekkel.

Az Erdészeti Kísérleteknek ez a száma 
is tanúskodik róla, hogy a magyar erdé
szeti kisérletügy mennyire előljár s a l$isér- 
leti állomás mily nagy, értékes munkát 
végez, annak dacára, hogy oly mostohán 
van dotálva. Az elért szép eredményeket 
megsokszorozhatná, ha vezetőségének a 
szükséges pénzbeli segítséget a kormány 
végre rendelkezésére bocsátaná. A folyó
irat tartalma a következő :

Vendl Miklós dr.; Sopron környékének 
geológiája.

Magyar Pál: Növényökológiai vizsgála
tok szikes talajon.

Roth Gyula: Az erdészeti kisérleti állo
mások nemzetközi szövetségének 1929, évi 
VII. naggyülése.

Dr. Fehér Dániel: Mikrobiológiai vizs
gálatok az alföldi erdőtalajok N. gazdál
kodásáról.

A könyvviteli gépek és szerepük a 
modern nagyüzemben

cim alatt dr. Schranz András közgazdaság
tudománykari előadó, egyetemi tanársegéd 

cikket irt az „Adó és könyvvitel" most 
megjelent számában, amelyben ábrákkal 
illusztrálva vázolja az egyes könyvviteli 
gépek szerkezetét, használati módját, jelen
tőségét és alkalmazását. Fontosabb cikkek 
még: dr. Szelényi Ödöntől, Gyakorlati kér
dések a jövedelemadónál; Balogh Károly
tol, A racionalizálás fogalma, története és 
köre; dr. Baross Józseftől, Gyakorlati meg
világítás az adás-vevési szerződések ille- 
tékezése köréből; Szász Antaltól, A magyar 
auditorkérdés jelentősége. A folyóirat közli 
még a Budapesti Kereskedelmi és Iparka
mara elvi jelentőségű állásfoglalását a tisz
tességtelen verseny kérdésében, valamint 
a megjelent rendeleteket és adónaptárt. — 
A lap kiadóhivatala (Budapest, Vili. József 
krt. 86.) szívesen küld, mutatványszámot 
és adó és könyvelési ügyekben díjmente
sen ad felvilágosítást.

VADÁSZAT.
Rovatvezető; Thiringer János oki. erdőmérnök.

Fogolyállományunk krízise.
Irta: Thiringer János oki. erdőmérnök.

III.
A ragadozók pusztítása oly elengedhetet

len föltétel, amely nélkül természetesen 
semmiféle vadat, igy a foglyot sem lehet 
sem természetes, sem mesterséges módon 
tenyészteni. Erre fölöslegesnek tartom bő
vebben kitérni, a pusztítás különböző módjai 
annyira ismertek, hogy a legelemibb kép
zettségű vadőr is ért hozzá. Talán csak azt 
kell megemlítenem, amit nem minden va
dásztársam tud, hogy a fogolynak a szárnyas 
ragadozók között a varjún és szarkán kívül 
a tövisszúró gébics (Lamius excubitor), az 
emlősök között pedig a sün is ellenségei. 
Sajnos, mindkettő egyúttal más tekintetben 
hasznos is, igy némi kollizióba kerülünk 
még önmagunkkal is, amikor ítéletet mon
dunk fölöttük. Válasszuk a középutat: de 
a tenyészterület (esetleg a voliér) környé
kén meg ne türjük egyiket se.

A fogoly és általában a vad tenyésztésé
nél én természetes és mesterséges tenyész
tést különböztetek meg. A „tenyésztés" 
kifejezésről bizonyos oldalról megállapítot
ták, hogy „istállószagu". Aki jobbat tud, 
ajánlja. Én úgy érzem, hogy az propagált 
„óvás" kifejezés, amely a német „Hege" 
szónak lenne a magyar jelentése, a Hege 
intenzív fogalmára már kevés. Nem az én 
hibám, hogy a magyar nyelvben az óvás és 
tenyésztés között középfogalmat kifejező 
szó nem található.

A természetes és a mesterséges tenyész
tés közötti határvonalat sem lehet mereven 
megvonni. Tiszta természetes tenyésztés 
az, amely csak létfeltételeit teremti meg a 
vadnak, óvja és védi, a mesterséges viszont 
ott kezdődik, ahol a vad szaporodására a 
tenyésztő már közvetlen befolyást gyakorol, 
azt szinte irányítja. A kettő egymást szinte 
kiegészíti, véleményem szerint a természe
tes tenyésztés a mesterségesnek alapfel
tétele.

A természetes tenyésztésről a fentebb 
előadottak után alig kell szólnom. A terület 
berendezésével, a fogoly életfeltételeinek 
megteremtésével, a ragadozók irtásával és 
a lelövés észszerű gyakorlásával jórészt ki

* A »Vadászat*  rovatba szánt közlemények s e 
rovattal kapcsolatos levelezések Thiringer János oki. 
erdőmérnök címére Körmend, Vas m. küldendők.

merítettük a természetes tenyésztés ismér
veit. A lelövés gyakorlására később fogok 
kitérni.

A mesterséges tenyésztés elemi foka a 
kikaszált, vagy egyébként gyűjtött tojások 
keltetése, a fogolycsirkék felnevelése és 
kibocsátása. Erről beszéljünk elsőbben.

Rétek, takarmányföldek, sőt a gabona 
kaszálása alkalmával mindennapi eset, hogy 
a kaszások főgolyfészekre bukkannak. Ha 
a kotló sértetlenül menekül is, ami meg
esik, a fészek mégis 90%-ban pusztulásra 
van Ítélve. Egyedüli mentség a tojások 
haladéktalan mesterséges költetése. Kitű
zött jutalom a bérelt területen, szigorú ren
delet a saját birtokon, mindkét esetben 
éber felügyelet azt fogja eredményezni, 
hogy a kikaszált fészek tojásai hamarosan 
a vadászgazda elé kerülnek. Természetesen 
ilyenkor már késő kotlóról gondoskodni, 
tehát a kaszálási, aratási idényre elő kell 
készülnünk, evidenciában tartva a faluban 
vagy majorban, esetleg magunknál is talál
ható lehetőleg kistestü kotlóstyukokat. Még 
a legelőhaladottabb stádiumban levő tojá
sok is kibírnak egy-két órai megszakítást 
a költésben, mégse hagyjuk lehetőleg tel
jesen kihűlni őket, Ha a kaszás vagy meg
bízottunk azonnal útba nem indulhatna 
velük a mesterséges költetés helyére, akkor 
tegye őket a napra, bármiféle vékonyabb, 
könnyebb holmival betakarva, amint pedig 
jöhet, hozza őket a testén az inge alatt 
óvatosan be. A kotlót tegyük rá, ha van 
együtt annyi, 30—40 tojásra és egyébként 
a baromfitenyésztés idevágó rendelkezéseit 
tartsuk szem előtt. Fészekanyagnak ne 
szalmát, hanem puha szénát használjunk 
fel. Ha a mennyiség megengedi, költető- 
gépet is használhatunk.

A kotlós, ahogy a kis fogolycsirkék ki
keltek, nagyjából el is végezte kötelességét. 
Rendszerint túlzott jóakaratával csak ártal
mára van szegény apróságoknak, tűrhetet
len kotrásával egy csomót elpusztít belőlük. 
Ha ismerünk a területen a kikelt, vagy 
néhány napos csibékkel egykorú fészekal
jat, akkor megpróbálkozhatunk az adop- 
cióval, A csirkéket kosárban kivisszük az 
ismert fészekalj tartózkodási helyére és 
ott egyszerűen szabadon engedjük. A koc
kázat azonban oly nagy, hogy én ezt a 
módszert nem merem ajánlani. Nem vagyok 
benne feltétlen biztos, hogy a fogolyma
mában pont akkor lesz arra hajlandóság, 
hogy a kis árvákat magához fogadja. Nem 
próbáltam és nem is láttam még ezt a mód
szert alkalmazásban. Hegendorf, az ismert 
osztráknémet szakiró, aki külömben magyar 
ember, Mérey Lajos a neve, ajánlja és 
kezeskedik érte.

Ha a kotlóstyuk alkalmazásánál elkerül
hetetlen pusztulást el akarjuk kerülni, úgy 
a legjobb módszernek vagy az anya teljes 
mellőzését tartom, mert tapasztalat szerint 
nincs rá feltétlen szükség, vagy élve befo
gott foglyok alkalmazását. Ez utóbbiak, 
különösen azok, amelyek a voliérben már 
eltojtak, nagyszerűen beválnak, mint ve
zető anyák. De ha más nincs, a kakas is 
feltétlen megfelel. A legprimitívebb módja 
a befogásnak a szárnyazott foglyok kigyó- 
gyitása és tartása, amit Felix Endre vadász
mester ajánl (Nimród-Vadászujság, 1930. 
20. szám.)

A fogolycsirkék nevelésénél három fon
tos kellék játszik szerepet: száraz, füves 
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hely, napfény és egészséges élelem. Sűrű 
drótfonattal vagy deszkával kerített helyen, 
ahol fünövés mellett homok is van, ritka 
lucernás vagy lóherés szélén tartsuk a kis 
társaságot, természetesen ügyelve arra, 
hogy szarka, héja, ölyv, sólyom vagy gé
bics bennük kárt ne tehessen. Nagyon jó 
riasztószer ellenük a hosszú pálcára tett 
lőtt ragadozómadár és az ugyancsak igy 
elhelyezett apró orvosságos üveg, amely 
csillogásával távolról a vadászfegyver csö
vének csillogására emlékezteti a levegő 
kalózait. De emellett állandóan tartsuk 
szemmel a fogoly-udvart és a puska min
dig kéznél legyen. A macskái menyét, sün, 
sőt a patkány is veszedelmes látogatói le
hetnek tenyészetünknek.

Élei em gyanánt semmiféle szemes ter
ményt, még kölest vagy a kereskedelem
ben madáreleség cimen kapható apró mag
vakat se használjunk. A csirkék hozzá sem 
szagolnak. Legjobb a hangyatojás, mégpe
dig az apró mezei hangyáké, amelyek a 
réteken apró bolyokban, régi vakondtúrá
sokban mindenütt találhatók. Az egész 
bolyt mindenestül kapával felszedjük és 
megfelelő szitán átszitáljuk, nehogy a han
gyák is a tojások közé kerüljenek, ami 
külömben nem épen végzetes hiba. Száraz 
túró, közéje aprított salátával, főtt tojás 
vagdaléka, legyek, szöcskék képezik a fo
golycsirkék eledelét. Négy-hathetes koruk
ban nyugodtan sorsukra bizhatjuk őket, 
már feltétlen megélnek. Egészséges ivó
vízről állandóan gondoskodjunk és a hely, 
ahol őket tartjuk, inkább legyen tágas, mint 
szűk, különösen, ha kotlóval együtt tartjuk 
őket. A kotlót eleinte ne engedjük közéjük, 
hanem külön rácsos ládában vagy fonott 
borítóban tartsuk, hogy csak akkor érint- 
kezhessék velük, ha szárnyai alá mene
külnek.

(Folytatjuk).

Innen-onnan.
— Kitüntetések az erdészeti szol

gálat köréből- Szószerint közöljük a kö
vetkező két legfelsőbb kéziratot:

„A magyar királyi földmivelésügyi mi
niszter előterjesztésére Rimler Pál kapuvári 
lakosnak, a herceg Eszterházy-féle hitbizo- 
mány vezető erdőtanácsosának, a hazai 
erdőgazdaság fejlesztése körül szerzett 
érdemei elismeréséülamagyar királyi gazda
sági főtanácsosi cimet adományozom.

Kelt Gödöllőn, 1930. évi augusztus hó 
14. napján. Horthy s. k., Mayer s. k.“

„A magyar királyi földmivelésügyi mi
niszter előterjesztésére Beyer Jenő minisz
teri tanácsosnak, a közszolgálat terén szer
zett érdemei elismeréséül, a miniszteri fő
tanácsosi címet adományozom.

Kelt Gödöllőn, 1930. évi augusztus hó 
21. napján. Horthy s. k., Mayer s. k.u 
K legfelsőbb helyről jött, méltán megérde
melt, szép kitüntetéshez, mely egész sza
kunknak díszére s büszkeségére válik, 
őszinte örömmel gratulálunk.

— A tanév kezdete a főiskolán. A 
főiskola rektori hivatala ez utón is figyel
mezteti az érdekelteket, hogy a soproni M. 
Kir. Bányamérnöki és Erdömérnöki Főisko
lán a tanév október elején kezdődik s julius 
végéig tart. Ennek megfelelően október 
8-án és 9 én lesznek a beiratások, azon
ban azoknak, akik a főiskola első évfo
lyamára óhajtanak beiratkozni, felvételüket 
már legkésőbb szeptember 15 éig kellett 
írásban a főiskola tanácsánál kérelmezniük.

Megjegyzendő, hogy a törvényes rendel
kezések szerint a főiskola mérnöki okle
velei nemcsak a szükebb értelemben vett 

bányászati, kohászati és erdészeti szakokra, 
hanem általános műszaki képesítést adó 
erejüknél fogva más rokon mérnöki pályára 
is jogosítanak. így különösen a vaskohó
mérnöki oklevél a tüzeléstechnikai, gáz
gyári, az erdőmérnöki és bányamérnöki 
oklevél megfelelő gyakorlati működés ese
tén a városi mérnöki, az állami földmérési 
és térképészeti szolgálatra, továbbá a föld
mérői jogosítvány megszerzésére, valamint 
az állami távírdái szolgálatra, stb. képesít.

A fizetendő dijakra, ösztöndíjakra és 
egyéb tudnivalókra bővebb felvilágosítás a 
főiskola rektori hivatalánál akár szóval, 
akár Írásban kérhető. Az előadások és 
gyakorlatok látogatása szigorúan kötelező, 
s igy a tanfolyamokat magánúton végezni 
nem lehet.

— A kartelltőrvénytervezet az O. 
Erdészeti Egyesületben. Mint ismeretes, 
az igazságügyminiszter az általa kidolgo
zott kartelltörvény tervezetet az érdekel
teknek véleményezés végett kiadta. Az 
erdőgazdasági szak részéről az Országos 
Erdészeti Egyesület is állást kíván foglalni 
ezen nagyfontosságu kérdésben s hogy le
hetőleg az egész ország erdőgazdaságának 
kívánalmai jussanak hozzászólásában kife
jezésre, átiratban fordult a többi hazai 
erdészeti egyesületekhez, melyeket észre
vételeik, indítványaik közlésére hivott fel. 
A Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti 
Egyesülete saját álláspontját az igazgató
választmány utján jelenti be az O. E, E. 
elnökségének, mely az egész erdőgazdaság 
egységes állásfoglalása leszögezését legkö
zelebbi választmányi gyűlésének napirend
jére tűzte ki. Ezen állásfoglalás mibenlétét 
és részleteit annakidején ismertetni fogjuk.

ÜZLETI HÍREK.
A kereslet minimális; az üzleti forgalom nagyon 

megcsappant. Készfizető vevők igen ritkák s a minő
ség tekintetében igen válogatósak; a kihitelezés 
pedig igen nagy rizikóval jár. Az árak kemény fű
részáruban, fagyártmányokban, tűzifában estek s ez 
utóbbinak sem kielégítő a forgalma.

7. Tűzifa ab feladó állomás :
Belföldi hasáb ... ... .................. 220—230 P.

« vegyes « ... ............ 200—210 P.
« dorong « — — ... 180—185 P.
« hántottfa ......................... 230—240 P.

Romániai hasáb ... ... ... ... 225—235 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1200—1650 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... ... 260—265 P.

2. Faszén ab feladó állomás :
Belföldi la ... ... ... ........... ... 650-720 P.
Belföldi Ha ... ... ... ... ... 600—650 P.
Romániai ab határ állomás .. ... 700—750 P.
Szlovák « « « ........... 3400—4200 cK.

3. Műfa budapesti paritásban : 
Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb 30—36 P.
Tölgy gömbölyű fa m3-je 35 cím

nél feljebb ... ... ................  45—50 P.
Tölgy fournirrönk m3.-je ... ... ... 80—170 P.
Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé — 30—35 P.
Kőris « « «... 40—48 P.
Juhar « « « ... 45-50 P.
Éger « 25 cm. « ... 30-35 P.
Gyertyán « « « ... 28—30 P.
Akác « ... ... ... ... ... 30-32 P.
Nyár « (gyufa-gyártásra) ... 23—25 P.

« fűrészárura ........... ... ... 30—35 P.
4, Fűrészáru budapesti paritásban:

la tölgy fűrészáru ... ... ... 
Ha « « ... ... ...
Párisi « ... ... ...
Hosszfriez ... ... ... ... ...
Rövidfriez ... ... ... ... ...
Tölgy boules ........................ .
Quartier árú — — — — 
Bükk gőzölt, szélezetlen...........

» « szélezett ... ...
Bükk gőzöletlen, szélezetlen ...

« hosszfriez ... — — 
« rövidfriez (széles) ... — 
« « (keskeny)

Fenyő asztalosáru széles m3-e
« « keskeny m3-e

Építőanyag széles m3-e — — 
« keskeny « — —

Léc, zárléc — — — — —

150-170 P. 
120—140 P. 
230— P.
220- P.
160-190 P.
140-190 P.
170-200 P.
80-100 P.
90-110 P.

70—90 P.
100-110 P.

80-90 P.
70-75 P.

125—130 P.
115—120 P.
95-100 P.
82-88 P.
86-90 P.

5. Bognárfa ab feladó állomás:
Kőris 15—25 cm. 10,000 kg..............  360-440 P.
Szil 12-25 « « « ... ... 300-360 P.
Akác 12-25 « « « ............ 370—420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás :
Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm., 

2.0 m. hosszig... ... ... — — —
Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm., 

2.0 m.-en felül---- ... -----------
Tölgy telephonoszlop m3-e _  _
Donga, gönci telemáglyában... ... 
Keréktalp, bükk 22—24” h. 2.5—3” 

v. drb.-ja ... ... ... ... ...
Küllő drb.-ja ........... - ... ...
Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ...

« « 1.3 « (profilírozott)
2‘6 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja 
2-5 « «
2’4 « 
2’2 «
2'6 « « bükktalpfa «
2-5 « «

2'2 « * «
Máv.-szabványu tölgyváltótalpfa m3-e 
Nyírfarúd drb.-ja 4 m. h. felső át

mérőben 8—10 cm. ... ... ...
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8—2.0 m. h.

25-26 P.

28—30 P.
35—38 P.

350-360 P.

0 26 P.
0’13 P. 

0 58—0’60 P. 
0 68-0 72 P. 
0’84-0-90 P. 
roo-rio P.

7'90 P. 
7-70 P. 
6-50 P.
3-90 P.
5-60
5-40
500
3-50 P.

125 — P.

1-10-1-30 P.
012-014 P..

7. Építési anyag, ab raktár:
Tégla nagyméretű darabja ... ... 0 07 P.

« kisméretű « ... ... ... 0’05 P.
« nagyméretű mészhomok ... 0’05 P.
« kisméretű « ... ... 004 P.

Portland cement q.-ja ........... ... 5 90—6‘30 P.
Mész q.-ja ... — ... ... ... — 3’60—3’80 P.

■Mielőtt könyvelésének rendbehozatala 
felett határozna, mielőtt könyvelőjének a 
mérleg elkészítésére utasítást adna, for

duljon bizalommal

VSRGHA LÁSZLÓ
hites könyvszakértőhöz, az

Adó és Osi^witei
szerkesztőjéhez

Budapest, Vili. József körút 86. szám 
Telefon: József 322-60.

tanácsért adózás és könyvelés szem
pontjából. — Könyvvizsgálatoknál az

Ellenőrző Könyvszakértő 
az Ön érdekeit védi. Vállal: könyvelé
sek felfektetését, revízióját, rendbehoza
talát, örökösödési, társasüzleti és peres 
elszámolásokat, havi és órakönyvelést, 

adóügyek ellenőrzését.
Lapunk előfizetőinek 25%-os kedvezmény 

lett biztosítva.

ERDEI FENYŰMAGOT,
fekete fenyőmagot, luczfenyő, vörös
fenyő, jegenyefenyő magot és minden
féle tűlevelű és lombfamagot előcsirázott 
magaskőrismag, akáczmag, juharmagvak, bükk- 
makk, tölgymakk stb. stb., valamint erdészeti 
csemetéket, gyömölcsmagvak és azok vadon- 
cait garantált megbízható legjobb minőségben 

ajánl és rendeléseket kér

KŐSZEGI FENYÖMKGPERGETÖ És F1ISK0U
Kőszeg.

Az egri érsekség csemetekertjeiből 

tühb ezer darab 
őszi vagy tavaszi ültetésre alkalmas 

3—3 éves luc, szitka és 
feketefenyő csemete 

kerül eladás alá. Érdeklődőknek bővebb 
felvilágosítást nyújt az egri érsekség erdő

felügyelősége.

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6303.
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VIII. évfolyam. 1930. október 10 ik szán).

Magyar Erdőgazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

Megjelenik minden hó i-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod m 
Kiad hivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza.

Évi előfizetési dijak:
Tagoknak ---------------  ... .. ... ... 2 pengő.
Nem tagoknak ____  ... ____  __________ 10 pengő.

Sikareic.Erdőgazdasági és fakereskedelmi körökben országszerte nagy feltűnést keltett a m. kir. kereskedelemügyi miniszternek a tűzifa vasúti fuvardíjainak rendezése tárgyában kiadott 28,886/1930. VIII. számú rendelete, melyet a hazai erdőgazdasági érdekeltségek évtizedes küzdelmének teljes sikereként könyvelhetünk el.Lapunknak más helyén részletesen közöljük a hivatkozott rendeletet s foglalkozunk azokkal az örvendetes kedvezményekkel, miket az a belföldi termelés javára biztosit, itt csupán az uj kormányrendelkezés érdemi részét kívánjuk röviden méltatni.Visszatekintve a vesztett háború utáni évekre, felsorakoznak elénk a belföldi termelőknek azok a nehéz küzdelmei és kétségbeesett erőfeszítései, melyeket tűzifa termálvényeik értékesítésénél a külföldi származású fával szemben kifejtettek. Az utódállamok nagy készleteinek piacunkra való beáramlása a MÁV. és egyéb vasút és hajótársaságok visszás tarifapolitikája folytán a hazai termelés legcsekélyebb védelme nélkül, sőt egyenesen annak hátrányára szabadon folyhatott. Az az egyenlőtlenség, mely a külföldi származású tűzifa előnyére oly hoszu időn át fennállott, egyrészről a hazai termelésű készletek értékesítésére volt nyomasztó, sőt sok esetben katasztrofális hatással, másrészt külkereskedelmi mérlegünket rontotta le megdöbbentő mértékben.Minden erdőgazdasággal vagy, fakereskedelemmel foglalkozó előtt ismeretesek azok a fonákságok, melyek az érthetetlen módon oly sokáig fenntartott tarifa-egyenlőtlenségekből előállottak. Hogy egyebet ne említsünk, az aprított tűzifa fuvardíjának aránytalanul magas volta a vidéki fatermelők részére lehetetlenné tette ily fának a nagyobb fogyasztó központokba való szállítását s mig egyrészről a nagyvárosok gőzfűrészei és faapritói külföldről hozatott és felvágott tűzifájukkal a detail-fakereskedelem- ben egyeduralmat teremtettek, addig a fatermelők raktáraiban nagy tömegek halmozódtak fel, melyeket kénytelenek voltak sokszor ráfizetéssel továbbadni, vagy ott romlot

tak és értéktelenedtek el a rakodókon, magukkal rántva nem egy jobbra hivatott vállalkozást a pusztulásba. Ilyen és hasonló visszásságok teremtették meg fakereskedelmünkben azt az állandóan bizalmatlan, labilis helyzetet, mely azt éveken át jellemezte s melyből kiemelkedni mindnyájunk vágya és „célja volt.Örömmel üdvözöljük az uj kormányrendeletet, mely végett vetett az igazságtalan egyenlőtlenségnek s a magyar tűzifát „oly hathatósan védelmébe vette. Őszinte hálával és elismeréssel adózunk elsősorban a m. kir. kereskedelemügyi Miniszter úr Őnagyméltóságának, ki felismerve a magyar termelők súlyos helyzetét, annak ezen fontos létkérdését oly megfelelően megoldotta. De hála és elismerés illeti rajta kívül az Országos Erdészeti Egyesületet, főként annak illusztris elnökét Hadik Jáno- grófot, fáradhatatlanul tevékeny ügyvezetőjét 
Bíró Zoltánt és mindazokat az egyesületeket s azok vezető férfiait, kik a tűzifa tarifarendezésének ügyében oly nagy kitarsással munkálkodván, az ügyet sikerre vitték.Nem akarjuk feltételezni, hogy akadj anak lelkiismeretlen emberek, kik az uj kormányintézkedés folytán pillanatnyilag előállott üzleti bizonytalanságot saját lukrativ előnyük mellett a kiskereskedelmi árak felhajtására akarnák felhasználni. Ez visszaélés volna a magyar termelésnek a kormány részéről előlegezett bizalommal s szégyent hozna a belföldi fakereskedelemre. Bízunk benne, hogy a tisztes magyar fakereskedelem szolidáris marad a termeléssel és egyik sem téveszti el majd szemei elől a tarifamérséklésnek azt a magasabb- rendü célját, mely a magyar tűzifa védelmén, fogyasztásának emelésén keresztül a külkereskedelmi mérleg javulásában jut majd kifejezésre.Á magyar fát nem drágítani kell, hanem olcsóbbá tenni, hogy megismertessük és megszerettessük a közönséggel. Ha a külföldi bükk- hasábfához szokott fogyasztó ennél gyengébb minőségű fát vásárol, méltányos, hogy olcsóbban jusson hozzá. Nagyon helyes és nemzetgazdasági szempontból nagyjelentőségű törekvés, hogy a magyar termelésű tűzifának nemcsak a 

prima, de a II. és III. osztályait s a sok helyen feltorlódott régi, csök- kentebb értékű készleteit is piacra vigyük és felhasználjuk, de ha a fogyasztó közönségtől megkívánjuk, hogy redukálja igényeit, magunknak is meg kell elégednünk csekélyebb haszonnal. A tűzifa tarifamérséklésére kiadott uj rendelet egyedül ily módon válhatik majd valóban általánosan nemzeti érdekeink, nagy magyar céljaink előmozdítójává. * * *Lapunk t. olvasói előtt ismeretes az a hosszú küzdelem, mely az idők változása folytán a magánerdőbirtokosokra olyannyira terhessé, szinte ominózussá vált 3296/1918. sz. M. E. rendelet végrehajtási utasításának módosítása érdekében megindult és lefolyt. E mozgalomnak legtevékenyebb intézője Hadik 
János gróf, minden tekintélyét és befolyását latba vetve, odáig vitte az ügyet, hogy a sérelmeket belátva a földmivelésügyi kormány a változott viszonyokkal időszerűtlenné vált rendelkezéseket megváltoztatta.A M. Kir. Földmivelésügyi Miniszter ezévi 65,376/1. számú rendeletével — melyet lapunk más helyén egészében közlünk — a sokat ostorozott régi intézkedést módosította, a fennállott sérelmeket jórészt megszüntette és a magán- erdőbirtokosoknák erdeik használatára s termelvényeik értékesítésére jóval kedvezőbb lehetőségeket biztosított.E sikerért Hadik János grófon kívül Mayer János földmivelésügyi miniszter úr Önagyméltóságát illeti elsősorban köszönet és elismerés, ki az erdészeti főosztály vezetőjének: Pfeiffer Gyula miniszteri főtanácsosnak megértő belátása és előterjesztése kapcsán rendeletével a fennállott anomáliákon segített és e téren addig is, mig uj erdőtörvényünk véglegesen meg nem oldja a problémákat — rendet teremtett.

L. W. G.

Oki. Erdőmérnök
tíz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minijén ágában teljes jár
tassággal bír és kiváló referenciákkal 
rendelkezik,' állását változtatni óh'ajfj^. 

Címe a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.
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2. oldal. Magyar Erdőgazda VIII, évfolyam. 10-ik szám.

Jegyzetek a nagyvilágból.
Irta: Dr. Fazekas Ferenc.

Bevezetésül egy-két ecsetvonás a mai 
magyar erdőgazdaság portréjához.

Valamikor, — még csak nem is olyan 
nagyon régen, a nemzetek között mi ma
gyarok, világviszonylatban is, erdőnagybir
tokosok voltunk. Szakszerű és fejlett erdő
gazdálkodásunkat a világ minden táján 
mintaszerűnek emlegették. Hatalmas faex
portunk európai jelentőségű volt.

Trianon óta váltunk csak leszegényedett, 
szerény törpe erdőbirtokosokká. Ma már 
csak erdőkisgazdák vagyunk. Sőt, ellensé
geink kezére került ősrégi erdeink termé
keit vásárló, faimportáló országgá lettünk.

Ezer éves múltúnk nem engedi, nem en
gedheti, hogy régi híres erdőgazdaságunk 
mostani kínos helyzetébe zsugorítva, telje
sen apatikusan éljen le egy rákényszeritett 
további jelentéktelen életet.

A nagy magyar erdőgazdaságnak elve- 
hették hatalmas birtokait, nem tudták azon
ban elvenni hitét egy majdan visszatérő és 
a régi nagyságot újra magával hozó újjá
éledéstől.

Ez a magyar erdőgazdaság addig is, a 
nagy rönesszanszig is, felkészültségét, in
tenzitását még a mai nehéz helyzetében is, 
csak fokozni tudja. Közben, — az adott 
szűkös helyzethez való igazodni tudása ál
tal, — uj életformák és uj eredmények ut
ján, élni akarását, élni tudását, saját szük
ségességét, sőt nélkülözhetlenségét máris 
fényesen bebizonyította.

Megy a magyar erdőgazdaság a maga 
utján ma is szakadatlanul folyton előre, — s 
ha egyelőre csak a csonka ország felerdő- 
sitésének programmját építi ki és váltja 
valóra, — szemeivel mégis egyidejűleg és ál
landóan a jövőbe is tekint és mindenben 
felkészülten várja a nagy napot, amikor 
ideiglenesen elvesztett sok-sok neveltje, 
drága kincsei: a régi magyar erdők ismét 
haza térnek kipróbált évezredes munka
körébe.

A magyar erdőgazdaság vezérkarának 
igy nem közömbösek azok a történések, 
azok a fejlődési momentumok, amelyek a 
világ erdőgazdaságának helyzetképét tük
rözik vissza.

A mai erdőgazdaság, amikor törpére le
méretezett erdőállományán is becsülettel 
oldja meg feladatát, ki nem használt kapa
citásának összes tartalékával csak annál 
inkább képezi tovább magát a jövő nagy 
feladatai számára. Őrt állva helyén, tanul 
tovább, fejlődik, nyitott szemekkel figyel, 
s vállán a kereszttel, régi szellemi színvo
nalát őrzi sőt fejleszti.

A kisbirtokos dacos felkészültsége ez a 
majd visszatérő nagybirtoka szakszerű el
látásához.

Egy darab szomorú sors a nagy magyar 
tragédiából.

Ilyennek látom én ma a magyar erdő
gazdaság portréját.

A fa felhasználásának egyik igen érde
kes, modern problémája a fából készült 
műselyem.

Természetesen igen sok évszázad múlt 
el addig, mig a szakemberek a fa feldol
gozásának technikájában idáig jutottak.

Már évszázadok teltek el azóta is, mióta 
fasejtekből kezdették a papirt előállítani.

Állítólag a gobbí sivatagban kiásott ős
régi nyomok igazolják, hogy papir készí
tésre ezen fasejtek már sok-sok idő előtt 
felhasználtattak.

Azt is tudjuk, hogy tulajdonképen akkor 
kezdett a cellulózé mégis jelentős ténye
zővé válni papir készítés céljaira, amikor 
a múlt század hatvanas éveiben ezen nyers
anyagból ki tudták vonni az alkalmatlan 
sárgitó anyagokat. Különösen Ekmann és 
Mitscherlich kísérletei vitték előbbre ezen 
kérdést és szolgáltattak igen értékes ered
ményeket a papir fogyasztás számára.

Innen már csak egy további lépést kel
lett tenni a fafonál megteremtéséhez. Ilyen 
egészen egyszerű azonban még sem volt 
az eredmény elérése.

Gróf Hilaire de Chordonnét eljárása még 
felette költséges volt és a további cellulózé 
kísérletezők és kutatók érdeme maradt a 
gyakorlatiasabb, az olcsóbb kitermelése a 
fafonálnak.

Cross Bevan és Beadle a hősei ezen 
ipari térnyerésnek, ők hozták ezen prob
lémát egészen közel a megvalósításhoz. Az 
ő fafonaluk neve már viscoze műselyem. 
A kereskedelembe jutó műselymeknek 
90%-a ezen anyag.

Németországban évente hatalmas meny- 
nyiséget, mintegy 6.000,000 köbméter nyers
fát használnak fel e célra. Amilyen nagy
mértékben szorítja kifelé a szén a német 
háztartásokból évről-évre a tűzifát, olyan 
mértékben nyer közben a fa ott mégis, 
újabb és újabb szerepeket más iparágak 
nyersanyagaként.

így közismertek azon óriási famennyi
ségek, amelyek papírgyártáshoz használ
tatnak fel. És most újabban folytonosan 
emelkedik azon mennyiség is, amely a mű
selyem készítéséhez szükséges.

Természetesen a legújabb időkig az em
lített mindkét célra a fenyőfélék fáit tar
tották csak alkalmasaknak és valóban csak 
azokat használták is fel.

Schwalbe eberswaldeí tanár vizsgálódá
sai szerint azonban ma már a rövid sejtü 
bükkfa is felhasználható fafonál illetőleg 
műselyem készítés céljaira. Emellett a

Erdő

AZ ÁLLAM NEVE Összterület 
1,000 ha. terület 

1,000 ha.
°/o-a 

területhez!

LAKÓSOK SZÁMA

Algír „7„. ... ... 185,089 4,594 2'5 6.064,865
Belgium _j _  _ __ 3,044 535 17'6 1 7.932,077
Bulgária_  _ __  — 10,015 ! J 2,568 24’9 i 5.596,800
Chile____J_______ 75,151 1 4,944 6'6 i 4.008,478
Dánia_  ... _  _  _ 4,293 1 347 8-1 | 3.452,000
Észt _  ...' ... _  _ 4,522 i 898 19’9 1.115,094
Finn ... _  _  _ 34,363 25,263 73 5 ! 3.558,220
Francia „v.— _  _ 54,405 10,347 19-0 40.960,000
Görög _  _  _  _ 13,000 840 6'5 6.197,167
India (angol) _  _ 268,823 35,219 13'1 246.919,707

„ (holland) ____ 13,144 3,008 12'9 7.939,187
„ (független)... _ 54,369 ! 7,010 22'9 51.511,688

Japán ... .............. . 38,158 ' 30,262 79'7 1 60.521,600
Kanada _ __ ... 946,420 250,000 26'4 9.389,300
Lett ... _  _  _  _ 6,579 1,780 271 1 1.870,520
Litvánia ... ... _  ... 5,566 885 15'9 2.229,876
Marokkó_  _  _ __ 41,500 1,500 3'6 4.229,146
Magyar _  _  _ __ 9,295 1,091 11'7 8.522,230
Nagybritania _  _ 31,063 1,242 4'0 , 45.585,514
Németország _  _ 46,872 13,108 27'9 1 63.635,000
Németalföld ..._ __ 3,268 236 7'2 | 7.626,072
Norvégia..................... 31,008 1 7,500 24'2 2.798,000
Olasz__________ __ 31,014 4,969 16'0 40.796,000
Osztrák _  _  _  _ 8,383 3,137 37'4 | 6.603,588
Polen—Lengyel ... ... 37,661 9,062 241 ! 30.212,962
Románia ... ... _  _ 29,489 7,249 24'6 17.459,273
S. H. S___________ 24,849 j 7,586 30 5 1 12.492,000
Svéd... ... ............ . 41,058 21,390 52'1 6.087,929
Schweitz... _  _  _ 4,129 901 21'8 3.980,000
Spanyol _  _  _  _ 50,521 5,000 9’9 1 22.127,693
Cseh—Szlovák ... ... 14,036 4,652 33'1 14.438,971
Tunisz ... _  _  ... 12,500 1,020 8'2 I 2.159,708
U. S. A___________ 770,212 187,000 24'2 118.628,000
Szovjet-orosz ... _ 3.296,700 923,106 28'0 150.000,000

Az erdőkre vonatkozó ezen igen értékes 
világstatisztikához itt most csak annyi hoz
zátenni valónk van, hogy Trianon előtt 
hazánk összterülete 28,236,680 Ha., erdő
területe 7.398,976 hektár, vagyis erdőterü
lete az összterületnek 26‘1%-át tette ki, 
mig a lakosság 21.000,000 volt. 

bükkfa értékesitésének sokoldalúsága nap
jainkban még azzal is csak tovább foko
zódik, hogy papírgyártásra is alkalmas 
nyersanyagul tudják a legújabb eljárások
kal felhasználni. Sőt állítólag az értéktele
nebb bükkfahulladék is megfelelő a cellu
lózé gyártásához.

Hannover-Münden környékén építették 
fel az első ilyen gyárat, amelyben különle
ges eljárással bükkfa cellulózét állítanak elő.

Ha még megemlítjük, hogy Németország
ban máris meglehetős sikerrel jártak azon 
kísérletek is, amelyek fából cukrot igye
keznek előállítani állattakarmányozási cé
lokra, a fa felhasználásának újabb kiszé
lesítéséről szóló ezen híreket mi erdészek 
csak örömmel regisztrálhatjuk.

Csonka hazánk erdőállományában épen 
a bükkfa elég jelentős szerepet játszik és 
ha tekintjük ezen fának mai nehéz elhe- 
lyezhetőségi lehetőségeit, érdeklődéssel kell 
várnunk azon közelebbi gyakorlati ered
ményeket, amelyek ezen fafajnak különö
sen papír-cellulózé és műselyem gyártására 
történő felhasználhatóságát igazolják.

Tudjuk jól, mennyire gazdaságos és fon
tos lenne fenyő cellulózé importunk bár
milyen csökkentése ilyen bükkfa cellulózé 
terméknek esetleges belföldi előállítása ut
ján.

Figyelmes olvasó előtt felette érdekes 
egybevetések és következtetések vonhatók 
le az „Annuaire internationál de statistigue 
agricole" 1927—1929. évben összeállított 
alanti táblázatos adataiból:

Ezen utóbbi számok, a fenti táblázatba 
felvett magyar adatokkal összehasonlítva 
azokat, a magyar erdőgazdaság trianoni 
vérveszteségét minden kisérő kommentár 
nélkül is fájdalmasan világítják meg.

(Folytatjuk).
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VIII. évfolyam 10-ik szám. Magyar Erdőgazda 3. oldal.

Egyesületi hírek.
Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 

a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Géza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A » Vadászat*  rovatba szánt közlemények 
ezen rovat vezetőjéhez : Thiringer János oki. 
erdőmérnök, Körmend, Vasmegye címre kül
dendők.

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1929. évre:

Urbantsek Jenő, Sírok _ __ __ __ 8 P
Dr. Trauer Ervin, Miskolc _______  4 P

1930. évre:
Onczay László, Vílyipuszta_ __ __  8 P
Buchalla Jenő, Füzérkomlós—------- 8 P
Traub Dezső, Háromhuta — ... — 8 P 
Juriss József, Pálháza  —   8 P 
Bérczy László, Füzér----------------— 8 P
Ozsváth Mihály, Pálháza............... .. 8 P
Gösswein Lajos, Pálháza_  _  — _  8 P
Babos Károly, Ábaujszántó_  _ _  8 P

Tagsági és lapdijakat, előfizetéseket és min
dennemű befizetéseket a Magyar Általános 
Hitelbank Sátoraljaújhelyi Fiókintézeténél ve
zetett folyószámlánkra kérünk eszközölni. — 
Postatakarékpénztári csekkszámla * 250.

Tagsági dij évente 6 pengő.
„Magyar Erdőgazda“ évi előfizetési dija: 

tagok részére........................2 pengő
nem tagok részére .... 10 „

Adomány a Magyar Erdőgazdában 
megjelenő cikkek jutalmazására.
Az Egri Hordó- és Faárugyár r. t. igaz

gatósága egyesületünknek a Magyar Álta
lános Hitelbank sátoraljaújhelyi fiókjánál 
vezetett folyószámlájára 100 Pengőt fizetett 
be s lapunk szerkesztőségéhez intézett le
velében közölte velünk, hogy ezen összeget 
a Magyar Erdőgazda f. évi bármelyik szá
mában megjelent, vagy ezután megjelenő 
olyan cikkének jutalmazására óhajtanák for
dítani, „mely tartalmánál fogva alkalmasnak 
látszik annak igazolására, hogy oly kisebb 
terjedelmű erdőségek tulajdonosai, kik ter
mékeik értékesítését csakis nagyobb mérvű 
beruházások, technikai eszközök létesítésé
vel érhetik el, legjobban a szomszédos 
erdőtulajdonosokkal összefogva, vagy fa
termelő vállalatok utján értékesithetík erdő
hozamukat."

Midőn a nagylelkű adományért hálás 
köszönetünket fejezzük ki, felhívjuk t. tag
társainkat, hogy e tárgykörrel foglalkozó 
cikkeiket szerkesztőségünknek küldjék be.

A m. kir. kereskedelemügyi 
miniszter 28,885—1930/Víll. 
sz. rendelete a m. kir. állam
vasutak igazgatóságához a 
tűzifa viteldijak újabb meg

állapítása tárgyában.
Utalással a tüzifa-fuvardijaknak a magyar 

termelés érdekeinek megfelelően való ren
dezése tárgyában a vezetésem alatt álló 
minisztériumban tartott értekezletek meg
állapításaira, értesítem az Igazgatóságot, 
miszerint a szóbanlevő javaslatok elhatáro
zásom elé terjesztetvén, azokat a magam 
részéről is elfogadhatónak találtam. Ennek 
alapján fölhatalmazom az Igazgatóságot, hogy 
a tüzelési célokra rendelt fák közül az áru
osztályozás F. 2/c, tétel alá tartozó dorong
fát, hasábfát, husángfát, tuskófát 1,2 m. 
hosszúságig — kötegelt állapotban is — a 
vasúti árudijszabás I. rész B. szakasz 
keretében a 14. díjosztályba sorol

hassa és az erre vonatkozó intézkedéseket 
14 napi rövidített határidővel érvényesít
hesse. Megengedem továbbá, hogy a fentebb 
megnevezett árukra, amennyiben a m. kir. 
államvasutak vonalán fekvő tekintetbe jövő 
állomásokon kerülnek feladásra, a 15. teher- 
áruosztálynak 20 (Húsz) %-kal mérsékelt 
tételeit, amennyiben pedig a kezelésük alatt 
álló helyiérdekű vasutak tekintetbe jövő 
állomásain kerülnek feladásra, a m. kir. 
államvasutak terhére további fél kezelési 
díjjal rövidített tételeit bocsássa rendelke
zésre. A díjmérséklés az Igazgatóság és az 
érdekeltség által közös egyetértéssel meg
állapítandó évi legcsekélyebb mennyiség 
leszállításához kötött visszatérítési kedvez
mény alakjában vagy egy évi időtartamra, 
vagy a jövő év végéig terjedő időtartamra 
érvényesítendő, mi mellett nem teszek 
észrevételt az ellen, hogy a kedvezmény 
az érdekeltséggel létesítendő megállapodás 
szerint rovatolás utján is igénybevehető 
legyen. A magyar vasúti árudijszabás I. rész 
B. szakaszában részes vasutakat egyidejű
leg felhívtam, hogy vonalaikat illetőleg ha
sonló kedvezmény engedélyezését tegyék 
jóindulatú megfontolás tárgyává. Folyamo
dókat jelen elhatározásomról azzal a felhí
vással értesítettem, hogy a kedvezmény 
érvényesítése tekintetében szükséges meg
állapítások végett lépjenek az Igazgatóság
gal közvetlen érintkezésbe. Budapest, 1930. 
évi október hó 7-én. A hivatalos másolat 
hiteléül: aláírás, miniszteri s.-hiv. igazgató. 
Dr. Búd s. k.

A MÁV. Igazgatósága már közzé is tette 
a tűzifánál beállott tarifális változtatásokról 
szóló hirdetményét. Ennek a hirdetménynek 
első része arra nézve intézkedik, hogy a 
tüzifaszállitmányok általában az eddigi 15. 
árudijszabásból a magasabb 14. osztályba 
soroztainak, mig a második rész arról ren
delkezik, hogy a hirdetményben megneve- 
vezett és alább felsorolt magyar állomáso
kon feladott tüzifa-fuvardijakat továbbra is 
a 15. osztály díjtételei szerint számolják el, 
sőt ebből még — visszatérítés alakjában — 
20% kedvezményt is nyújt a MÁV., ha a 
megnevezett állomásokról évente legalább 
850,000 tonna kerül elszállításra. Az uj tüzija- 
dijszabás f. évi november hó 3-ával lép életbe.

Ily módon a külföldi tűzifa vasúti szállí
tási dija mintegy 25%-kal emelkedik, a 
belföldié pedig 20%-kal csökken, tehát a 
hazai fa összesen 45% fuvardíjkedvezményt 
élvez a külföldivel szemben.

Fakereskedelmí körökben az uj rendelet 
nagy izgalmat keltett, miután az a feltevés 
alakult ki, hogy tekintve nagy tűzifa impor
tunkat, a belföldi termelés nem lesz képes 
megfelelő mértékben fedezni a szükségletet 
s a továbbra is jelentékeny mennyiségű 
ímportfa fuvardíjának ily mérvű emelése az 
ország lakosságára fog újabb felesleges 
megterhelést jelenteni, mert valószínű, hogy 
a díjemelést az utódállamok fatermelői áraik 
emelésével igyekeznek majd behozni. A 
budapesti tűzifa érdekeltség mindent el 
akar követni a tarifaemelési rendelet meg- 
másitása érdekében. A helyzet még nem 
alakult ki, tiszta képet nem nyújt, azonban 
valószínűnek látszik, hogy a kereskedelem
ügyi miniszter rendeletét nem fogja meg
változtatni, mert a hazai termelés kedvez
ményezése folytán annak emelkedésére 
számit s az ezenfelül jelentkező szükségletre 
nehezedő fuvardijtöbbletből eredő megter

helés nem áll arányban ezekkel a pénzügyi 
és gazdasági előnyökkel, melyek külkeres
kedelmi mérlegünk jelentős javulásában jut
nak majd kifejezésre.

A tarifakedvezmények igénybevételének 
módozataira nézve most folynak a tárgya
lások a MÁV. Igazgatóságával s remélhető, 
hogy a hosszadalmas és nehézkes vissza
térítési eljárás helyett a gyorsabb és könnye
debb rovatolási eljárás lesz elfogadva, mely
nek mikéntjéről olvasóinkat még részletesen 
tájékoztatni fogjuk. Egyelőre az a helyzet, 
hogy a MÁV. a megnevezett állomásokon 
feladott azokat a tüzifaküldeményeket, me
lyek az Országos Erdészeti Egyesület által 
kibocsátott fuvarlevelekkel adatnak fel, már 
a kedvezményes díjszabás mellett szállítja. 
Ilyen fuvarlevelek bárki által beszerezhetők 
az O. E. E.-nél, csupán azt kell igazolni, hogy 
a rendeletben megnevezett feladási állomás
ról továbbítja a küldeményt és hogy az 
belföldi termelésű tűzifa. Tehát az O. E. E. 
fuvarleveleivel feladott küldeményeknél már 
rovatolás utján nyer a kedvezmény alkal
mazást, mig egyébként feladott küldemé
nyeknél a vasút a 14, osztály magasabb 
díjtételeit számítja fel és a feladó a külön
bözet visszatérítését kérheti.

A dijtétel-mérséklések a következő belföldi 
állomásokra vonatkoznak:

Abaliget, Abaujszántó, Acsád, Ajka, Alma
mellék, Alsóhernád, Alsórönök. — Bak, 
Bakonybánk, Bakonyszentlászló, Bakony- 
szombathely, Bakóca-Godisa, Balassagyar
mat, Barcika, Baté, Bánhída, Bánk, Beleg, 
Berkenye, Bélapátfalva, Bodajk, Boldogkő
váralja, Bódvaszilas, Böhönye, Bőszénfa, 
Bük, Bükkösd. — Császár, Csömödér-Páka, 
Csurgó. — Dad,Devecser, Diósgyőri-vasgyár, 
Diósjenő. — Edelény, Esztergom. — Fel
német, Felsőgalla, Felsőmocsolád, Francia
vágás. — Galaguta, Galgagyörk, Garadna, 
Gelse, Gic-Hathalom, Gönc, Gutorfölde, 
Gyótapuszta, Gyöngyös, Győrvár. — Hejce- 
Vílmány, Hidas-Bonyhád, Hosszupereszteg, 
Hosszuhetény. — Ipolytarnóc. — Jánosháza.
— Kadarkút, Kaposgyarmat, Köblény, Ke- 
hida-Kustyán, Kenyéri, Kerekegyháza, Kis
bér, Kisbéri-Major, Kiskorpád, Kisterenye, 
Kócsala, Korlát-Vizsoly, Környe, Közép- 
rigóc, Kőszeg, Kurd-Csibrák. — Lábod, Lenti, 
Lencsetomaj, Lipótfa, Litke, Lövő, Lukács- 
háza-Nemescsó. — Magyarhertelend, Ma- 
gyarnándor, Magyarszék, Marcali, Mátra- 
balla, Mátramindszent, Mátranovák-Homok- 
terenye, Máza-Szászvár, Mecsekjánosi, 
Mesztegnyő, Mezőkeresztes-Mezőnyárád, 
Mezőnyék-Ládháza, Mór, Murakeresztur. — 
Nagybátony, Nagycsákány, Nagykanizsa, 
Nagykónyi, Nagymaros, Nagyoroszi, Nagy- 
vizsnyó-Dédes, Nekézseny-Sáta, Németlad- 
Gyöngyöspuszta, Nógrád, Nógrádverőce, 
Nyirábrány. — Okorág-Kárászpuszta, Olasz- 
liszka-Tolcsva, Oszkó, Oszlopán, Ófehértó, 
Ózd, Öreglak, Öriszentpéter. — Pannon
halma, Párád, Pápateszér, Pásztó, Pdiscsaba, 
Porpác, Pőrböly, Pusztagyimót, Putnok. — 
Rácmecske, Rétság, Romhány. — Sajókaza, 
Sajószentpéter, Salgótarján, Sárospatak, Sá
toraljaújhely, Somogyszob, Somogytarnóca, 
Sümeg, Sümegi-bazaltbánya, Süttő, Szalonna, 
Szarvaskő, Szág-Szend, Szár, Szendrő, 
Szenta, Szentgotthárd, Szentlászló, Szé- 
csény, Szilvásvárad, Szin, Szob, Szokolya.
— Tarjánpuszta, Tápiószecsö, Tófej, Tüske
vár. — Vaja-Rohod, Vashosszufalu, Vasvár, 
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Vác, Városlőd-Kislőd, Várpalota, Vásáros- 
naniéay, Veszprémvarsány, Vértesboglár. — 
Zagyvapálfalva, Zalaapáti, Zal^cséb-Salom- 
vár, Zalalövö, Zalaszentiván, Zalaszentjakab, 
Zebegény, Zirc.

Innen-onnan.
A m. kir. földmivelésügyi Miniszter 
65376—1930/1—1. számú körrendeleté 
az erdőkre vonatkozó jogszabályok kiegészí
téséről szóló 3296—1918. M E. számú 
kormányrendelet végrehajtására vonatkozó 
143,800—1918. F M. számú utasítás módo

sítása, illetve kiegészítése tárgyában.
A 3296—1918. M. E. és 6201-1918. M. E. 

számú kormányrendeletek végrehajtása tár
gyában a következőket rendelem:

1. Területcsere esetén, tekintet nélkül az 
erdő jellegére, minden erdőbirtokostól csak 
a kiirtandó területtel egyenlő nagyságú és 
erdőtelepítésre alkalmas csereterület kíván
ható meg.

Ebbe a csereterületbe a tulajdonos kéré
sére beszámitandók azok a területek, ame
lyeket a tulajdonos az irtást megelőző 20 
éven belül mezőgazdasági ingatlanaiból jó
szántából, törvényes kötelezettség nélkül 
fásitott be.

A birtokos önkéntes felajánlása esetén a 
beerdősitendő csereterület nagyobb is lehet, 
mint a kiirtásra kért terület.

A kiirtandó terület faállományának meny- 
nyisége a tartamosság miatt beszámítandó 
a birtokosnak esedékes szabályszerű fő- 
hasznáiatokba.

2. A 3296— 1918. M. E. számú rendelet
3. §-a a következőket rendeli:

„Az egy évben kihasználandó mennyiség 
tűzifánál a 200 ürköbmétert, épületi és egyéb 
mű- és haszonfánál a 100 tömörköbmétert, 
karónál a 15,000 darabot, rúdfánál pedig a 
2000 folyómétert meg nem haladhatja. “

A rendelet szövegéből világosan érthető, 
hogy a felsorolt választékok nemcsak külön- 
küíön, hanem a felsorolt összes választékok 
együtt is engedély nélkül termelhetők, épp 
ezért a jövőben a rendelet minden esetben 
igy alkalmazandó.

Csak a vágásra érett és okszerűen ki
használható fatömegekböl használható ki az 
igazolt házi és gazdasági szükséglet.

3. A 143,800—1918. F. M. számú rende
let 6. §-ának első bekezdéséből hatályon 
kívül helyezem a következő részt:

„Ha ez alatt az idő alatt a hozzájárulás 
kérdésében valamely fontosabb okból eset
leg nem dönthetne, a kérelmet előterjesztő 
felet erről még az említett határidőn belül 
értesíti, azzal a figyelmeztetéssel, hogy a 
fahasználat nem kezdhető meg, hanem a 
fél a döntést bevárni köteles."

Ehhez képest utasítom a hatóságokat, 
hogy a fahasználati kérelmekben a leggon
dosabb mérlegeléssel hozott döntésüket az 
előirt 30 napon belül minden egyes esetben 
hozzák meg és arról a kérő felet annak teljes 
megnyugtatása végett a 30 napon belül még 
abban az esetben is feltétlenül értesítsék, 
ha a kért fahasználathoz változatlanul hozzá 
járulnak.

4. Erdőterületcsere avagy állományátala- 
kitás esetén a tenyésztendő fafajt az eljáró 
hatósági szerv az erdőbirtokos által meg
jelölt erdőgazdasági célnakps módnak meg
felelően, az erdőbirtokos meghallgatásával 
köteles megállapítani.

5. Területcsere esetén az osztatlan bir
toklás csak abban az esetben köthető ki, 
ha az eredeti erdőbirtok, amelynek testéből 
a kiirtott terület kíhasittatott s kíhasitás 
után, vagy pedig a beerdősitendő és külön
álló csereterület, vagy mind a kettő alatta 
van a 100 hat. holdnak.

Osztályos egyezség esetében kisebb te
rületegységre való feldarabolás is engedé
lyezhető, Az erdőként való fenntartás kö
telezettsége csak a beerdősitendő csere
területre jegyeztetendő fel.

Budapest, 1930. szept. 27. Mayer.

— A Nemzetközi Állandó Vízügyi 
Műszaki Bizottság ülése. Ismeretes, hogy 
a trianoni békeszerződés Magyarország 
egységes vízrendszerét darabokra szakgatta: 
a Tiszának és mellékfolyóinak, nemkülönben 
a Duna mellékfolyóinak hegyvidéki szaka
szai legnagyobb részben az utódállamok 
birtokába kerültek. Az azelőtt egységes 
vízrendszernek ilyetén szétdarabolására való 
tekintettel a trianoni szerződés megállapí
totta egy olyan, Magyarország és az utód
államok képviselőiből álló bizottság alakí
tásának a szükségét,, amelynek feladata az, 
hogy őrködjön a kárpáti vízmedence úgy
nevezett vízügyi egysége felett, vagyis fi
gyelemmel kisérje az egyes államokban 
tervezett, illetve végrehajtott olyan munká
latokat, amelyek az illető folyó szomszédos 
állambeli szakaszának a vízjárására érez
hető hatást gyakorolhatnak.

Ez a Nemzetközi Állandó Vízügyi Műszaki 
Bizottság minden évben más-más állam 
területén ülésezik. Ez évi, XIII. ülésszakát 
Jugoszláviában,Raguzában tartotta szeptem
ber 15 étől 24-éig a Nemzetek Szövetsége 
által kinevezett elnök: Carlo Rossetti olasz 
meghatalmazott miniszter elnöklete alatt.

A bizottság elsősorban is azokat a jelen
téseket tárgyalta, amelyekben az egyes 
államok a területükön tervezett vagy végre
hajtott munkálatokról számoltak be. Ezek 
közül a munkák közül Magyarországot fő
ként a cseh-szlovák és román kormány által 
a Felvidéken, illetve Erdélyben tervezett 
és végzett vadpatak-szabályozások, vízmo
sás-megkötések és kopárfásitások érdeklik 
és megállapítható, hogy ez a két kormány 
több olyan enemü munkát hajtott végre, 
amelyek Magyarország érdekeit is szol
gálják.

Azután a bizottság az árvizjelző szolgá
latra vonatkozó kérdéseket tárgyalta és 
ezen a téren — különösen a rádió utján 
való árvizjelzés terén — több fontos újítás 
életbeléptetését határozta el. Az árvizjelző 
szolgálatnak ilyetén töké'etesbítése reánk 
nézve azért nagyon fontos, mert igy ár
mentesítő társulataink a közeledő árvizek
ről hamarább értesülhetnek.

A tárgyalásoknak egy további anyagát a 
Duna és mellékfolyói viz- és jégjárására 
vonatkozólag az egyes államok által be
nyújtott tanulmányok alkották, végül rész
letesen foglalkozott a bizottság a Magyar
országtól elszakított területeken levő erdők 
nyilvántartásának kérdésével.

Magyarországnak ugyanis igen fontos ér
deke, hogy a cseh-szlovák és román szom
szédaink a Felvidéken és Erdélyben okszerű 
erdőgazdálkodást folytassanak, mert az erdő
talaj a lehulló csapadéknak nagy részét 
hosszabb időn keresztül raktározza magá
ban, tehát az érvizek tartamára és magas
ságára mérséklő hatással van, míg az erdők 
okszerűtlen kitermelése nemcsak ebből a 
két szempontból lenne katasztrofális hatás
sal az Alföldre, hanem azzal a következ
ménnyel is járna, hogy folyóink síkvidéki 
szakaszaira jóval több hordalék zúdulna le, 
ami a meder elfajulására vezetne.

Az erdőknek a vízjárásra való hatását 
újabban minden kulturnemzet beható tanul
mány tárgyává tette; igy például megálla
pították, hogy a Missisippi újabbkor! ka
tasztrofális árvizeit igen nagy részben a 
mértéktelen erdőirtás okozta. Olaszorszá
got óriási jelentőségű erdészeti programm- 
jának a megvalósításánál többek közt szen
tén az erdők ilynemű rendkívüli fontossá
gának a felismerése vezette.

Ezeknek a szempontoknak a méltánylása 
vezette a bizottságot is, amikor a jövő év 
ülésszakának a napirendjére ezeknek a kér
déseknek a bővebb tanulmányozását, külö
nösen pedig az elszakított területek erdő
nyilvántartásának a kérdését is kitűzte.

Magyarországot a bizottság tárgyalásain 
sachsenfelsi Dietrich Alfréd rendkívüli kö
vet és meghatalmazott miniszter képviselte, 
akinek kíséretében a földmivelésügyi minisz
térium szakértői is megjelentek.

Mint minden évben, úgy a mostani ülés

szakon is felhasználták a szakértők az al
kalmat arra, hogy a szomszédos államok 
szakértőivel a határ mentén tervezett, mind
két államot érdeklő vízügyi kérdéseket 
megtárgyalják. A raguzai ülések alkalmával 
különösen a jugoszláv határ mentén füg
gőben levő kérdésekben történtek fontos 
megállapodások.
(M. kir. Földm. Minisztérium közleménye.)

— Tanév megnyitás és szoborlelep
lezés a főiskolán. A M. Kir. Bányamér
nöki és Erdőmérnöki Főiskola október hó 
18-án délelőtt fél 11 órakor tartotta meg 
tanévmegnyitó közgyűlését a főiskola torna
termében a következő tárgysorozat mellett:
1. Boleman Oéza rektor beszámolója, 2. Cotel 
Ernő rektor tanévnyitó beszéde, 3. a főiskola 
három volt tanára: Hermann Emil, Vadas 
Jenő és Fekete Lajos mellszobrainak felava
tása, A felavató beszédeket Pattantyús Á. 
Imre, Roth Oyula és Lessenyi Ferenc főiskolai 
t. tanárok mondották. 4. A főiskola rektora 
az uj szobrok átvételével kapcsolatban mon
dott beszédet. A főiskola bensőséges ünne
pévé vált közgyűlés a Hymnus hangjaival 
ért véget.

— A Magyar Erdészeti és Vadászati 
Műszaki Segédszemélyzet Orsz Egye
sülete 1930, november 9-én d. e, 9 órakor 
Szombathelyen vándor-választmányi gyűlést 
tart, aktuális tárgysorozattal. Érdeklődőket 
szívesen látnak.

— November 4-ikén lesz a MÁV. 
talpfa versenytárgyalása. A MÁV. igaz
gatóságának illetékes osztálya talpfa és 
váltótalpfa szükségletének biztosítására no
vember hó 4-én versenytárgyalást tart. A 
múlt évi 675,000 darab talpfával és 4800 m.3 
váltótalpfával szemben az ezévi szükséglet 
mindössze 411,000 drb talpfa és 1970 m? 
váltófa. Ennek oka a MÁV. beszerzéseinek 
általános csökkentésén kívül a vas- és vas
betontalpak megrendelésében rejlik. A talpfa
beszerzés csökkenése káros és kellemetlen 
hatással lesz a magyar termelésre, mely 
normális szükségletre számított s a talpfa
termelést nem tudja mellőzni. A csökkentett 
szükségletet a hazai termelés teljes egészé
ben fedezni képes s remélhetőleg a MÁV. 
kizárólag ezeknek ajánlatait fogja elfogadni.

ÜZLETI HÍREK.

A belföldi tüzifapiacon az érdeklődés a kedvez
ményes tarifa hatása alatt megélénkült. A konklú
ziót sem az eladók, sem a vevők még nem szűrték 
le s igy bizonytalanság van a piacon az árak miatt. 
Az üzletmenet általában lanyha, faszénben jelentős 
a visszaesés.

Mfeies pectinata 
jegenyefenyőmagot, erdei luc-fekete vörös 
fenyőmagot, mindenféle fenyőmagot, Doug- 
lasfenyőmagot, előcsirázott magas körismagot 

mindenféle iombfamagot, 
.fenyőcsemetéket, tölgycsemetéket, cserfacseme

téket erdősítésre szállít és rendeléseket kér

Kőszegi Fenyőmagpergetőgyár
Kőszeg.

TÚLGYMAKK-garantólt
Quercus sessiiiflóra — kocsánytalan tölgy
makk, Quercus pedunculata — kocsányos 
tölgymakk. Quercus cerreis-csermakk, 
legmagasabb csiraképességgél biró erdősítésre 
való legprímább vetőmakk minden mennyi

ségben beszerezhető és prompt szállít

KŐSZEGI FENYOMAEPERGETÖGYfiH, KŐSZEG.
Nagyobb szükségletnél kérjen 
mindenki elönyárajánlatot!

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6327.
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Magyar Erdőgazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

Megjelenik minden hő l-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vm. 
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdája

Sátoraljanjhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza.

Évi előfizetési dijak:
Tagoknak ... --------------------------------- ------- 2 pengő.
Nem tagoknak .,.____ _ _______________ 10 pengő.

0505,000 tesiM hazai termelésű tűzifának december 31-éig való leszállítására vállalt kötelezettséget az Országos Erdészeti Egyesület. Olyan hatalmas famennyiség, melynek a fapiac mai tartózkodó helyzete melletti elhelyezése oly rövid idő alatt szinte lehetetlennek látszik. Az országos egyesület vezetősége mindent megtesz, hogy az erdőbirtokosokat a legnagyobb fogyasztást jelentő faapritó vállalatokkal és fakereskedőkkel összehozva köztük megegyezést teremtsen. Nagy szükség van erre a megegyezésre, mert csak az ennek nyomában meginduló kötések biztosíthatnák a tarifakedvezményhez jutott magyar tűzifa elhelyezkedését, vezetnének a belföldi termelés fellendülésére s eredményeznék faimportunk annyira kívánatos csők- kenését.Mégis azt tapasztaljuk, hogy a tűzifa értékesítése körül országszerte egyelőre még a legnagyobb bizonytalanság és tájékozatlanság uralkodik. A faapritó és fakereskedelmi vállalatok részéről tartózkodás és bizalmatlanság amivel találkozunk, az erdőbirtokosság részéről szervezetlenség és sikertelen próbálkozások. A nagyközönség körében s a hírlapokban lehetetlen híresztelések terjedtek el, melyek a legnagyobb ellenszenv hangján szólnak a tűzifa tarifájának leszállításáról, mert benne a közönség újabb megterheltetése révén a fatermelés kedvezményezését — valósággal a tűzifa bolet- táját — látják.Ezt a káros és kellemetlen helyzetet az erdőgazdaság nem nézheti ölbe tett kézzel. A tarifaleszállitás- sal nyert kedvezmény gyors és teljes kihasználása nemcsak saját, existenciális érdekét hanem az egész ország érdekét, is jelenti, s az erdőbirtokosoknak és fatermelő vállalatoknak minden eszközt meg kell ragadniok, hogy a fogyasztókkal kontaktusra jutva készleteiket teljes egészében elhelyezhessék.Az erdőbirtokosoknak szervez- kedniök kell! Javaslatokat, terveket kell kidolgozniok a magyar tűzifának a külföldi eredetű fa helyére való általános bevezetésére! Meg kell állapítani a rendelkezésre 

álló készleteket, egységes, határozott fellépéssel oda kell hatni, hogy a kormány erőteljes intézkedésekkel biztosítsa azoknak elhelyezkedését. De ezeknek az intézkedéseknek egyszersmint a fakereskedelmi körökben és a fogyasztó közönség táborában is bizalmat és megnyugvást kell kivál- taniok, hogy a tarifaleszállitásban és a magyar tűzifa térhódításában ne drágitási törekvést lássanak, hanem meggyőződjenek róla, hogy azok élénk, szolid üzletmenetet és az árak nyugodt kialakulását fogják eredményezni.Meg kell teremteni elsősorban a fatermelő erdőbirtokosok és a fafogyasztó érdekeltségek közötti egyezményeket. Oly intézkedésekre van szükség, melyek az ösz- szes fakereskedőket és faapritókat elsősorban magyar tűzifa beszerzésére szorítsák, végül meg kell nyerni a nagyközönség lelkes támogatását, hogy még igényeinek redukálása mellett is mindenütt az olcsóbb magyar tűzifát követelje. Ezeknek megvalósításához az erdőbirtokosok tömörülését, a földmivelésügyi minisztérium támogató közbelépését s a magyar tűzifának hirlapilag való széleskörű propagálását tartanók kívánatosnak.Az erdőbirtokosoknak az O.E.E. kezdeményezéséből nov. 12-én tartott összejövetelén a fentiekre nézve az első lépések már megtörténtek, de szervezetlenség és tájékozatlanság miatt az összejövetelen az érdekelteknek alig egy kis töredéke jelent meg. Felhívjuk az erdőbirtokosok és fatermelők figyelmét, hogy a megindított nagyfontosságú mozgalmat részvételükkel és javaslataikkal támogassák, jelentsék be értékesíthető készleteiket, s megismételt összejöveteleiken megvitatva a kérdéseket, tegyenek meg mindent, hogy a tarifakedvezménnyel nyújtott előnyöket kihasználva a magyar erdőgazdaság helyzetében az annyira kívánatos javulás végre bekövet- kezhessék.Bizalommal tekintünk az erdőbirtokosok szervezetien csoportjainak ezen alkalmi organizálására leginkább hivatott 0. E. E. és a M. kir. Földmivelésügyi Minisztérium felé, s reméljük, hogy legközelebb már több fontos intézkedésről s egyezményről adhatunk hirt.l. w. G.

Jegyzetek a nagyvilágból.
Irta: Dr. Fazekas Ferenc.

II.
. . . Szaksajtónkat az utóbbi időkben mind 

sűrűbben foglalkoztatja az Oroszországból 
érkező faanyagok kérdése.

Világítsuk meg kissé a hátterét ezen ér
dekes ottani export kísérletnek.

Lássunk először is néhány adatot a szov
jetek szövetségének erdőgazdaságából.

Erdőterületek:
Európai. Oroszországban 149.208,709 Ha.
Ázsiai „. 773.897,557 „y

Összesen . . 923.106,266 „
Európai Oroszország erdőterülete tehát 

európai összterületének 33%-át foglalja 
magában, vagyis ezen erdőterület magában 
Németország összterületének háromszorosa.

Az európai ezen erdők megoszlása: 
Fenyőerdők 102.742,000 Ha. 
Lomb „ 38.255,000 „
Vegyesek . . 8.212,000 „
Összesen . . 149.209,000 „

Fejenként tehát a lakosságra itt 1'6 Ha. 
erdőterület esik. Évi növekedése ezen eu
rópai erdőknek 177.994,000 köbméter.

Szovjet országokban a kopár területek 
nagysága (beerdősitésre várnak) 14.000,000 
Ha., ebből európai Oroszországra esik 
5.000,000 Ha. (Ugyancsak európai Orosz
országban 34.000,000 Ha. mocsár vár le- 
csapolásra és utánna szintén beerdősitésre).

A német polgár fejenként l’/s-szer annyi 
fát fogyaszt valóságban, mint az orosz pa
raszt, pedig ez utóbbi olyan országban élt 
amelyik a világ összes erdeinek */s —Vt-ét 
mondhatja magáénak.

És mig európai Oroszország egyes vidé
kein valóságos fahiány van, viszont másutt 
majdnem ismeretlen nagyságú fakészletek 
hevernek megközelithetetlenül és igy ki
használatlanul.

Pedig az orosz lakosságnál a fa sokkal 
nagyobb szerepet játszik, mint akár Német
országban, vagy akár más országokban is,, 
nemcsak mint tűzifa, de mint nyersanyag 
is különféle szerszám készítéshez, és az ő 
speciális háziiparuk céljaira.

A falusi lakosság részére u. n. helyi je
lentőségű erdőségeket hasítottak ki és eze
ket csaknem teljesen prédául dobták oda. 
S úgy is kezelik azután ezeket.

De a tulajdonképeni állami erdőkre is 
rászorulnak az ő gazdálkodási módszerük 
mellett.

Az egyenlőtlenül szeszélyes felosztása 
az erdőknek, a vigasztalan útviszonyok^ 
etc., mindezek olyan nehézségek, amelyek 
nemcsak a falusi lakosság fával való ellá
tását, de az egész orosz fafogyasztást foly
tonosan krízisek elé állítják.

Az állami erdők hozamának felosztása 
a dolgozó munkás nép részére teljesen 
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politikai motívumok hatása alatt történik. 
Elv ott, hogy a nincstelen vagy kisbirtokos 
támogatandó, — a közepes parasztgazdát 
erősíteni, — a nagygazdát azonban el
nyomni kell. Ennek megfelelően a vágás
anyag vagy ingyenesen, vagy az árjegyzék 
bizonyos hányadáért (4O7o-íg), vagy teljes 
taxa mellett adatik ki. Ezen taxa az 1914. 
évit nem haladhatja túl, — tehát már ma
gában is elég alacsony.

Az ármérséklésre jogosítottak felsorolá
sából azonban kitűnik az is, hogy nagyon 
kevés azoknak a száma, akiktől a teljes 
lista árat megkövetelik.

Emellett a mérsékelt árat sem fizetik 
meg, mert az elszegényedett lakosságnak 
semmi pénze nincs. Különben is alig tudja 
elhozni fáját a jogosított is, olyan nagyok 
a távolságok. És ez ismét oda vezet, hogy 
a nincstelen eladja fáját vagy elcseréli a 
nagygazdánál más áruért.

Bevezették egyébként az u. n. erdőtisz- 
titási heteket, mikor is bizonyos munka
teljesítmény ellenében szárazfa ele. kiada
tok. Ezen újítás azonban nem hozott ered
ményt, mert a lakosság a falopást kényel
mesebbnek és rizikómentesnek találja és 
igy nem megy dolgozni fa ellenében.

Évente 7.000,000 köbméterre becsülik a 
lopott faanyagokat, 10.000,000 rubel érték
ben.

Távol keleten ezen falopások Üzemsze
rűen, csaknem hatósági segédlettel és olyan 
nagyban folytatódnak le, hogy pl. egyizben 
megállapittatott, miszerint Kínába egy akció 
folyamán 600,000 rubel értékű, természe
tesen lopott faanyag, transportáltatott ki.

Mivel a belföldi iparnak fával való ellá
tása is nehézkesen sikerül, állami farak
tárakat állítottak fel, ahol fogyasztók fát 
vásárolhatnak. Azonban, eltekintve attól, 
hogy ezen 337 eladási hely az óriási biro
dalom arányaihoz nevetségesen csekély, — 
még az is akasztja a forgalmat, hogy ezen 
bürokratikus állami intézmény nem képes 
a piac és a szükséglet váltakozó kívánal
maihoz igazodni, nem is beszélve arról, 
hogy a vevőknek vagy a venni szándéko
zóknak egyszerűen nincsen pénzük. Sőt 
maga az állam sem tudja üres államkasz- 
szájából ezen üzemeit a szükséges és meg
felelő investiciókkal alátámasztani.

Ilyen a helyzet termelés és fogyasztás 
szempontjából az orosz fapiacon.

Ezen lehetetlen állapotokhoz járul még, 
hogy alig vannak használható utak, külö
nösen amikor a parasztnak volna ideje fu
varozni.

Mindezen nehézségeket eleinte úgy pró
bálták kiküszöbölni, hogy — mivel útépí
tésre nem volt pénz — minden munkaké
pes falusi lakost évente kirendeltek 3 na
pos útépítésre. De ekkor meg kisült, hogy 
nincsen elegendő útépítő vezető mesterük. 
S a dolog isméi megrekedt.

Ezidőszerint egy ötéves beruházási pro
gramra végrehajtása van soron 470.000,000 
rubel összeg erejéig. Erdei útépítési pro- 
grammjuk 11,500 km. uj útnak és további 
mintegy 43,000 km. úttest megjavításának 
munkálatait öleli fel. De egyidejűleg gon
doskodnak a vizi szállító utak jobb kiépí
téséről is.

Ezen nagyarányú beruházási program
nak nyíltan bevallott célja az erdei termé
keknek jobb megközelítése és feltárása.

Oroszországnak, mint láttuk, óriási rezerv 

erdőségei vannak. így Szibériában magá
ban hatalmas erdők terülnek el még ma is 
teljesen kihasználatlanul. Ezen területeken 
vasúti hálózat is hiányzik még, de aka
dálya az ottani kitermelésnek ezen kívül 
az is, hogy azon vidékeken a kitermelés 
céljaira felhasználható szakmunkás lakos
ság sem telepedett még ott le.

Az orosz erdőknek a közelmúltban le
folytatott kihasználása tisztán rablógazdál
kodás jellegű volt. Az erdők tervszerű ki
zsarolásában az állam is formálisan része
sedik egész sereg e célra alakított intéz
ménye révén. Még igy is csak azokat az 
erdőrészeket tarolták ott le, melyek vasu
takon vagy kényelmesen használható uta
kon mintegy 10—20 km. távolságon belül 
elérhetők voltak. És ott is rendszerint csak- 
bizonyos törzseket vagy a törzsek bizonyos 
szakaszait használták ki, — a többit egy
szerűen ott hagyták.

Ilyen anarchisztikus, vandál gazdálko
dással természetesen a közel múltban óriási 
értékek mentek veszendőbe.

Ezen közvetlen kár mellett közvetett 
utón is rohamosan terjedtek ezen rend
szernek vészes következményei. Káros ro
varok, élősködők Kanaánja, igazi El-Dorá- 
dója alakult ki ilyen helyeken. Ragály fész
kek keletkeztek, ahonnan mint kiindulási 
pontról folytatták ezen élősködők káros 
működésűket a hátrább fekvő egészsége
sebb részletek kikezdése utján.

Mint már említettük, Oroszország a világ 
összes erdeiből mintegy 1/3-ot mondhat 
magáénak. Rendszertelen és hanyag ter
melése mégis saját szükségletének teljes 
fedezésére sem elegendő. így pl. papirfá- 
ban állandó hiány van ott és így impor
tálni kénytelen olyan anyagokat, amelyeket 
saját maga is könnyen elő tudna állítani.

Közgazdasági helyzetének megjavítása, 
különösen azonban külkereskedelmi mér
legéből a deficit eltüntetése céljából most 
szovjet-oroszország kincses kamarájának 
egyik legnagyobb értékét, erdőségeit igyek
szik, a vázolt útépítési programmon ke
resztül, még jobban megdézsmálni és a ki
termelt erdei termékeket a nyugati orszá
gok piacaira dobni.

Közben saját belső fogyasztása is évről- 
évre növekedik; igy 1925—1926-ban 
305.000,000 rubelről 600.000,000 rubelre, 
ami már a békebeli fogyasztás mértékét is 
eléri.

A kivitel volt
1922/1923-ban 1.735,715 köbméter 
1926/1927-ben 4.117,000

tehát ez is emelkedő irányt mutat, azon
ban ezen kivitel eddig még jóval a béke
beli alatt maradt és annak csak mintegy 
40%-át érte el.

A fenti 1926/1927. évi kivitelből 
fenyőfa volt 95’1%
lombfa „ 4.9 „

És pedig : gömbfa 48'3°/o
megmunkáltfa 51'7 „

A legutolsó adatok szerint tehát a kivi
tel alig 1'6%-át tette csak ki az évi növe- 
déknek európai Oroszországban.

Faexportjuknak a növedék 10%-ára való 
feltornázását próbálják most minden esz
közzel kierőszakolni.

Tagadhatatlanul nagy jövője van az orosz 
nyír, éger és nyár állományoknak, mert 
ezen fafajok a hatalmassá nőtt európai for- 
nér- és enyvezett lemeziparnak egyik leg

fontosabb nyersanyagai és mert ezen fafa
jok épen Oroszországban fordulnak elő 
számottévő mennyiségekben.

így kerül ezen exportból hazánk piacaira 
is már a közeli hónapokban valami csekély 
mennyiség.

Az orosz fa nagyobb beözönlésének egye
lőre mégis akadályai — a fentebbiekben 
vázolt kielégítetlen saját belső szükséglet 
és termelési mizériák mellett — az orosz 
termelésnek általában is nehézkes, vonta
tott és lassú tempója, az ezer és ezer kilo
métereken úsztatott fa minőségi hiányai, a 
magas szállítási dijak, a méretekkel és a 
fizetési módozatokkal való komplikációk, 
etc., etc.

(Folytatjuk).

Levél az ország másik 
sarkából.

Hervad már ligetünk, díszei hullanak, 
tarlott bokrai közt, sárga levél zörög . . . 
azaz, hogy nem zörög, csend van, csak a 
szu percegése haitik, már mint a bürok
ráciáé, amely évtizedek óta őrli a hazai 
erdőgazdaság fáját. Ahova pedig a szu be 
fészkelte magát, az a fa beteg! Bármeny
nyire szeressük is az öreg fát, ha látó a 
szemünk, be kell látnunk, hogy csak ideig- 
óráig istápolhatjuk, ellenben egészséges 
fiatal, uj törzs neveléséről kell gondoskod
nunk. Ki tudná, ha mi nem, hogy ez máról 
holnapra nem történhetik; a lassú fejlődés 
azonban nem ok arra, hogy ernyedten, a 
vak véletlenre bízzuk az uj törzs jöven
dőjét.

Az uj viszonyok közt ráeszméltünk arra, 
hogy a régi gyakorlat már nem alkalmas 
ügyeink intézésére, minden érzékünk, min
den idegszálunk valami uj után vágyik . , . 
Látjuk, hogy jobban bele kell kapcsolód
nunk a mindennapi életbe, hogy fel kell 
hagynunk az inproduktiv munkával, az 
örökös statisztikai adatgyűjtéssel, amely 
ma tulon-tul veszi igénybe úgy a hivatalos 
szerveket, mint az erdők kezelőit s amely 
nagy munkának eredménye rendesen min
den, csak nem megbízható. Igazán áll ránk 
a magyar közmondás: hogy aki sokat mar
kol, keveset fog1 Hányszor, de hányszor 
látjuk, hogy oly részletes adatok beszol
gáltatását várják és kívánják, hogy egyrészt 
a boszantó részletek között rendesen el
sikkad az a csekély mag, aminek esetleg a 
köz is hasznát látná, másrészt a túlzott 
aprólékosság oly lassúvá teszi a munkát, 
hogy szinte biztosan elévül, mire elkészült. 
Mindenütt helyes munkamegosztásról racio
nalizálásról beszélnek, csak nálunk hallgat 
erről a nóta. ... A németeknél, cseheknél, 
már rég a legalsóbb hatóságok intézik azt, 
ami nálunk még mindig a legfőbb, tehát 
legtávolabb álló hatóság hatáskörébe tar
tozik. Hogy példával szolgáljak: mi szük
sége van annak, hogy az üzemterveket, 
még mindig a minisztérium hagyja jóvá, ha 
már ennek főbb irányelveit, a legnagyobb 
részletességgel, ugyancsak ez a legfőbb 
hatóság állapította meg és irta elő. Mennyi 
munkát okoz ez az egész vonalon, meny
nyire késlelteti az ügy végleges elintézését, 
mig a hol itt, hol ott Összeülő tanácsülésen, 
létrejön egy határozat?

Vájjon nem magunkat csaljuk-e, ha oly 
területek erdőkénti nyilvántartását erősza
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koljuk, amelyek fatermelésre nyilvánvalóan 
nem szolgálnak, sőt nem is szolgálhatnak, 
pont azért, mert valamelyik kataszteri hely
színelő más rovatba sorozni nem tudta, 
vagy nem akarta ?! Mióta sürgetjük már, 
hogy a kataszteri helyszínelésnél nyerje
nek a mi szakembereink is alkalmazást. 
Vájjon mi ennek az akadálya? Kinek és 
miért ellenszenves ez az eszme? Talán 
nincs elég szakemberünk . . . ? Hiszen ha 
ez valami novum volna, nem szólnék, de 
évtizedekkel ezelőtt nem egy nagytudásu 
szaktársunk működött e téren, kétségkívül 
az ügy előnyére, már akkor, mikor a ka
taszter magyar kézbe került. Mert, hogy 
egy-egy erdőmérnök szakértelmére, a csonka 
ország bármelyik helyszinelési felügyelő
ségénél szükség ne lenne, kétséget nem 
szenved.

Pedig ezek még mind olyan dolgok, ame
lyek némi agilitással az ügyek régi kerék
vágásban való haladása mellett is elintéz
hetek volnának, mert uj kerékvágásról, uj 
csapásról ki merne álmodozni . . .?

Milyen nemes, szép feladat lenne a tűzifa 
problémájának megoldása . . . Hogy azzal a 
tüzelővel, amely a szállítást el nem bírja, 
a falu a közvetlen szomszédsága fedezze 
szükségletét, a valamivel jobb annyaggal, 
még mindig maga a termelő lássa el a kö
zelebbi piacokat, mig a kifogástalan első
osztályú minőséget vegye át a közvetítő 
kereskedelem. Persze ez igy papíron tet
szetős is, józan is, szinte nyelvünkön a 
kérdés, miért nem váltjuk valóra?

Hogy miért nem ? Azért, mert itt az ön
feláldozó céltudatos munkán kívül szerve
zettség is szükséges, amitől pedig mi még 
épen annyira vagyunk, mint Makó Jeru
zsálemtől . . , Messzire nyúlna a kérdés 
olyan Részletes tárgyalása, hogy például a 
készletek összeírását, az elhelyezés és fel
használás lehetőségeinek nyilvántartását, 
az irányítást kinek, mikor és hogy kellene 
kötelességévé tenni, kétségtelen, hogy az 
erdőbirtokosnak s kezelőjének ép úgy ki 
kellene venni részét a munkából mint a 
hatóságok különböző fokozatainak, sőt ma
gának a fogyasztóközönségnek is,

Keresnünk kell a kontaktust az élettel, 
sőt meg is kell találnunk mielőtt el nem 
jön a számadás mind fenyegetőbben köze
ledő órája, amely biztosan elsodor mindent 
ami könnyűnek találtatik. Gy. b.

Irodalmi Szemle.
Wald und Holz. Dr. ing. Wappes szer

kesztésében I. Neumann Neudamm kiadá
sában megjelenő sorozatos mű. Az egész 
munka mintegy 1300 oldalból fog állani, 
Füzetenkinti ára 3'30 márka.

Ennek a hatalmas irodalmi alkotásnak 
most látott napvilágot a negyedik füzete, 
melyben a talajtani rész befejeződik és az 
erdészeti növénytan tárgyalására kerül a sor. 
Tekintettel az óriási anyagra, melyet a szer
kesztőnek 1300 oldalas munkába kell össze
szorítania, nemcsak hosszú ismertetésekbe 
nem bocsájtkozik, még egyszerű leírást sem 
alkalmaz, hanem táblázatokba foglalja mon
danivalóját s a fafajokat, cserjéket a faalak, 
kéreg, rügy, levél, virág, termés, toboz, 
csira, gyökér szerint jellegzi rovatos kimu
tatásokban. Külön fejezetben közli a fafajok 
és cserjék meghatározó kulcsát a téli is

mertető jelek alapján; végül egyenkint tár
gyalja a fafajokat földrajzi elterjedésük, az 
éghajlat és talaj iránti igényük szerint és 
egyéb tényezőket is sorol fel,

A következő füzetekben szó lesz az erdő- 
mivelésről, használatról, védelemről; majd 
az erdőrendezés körébe vágó anyagot fogja 
tárgyalni; sor kerül az erdészeti magas és 
útépítés, vadpatakszabályozás ismertetésére. 
A második részben faipari és fakereskedelmi, 
közgazdasági, egyesületi stb. kérdésekről 
kapunk felvilágosítást.

Nemcsak az erdőtisztek, hanem az erdő
birtokosok, faiparosok, fatermelők és fa
kereskedők is igen jó hasznát vehetik ennek 
az igazán érdekes és értékes műnek. F. M.

Albert Preuss: Jagdwaffen. I. Neumann 
kiadása Neudamm. 1930. 166 oldal, 113 
ábra. Ara kötve 6 márka.

Vadásztársaim közül bizonyára sokan 
örömmel fogadják a hirt ennek a könyvnek 
a megjelenéséről, mely a vadászfegyver 
vásárlásához ad pontos útmutatást, meg
ismertet bennünket a fegyver külsejével, 
lényegével, a fegyvertechnika mai állásával. 
Gyakorlati tájékoztatást ad a fegyver keze
léséhez, karbantartásához, belövéséhez. De 
rámutat a fegyver hibáira is, figyelmeztet 
arra, miképen tudjuk azokat felfedezni. 
Tanácsot ad arra nézve, hogy hibás fegyver 
vásárlása esetén hogyan szerezhetünk jog
orvoslatot.

Majd leírja a töltényeket, azok készíté
sének módját.

Végül a messzelátókról és céltávcsövekről 
emlékezik meg.

Mindezekből látható, hogy nagyon életre
való könyvről van szó, melyet minden va
dász, aki fegyverét szereti, — már pedig 
ez e szeretet minden vadász legszebb erénye, 
— nagy haszonnal fog forgatni annál is 
inkább, mert Albert Preuss mint a híres 
neumannswaldei fegyvertechnikai kísérleti 
állomás vezetője teljesen gyakorlati alapon, 
saját tapasztalaiból folyólag irta meg köny
vét, melyben kerül minden hosszadalmas 
tudományos fejtegetést és a nagy anyagból 
csak azt tárja a praktikus vadász elé, amire 
neki valóban szüksége van.

Ajánlom e mű megszerzését, mely I, Neu
mann kiadónál kapható (Berlin S. W, 11., 
Anhaltstrasse 7.) F. M.

A > WaldheiP erdészeti zsebnaptár mostani 
43, évfolyamában régi köntösében és meg
szokott tartalmával jelent meg a könyv
piacon.

Az első rész a naptári adatokat, előjegy
zési naptárt, számtalan táblázatot, a mér
tékeket, postai díjtáblázatot, jegyzetkönyvet 
tartalmazza; mig a második füzet az erdő
rendezés, értékszámitás, mivelés, használat, 
fakereskedelem, útépítés munkáinál felme
rülő összes táblázatokat, adatokat szolgál
tatja.

Mindezekből következik, hogy az erdő
gazdának nélkülözhetetlen zsebkönyve ez 
a naptár. F. M.

Oki. Erdőmérnök
tíz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bir és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Cime a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

Egyesületi hírek.
Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 

a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Géza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A » Vadászat*  rovatba szánt közlemények 
ezen rovat vezetőjéhez: Thiringer János oki. 
erdőmérnök, Körmend, Vasmegye címre kül
dendők.

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1929, évre:

Szabó Géza, Gyöngyös _  _  _  _  8 P
Kárpáti Ferenc, Parádfürdő_______ 8 P

1930. évre:
Gr. Károlyi László, Budapest _  _  8 P
Gr. Károlyi István, Budapest   8 P
Gr. Károlyi László igazg., Budapest 8 P
Kachelmann Ottó, Isaszeg . ........... „ 8 P
Kárpáti Ferenc. Parádfürdő_ __ __  8 P.

Külön nyugtatjuk az Egri Hordó- és Fa
árugyár Rt. 100 P befizetését.

Tagsági és lapdijakat, előfizetéseket és min
dennemű befizetéseket a Magyar Általános 
Hitelbank Sátoraljaújhelyi Fiókintézeténél ve
zetett folyószámlánkra kérünk eszközölni. — 
Postatakarékpénztári csekkszámla * 250.

Tagsági díj évente 6 pengő.
„Magyar Erdögazda“ évi előfizetési dijai

tagok részére............................... 2 pengő
nem tagok részére .... 10 „

VADÁSZAT.
Rovatvezető: Thiringer János oki. erdőmérnök.

Fogolyállotnányunk krízise.
Irta: Thiringer János oki. erdőmérnök.

IV. befejező közlemény.
Legnagyobb figyelmet a kis foglyok a 

kelés idején és az első néhány napon igé
nyelnek, később már alig adnak gondot. 
Ha nem kisérjük figyelemmel a kelést, 
amely éppen azért, mert a tojások állapotát 
csak lámpával határozhatjuk meg hozzá
vetőlegesen, bizonytalan és ha a keltetőhely 
nem elég meleg, dermedten találhatjuk a 
kikelt csibéket, amelyek oly mozgékonyak 
és fürgék, hogy a kelés után egy órával 
már szanaszét gurulnak, mint a svábboga
rak.

A szorosabb értelemben vett mesterséges 
tenyésztés már némi előkészületet és be
fektetést igényel, amely azonban az esetben, 
ha a kikelt foglyokat, vagy akár csak a 
tojásokat értékesíteni is óhajtjuk legalább 
részben, feltétlenül megtérül az élő fogoly
nak a kereskedelemben elért aránylag magas 
ára miatt.

A tenyészanyagot akár a kereskedelem
ben, akár saját területünkön szerezhetjük 
be. A befogásra úgy az őszi, mint a téli 
idény alkalmas. Ősszel magas hálóval vagy 
teritőhálóval, télen hálócsapdával fogjuk be 
a foglyokat. A magas háló 4 méteres Hi
dakra a felső részükön felfüggesztett, 3 
méter széles 4X4 cm, lyukbőségü 35—50 m. 
hosszú háló, amelyet a rudakra lazán fel
erősítve úgy helyezünk el, hogy abba a 
foglyokat belehajthassuk. A hálónál elrej
tőzött embereink a foglyokat, amelyek kü

* A »Vadászati rovatba szánt közlemények s e 
rovattal kapcsolatos levelezések Thiringer János oki. 
erdőmérnök címére Körmend, Vas m. küldendők.
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lönösen alkonyattájban, tengeritáblákból 
hajtva könnyen berepülnek a hálóba és 
annak fonadékában elkeverednek, kiszaba
dítják és e célra készenlétben tartott, vessző
ből font, lapos kosarakban elhelyezik. A 
teritőháló 4X4 m. keretre vont, ugyancsak 
4X4 cm. lyukbőségü háló, amelyet 2 ember 
visz és akár az álló vizsla előtt meglapuló, 
akár alkonyatkor a tarlón bogarászó fogoly
csapatra ügyesen ráterit. A hálócsapda 
(Haube 1X2X2 m. méretű, 3X3 cm. lyuk
bőségü háló, keretre feszítve, amelynek 4 
oldalán egérfogószerü bejárata van. Külö
nösen havon, etetőhelyen a fogolynak tö
meges fogására alkalmas. Használatánál arra 
ügyeljünk, hogy a belekerült foglyokat minél 
hamarább ki is szedjük, mert könnyen meg
sérülhetnek vagy illetéktelen egyén birtokába 
kerülhetnek. Részemről legjobbnak a teritő- 
hálót tartom és ajánlom vadásztársaim fi
gyelmébe.

A befogott foglyokat e célra épített vagy 
berendezett kamrában helyezzük el, amely
ben csak annyi világosság van, hogy éppen 
láthassunk. Az elhelyezéskor szárnyaikat 
megnyirjuk, nehogy céltalan szabadulási 
kísérleteik közben magukat megsérthessék. 
A kamrában homokot szórunk el, amelyet 
időről-időre kicserélünk. A tél folyamán 
gondos és szeretetteljes kezelés mellett 
foglyaink annyira megfognak szelídülni, hogy 
kora tavasszal minden kockázat nélkül ki
engedhetjük őket a voliérbe, amelyet a 
fácán-voliér mintájára készítünk el, avval a 
különbséggel, hogy csak 1'5 magasságot 
adunk neki és ebben a magasságban kátrá- 
nyozott, 3X3 cm. lyukbőségü kenderhálót 
feszítünk ki, oldalait pedig náddal sűrűn 
elfedjük. Ajánlatos az áthelyezést oly korán 
véghezvinni, amikor az elpárzás a természet
ben még meg nem indult és a voliért 2X2 
m,-es rekeszekre osztani, amelyekbe egy- 
egy párt, kakas és tojót helyezünk el. Az 
osztatlan elhelyezés hátránya a kakasok 
folytonos veszekedése, ami a tojáshozamra 
és különösen a termékenységre káros be
folyással van.

A voliér alja szálfüves gyep legyen, bő
ven ellátva homokkal, helyenkint mésszel 
és itatókkal. Mesterséges fedezékről is gon
doskodjunk, e célra leginkább fenyő- vagy 
borókaágak felelnek meg.

A foglyok téli etetésére rostaalja fűmag, 
nedvdús zöld levelek, különösen káposzta
levél, frissen kaszált rozsvetés felel meg 
legjobban. Tavasztól elkezdve, amint hozzá
jutunk, adjunk nekik hangyatojást és szöcs
két is.

A tojás megkezdésével naponként gyűjt
sük össze a talált tojásokat és helyezzük 
el a most erre a célra berendezett teleltető 
kamrában. A kamra sötét és hűvös, de ne 
hideg legyen. Amint megfelelő mennyiségű 
tojásunk van együtt, 300 — 400 db.-kint kel
tetőgépbe helyezzük, amelynek szakszerű 
kezelésére a legnagyobb gondot fordítsunk. 
Természetesen a kotlóstyukkal való költetés 
éppen úgy megfelel. A kikelt csibéket aztán 
akár a voliér egyik részében, de inkább a 
fentebb elmondottak figyelembevételével 
külön kertben úgy helyezzük el, hogy egy- 
egy 30—40 db.-ből álló társasághoz egy-egy 
pár foglyot osztunk be, amelyeket viselke
désükhöz képest ki is cserélhetünk. A sza- 
badonbocsátás bármikor megtörténhetik, de 
ajánlatos addig várni, mig a fiatalok repü
lőssé válnak.

A télen át kamrában tartott foglyokat 
nem szükséges éppen voliérba helyezni, 
azokat kora tavasszal szabadon is enged
hetjük a területen. Mindenesetre biztosabb 
eljárás, különösen ha anyagilag abban a 
helyzetben vagyunk, hogy megtehetjük, az 
egész tenyésztés menetének a fentebb leirt 
módon való végigvezetése.

Ami már most a vadászat gyakorlását 
illeti, a következő szabályokat állítanám fel 
és tartanám követendőknek.

1. Az időjáráshoz és a foglyok fejlettsé
géhez képest ne kezdjük meg a vadászatot 
augusztus közepe előtt. Száraz, fülledt meleg 
időben lehetőleg ne vadásszunk. Ne vadá- 
dásszunk kora reggel, amikor a csapat még 
nem foglalta el nappali tartózkodási helyét, 
inkább délután vagy estefelé.

2. Lehetőleg minden csapatot lődözzünk' 
meg, de viszont ne apasszuk le felénél 
kevesebbre. A csapat közé vaktában ne 
Jöjjünk, hanem lehetőleg a szélről repülő 
darabokra, célozva, az öregeket és pedig a 
tyúkot minden körülmények között kímél
jük.

3. Ha válogathatunk, akkor a patkós mellű 
darabokra lőjjünk, ezek vagy kakasok, vagy 
már meddővé válni kezdő tyúkok. Ha a 
kutyánk áll, kerüljünk eléje, hogy a csapat 
a kutya és köztünk keljen, akkor a szemben 
kelő darabokat könnyebben megítélhetjük 
nemükre vonatkozólag.

4. November közepén szüntessük be a 
vadászatot a fogolyra, attól kezdve a téli 
gondozásukra figyeljünk, amire vonatkozólag 
alább még néhány útmutatást adok. Havon 
az együtt gubbasztó csapatba csak pecsenye
puskás lő bele,

5. Ha azt tapasztalnék, hogy tavasszal 
túlságosan sok a kakas, ne sajnáljuk a fá
radságot és próbálkozzunk meg a kivételes 
lelövési engedély alapján a kakaslövéssel. 
De csak akkor, ha biztosak vagyunk a dol
gunkban, mert ideges vagy hebehurgya 
puskásnak ez a feladat igazán nem való.

A foglyok téli etetése az a pont, ahol a 
vadászgazda a legtöbb bakot lövi. Ha az 
etetőket valahogy el is késziti, vagy fel
ügyeletüket mulasztja el, vagy olyan eleség- 
gel látja el őket, amit minden más felvesz, 
csak éppen a fogoly nem.

Az etetők célja különösen fedezék nél
küli sík terepen nemcsak az élelemnyujtás, 
hanem egyúttal védelem is. Úgy kell tehát 
felállítani és berendezni őket, hogy ennek 
a kettős célnak megfeleljenek. Legalkalma
sabb anyaguk a kökénytüske, amelyet ha
lomra hordunk, a szél ellen karókkal a 
földbe erősítünk és a hó ellen fenyőágakkal 
vagy tengeriszárral födünk le. Természete
sen valami sátorformát igyekszünk elérni, 
lehetőleg zeg-zugos vonalút, vagy oly fek
vésűt, amely az eleséget és az alája me
nekülő foglyokat a hófúvás ellen megvédi. 
Legtöbb vidéken az északi, északnyugati 
vagy északkeleti szél hordja a havat, tehát 
a sátrakat oly irányban vezessük, amely 
irány a fentieket rézsűt metszi. Felállitási 
helyül dús rozsvetéseket, füves árokparto
kat válasszunk, esetleg a csenderesek men
tén, honnét a havat hóesések idején ella
pátolni el ne mulasszuk. Az 1928—29. év 
telén kétségbeesett küzdelmet folytattam a 
heteken át tartó hófúvás ellen, amikor a 
nappal kilapátolt vetéseket, füves árok
partokat éjen át nyomtalanul betakarta a 
hó, de a végén mégis én maradtam a győz

tes és amikor messze vidéken a fogolyállo
mány 80%-ban elpusztult, én legfeljebb 
35—40°/o-os veszteséget könyvelhettem el. 
Ne csak a mesterséges etetőket gondozzuk 
és lássuk el eleséggel, hanem mindazokat 
a helyeket, ahol foglyaink tapasztalat szerint 
szívesen megbújnak, gyepüket, gazos, tüs
kés, bokros árokpartokat és útmentéket, 
csenderesek széleit stb. Az etetők tetejére 
helyezzünk ki csapdát a ragadozómadarak 
ellen, vagy kössünk magas póznára egy-egy 
lelőtt rablót, de már csak akkor, ha fog
lyaink az etetőt megszokták és látogatják. 
Itt is megpróbálhatjuk az orvosságos üveget.

Etetésre csak a legalja rostahulladékot és 
szénapelyvát használjuk. A buzamagvat a 
fogoly nehezen dolgozza fel, különösen, ha 
nem jut bőséges zöldlegelőhöz. Minél több 
fűmag legyen az etetni valóban. Keverjünk 
közéje káposzta, kellevelet is, éppen ezért 
a marhakáposztát még apróvadas területen 
se hanyagoljuk el. Korán kezdjük meg az 
etetést és későn hagyjuk abba, különösen, 
ha foglyaink szívesen járrfak az etetőre, 
mert nagy a valószínűség, hogy az etető 
környékén fognak költeni is. Ne csak a 
terület szivében, hanem a széleken is he
lyezzünk el bőven etetőhelyeket, különösen, 
ha a szomszéd nem etet, a mi hasznunk 
lesz. A faluszéli, tanya és major melletti 
pajták, kazlak környékét éber figyelemmel 
kisérjük, mert a lószőrhurok ott rengeteg 
kárt tehet. Ahol a dísznócsordát télen a 
vetésekre is kicsapják, ott a kanász körmére 
is ügyeljünk, mert a disznótúrta vetésre 
szívesen jár a fogoly, a kanász viszont az 
ugyancsak odajáró varjakra patkányfogó 
vasakat rak ki, arról már „nem tehet", 
hogy azzal a foglyot is megfogja. Ha kér
gessé válik a hó, kettőztessük meg a mun
kánkat, mert akkor köszönt a legnagyobb 
ínség' foglyainkra.

A ragadozók irtását nem ajánlhatom eléggé 
a vadászgazda figyelmébe. A foszforos mér
gezés ma már általánosan bevált és ered
ményes irtási mód, amely majdnem teljesen 
kiszorította a durva és rendkívül veszélyes 
sztrichnines mérgezést, amely amellett szár
nyas ragadozók irtásánál alig jöhetett szá
mításba. Bármily hasznos a menyét mező
gazdaságilag, különösen egérjárásos eszten
dőben, fogolyállományaink szempontjából 
megmérhetetlenül kártékony, kíméletet nem 
érdemel. A kóbor házimacska ugyancsak a 
fogoly egyik legnagyobb ellensége. A sün, 
a gébics, a gólya, a héják és sólymok kü
lönböző nemei, elsősorban a vándorsólyom 
és a réti héja, a gatyás ölyv: mind esküdt 
ellenségei pusztuló fogolyállományainknak. 
Ha nem is lehet célunk, már csak avifau- 
nánk fenntartása szempontjából különösen 
a sólymok teljes kiirtása, kíméletet velük 
szemben nem ismerhetünk, ha azt akarjuk, 
hogy belátható időn belül fogolyállományaink 
áldozatul ne essenek egy túlzott madár
védelemnek. Az apró szőrmés ragadozók 
fogására, mint fentebb említettem, elsőrendű 
segédeszköz a csapóláda, ebből sohasem 
lehet elég a területünkön.

Betegség a foglyot alig pusztítja. Én a 
sokat hangoztatott „baromfi-kolerában" egy
szerűen nem vagyok hajlandó hinni. Állat
egészségügyi viszonyaink állandóan javul
nak, ezzel szemben fogolyállományaink ál
landóan fogynak. Hol itt a józan összefüg
gés ? Már azt is hallottam, hogy a fosz
foros husvagdalékkal való tavaszi mérgezés 
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oka a fogoly pusztulásának. Ebben sem 
hiszek. A műtrágyák mérgező hatása is 
kérdéses még, különösen, amikor p. Szász
ország épen mezőgazdaságilag legintenzi
vebben miveit vidéke egyúttal Németország 
legjobb fogolyterülete is. Igaz, hogy ott a 
vadtenyésztés nagyon magas fokon áll és 
az intenzív mezőgazdasági kultúrát kiegyen
súlyozza.

Vérfelfrissitésre természetesen a fogoly
állománynak is ép oly nagy szüksége van, 
mint minden más vadállománynak. Ha egy 
bizonyos fokig számíthatunk is természetes 
vérfelfrissitésre a területünkre különösen 
az elpárzás idején bevándorló kakasok ré
vén, nem szabadna egyedül erre bízni en
nek a fontos kérdésnek megoldását. Ne 
sajnáljuk a költséget, hozassunk tavasszal 
fogolypárokat, vagy cseréljünk más terület
tulajdonosokkal. Hihetetlen eredményt fo
gunk e réven a szaporulatban elérni. Kü
lönösen mesterséges tenyésztés esetén en
nek semmi akadálya nem lehet, mert csere 
céljára mindig elegendő anyag áll rendel
kezésünkre.

Igyekeztem vázlatosan elmondani mind
azt, amit a kérdés szempontjából fontosnak 
tartottam. Bízom benne, hogy vadásztár
saimban legalább érdeklődést sikerül kel
tenem az ügy iránt és ha ezt elértem, a 
következő lépés megtételét már biztosra 
veszem. Alig van olyan vadász, akit a fo
goly ne érdekelne, legtöbbünk annak vadá
szatát becsüli az apróvad között legtöbbre. 
Hiszem, hogy ezeknek, soraimat olvasva, 
sikerült figyelmét némely körülményre fel
hívnom, emlékezetükbe idéznem oly dol
gokat, amelyeket bizonyára maguk is ta
pasztaltak, de talán elsiklottak felettük és 
másban keresték az okát az elvitathatatlan 
pusztulásnak. Még nem késő. Még segít
hetünk, ha segíteni akarunk, ha munkát és 
áldozatot nem kímélünk. S ha erre a nehéz, 
de sikerrel biztató útra rátérünk, akkor 
bízom abban, hogy fogolyállományaink túl
élik a krízist és jövőjük beláthatatlan időkre 
biztosítva van.

Innen-onnan.

— Változások3?^erdészeti szolgálat 
körébőy/Dr Szmrecsányi Lajos egri érsek 
Nagy László erdőtanácsos, uradalmi erdő
felügyelőt — érdemeinek elismerése melr 
lett — nyugalomba helyezte s a központi 
erdőhivatali ügyek vitelével — erdőgazda
sági tanácsadói címmel Urbantsek Ignác 
uradalmi erdőmérnököt bízta meg.

Midőn a mi kedves Laci bácsinktól — 
a hivatalos szolgálatának befejezése alkal
mával — szeretettel búcsúzunk, egyben ki
fejezést adunk annak a reményünknek, 
hogy távozása nem fogja egyben az egye
sületünkből való kiválását is jelenteni, ha
nem ellenkezőleg, népszerű, kedves egyéni
ségével, félszázados gyakorlati tapasztala
tainak közreadásával még nagyon sokáig 
gazdagítja egyesületi életünket.

— • Rádióelőadás az uj erdőtörvény
ről. Frőhlich Brúnó m. kir. főerdőtanácsos 
október 26-án a M. kir. Földmivelésügyi 
Minisztérium rádióelőadássorozatában az uj 
erdőtörvényről népszerű előadást tartott. 
Az érdekes előadás az erdők nemzetgazda
sági és népegészségügyi fontosságából ki
indulva végigvezette a hallgatókat az erdők 
fenntartásának, a közérdekű fásításoknak 
szükségességén, s megvilágította azokat a 
szempontokat, melyek a m. kir. földmive
lésügyi minisztériumot az uj erdőtörvény
javaslat megalkotásában vezették. Az elő
adó a törvény ja vaslat minden fejezetére/ 
kiterjeszkedve a nagyközönség által is ért
hető módon ismertette annak részleteit. A 
nagy érdeklődést keltett előadás bizonyára 
hathatósan szolgálta az uj erdőtörvény 
által bevezetett reformok népszerűsítésének 
ügyét.

— Nemzetközi fakongresszus Páris- 
ban. A franciaországi faérdekeltségek 1931. 
julius elseji kezdettel nemzetközi fakon
gresszusra hívták össze az európai erdő
gazdasági, fatermelő és fakereskedelmi kö
röket. A kongresszus programjába gazda
sági, technikai, kereskedelmi és ipari kér
dések vannak felvéve, igy a fakereskedelmi 
normalizálás, standardizálás, fakereskedelmi 
konvenciók régóta húzódó problémái is. 
A kongresszus elnöke M. Quielle. volt föld
mivelésügyi miniszter lesz. Az 1923. évben 
Pozsonyban, majd 1925-ben Nancyban, leg
utóbb pedig a múlt évben Pozsonyban meg
tartott nemzetközi fakongresszusok soro
zatában ez a párisi összejövetel lesz a ne
gyedik, mely nagyobb és általánosabb ér
dekű programmja révén máris nagy érdek
lődés középpontjába került.

— Elhalasztották a Máv. pályafen- 
tartási anyag szállítási versenytárgya- 
lását. A Máv. igazgatósága a pályafenn
tartási anyagok szállítására eredetileg f. hó 
18-ára hirdetett versenytárgyalását f. hó 
25 éré halasztotta el. így ez a versenytár- 
gyalás egy napra esik a Duna—Száva— 
Adria vasút által hasonló anyagok szállí
tására kiirt versenytárgyalással.

Tölgymakk, 
csertölgymakk, fenyőmagvak és lombfa- 
magvak, erdészeti csemeték, sorfák be

szerezhetők 

iCEMEH KEZSŐ 
oki. erdőmérnöknél 
BUDAPEST,

I., Fery Oszkár-utca 34. szám alatt.

ÜZLETI HÍREK.

A belföldi fa iránt a niáv.-i kedvezményes tarifa 
hatása alatt az érdeklődés megélénkült, bár még 
kialakult árakról nem igen lehet szó, mert úgy a 
vevők, mint az eladók bizonytalanságban vannak. 
A kedvezményes tarifát ellensúlyozandó a cseh
szlovák piac is mérsékelte az árait, bár ebbe az 
enyhe idő is belejátszott. Általában az üzletmenet 
lanyha, faszénben erősebb a visszaesés.

/. Tűzifa ab feladó állomás:
Belföldi hasáb ... ... ... ... ... 210—230 P.

« vegyes < .... ...... 200—205 P.
< dorong « ... ... ... 180—185 P.
< hántottfa ... ... ... ... 230—240 P.

Romániai hasáb ... ... — ... 225—235 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1200—1650 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... ... 260—265 P.

2. Faszén ab feladó állomás:

Belföldi la ... ... ... ... ... ... 570-640 P.
Belföldi Ha ... ... ... ... 510- 560 P.
Romániai ab határ állomás .. ... 610—660 P.
Szlovák « « «... ... 3200-4000 cK.

3. Műfa budapesti paritásban :

Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb
Tölgy gömbölyű fa m3-je 35 cm.- 

nél feljebb ... ... ... .......
Tölgy fournirrönk ms.-je ... ... ...
Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé ...
Kőris « « « ...
Juhar « « « ...
Éger « 25 cm. «.
Gyertyán « « «
Akác « ... ... ... ... ...
Nyár « (gyufa-gyártásra) ...

« fűrészárura _  ... _  _

30-36 P.

45-50 P.
80-170 P.
30-35 P.
40—48 P.
45-50 P.
30-35 P.
28-30 P.
30-32 P.
23-25 P.
30-35 P.

4. Fűrészáru budapesti paritásban:

la tölgy fűrészáru ... — ... ... 140—160 P.
Ha « « ... .................... 110-130 P.
Párisi « .. .......... 210— P.
Hosszfriez ... ... ... ... ... ... 200— P.
Rövidfriez .... ... ... ... ... ... 140—170 P.
Tölgy boules — — - — — 120—170 P.
Quartier árú ... — — — — 170—200 P.
Bükk gőzölt, szélezetlen — — — 80—90 P.

» « szélezett ... ... ... 90—110 P.
Bükk gőzöletlen, szélezetlen ... ... 70—90 P.

« hosszfriez — — — — 80—100 P.
« rövidfriez (széles) ... ... — 60—70 P.
« « (keskeny) ... ... 50-65 P.

Fenyő asztalosáru széles m3-e ... 120—130 P.
« « keskeny m8-e ... 110—120 P.

Építőanyag széles m3-e — — ... 90—100 P.
« keskeny « ................ . 75—85 P.

Léc, zárléc _. ... ... ... — ... 86-90 P.

5. Bognárfa ab feladó állomás:

Kőris 15—25 cm. 10,000 kg. — ... 360-440 P.
Szil 12—25 « « « ... ... 300-360 P.
Akác 12-25 « « « ... ... 370-420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás :

Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm.,
2.0 m. hosszig------------------------ 25—26 P.

Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm.,
2.0 m.-en felül... ------- -------... 28-30 P.

Tölgy telephonoszlop m3-e — ... 35—38 P.
Donga, gönci telemáglyában... ... 350—360 P.
Keréktalp, bükk 22-24” h. 2.5-3”

v. drb.-ja ... — — — — 0 26 P.
Küllő drb.-ja - ... - - ... 013 P.
Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ... 0’58—0'60 P.

« « 1.2 « < 0-68-0-72 P.
« < 1.3 « « 0-84—0-90 P.

« 1.3 « (profilírozott) l’00—1’10 P.

az uradalmakat és tagtársainkat, hogy a szakmánkat 
érdeklő hirdetéseiket lapunkban tegyék közzé!
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2 6 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja 7'90 P. 
2'5 « < « ’ « 7’70 P.
2'4 « < « 6’50 P.
2’2 « « « « 3’90 P.
2’6 « « bükktalpfa < 5 60 P.
2'5 « « « « 5 40 P.
2 4 « » « 5 00 P.
2'2 < « ' « « 3’50 P.
Máv.-szabványu tölgy váltótalpfa m3-e 125’— P. 
Nyírfarúd drb.-ja 4 m. h. felső át

mérőben 8—10 cm. — — — 1'10—1'30 P.
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8-2.0 m. h. 0 12—014 P.

7. Építési anyag, ab raktár:

Tégla nagyméretű darabja — — 0 07 P.
« kisméretű « — — — 0'05 P.
« nagyméretű mészhomok ... 0’05 P.
« kisméretű « — — 0 04 P.

Portland cement q.-ja — — — 5’90—6'30 P.
Mész q.-ja -......................  — — 3'60—3'80 P.

A Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti Egyesülete 
a VAGYAK EKDOGilZOÁMEá megjelenő cikkek után 

irói tisztsietdijakat fizet. Lapszámonként két-két cikk kerül díjazásra, egyenként 25—25 pengő tiszteletdijjal. A honorálásra kerülő cikkek minimális terjedelme 3 nyomtatott hasáb kell, hogy legyen. Kérjük t. tagtársainkat, hogy lapunkat cikkeikkel, közleményeikkel fokozottabb mértékben szíveskedjenek támogatni.
Msies pectinata 

jegenyefenyömagot, erdei luc-fekete vörös- 
fenyőmagct, mindenféle fenyőmagot, Coug- 
lasfenyőmagot, előcsirázott magas körismagot 

mindenféle lomhfamagot, 
fenyőcsemetéket, tölgycsemetéket, cserfacseme

téket erdősítésre szállít és rendeléseket kér

Kőszegi Fenyömagpergetőgyár
Kőszeg.

Feketefenyő-
tobozt minden mennyiségben veszek.

Kérek részletes árajánlatot.

Keiner Rezső
oki. erdőmérnök

Budapest, L, Férj Cszkár-u. 34. szám alá.

ml Thiringer*  János okL erdőmérnök 
erdőgazdasági és mérnöki irodája

Körmend, Vas meg$e.
Elvállalja az erdészet, vadászat és földmérés körébe tartozó 
összes munkálatok szakszerű, pontos és gyors kivitelét, közelebb
ről: rendszeres gazd. tervek készítését, erdőbirtokok és faállomá
nyok becslését, vételét és eladását, erdőgazdaságok felügyeletét, 
szaktanácsadást; erdei magvak és csemeték szállítását bel- és 
külföldön. Vadászterületek berendezését, felügyeletét, élő és lőtt 
vad értékesítését és beszerzését, vadászterületek és vadlelövések 
közvetítését bel- és külföldön. Területek felmérését, felosztását, 
határok kiigazítását, térképek készítését, telkesítést, alagcsö- és 
árokrendszerek, utak és iparvasutak tervezését és kitűzését.

§

S
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TÖLGYMAKK-garantált
Quercus sessilifióra — kocsánytalan tölgy
makk, Quercus peduncuiata — kocsányos 
tölgymákk. Quercus cerreis-csermakk, 
legmagasabb csiraképességgel biró erdősítésre 
való legprímább vetőmakk minden mennyi

ségben beszerezhető és prompt szállít

KŐSZEGI FEKYÚlUBPEMETlCYÁR. KŐSZEG.
Nagyobb szükségletnél kérjen 
mindenki elönyárajánlatot!

Az egri érsekség csemetekertjeiből 

több ezer1 darab 
őszi vagy tavaszi ültetésre alkalmas 

1—3 éves Euc, szitka és 
feketefenyő csemete 

kerül eladás alá. Érdeklődőknek bővebb 
felvilágosítást nyújt az egri érsekség erdő

felügyelősége.

Nyomtatványait 
a Keresztény Sajtóvállalat 

könyvnyomdájában 
rendelje meg

Sátoraljaújhely.
ízléses és olcsó munka. Pontos kiszolgálás.

C5RR FIZ ISmÉTELT HIRDETÉS
HOZZF) mee n KtURHT SIKER?!______

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6327.
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Magyar Erdögazda
TISZAJOBBPARTI VÁRMEGYÉK ERDÉSZETI EGYESÜLETÉNEK LAPJA.

Megjelenik minden hő l-én.

Szerkesztőség: Bükkzsérc, u. p. Bogács, Borsod vm. 
Kiadóhivatal: Keresztény Sajtővállalat könyvnyomdája 

Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1. szám.

Szerkeszti:
L. Wittenberger Géza.

Tagoknak
Nem tagoknak

Évi előfizetési dijak:
2 pengő.

10 pengő.

Karácsony békéje borul le ránk. Jóleső csönd, miben gyermekké válik a lélek. Egy napra megáll a törtetés, elcsendesül a hajsza, megbékélnek az örök ellentétek, fehér selyemszárnyakon átsuhan a szeretet angyala a világ fölött.Karácsony van, összebujós, örömfás, meleg ünnep, a lelkek ünnepe. Jólesik most jóvá fiatalodni mindeneknek, megemlékezni a szegényekről és szenvedőkről, karácsonyfákat gyújtani a külvárosok utcasarkain és jó szívvel megajándékozni a szegényeket és szüköl- ködőket. Ez történik most széles e világon, minden országnak minden helységében, ez történik a társadalmi testületekben és egyesületekben csak úgy, mint az iskolákban, hivatalokban és kórházakban, sőt még a börtönökben is.Csak a magyar erdőgazdaság karácsonyfáján nem ragyognak fel vidáman a fények, csak a mi ünneplésünk békés örömét zavarja meg az a szomorú valóság, hogy a mi fenyőnkön ebben az évben 28 kis fénylő gyertyával kevesebb gyullad fel karácsony estéjén. Huszonnyolc erdőmérnök kezéből esett ki a kenyér az alföldfásitási akciótól való elbocsátásuk által, huszonnyolc ifjú, megannyi fele- séges, családos ember leikéből száműzte „az állami kiadások okvetlenül szükséges csökkentése" az ünnep boldog derűjét s adta kezükbe karácsonyfa helyett a vándorbotot.Nem célom most vitatni az Alföld fásításának nemzetgazdasági jelentőségét, kulturális áldásait, nem célom bírálni egy termékeny emberöltő munkájának terméseként megszületett bölcs és fontos magyar törvény végrehajtását. Erről eleget írtak és beszéltek már előttem. Fonák időket élünk, melyeknek keze felforgat mindent. Napnap mellett látjuk, hogy a hangzatos jelszavak, írott célok, elpuf- 

fogtatott ideálok mellett a lényeg elvesz, a tett elmarad. Azt is megszoktuk már, hogy a takarékosság időszakonként feltámadó szele az apró, könnyebben megmozdítható existenciákat szokta elsöpörni, s mozditatlanul hagyja az ólomsulyu álláshalmazókat és mamutjövedelmeket. De ez a karácsonyi elbocsátás összeszoritja a torkunkat, mert nemcsak igazságtalan, de embertelen is, s felkeli ellene emelnünk erélyes tiltakozásunk szavát.Lehetséges, hogy az államerdészeti tisztikar létszámának csökkentése csakugyan elkerülhetetlenné vált. Ismerjük azt a kényszerű megkötöttséget, miben föld- mivelésügyünk egy idő óta feszeng, aggódó figyelemmel kisérjük azt a — gondolkozó ember számára érthetetlen — politikát, mely a termelő, jövedelmező ágazatok mellőzésével azok számára alig juttat valamit ugyanakkor, midőn — bár ideális, — de igen messze fekvő célokra sokszorosan annyit áldoz. Ily körülmények között kétségtelenül nehéz feladat ma ennek a tárcának a vezetése, nehéz abban többet és jobbat produkálni. Nem e kis lap hasábjaira, de a törvényhozás házai és a minisztertanács magas plénuma elé tartoznék annak kérdése, hogy miért van mindez igy, s miért nem változtatunk hát végre rajta?Tegyük fel azonban, hogy valóban nincs más mód a földmivelésügyi tárca kiadásainak csökkentésére, mint az államerdészet tisztikarában eszközölt létszámapasztás. De miért bocsátják el szolgálatukból a legfiatalabbakat, kiknek gyakorlati kiképzésére, mit majdan az állam javára hasznosíthatnának, — legnagyobb szükségük lenne ? Hiszen általános a panasz, hogy a szigorlati rendszer mellett végzett fiatal erdőmérnök generáció nem rendelkezik elegendő gyakorlati tapasztalattal, s a mindennapi élettel szoros kontaktusban álló közhivatalok betöltésénél gya

korlati ismereteik sok kívánni valót hagynak hátra. És miért tesznek földönfutóvá oly fiatal embereket, kiknek az elhelyezkedésre legcsekélyebb reményük sincsen, s csak a munkanélküli Ínségesek számát gyarapítják ? Ha már a létszámcsökkentés elkerülhetetlen szükség, helyesebbnek tartanók annak a hosszú, vagy teljes szolgálattal biró erdőtisztek nyugdíjazása formájában való végrehajtását.A hagyományos erdész kollégi- álitásnak mindenesetre módot lehetett volna találnia, hogy 28 diplomás erdőmérnök existentiáját megmenthesse. Az Országos Erdészeti Egyesület az elbocsátott erdőmérnököknek szolgálatukban való további megtartása érdekében újabb kérelmet terjesztett elő. Csatlakozzunk mi is ehez a mozgalomhoz! Hívjuk fel a földmivelésügyi miniszter ur figyelmét a magyar erdőgazdasági körök legerélyesebb tiltakozására! Ébresszük fel lelkében a megértés és szeretet szavát, hogy megmásítva elhatározását, az elbocsátásra Ítélt erdőmérnökök asztalán is kigyulladhassanak a mindenkit eltöltő karácsonyi béke örömfényei. l. w. G.
Jegyzetek a nagyvilágból.

Irta: Dr. Fazekas Ferenc.

III.
Az emberek megszokták a nyers műszaki 

fa kora alatt az élőfának a korát, vagy a 
faállomány életkorát tekinteni és ennek 
megfelelően egy 100 éves állományból ter
melt fa korául egységesen és általában 100 
évet vesznek fel. Ez azonban egyáltalán 
nem helyes, mert a növekedés menete 
Hozza magával, hogy pl. egy 100 éves fa 
törzsének alsó szakaszán 1-től 100-ig va
lamennyi korfokot tartalmazza és a törzs
nek fája felfelé mindig fiatalabb és fiatalabb 
lesz.

Jól tudjuk azonban azt is, hogy a fiatal 
és öreg fának a minémüsége, — vonatko
zásban a csak elképzelhető összes tulajdon
ságokra, amelyek felhasználásuknál általá
ban szóba jöhetnek, — igen-igen különböző, 
így többek között egészen másként visel
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kedik fiajg| fa a vetemedés, a repedezés 
e|p. szempontjából, mint a? öregebb fa, 
tekintettel éppen a fa egyenlőtlen össze’ 
tételére- Már egészen felületesen megkülön
böztetünk szijacsfát és gesztfát, de rendel
kezésünkre állanak tudományos és gyakor
lati célokra átlagadatok, igy a frissen dön
tött fának súlyáról (rakodási súly), melyek 
azonban a mondottaknál fogva még csak 
megközelítően sem fognak egyezni, ha egy
szer a szálfa vékonyabb végéről, tehát 
egészen fiatal fásrészről, máskor pedig öreg 
gesztfáról van szó. sah, sat.

Gyakorlatilag is igen nagy jelentősége van 
a műszaki fa korának.

Ismeretes, hogy milyen nagy kárral jár 
pl. ucca burkolati fakockáknál a különféle 
keménységű, szivósságu, rugalmasságú vagy 
lágyságu rönkökből való termelés. Mindezen 
eltérő tulajdonságok azonban elsősorban 
már magukból a különböző korokból adód
nak.

Hufnagel nagyon érdekes ide vonatkozó 
közelebbi kisérleteket is végzett. Megvizs
gált különböző naturáléju 40 éves műszaki 
fát. Olyanokat, amelyeket 40 éves törzsek 
tartalmaztak, majd olyanokat, amelyek ennél 
öregebb törzseknél a legbelső 40 éves ré
tegeket képezték és végül olyanokat, ame
lyeket ezen öregebb törzseknek felső 40 
éves törzsrészein talált.

Gyakorlatilag ilyen vizsgálatok eredmé
nyei a technika terén is igen jól használ
hatók fel olyan kérdések elbírálásánál, mint 
pl,, hogy vájjon melyik származású 40 éves 
műszaki fa a legalkalmasabb igy cellulózé 
gyártására etc., etc.

A fák életének rejtelmei címmel egyik 
napilapunk a közelmúltban annyira érdekes

TÁRCA.
Az erdész búcsúja*)

Irta: Wittich Béla.
Ládák tömkelegé, szalma, papírhulladék, 

szemét, hasznavehetetlen kacat mindenfelé, 
tele van vele a máskor oly tiszta, virágos 
udvar.

Csodálkozva bólogatnak a nagylombu 
diófák, nézik a nagy felfordulást. Mondja 
is az egyik suttogó falevél nyelven, hogy 
ilyet a huszonhét év alatt, mióta itt van
nak, egyszer sem láttak. Akkor jött ide az 
a jó ember, aki őket ide ültette, akkor 
örömmel, vig füttyszó mellett bontogatta a 
teli ládákat, most pedig üresekbe rakosgat 
mindenfélét merengő busongással. Fiatal, 
derék, csinos ember volt, dusfekete hajú, 

*) Készséggel adunk helyt a szaklapokból jól 
ismert cikkíró hangulatos kis elbeszélésének, — bár 
annak tendenciájával nem egészen értünk egyet. 
Az érdemekben és tapasztalatokban dús, gyakorlati 
erdészembereknek — szakképzett erdőmérnökökkel 
való felcserélés céljából való elbocsátását megkö
vetelő törvényes rendelkezésről nincs tudomásunk. 
Ha az uj erdőtörvény elő is fogja Írni a magán- 
erdőbirtokokon okleveles erdőmérnökök alkalmazá
sát, a végrehajtást bizonyára nem fogja átmenet 
nélkül, máról holnapra megkövetelni. Módot fog 
nyújtani a birtokosoknak, hogy a hosszú szolgálat
tal biró, kipróbált és gyakorlatilag kiváló régi erdé
szeiket továbbra is megtarthassák, legfeljebb azt 
fogja majd megkövetelni, hogy átmenetileg — addig 
is, mig okleveles erdőtisztet alkalmaznak — erdő
gazdaságaikat állami, vagy közösen alkalmazott erdő
mérnökkel felügyeltessék. Ismerüuk számos derék, 
kiválóan önképzett gyakorlati erdészt, kiknek — bár 
erdőmérnöki qualifikációjuk nincsen — a gyakor
latból való kiválása a magyar erdőgazdaság számára 
nagy veszteséget jelentene. De erről szó sincs, s 
így alaptalan az aggodalom, mit szerző novellájában 
kifejezésre juttatott.

növénytani vonatkozású kis riportot hozott, 
hogy mint könnyű csemegét, közlöm annak 
tartalmát itt e helyen is, természetesen 
mégis anélkül, hogy az előadottakkal — 
azok tudományos alapjait tekintve — azo
nosítani próbálnám magamat.

De lássuk a közleményt magát. A beve
zetés annak a közismert ténynek a konsta- 
tálásával kezdődik, hogy a kaliforniai he
gyekben általában igen nagy tűlevelű fák 
nőnek. Egy ilyen fa nemrégen befejezte 
hosszú életét és a törzsön 2425 évgyűrűt 
számoltak meg. Ez az óriás tehát már 
Krisztus születése előtt fél évezreddel ki
tárta lombkarjait.

1827-ben Teneriffában a vihar kidöntött 
egy faóriást, amelynek életkorát a tudósok 
vizsgálata nyolcezer esztendőben állapította 
meg.

Európában is élnek ezeréves tölgyek és 
hársak, amelyek öregebbek a körülöttük 
épült ősi városoknál.

A Szentföldön cédrusok és ciprusok zöl
déinek, amelyek tanúi voltak a keresztes 
hadjáratoknak.

Indiában ismernek egy szent fát, amelyet 
2175 évvel ezelőtt ültettek el.

Japánban is zarándokolnak egy fához, 
amelynek 12 méterre nyúló ágait rudakkal 
támasztották meg. Ez a fa, amely 629-ben 
bujt ki a földből, tizenhárom évszazad óta 
emlékezik az összes uralkodó házakra.

A természettudósok és hydromechaniku- 
sok hasztalan törik a fejüket azon, hogy 
milyen erő hajtja fel a fában a vizet a ta
lajból 60 vagy 90 méter magasságba, A 
modern mérnökök irigykedve nézik ezt a 
megfejthetetlen természeti berendezést,amely 
a legtökéletesebb emberi szivattyú teljesít
ményét is messze felülmúlja. De nem csuda! 

kackiás bajusza merészen kunkorodott mo
solygós ajka fölött. Haja most már megrit
kult, megszürkült, bajuszát, szakállát is be
lepte már a dér, a gondpenész.

— Úgy! úgy, bólint a másik diófa, hát 
még az asszony is milyen más, mint ezelőtt 
huszonhét évvel, mikor az ura karjaiban 
hozta be a kocsiról az udvarra, itt egy
szerre leszökött az ölelő karokból s kacagva, 
énekelve futosta be a házat, a kertet, mint 
a fészkére messzi földről visszajött madár. 
Emlékszel még a mi durva törzsünket is 
megsimogatta bársony kis kezével I Most 
már elapadt a dal nótás ajkáról, szeméből 
eltűnt a vigság sugara, a bánat sötét árnyé
kot vont rá, gyakorta szivárog a fájdalom 
keserű vize halavány arcán 1“

— Haj, haj! — fejezi be a másik diófa — 
megöregedtünk velők mi is testvér, nézd 
milyen rücskös a kérgünk. A tavalyi fagy 
is hogy elbánt velünk, még most is érzem I

Latányi erdész most ütötte be az utolsó 
szöget egy ládába azzal az érzéssel, mintha 
ez a láda lett volna ifjúságának, terveinek, 
egész munkásságának és minden remény
ségének koporsója. Keserű sóhajjal tette le 
a kalapácsot köszvénytől meggémberedett 
kezéből s nehéz léptekkel ment be a házba.

— Anyukám! — szólt tettetett vidám
sággal feleségéhez — kimegyek még utol
jára az erdőbe, adjál egy utolsó abrakot a 
Jancsinak, kismamának és a fittyfirittyek- 
nek, jó bőven, hadd lakjanak jól utoljára 
szegénykéim.

— Már elkészítettem Apukám, hiszen 
úgy is tudtam, hogy még el fogsz tőlük is 

A fák évezredek óta gyűjtik a tapasztala
tokat, mi emberek pedig csak Kopernikus, 
Galilei és Newton óta tudunk természettu
dományi alapon gondolkodni. Ennek a rej
télynek a nyitjára bizonyára csak késői 
unokáink fognak rájönni.

Külföldi szaklapokban olvasom, hogy 
Oroszországban felállítottak hordozható 
olyan berendezéseket, amelyek a helyszínén 
az erdei hulladékokból — mint fenyőtűkből, 
tobozokból, kicsiny ágacskákból etc. — fa
brikettet tudnak formálni.

A kísérletek ugyanis már előzetesen azt 
eredményezték ott, hogy az említett talaj 
hulladékok elporlasztása és préselése utján 
értékes brikett nyerhető, amely egyébként 

' olyan kemény, hogy csak fejszével verhető 
szét és amelynek tetemes tüzereje is van. 
Állítólag 2.4 tonna ilyen brikett ezekben a 
vonatkozásokban 9.7 köbméter fának felel 
meg.

A mai erdei munkásteljesitmények és 
munkabérek alapján úgy hiszik, hogy 10 kg. 
brikettet ab vasút már cca 32 fillérnek 
megfelelő összegért is szállítani lehet.

Az eredmény természetesen még kedve
zőbbé válna, ha sikerülne olyan megfelelő 
gépi berendezést is konstruálni, amelyik a 
hulladékok összehordását is megoldaná.

Olcsó előállításán kivül további nagy elő
nye ezen fabrikettnek a tűzifával szembeni 
sokkal olcsóbb szállításában rejlik.

Egyébként a szovjetnek 700.000,000 Ha. 
fenyőerdejéből hektáronként és évenként 
16—25 q hulladék áll ezen kísérletek cél
jaira rendelkezésre.

Schweitzban sokoldalú kísérletek után 
végre most már jövedelmező formában és

búcsúzni. Csak vigyáz magadra és ne ma
radj sokáig és ne busulj, megsegít az Isten I

Mint mindig, ha távozott hazulról, most 
is megcsókolta feleségét, de most talán még 
bensőségesebben ölelkeztek össze, a sze
rétéiből akartak egymásnak erőt adni a 
bánat elviseléséhez.

Hátára vette a hátizsákot, vállára vetette 
a háromcsövűt és boldogan vinnyogó vizs
lájával, Pajtással elindult. Néhány perc 
múlva már az erdőben volt, az ő erdőjé
ben, igy nevezte mindig, hiába volt a grófé 
a tulajdonjog, mindig az ő erdőjét emle
gette s nem jött rá soha, hogy voltaképen 
ő volt az erdőé, mely a hosszú évek fo
lyamán szivét, lelkét teljesen rabul ejtette.

Tépelődve, fájdalmas tusakodásban ment 
a csendesen susogó erdőn. Régen volt, 
mikor élte javakorában az iharosi erdé
szethez került. Becsülettel szolgálta gazdá
ját, odaadó szorgalommal gondozta az er
dőt, az erdő vadját, sokszor életét vetette 
kockára érte. S most, el kell menni innen, 
itt kell hagyni az erdőt, boldog életének 
éltető forrását!

Feleslegessé vált, diplomás erdőmérnököt 
fesz helyébe a törvény hatalma. Ebbe is 
beletörődött már, összecsomagolta szegény
ségét, készen van az indulásra, csak az 
erdőtől és kedvenceitől búcsúzik el. Azután 
jöjjön, aminek jönnie kell, a kegydijas nyo
moresztendők sora!

Észre sem vette, már ott volt a fenyves 
fiatalosban. Mikor elérte a pázsitos főnyi
ladékot, hosszasan Rittyentett s nemsokára 
robogva jött elő Jancsi, a szelíd szarvas-
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gyári utón állítanak elő facukrot. Feltáró 
eszköz ehhez 40-41%-os sósav; nyers
anyag a fürészpor, amelynek már csak O.5°/o 
vizet szabad tartalmaznia.

100 kg. jegenyefenyő fürészporból 70 kg. 
cukrot, illetőleg 34 liter 100%-os faszeszt 
nyernek.

A fürészpor nagy korszaka, úgy látszik, 
most fog igazán csak kezdődni!

Nyittasson csekksrimUt • m. kir. Postatakarékpénztárnál I

volt. Arra lejjebb, ott van a rókavár, hol 
minden évben tacskó-róka csata volt. Ebbe 
a zuhogó hegyipatakba ő telepítette a pisz
trángot, ezt a szerpentines utat is ő épí
tette. Elmaradt a gondosan ritkitott szál
erdő, embermagasságnál nagyobb fiatal 
lucfenyvesben megy az ut.

— Huszonöt évvel ezelőtt ültettem, ak
kor született a Jóska! Ebből viszek egy 
kis gályát emlékül. Arról a tömpe szikláról 
lőttem most tizenhat éve a hiuzt. Ott a 
mohos bükkfánál lőtte a gróf ur azt a szép 
huszas bikát, annál a kanyarodónál azt a 
rettenetes nagy kant, az „ólombányát. “ A 

is a mindig gyér, de mindig lelkes törzs
gárda előtt szellemi főnökünk Biró Zoltán, 
az ő megszokott gyakorlati gyors éleslátá
sával többek között erre a problémára is 
már akkor felhívta a figyelmünket.

Az 1929. évi bécsi őszi vásáron, mint 
egyéb vásárokon is ott, az osztrák erdészet 
agilisán szerepelt. Egy két részlet onnan:

Nemes füzfatelepeik átlagos évi hozama 
pro Ha. Sch. 630. Kicsinyített mintákon 
bemutaták a kultúrák különböző fejlődési 
fokozatait, hatalmas táblázatokon hozták a 
kapcsolatos tudományos kísérletek összeg
szerű, tételes eredményeit.

Demonstrációs fán, színes táblákon szel
lemes és propagativ ügyességgel szórták a 
nagy nyilvánosság elé az erdészeti vonat
kozású nemzetgazdasági adatokat is. Köny- 
nyen áttekinthető ezen monstrum lapokon 
az erdőgazdasági üzemek termelési ténye
zőinek viszonyát tárták fel, melyek szerint 
az erdőgazdasági összbevételből esik: 

munkabérek és fizetésekre, vala
mint fuvarozásokra____ ...__ __ 5O.5°/o

adókra, illetékekre ............ . ... 48.- „
nyereségre csupán _ __ __ __  1.5 „
A tehertételek hányadát feltüntető színes 

táblák föltűnő módon tárták elő, kiabálták 
bele a kiállítási terembe, hogy sok évtize
dek produktumaiból, a hatalmas törzsből 
csak egy elenyészően kicsiny keresztmet
szet marad meg, mint nyereség a tulajdonos 
erdőbirtokosnak.

(Folytatjuk.)

Tagsági dij évente 6 pengő. 
„Magyar Erdőgazda“ évi előfizetési dijai 

tagok részére....................... 2 pengő
nem tagok részére .... 10 „

Irodalmi Szei
Franz Scheidter: Die Lái 

Nadelhölzer.
Verlag /. Neumann, Neuda 

120 oldal, 68 kép, ára i
Scheidter erdőmester ebben 

világosságot igyekszik vetni ; 
kon élő tetvek érdekes és mc 
ismert világába.

Jóllehet Trianon folytán al 
levelű fánk, mindazonáltal be 
dekel ez a mü, sőt talán még 
az okból, hogy a mai Magye 
nyésztő tűlevelű fák, főként a 
ben vannak kitéve különbőz 
nek, károsításoknak, mint a t< 
mumában nőttek.

A' szerző a tetveket külön 
és külön a pajzstetvek család 
gyalja, leírja azok külsejét, é 
rositását. Majd a védekezés é 
zalairól szól és szeretettel t 
a madarakról, főként a cink 
lyek az embernek legjobb s 
rovarok elleni harcában és nei 
félék fészkelésére szolgáló őr 
nak az erdőben és parkokba 
tartását, hanem minél töbl 
fészekodu kihelyezését javaso 
a madarak etetését tartja el 
szükségesnek, mint azt mi 
tudjuk és mégis alig-alig kői 
nácsokat.

Képes- és zsebnap
Naturschutz — Kalender 1*  

Abreisskalender 1931. I. Név 
Neudamm (Németország). I

fiatal gróf meg ott a gerinc alatt lőtte az 
első őzet, Istenem hogy örült neki!

így pergett le előtte közel harminc év 
minden élménye szédítő gyorsasággal. Fá
radt mosoly jelent meg arcán, mint lemon
dásteli gondolatmenetének szomorú jelzése.

A vadásziakhoz érkezett; előkereste a 
rejtekből a kulcsot, felnyitotta s végigjárta 
a szobákat. Simogató tekintettel búcsúzott 
el minden bútortól, minden zugtól. Kint a 
nagy cserfánál kiszórta a madáreleséget és 
sajátságos füttyére egymásután jöttek csi
pogva, csirregve, a cinkék, fekete rigó, csíz, 
őszapó, sőt még egy tarkaruhás harkály is 
abbahagyta a dobolást egy száraz ágon és 
részt kért. Hosszú évek múltak el, mig igy 
sikerült a félénk madársereget magához 
szoktatni, mennyi kedves örömet szereztek 
neki gondtalan fittyfirékelésükkel.

Bezárta ismét a vadászházat és egy cser
kész utón ment, mely ide-oda kanyarogva 
a ciheresben egy kis tisztáshoz vezetett. 
Egy fűszálat keresett elő, ezzel utánozta a 
suta félénk nyüszítését szabályos időkö
zökben. Kirakta a kismama csemegéjét, a 
sárgarépát, leült és várt.

Minden felöl csöndes zörejek nesze hal
latszott, lágy szellő borzolta a fák koronáit, 
nyomában susogva libegtek a falevelek, 
egy odahullott kezefejére. Körülötte három 
pille röpködött bizalmas közelségben, ma
dárének halk szordinója zengett feléje, sej
telmes érzések fogták el, érezte most bú
csúzott el tőle az erdő lelke !

Ismét sípolt.
Halk csörtetés nesze kél a sűrűben.

Csak a gida jött.
A répát csak megszagolk 

dalmas nyüszítéssel ballagó! 
sűrűbe, vissza-vissza nézve.

Latányi utána. Nem kellett 
sötét violásbarna borókaboki 
a kisgida, előtte anyja a kis 
dermedten. Lövés, sérülés i 
valami belső baj emésztheti*

Sirt ásott. Késével, a tiz k 
tette a sutát. Nagy köveket 
temetett sirra. Ezek alá a 
mette el saját énjének szebl 
minden, illúzióját, az embere 
tett hitét.

Mikor visszatért az erdőb 
önmagára, más ember volt 
szive, lelke rideg. A város 
rémséges erdejében már m 
dalmát, de örömre sem nyíl 
sohasem. Múltak emlékein I 
a lelke, mint sötét éjszaka

Egy vágya volt már csak 
Pihenni.
Teljesült.
Ott bolyong már az őröl 

kön, hol tudják, mily sok j
Idelent már rég elfeledte 

sem ércbe nem vésték név 
volt a sok közül.

Mikor aranyszinbe öltő 
lombja, hatalmas sötétzöld 
regélnek egy jó emberről. I 
agancsu gim orgonáivá bőj 
reszketve ballag be a sür 
az éjben, mely olyan sötét,
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atftl fa a vetemedés, a repedezés 
alpontjából, mint az öregebb fa, 
el éppen a fa egyenlőtlen össze
gár egészen felületesen megkülön- 

ik szijacsfát és gesztfát, de rendel- 
kre állanak tudományos és gyakor- 
kra átlagadatok, igy a frissen dön- 
ik súlyáról (rakodási súly), melyek 

a mondottaknál fogva még csak 
■litően sem fognak egyezni, ha egy- 
szálfa vékonyabb végéről, tehát 
fiatal fásrészről, máskor pedig öreg 
jl van szó, sat., sat.
írlatilag is igen nagy jelentősége van 
ki fa korának.
jtes, hogy milyen nagy kárral jár 
burkolati fakockáknál a különféle 

;égü, szívóssága, rugalmasságú vagy 
i rönkökből való termelés. Mindezen 
ulajdonságok azonban elsősorban 
íukból a különböző korokból adód-

gél nagyon érdekes ide vonatkozó 
)i kísérleteket is végzett. Megvizs- 
inböző naturáléju 40 éves műszaki 
anokat, amelyeket 40 éves törzsek 
ztak, majd olyanokat, amelyek ennél 
törzseknél a legbelső 40 éves ré- 

képezték és végül olyanokat, ame- 
>zen öregebb törzseknek felső 40 
zsrészein talált.

orlatilag ilyen vizsgálatok eredmé- 
technika terén is igen jól használ- 
1 olyan kérdések elbírálásánál, mint 
y vájjon melyik származású 40 éves 

fa a legalkalmasabb igy cellulózé
ira etc., etc.

c életének rejtelmei címmel egyik 
ink a közelmúltban annyira érdekes

T A R C A.
z erdész búcsúja*)

Irta: Wittich Béla.
r tömkelegé, szalma, papírhulladék, 
hasznavehetetlen kacat mindenfelé,

i vele a máskor oly tiszta, virágos

ílkozva bólogatnak a nagylombu 
nézik a nagy felfordulást. Mondja 
Syik suttogó falevél nyelven, hogy 
huszonhét év alatt, mióta itt van- 
yszer sem láttak. Akkor jött ide az 
iber, aki őket ide ültette, akkor 
1, vig füttyszó mellett bontogatta a 
ikat, most pedig üresekbe rakosgat 
'élét merengő busongással. Fiatal, 
csinos ember volt, dusfekete hajú, 
szséggel adunk helyt a szaklapokból jól 
kkiró hangulatos kis elbeszélésének, — bár 
ndenciájával nem egészen értünk egyet, 
lekben és tapasztalatokban dús, gyakorlati 
bereknek — szakképzett erdőmérnökökkel 
;erélés céljából való elbocsátását megkö- 
rvényes rendelkezésről nincs tudomásunk.

erdőtörvény elő is fogja Írni a magán
kokon okleveles erdőmérnökök alkalmazá- 
grehajtást bizonyára nem fogja átmenet 
iáról holnapra megkövetelni. Módot fog 
a birtokosoknak, hogy a hosszú szolgálat
kipróbált és gyakorlatilag kiváló régi erdé- 
ovábbra is megtarthassák, legfeljebb azt 
jd megkövetelni, hogy átmenetileg — addig 
ikleveles erdőtisztet alkalmaznak — erdő- 
aikat állami, vagy közösen alkalmazott erdő
éi felügyeltessék. Ismerünk számos derék, 
önképzelt gyakorlati erdészt, kiknek — bár 
löki qualifikációjuk nincsen — a gyakor
ló kiválása a magyar erdőgazdaság számára 
zteséget jelentene. De erről szó sincs, s 
dán az aggodalom, mit szerző novellájában 
e juttatott.

növénytani vonatkozású kis riportot hozott, 
hogy mint könnyű csemegét, közlöm annak 
tartalmát itt e helyen is, természetesen 
mégis anélkül, hogy az előadottakkal — 
azok tudományos alapjait tekintve — azo
nosítani próbálnám magamat.

De lássuk a közleményt magát. A beve
zetés annak a közismert ténynek a konsta- 
tálásával kezdődik, hogy a kaliforniai he
gyekben általában, igen nagy tűié 
nőnek. Egy ilyen fa nemrégen 1 
hosszú életét és a törzsön 2425 < 
számoltak meg,, Ez az óriás te 
Krisztus születése előtt fél évezrr 
tárta lombkarjait.

1827-ben Teneriffában a vihar 1 
egy faóriást, amelynek életkorát a 
vizsgálata nyolcezer esztendőben á 
meg.

Európában is élnek ezeréves tö 
hársak, amelyek öregebbek a ki 
épült ősi városoknál.

A Szentföldön cédrusok és ciprt 
delnek, amelyek tanúi voltak a 1 
hadjáratoknak.

Indiában ismernek egy szent fát, 
2175 évvel ezelőtt ültettek el.

Japánban is zarándokolnak eg 
amelynek 12 méterre nyúló ágait 
támasztották meg. Ez a fa, amely 
bujt ki a földből, tizenhárom évs? 
emlékezik az összes uralkodó ház

A természettudósok és hydromc 
sok hasztalan törik a fejüket az< 
milyen erő hajtja fel a fában a vi 
lajból 60 vagy 90 méter magas: 
modern mérnökök irigykedve né 
megfej thetetlen természetíberendez 
a legtökéletesebb emberi szivattyi 
ményét is messze felülmúlja. De ne

z
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A fák évezredek óta gyűjtik a tapasztala
tokat, mi emberek pedig csak Kopernikus, 
Galilei és Newton óta tudunk természettu
dományi alapon gondolkodni. Ennek a rej
télynek a nyitjára bizonyára csak késői 
unokáink fognak rájönni.

Külföldi szaklapokban olvasom, hogy 
Oroszországban felállítottak hordozható
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kackiás bajusza merészen kunkon 
solygós ajka fölött. Haja most mé 
kult, megszürkült, bajuszát, szakái 
lepte már a dér, a gondpenész.

— Úgy! úgy, bólint a másik < 
még az asszony is milyen más, mi 
huszonhét évvel, mikor az ura 
hozta be a kocsiról az udvarra, 
szerre leszökött az ölelő karokból s 
énekelve futosta be a házat, a ke 
a fészkére messzi földről visszajö 
Emlékszel még a mi durva torz 
megsimogatta bársony kis kezév 
már elapadt a dal nótás ajkáról, 
eltűnt a vigság sugara, a bánat sö 
kot vont rá, gyakorta szivárog a 
keserű vize halavány arcán 1“

— Haj, haj I — fejezi be a másil 
megöregedtünk velők mi is tesh 
milyen rücskös a kérgünk. A ta^ 
is hogy elbánt velünk, még most >:

Latányi erdész most ütötte be az utolsó 
szöget egy ládába azzal az érzéssel, mintha 
ez a láda lett volna ifjúságának, terveinek, 
egész munkásságának és minden remény
ségének koporsója. Keserű sóhajjal tette le 
a kalapácsot köszvénytől meggémberedett 
kezéből s nehéz léptekkel ment be a házba.

— Anyukám ! — szólt tettetett vidám
sággal feleségéhez — kimegyek még utol
jára az erdőbe, adjál egy utolsó abrakot a 
Jancsinak, kismamának és a fittyfirittyek- 
nek, jó bőven, hadd lakjanak jól utoljára 
szegénykéim.

— Már elkészítettem Apukám, hiszen 
úgy is tudtam, hogy még el fogsz tőlük is
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dőt, az erdő vadját, sokszor életét vetette 
kockára érte. S most, el kell menni innen, 
itt kell hagyni az erdőt, boldog életének 
éltető forrását I

Feleslegessé vált, diplomás erdőmérnököt 
fesz helyébe a törvény hatalma. Ebbe is 
beletörődött már, összecsomagolta szegény
ségét, készen van az indulásra, csak az 
erdőtől és kedvenceitől búcsúzik el. Azután 
jöjjön, aminek jönnie kell, a kegydijas nyo
moresztendők sora!

Észre sem vette, már ott volt a fenyves I 
fiatalosban. Mikor elérte a pázsitos főnyi
ladékot, hosszasan füttyentett s nomsokára | 
robogva jött elő Jancsi, a szelíd szarvas- 0
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gyári utón állítanak elő facukrot. Feltáró 
eszköz ehhez 40—41%-os sósav; nyers
anyag a fürészpor, amelynek már csak 0.5% 
vizet szabad tartalmaznia.

100 kg. jegenyefenyő fürészporból 70 kg. 
cukrot, illetőleg 34 liter 100%-os faszeszt 
nyernek.

A fürészpor nagy korszaka, úgy látszik, 
most fog igazán csak kezdődni!

Newyorki hírek szerint az amerikai papír
ipar nagyarányú faszükségletének fedezésére 
keresztezés utján olyan nyárfaféleséget ál
lítottak elő, amely minden más fánál gyor
sabban nő és igy aránylag rövid idő alatt 
jó hozamot eredményez. Az újfajta fa szi
lárd, hosszú rostokkal biró faanyagot ad s 
öt hónap alatt már több mint két méterre nő.

Valóban amerikai izü a következő adat, 
amely szerint ezen uj fa 72-szer annyi 
termést ad kereskedelmileg hasznosítható 
faanyagban, mint az eddig ismert nyárfélék.

Magyarország importja nyers papíráruk
ban óriási. A nyárfélék azonban köztudo
másúan hazánkban is jól tenyészthetők.

Nem szabad figyelmen kívül hagyni azt 
sem, hogy ezen gyorsan növő hazai fafajt 
eddig is nagy mértékben fogyasztották bel
földi gyufagyáraink, továbbá fornérgyáraink 
etc.

Illetékeseknek a gyors nöyésü fák inten
zivebb propagálása problémájával előbb- 
utóbb nálunk is foglalkozni kell, ezen kér
désnek aktualitása azonban már ma sem 
lenne kétségbe vonható.

A gyorsabb növésű fák népszerűsítésének 
szükségességén elmélkedve, önkéntelenül 
visszaemlékezem most itt az elmúlt téli 
kedves csütörtök estékre, az erdészeti egye
sületi barátságos heti összejövetelekre, ahol | 

bika, melyet egyszer az utolsó pillanatban 
mentett ki egy burokból még borjú korá
ban, hazavitte és ott ápolta, mig teljesen 
magához nem jött, s azután ismét kivitte 
az erdőre. Több év múlt el már azóta, 
Jancsi már tizennégyes aggancsot hord, de 
még most is kezéből eszi meg a zabot. 
Megsimogatta izmos nyakát.

— Isten óvjon Jancsi! — szólt hozzá 
elérzékenyedve s ez oly busán tekintett rá, 
mintha megértette volna, hogy utoljára látja 
a jólelkü embert, alig is akart távozni, úgy 
kellett erőszakosan elzavarni.

Innen a Kőbércre ment. Alig mozdultak 
a falevelek, fülledt meleg volt, a fatörzsek 
oszlopsorában opálos párázat terjengett. 
Nagy völgyön át vezetett az ut, fel a hegy
nek, majd minden lépésnél felelevenedett 
előtte a múlt egy-egy felejthetetlen élmé
nye. Itt ennél a hármas tölgyfánál volt 
kedvenc leshelye, többek között itt lőtte 
azt a rókát, mely majdnem egészen fekete 
volt. Arra lejjebb, ott van a rókavár, hol 
minden évben tacskó-róka csata volt. Ebbe 
a zuhogó hegyipatakba ő telepítette a pisz
trángot, ezt a szerpentines utat is ő épí
tette. Elmaradt a gondosan ritkított szál
erdő, embermagasságnál nagyobb fiatal 
lucfenyvesben megy az ut.

— Huszonöt évvel ezelőtt ültettem, ak
kor született a Jóska! Ebből viszek egy 
kis gályát emlékül. Arról a tömpe szikláról 
lőttem most tizenhat éve a hiuzt. Ott a 
mohos bükkfánál lőtte a gróf ur azt a szép 
huszas bikát, annál a kanyarodónál azt a 
rettenetes nagy kant, az „ ólombányát.“ A 

is a mindig gyér, de mindig lelkes törzs
gárda előtt szellemi főnökünk Biró Zoltán, 
az ő megszokott gyakorlati gyors éleslátá
sával többek között erre a problémára is 
már akkor felhívta a figyelmünket.

Az 1929. évi bécsi őszi vásáron, mint 
egyéb vásárokon is ott, az osztrák erdészet 
agilisán szerepelt. Egy két részlet onnan:

Nemes füzfatelepeik átlagos évi hozama 
pro Ha. Sch. 630. Kicsinyített mintákon 
bemutaták a kultúrák különböző fejlődési 
fokozatait, hatalmas táblázatokon hozták a 
kapcsolatos tudományos kísérletek összeg
szerű, tételes eredményeit.

Demonstrációs fán, színes táblákon szel
lemes és propagativ ügyességgel szórták a 
nagy nyilvánosság elé az erdészeti vonat
kozású nemzetgazdasági adatokat is. Köny- 
nyen áttekinthető ezen monstrum lapokon 
az erdőgazdasági üzemek termelési ténye
zőinek viszonyát tárták fel, melyek szerint 
az erdőgazdasági összbevételből esik:

munkabérek és fizetésekre, vala
mint fuvarozásokra_  _ _____ __ 50.5%

adókra, illetékekre _  _  _  _  48.- „
nyereségre csupán ............ .. ..... 1.5 „
A tehertételek hányadát feltüntető színes 

táblák föltűnő módon tárták elő, kiabálták 
bele a kiállítási terembe, hogy sok évtize
dek produktumaiból, a hatalmas törzsből 
csak egy elenyészően kicsiny keresztmet
szet marad meg, mint nyereség a tulajdonos 
erdőbirtokosnak.

(Folytatjuk.)

Tagsági dij évente 6 pengő.
„Magyar Erdőgazda" évi előfizetési dijai 

tagok részére ...... 2 pengő 
nem tagok részére . . . . ÍO „

fiatal gróf meg ott a gerinc alatt lőtte az 
első őzet, Istenem hogy örült neki!

így pergett le előtte közel harminc év 
minden élménye szédítő gyorsasággal. Fá
radt mosoly jelent meg arcán, mint lemon
dásteli gondolatmenetének szomorú jelzése.

A vadásziakhoz érkezett; előkereste a 
rejtekből a kulcsot, felnyitotta s végigjárta 
a szobákat. Simogató tekintettel búcsúzott 
el minden bútortól, minden zugtól. Kint a 
nagy cserfánál kiszórta a madáreleséget és 
sajátságos füttyére egymásután jöttek csi
pogva, csirregve, a cinkék, fekete rigó, csíz, 
őszapó, sőt még egy tarkaruhás harkály is 
abbahagyta a dobolást egy száraz ágon és 
részt kért. Hosszú évek múltak el, mig igy 
sikerült a félénk madársereget magához 
szoktatni, mennyi kedves örömet szereztek 
neki gondtalan fittyfirékelésükkel.

Bezárta ismét a vadászházat és egy cser
kész utón ment, mely ide-oda kanyarogva 
a ciheresben egy kis tisztáshoz vezetett. 
Egy fűszálat keresett elő, ezzel utánozta a 
suta félénk nyüszítését szabályos időkö
zökben. Kirakta a kismama csemegéjét, a 
sárgarépát, leült és várt.

Minden felöl csöndes zörejek nesze hal
latszott, lágy szellő borzolta a fák koronáit, 
nyomában susogva libegtek a falevelek, 
egy odahullott kezefejére. Körülötte három 
pille röpködött bizalmas közelségben, ma
dárének halk szordinója zengett feléje, sej
telmes érzések fogták el, érezte most bú
csúzott el tőle az erdő lelke !

Ismét sípolt.
Halk csörtetés nesze kél a sűrűben.

Irodalmi Szemle.
Franz Scheidter: Die Lause unserer 

Nadelhölzer.
Verlag /. Neumann, Neudamm, 1930., 

120 oldal, 68 kép, ára 8 márka.
Scheidter erdőmester ebben a könyvében 

világosságot igyekszik vetni a tűlevelű fá
kon élő tetvek érdekes és még eléggé nem 
ismert világába.

Jóllehet Trianon folytán alig maradt tű
levelű fánk, mindazonáltal bennünket is ér
dekel ez a mü, sőt talán még inkább abból 
az okból, hogy a mai Magyarországon te
nyésztő tűlevelű fák, főként a luc könnyeb
ben vannak kitéve különböző betegségek
nek, kárositásoknak, mint a tenyészeti opti
mumában nőttek.

A' szerző a tetveket külön a levéltetvek 
és külön a pajzstetvek családja szerint tár
gyalja, leírja azok külsejét, életmódját, ká
rosítását. Majd a védekezés és irtás módo
zatairól szól és szeretettel emlékezik meg 
a madarakról, főként a cinkefélékről, me
lyek az embernek legjobb segítő társai a 
rovarok elleni harcában és nemcsak a cinke
félék fészkelésére szolgáló öreg, odvas fák
nak az erdőben és parkokban való fenn
tartását, hanem minél több mesterséges 
fészekodu kihelyezését javasolja; télen pedig 
a madarak etetését tartja elkerülhetetlenül 
szükségesnek, mint azt mi is nagyon jól 
tudjuk és mégis alig-alig követjük a jó ta
nácsokat. /=■_ M.

Képes- és zsebnaptárak.
Naturschutz — Kalender 1931. és Jagd — 

Abreisskalender 1931. I. Neumann kiadása, 
Neudamm (Németország). Egyenkinti ára

Csak a gida jött.
A répát csak megszagolta s máris fáj

dalmas nyüszítéssel ballagott ismét be a 
sűrűbe, vissza-vissza nézve.

Latányi utána. Nem kellett messze menni, 
sötét violásbarna borókabokornál ott állott 
a kisgida, előtte anyja a kismama holtan, 
dermedten. Lövés, sérülés nem volt rajta, 
valami belső baj emészthette el.

Sirt ásott. Késével, a tiz körmével. Bele
tette a sutát. Nagy köveket rakott a be
temetett sírra. Ezek alá a kövek alá te
mette el saját énjének szebb, jobb részét, 
minden» illúzióját, az emberek jóságába ve
tett hitét.

Mikor visszatért az erdőből, nem ismert 
önmagára, más ember volt, hideg lett a 
szive, lelke rideg. A városban, a házak 
rémséges erdejében már nem érezte fáj
dalmát, de örömre sem nyílott meg szive 
sohasem. Múltak emlékein borongva szállt 
a lelke, mint sötét éjszaka a hó hullása.

Egy vágya volt már csak I
Pihenni.
Teljesült.
Ott bolyong már az örök vadászmező

kön, hol tudják, mily sok jót cselekedett.
Idelent már rég elfeledték, sem kőbe, 

sem ércbe nem vésték nevét, ő csak egy 
volt a sok közül.

Mikor aranyszinbe öltözik az erdők 
lombja, hatalmas sötétzöld fenyők suhogva 
regélnek egy jó emberről, Egy vén, mohos 
agancsu gim orgonáivá bőg a nyiladékon, 
reszketve ballag be a sűrűbe és elmerül 
az éjben, mely olyan sötét, nagyon sötét! 
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4. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 12-ik szám.

3 márka. „Waldheil-Kalender" 1931., erdé
szeti zsebnaptár erdészek és vadászok ré
szére. 43. évfolyam, 2 részben zöld vászon
kötésben, ára 2'50 márka.

Nem holmi vásári képes kalendáriumok
ról van itt szó, hanem két olyan, pompás 
fényképekkel díszített, színes műmellékletek
kel tarkított, rövid magyarázó, ismertető 
szöveggel ellátott, falra függeszthető könyv
ről, mely Németországban is eseményszámba 
megy.

Magam repeső szívvel bontottam fel a 
postai csomagot, mely a naptárakat tartal
mazta és — várakozásomban nem csalat
koztam. Az egyik már 17 éves múlttal di
csekszik, a másik negyedik évfolyamában 
jelent most meg és mindegyik túl igyekezett 
tenni korábbi testvérein.

Különösen az állatfelvételek valóságos 
remekművek, melyeket csak az tud igazán 
értékelni és élvezni, ki életében már meg
kísérelte élő állatot, főként pedig erdei vadat 
a lemezre rögziteni. Kirándulásaimon nem 
egyszer volt alkalmam kisérő társaimtól 
hallani, hogy ezután fogják igazán méltá
nyolni és megbecsülni a sikerült vadfelvé
teleket tudva azt, mennyi verejtékes fárad
ság, angyali türelem, alapos hozzáértés, 
körmönfont ügyesség kell ehhez a mester
séghez.

De ilyen szép képek láttán még a teljesen 
tájékozatlan is kell, hogy élvezni és örülni 
tudjon s én meg vagyok róla győződve, 
hogy ezek a naptárak mindenkiben a va
dászat nemes gyönyörűségei iránti érdek
lődést keltik fel; az erdő, mező, az egész 
természet iránti szeretetre hangolják a kö
zömbös lelket is és a természetvédelem 
szép eszméjének uj barátokat toboroznak. 

Dr. Emil Mehl: Über die Anwendung 
nationalökonomischer Grundbegriffe.

Verlag I. Neumann, Neudamm, 1930., 
96 oldal. Ára 5 márka.

A szerző három részben tárgyalja az erdei 
érték és ár, a töke és járadék kérdéseit, 
tisztázza a nemzetgazdasági és erdőgazda
sági elveket egymáshoz való viszonyukban. 
Majd az erdei termékek áralakulásáról, a 
talaj és erdő értékéről, a tőke és járadék 
problémáiról szól és befejezésül az ide 
vonatkozó irodalomról emlékezik meg.

F M.

Egyesületi hírek.
Az egyesület ügyeit érintő levelezések s 

a lapba szánt közlemények L. Wittenberger 
Géza erdőmérnök, egyesületi titkár Bükk- 
zsércz, u. p. Bogács címre küldendők.

A » Vadászat*  rovatba szánt közlemények 
ezen rovat vezetőjéhez : Thiringer János oki. 
erdőmérnök, Körmend, Vasmegye címre kül
dendők.

Nyugtatjuk az alábbi tag- és lapdij befizetéseket:
1928. évre:

Máté Ferenc, Putnok_  _ __ __  _  8 P
1929. évre:

Máté Ferenc, Putnok----------- -------- 8 P
Gr. Serényi B. urad., Putnok _  _  2 P

1930. évre:
Máté Ferenc, Putnok... ... ........... ..... 8 P
Gr. Serényi B. urad., Putnok _  _  2 P

Tagsági és lapdijakat, előfizetéseket és min
dennemű befizetéseket a Magyar Általános 

Hitelbank Sátoraljaújhelyi Fiókintézeténél ve
zetett folyószámlánkra kérünk eszközölni. — 
Postatakarékpénztári csekkszámla * 250.

Lapunk mai számához befizetési lapot 
mellékeltünk, kérjük t. tagtársainkat és 
előfizetőinket, hogy hátralékaikat a 
csekklap felhasználásával mielőbb be
fizetni szíveskedjenek.

Innen-onnan.
— Halálozás. Bizony Ferenc főerdő- 

mérnök, egyesületünk rendes tagja f. évi 
szeptember hó 8-án Budapesten, hosszas 
betegeskedés után meghalt. Az elhunytat
— ki a háború előtt Kolozsvár város erdő
gazdaságánál állott alkalmazásban, majd a 
szekszárdi faértékesitő hivatali szolgálata 
után a báró Hatvani-féle erdőgazdaság ve
zetője lett — Budapesten helyezték örök 
nyugalomra nagy részvét mellett. Őrizzük 
kegyelettel emlékét!

— Változások az erdészeti szolgálat 
köréből. A m, kir. földmivelésügyi minisz
ter Pfeiffer Gyula miniszteri főtanácsost, 
az erdészeti főosztály főnökét megbízta 
ugyanezen főosztály államtitkári felülvizs
gálatával.

A m, kir. földmivelésügyi miniszter Hol
lós Gyula miniszteri tanácsost, aki a föld
mivelésügyi minisztérium erdészeti főosz
tályában teljesített szolgálatot, hasznos és 
kiváló munkásságának elismerése mellett
— saját kérelmére — nyugalomba helyezte.

A m. kir. földmivelésügyi miniszter ugyan
csak saját kérelmére nyugalomba helyezte 
Szecskay Dezső m, kir. főerdőtanácsost, aki 
legutóbb a zalaegerszegi erdőfelügyelőség
nél teljesített szolgálatot.
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A „Tiszajobbparti Vármegyék Erdészeti Egyesülete”
1931. évi január hó 8-án délután 4 órakor tartja

| KÖZGYŰLÉSÉT I
Miskolcon a Kereskedelmi és Iparkamara kistermében

| az alábbi tárgysorozattal: j1. Elnöki megnyitó.2. A tavaszi rendes közgyűlés jegyzőkönyvének felolvasása és hitelesítése.3. Ügyvezető alelnök, titkár, pénztáros jelentése.4. Indítványok, javaslatok.1 Kérjük a tagok minél nagyobb számban való megjelenését. |
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VIII. évfolyam 12-ik szám. Magyar Erdögazda 5. oldal.

— Kitüntetés. Az Országos Magyar Bá
nyászati és Kohászati Egyesület az 1930. 
november hó 16-án Budapesten tartott köz
gyűlésén Tomasovszky Imre miniszteri tanái 
csosnak »A bányafa*  cimü tanulmányát a 
M. A. K. R. T. által alapított irodalmi 
pályadijjal tüntette ki. Őszinte örömmel 
gratulálunk!

— A gőzfavágók és a belföldi tűzifa. 
Megírtuk, hogy az Országos Erdészeti Egye
sület a hazai tűzifa fogyasztásának kor
mányintézkedés utján való biztosítása érde
kében akciót indított. A budapesti tűzifa
érdekeltség bevonásával megtartott tárgya
lások során, melyeken Pfeiffer Gyula mi
niszteri főtanácsos is résztvett, a gőzfa
vágó telepek tulajdonosai hajlandónak mu
tatkoztak arra, hogy ebben az akcióban 
résztvegyenek. A módozatok és kívánal
mak megbeszélése céljából a Tüzifakeres- 
kedők és Oőzfavágók Egyesülete értekezle
tet tartott. Ezen az értekezleten az érde
keltek különösen a tölgy és a cser tűzifa 
kötelező keverése körül folytattak vitat
kozást. A többség a kétféle tűzifa keve
rése mellett foglalt állást. Az érdekeltség 
kívánságai közül megemlítjük azt is, misze
rint Budapestre 30 km-es körzetből ne le
hessen bükkfát bevinni, s uj tűzifa aprító 
telepek létesítésére a főváros csak az érde
keltség előzetes meghallgatása mellett ad
jon ki engedélyeket. Az értekezlet kifej
tette, hogy a tűzifa külföldről való beho
zatalával szemben való védekezésre alkal
mas eszköznek látná a budapesti kövezet
vám megfelelő felemelését s több kisebb 
jelentőségű kérdés megvitatása után kö
szönetét tolmácsolta Pfeiffer Gyula minisz
teri főtanácsosnak, ki a kormány képvise
letében ezen kérdésben nagy előzékeny
ségről és jóindulatról tett tanulságot.

— Mérnökök kongresszusa. A Magyar 
Mérnökök és Épitészek Nemzeti Szövetsége 
mérnöki kongresszust készít elő a mérnöki 
társadalomra vonatkozó legfontosabb és 
legaktuálisabb kérdések megbeszélése cél
jából. Az első kérdés, amit a kongresszu
son szóvá tesznek, — a mérnökök mai 
helyzete lesz, még pedig többféle szempont
ból. Összehasonlítást tesznek a köz- és 
magángazdasági élet ágaiban elhelyezkedett 
mérnökök helyzete éa az idegen államok 
mérnöki viszonyai között. Tárgyalnak to
vábbá a mérnöki kar gazdasági viszonyai
ról, az idegenhonos mérnökök magyar
országi tevékenységéről, valamint a. mér
nökök kívánságáról is. Ezeket a kívánsá
gokat részint az állammal szemben támaszt
ják és ebben a körben szóvá teszik a mi
nősítési törvényt, a munkafenntartási ren
deletet és részletesen bírálják a vámpolitikát 
is, részben a városokkal szemben, részben 
pedig a nagytőkével szemben, ezeken kivül 
pedig általánosságban a mérnöki munka 
megvédése érdekében. Uj munkaterületek 
szerzését is követelni fogja a kongresszus, 
így az iparban a műszaki státuszt, az or
szágos energia-gazdálkodás irányítását és 
ellenőrzésének fejlesztését, a mezőgazdasági 
többtermelés előmozdítása érdekében az 
ország talajminőségének felvételét, egyes 

városok, különösen Budapest pontos felmé
rését, a műszaki álláshalmozások megszün
tetését és a mérnökök külföldi elhelyezke
désének megkönnyítését. Nagyobb vita vár
ható a kongresszuson az üzemracionalizálás, 
az energia- és a karteltörvénytervezeték és 
a mérnökök továbbképzése ügyében. (Vál
lalkozók Lapja. 92).

— A MÁV. talpfalimitjei a hazai talpfa
termelők körében nagy elkeseredést keltet
tek. Az anyagbeszerzési főosztály megálla
pította azokat az árakat, melyeket az egyes 
talpfa-választékokért fizetni hajlandó és 
pedig olyan minimális értékben, hogy azok 
az ajánlattevő termelők tőárainak teljes 
letörését jelentik, gondolkodóba ejtenek, 
vájjon érdemes-e egyáltalában talpfát ter
melni? Összehasonlítás céljából közöljük az 
egyes talpfa-kategóriák múlt évi és mostani 
árlimitjeit:

1929. évben: 1930. évben:
2.60 m. tölgytalpfa 8.50 P. 6.80 P. 
2.50 m. „ ... 8.30 P. 6.60 P.
2.40 m. „ ._ 7,— P. 5.60 P,
2.20 m. „ ... 4.20 P. 3.20 P.
tölgyváltótalpfa _  _  135.— P. 95.— P.
2.60 m. bükktalpfa ... 5.90 P. 4.40 P.
2.50 m. „ ... 5.70 P. 4.20 P.
2.40 m. „ ... 5.10 P. 3.70 P.
2.20 m. „ ... 3.80 P. 2.70 P.

Az önkényes árletörés annyival is inkább 
igazságtalan és indokolatlan, mert a terme
lési és szállítási költségek semmivel sem 
csökkentek.

— Felemelnek két adónemet. A kép
viselőház előtt két javaslat, amelyek mind
egyike adófelemelésről szól. Az egyik az 
alkalmazottak kereseti adójával, a másik a 
tantiem adóval foglalkozik.

Az alkalmazottak kereseti adójának fel
emelése a fixfizetésü osztályt sújtja és súlyos 
terhet ró rájuk, mivel az egész vonalon, 
tehát a legkisebb jövedelemnél épugy, mint 
a nagy jövedelemnél felemelkedik az adó
kulcs. Az adópótlékolás progresszive emel
kedik és 10 ezer pengős jövedelemnél már 
eléri a tíz százalékot. Az uj, felemelt adó 
január elsején lép életbe és a közeli hetek
ben lát a törvény napvilágot. Az uj törvényt 
a munkaadóknak is ismerni kell, mivel 
tudvalevőleg az alkalmazottak kereseti adó
ját a munkaadónak kell leróni, azonban az 
alkalmazott fizetéséből le kell vonni.

A tantiémadó felemelése súlyos terhet 
jelent a részvénytársaságok igazgatósági 
tagjaira és’a felügyelő-bizottságok tagjaira. 
Ez az adónem már eddig is magas volt, 
mivel a pótlékokkal 25—40 százalékot tett 
ki. (Magyar Faipar és Fakereskedelem 50)

Oki. Erdőmérnök
tíz évi, nagyrészt vezetőállásban szerzett 
gyakorlattal, aki az erdészeti és vadá
szati üzem minden ágában teljes jár
tassággal bir és kiváló referenciákkal 
rendelkezik, állását változtatni óhajtja. 

Cime a kiadóhivatalban rendelkezésre áll.

Adónaptár.
December 1-én kötelesek azok, akiknek havi 

forgalmiadó átalányösszegük 240 pengőt 
meghalad, a november hóra járó átalány
összegüket bélyegben leróni.

December 5-én, 10-én, 15-én, 20 án, 27-én 
és 31-én azok, akiknek havi forgalmiadó 
átalányösszegük 48 pengőtől 240 pengőig 
van megállapítva, a havi átalányösszeg 
egy-egy hatodrészét bélyegben leróni 
tartoznak.

December 1-én és 15 én a vámőrlésre átvett 
minden kg. gabona után 3 fillért köte
lesek a vámörlő malmok a gabona érté
kesítésére szolgáló alap 65459. sz, posta
takarékpénztári csekkszámlájára befi
zetni.

December 15-én kell az értékpapír forgalmi
adót az előző havi lajstrom beterjesztése 
mellett befizetni.

December 15-én az előző hóról a csekkilletéket 
befizetni.

December 15-ig kell a fényüzési forgalmiadót 
az előző hónap után befizetni és a beval
lást beterjeszteni.

December 15-én kell az általános forgalmiadó 
átalányösszeget, ha ez 240 pengőnél 
magasabb és nem bélyegben rovandó 
le a november hóra befizetni.

December 15-ig kell az átalányozott vámőrlő 
malmoknak a forgalmiadó átalányösszeg 
10%-át befizetni.

December 15-én kell az alkalmazottak kereseti 
és rokkantellátási adóját befizetni az 
előző kavi illetmények után.

December 15-ig kell az utólagos bevallás 
alapján fizetőknek az általános forgalmi
adót az előző havi bevételek után kész
pénzben befizetni.

December 27-én részletfizetést (előleg) kell 
teljesíteni azoknak, akik negyed vagy 
félévi bevallás alapján fizetik az általá
nos forgalmiadót.

December 31-én kell az előző havi személy- 
podgyász és áruforgalom összesített ki
mutatása alapján a fuvarozási illetéket 
befizetni.

Mielőtt könyvelésének rendbehozatala 
felett határozna, mielőtt könyvelőjének a 
mérleg elkészítésére utasítást adna, fordul
jon bizalommal Vargha László hites 
könyvszakértőhöz, az Adó és Könyvitel 
szerkesztőjéhez Budapest, VIII., József körút 
86. Telefon: József 322—60. tanácsért 
adózás és könyvelés szempontjából. Könyv
vizsgálatoknál az ELLENŐRZŐ KÖNYV
SZAKÉRTŐ az Ön érdekeit védi. Vállal: 
Könyvelések felfektetését, revízióját, rendbe
hozatalát, örökösödési és peres elszámolá
sokat, havi és órakönyvelést, adóügyeK 
ellenőrzését. Lapunk előfizetőinek 25 száza- 
kos kedvezmény van biztosítva.

CSŐK HZ ISIDÉTELT HIRDETÉS
hozzh mea n kiuhht sikert:
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6. oldal. Magyar Erdőgazda VIII. évfolyam. 11-ik szám.

ÜZLETI HÍREK.

A piac nyomott. A tűzifa ára inkább lefelé tendál. 
A megszállott területekről mind olcsóbb ajánlatok 
érkeznek. Evvel ellensúlyozzák a belföldi tűzifa ked
vezményes tarifáját.

1. Tűzifa ab feladó állomás:
Belföldi hasáb ... ... ... ... ... 210—230 P.

« vegyes « ... ... ... 200-205 P.
« dorong « .................. 180—185 P.
« hántottfa ... ... ... ... 230—240 P.

Romániai hasáb ... ... ... ... 225—235 P.
Szlovenszkói száraz hasáb ab határ 1200—1650 cK. 
Jugoszláviai hasáb ab határ ... ... 260—265 P.

2. Faszén ab feladó állomás :

Belföldi la ... ... ... ...
Belföldi 11a ... ... ...
Romániai ab határ állomás
Szlovák « « «

570-640 P.
510-560 P.
610-660 P.

3200-4000 cK.

3. Műfa budapesti paritásban :

Tölgy gömbölyű fa m3-je vékonyabb 30-36 P.
Tölgy gömbölyű fa m3-je 35 cm.- 

nél feljebb ... .. ..........  ... 45—50 P.
Tölgy fournirrönk m3.-je ... ... ... 80-170 P.
Bükk gömbfa 30 cm.-től felfelé ... 30—35 P.
Kőris « « « ... 40-48 P.
Juhar « « • « . _ 45-50 P.
Éger « 25 cm. < 30-35 P.
Gyertyán « « « _ 28-30 P.
Akác' « ... ... ... ... ... 30-32 P.
Nyár «■ (gyufa-gyártásra) ... 23-25 P.

« fűrészárura .......................... 30-35 P.

4. Fűrészáru budapesti paritásban:

la tölgy fűrészáru ... ... ... ... 140-160 P.
Ha « « ... ... ... ... 110-130 P.
Párisi « ... ................... 210- P.
Hosszfriez ... — .......................... 200- P.
Rövidfriez ... — -........................ 140-170 P.
Tölgy boules ... — .. — — 120-170 P.
Quartier árú ... ... — — — 170—200 P.
Bükk gőzölt, szélezetlen ................... 80-90 P.

» « szélezett ................... 90-110 P.
Bükk gőzöletlen, szélezetlen ... ... 70-90 P.

« hosszfriez ................  ... 80-100 P.
« rövidfriez (széles)........... — 60-70 P.
« « (keskeny) 50-65 P.

Fenyő asztalosáru széles m3-e 120—130 P.
« « keskeny m3-e ... 110—120 P.

Építőanyag széles m3-e ................ . 90-100 P.
« keskeny « _....... 75-85 P.

Léc, zárléc ... -................ - ... 86-90 P.

5. Bognárfa ab feladó állomás:

2'6 « « bükktalpfa « 1 50 P.
2-5 « « /40 P.
2’4 « « » « 5 00 P.
2-2 « « « 3-50 P.
Máv.-szabványu tölgyváltótalpfa m3-e 125’— P.
Nyírfarúd drb,-ja 4 m. h. feiső át

mérőben 8—10 cm. ... ... ... 1-10-130 P.
Tölgy szőlőkaró db.-ja 1.8-2.0 m. h. 012-014 P.

7. Építési anyag, ab raktár:

Tégla nagyméretű darabja ... ... 0'07 P
< kisméretű . « — — ... 0’05 P
« nagyméretű mészhomok — 0’05 P
« kisméretű « ... ... 004 P

Portland cement q.-ja ........... ... 5’90—6’30 P
Mész q.-ja ... ... ... ... ... - 3'60-3-80 P

T©!®pna!<ks 
csertölgymakk, fenyőmagvak és lombfa- 
magvak, erdészeti csemeték, sorfák be

szerezhetők

KEINEK REZSŐ 
oki. erdőmérnöknél 
BÜMPEST,

I., Fery Oszkár-utca 34. szám alatt.

NyomtatvánMaita Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában rendelje meg. Legolcsóbb árak! 
Sátoraljaújhely, Vörösmarty-utca 1.

A Tisza jobbparti Vármegyék Erdészeti Egyesülete 
a EKBŐSAZOÁBAI9 megjelenő cikkek után

irói fiszteletdijakat fizeti Lapszámonként két-két cikk kerül díjazásra, egyenként 25—25 pengő tiszteletdijjal. A honorálásra kerülő cikkek minimális terjedelme 3 nyomtatott hasáb kell, hogy legyen. Kérjük t. tagtársainkat, hogy lapunkat cikkeikkel, közleményeikkel fokozottabb mértékben szíveskedjenek támogatni.

peotieiata
jegenyefenyőmagot, erdei h:c-fekete vörös- 
fenyőmagot, mindenféle fenyőmagot, Doug- 
iasfenyőmagot, előcsirázottmagaskörismagot 

mindenféle lombfamagot, 
fenyőcsemetéket, tölgycsemetéket, cserfacseme

téket erdősítésre szállít és rendeléseket kér

Kőszegi Fenyömagpergetőgyár
Kőszeg.

Feketefenyű- 
íoEjczí minden mennyiségben veszek. 

Kérek részletes árajánlatot.

Keiner Rezső
oki. erdőmérnök

Budapest, L, Fery Oszkár-u. 34. szám slá.

TÖLGYMIKK-jarantált
Quercus sessiliflóra - kocsánytalan tölgy
makk, Quercus pedunculata — kocsányos 
tölgymakk. Quercus cerreis-csermakk, 
legmagasabb csiraképességgel biró erdősítésre 
való legprímább vetőmakk minden mennyi

ségben beszerezhető és prompt szállít

KŐSZEGI FENYŐMAGPERGETŐGYÁR, KŐSZEG.
Nagyobb szükségletnél kérjen 
mindenki eiönyárajániatot!

Kőris 15—25 cm. 10,000 kg.............. 360-440 P.
Szil 12-25 - « « - ... 300-360 P.
Akác 12-25 « < « ............ 370-420 P.

6. Fagyártmányok ab feladó állomás :

Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm., 
2.0 m. hosszig... .. ...................

Tölgy bányafa m3-je 13—20 cm., 
2.0 m.-en felül— — ... ..... .....

Tölgy telephonoszlop m3-e ...........
Donga, gönci telemáglyában...........
Keréktalp, bükk 22-24” h. 2.5-3” 

v. drb.-ja ... — — ... ...
Küllő drb.-ja ... ... - ... -
Kisvasúti talpfa 1.1 m. h. drb.-ja ...

< «\ 1.2 «
« « 1.3 <
« « 1.3 « (profilírozott)

2 6 m. h. közbenső tölgytalpfa db.-ja
2’5 <
2’4 «
22 « «

25-26 P.

28-30 P. 
35—38 P. 

350-360 P.

026 P. 
013 P. 

0 58—0-60 P. 
0-68—0-72 P. 
0-84-0-90 P. 
1-00-1-10 P.

7'90 P. 
7-70 P. 
6'50 P. 
3-90 P.

Thiringei*  János oki. erdőmérnök 
erdőgazdasági és mérnöki irodája 

Körmend, Vas megye.
Elvállalja az erdészet, vadászat és földmérés körébe tartozó 
összes munkálatok szakszerű, pontos és gyors kivitelét, közelebb
ről: rendszeres gazd. tervek készítését, erdőbírtokok és faállomá
nyok becslését, vételét és eladását, erdőgazdaságok felügyeletét, 
szaktanácsadást; erdei magvak és csemeték szállítását bel- és 
külföldön. Vadászterületek berendezését, felügyeletét, élő és lőtt 
vad értékesítését és beszerzését, vadászterületek és vadlelövések 
közvetítését bel- és külföldön. Területek felmérését, felosztását, 
határok kiigazítását, térképek készítését, telkesítést, alagcsö- és 
árokrendszerek, utak és iparvasutak tervezését és kitűzését.

Kérjük az uradalmakat és tagtársainkat, hogy a szakmánkat 
______ érdeklő hirdetéseiket lapunkban tegyék közzé!______  

Nyomatott a Zemplénvármegyei Keresztény Sajtóvállalat könyvnyomdájában Sátoraljaújhelyt. 1930—6404.
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